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Say›n konuklar, say›n kat›l›mc›lar, Odam›z›n ve flube-
lerimizin de¤erli yöneticileri, sayg› de¤er bilim insan-
lar›m›z, bas›n›m›z›n de¤erli temsilcileri ve meslektafl-
lar›m. Tümünüzü sayg›yla selaml›yorum. Hofl geldi-
niz.

Bugün, ulaflt›rma kongremizin 7.sini yap›yoruz. Bugü-
ne kadar düzenlemifl oldu¤umuz ulaflt›rma kongrele-
rinde baflta ‹stanbul olmak üzere, büyük kentlerimizde yaflanan trafik sorunu ve  ulaflt›rma
sorunlar›n›n çözümü için yap›lmas› gereken çal›flmalar›, mühendislikle ilgili teknik konula-

r›, ulaflt›rman›n planlanmas›n›, ülke ve kent ulaflt›rma planlar›nda sürdürülebilir bir gelifl-
menin ana halkalar›n› ortaya koyduk. ‹nsan› özne olarak dikkate alan bir ulaflt›rma politika-
s›n›n, nas›l olmas› gerekti¤inin defalarca alt›n› çizdik. Kentimizi yönetenlerle, ülkemizi yö-
netenlerle, ulaflt›rma planlamas›n› yapanlarla, ulaflt›rma yat›r›mlar›na karar verenlerle, sürek-
li olarak konuyu tart›flt›k. Aç›kça, söylemek gerekir ki, ulaflt›rma politikalar›na yönelik ola-
rak bugüne kadar ortaya konan say›s›z bilimsel çal›flmalar, tozlu raflardan ç›kar›lmad› veya
ç›kar›lamad›. 

Ulafl›m konusu kuflkusuz, yaflam›m›z›n önemli bir parças›. Kentlerde yaflayan insanlar ola-
rak bunun yans›malar›n› de¤iflik biçimlerde görüyoruz. Trafik ve ulafl›m sorunu dün vard›,
bugün çok daha fazla var. Karayoluna dayal› ulafl›m politikas›, 1950 sonras›n›n temel bir po-
litikas› oldu. 1970’ li y›llar›n 1.Bo¤az köprüsüne yönelik  tart›flmalar, 80’li y›llarda 2. köp-
rünün yap›lmas›n› engelleyemedi. Bugün 3. Bo¤az köprüsü yap›lmaya çal›fl›l›yor.

Geliflmiflli¤in, bilgi ve kültür yönetiminin, sanatsal faaliyetlerden yararlanman›n, enerji üre-
timinin, sanayileflmenin ve turizm faaliyetlerinin alt yap›s›n›, ulaflt›rma sektörü oluflturur.

- Do¤ru bir ulaflt›rma politikas›n›n uygulanabilmesi için, 
Karayolu,
Demiryolu,
Denizyolu,
Havayolu

ve boru hatt› gibi sistemleri rekabete sokmadan, en son teknolojik imkanlar›da dikkate ala-
rak, do¤ru bir ulaflt›rma ba¤lant›s›n›n sa¤lanmas› gerekir.

Oysa bugün ulaflt›rmam›z yük tafl›mac›l›¤›nda %89 karayolu, %5 demiryolu, yolcu tafl›ma-
c›l›¤›n da %96 karayolu, %2 oran›nda da demiryoluna ba¤l› olarak yap›lmaktad›r.
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‹stanbul’a 7 tepeye 7 tünel anlay›fl›yla içinden otomobillerin geçece¤i tüneller yap›l›yor.

Gebzeden-Halkal›ya uzanan Marmaray Projesi henüz tamamlanmadan  günde 70.000 ara-

c›n içinden geçece¤i Anadolu yakas›nda Göztepeden, Avrupa yakas›n da Yedikuleden ç›-

kacak karayolu tüp tünelinin yap›lmas› planlan›yor.

Bugüne kadar yap›lan çal›flmalardan biliyoruz ki, kent içi ulafl›m›nda yeni yollar›n aç›lmas›,
kavflaklar›n ve köprülerin yap›lmas›, yollara yeni flerit ilavelerinin yap›lmas› ulaflt›rma soru-
nuna bir çözüm getirmemifltir. Yeni fleritler ve yeni yollar, yeni bir trafik yo¤unlu¤unu, ye-
ni trafik yo¤unlu¤u yeni yollar›n yap›lmas›na neden olmufltur. Günde  yaklafl›k 600 arac›n
trafi¤e ilave oldu¤u bir kentte, y›lda %16’l›k bir oranla kent trafi¤ine ilave olan otomobil sa-
y›s›na hiçbir yeni yol yetmez.

Unutulmamal›d›r ki, bir metro treninin bir yönde tafl›d›¤› yolcuyu, otomobillerle tafl›yabil-
mek için, pefl pefle 16’l›k diziler halinde 46 fleritli bir yola ve 736 otomobile ihtiyaç vard›r.

Ayr›ca, ‹stanbul’un mevcut ulafl›m altyap›s› ve mevcut toplu tafl›ma sistemleri; planl›,

düzenli ve etkin bir flekilde kullan›lmad›¤› için trafikteki sorunlar, artan araç ve yolcu

say›s›na göre katlanarak artmaktad›r.

Bu durum yaflam kalitemizide önemli ölçüde etkilemektedir.

‹stanbul’un tümü için geçerli olan bu sorun, iki yaka aras›ndaki ulafl›m›da önemli ölçü de et-
kilemektedir. Toplu tafl›ma yerine bireysel tafl›mac›l›¤›n a¤›rl›kta olmas›, sabah ve akflam sa-
atlerindeki köprü geçifllerini dayan›lmaz bir iflkenceye dönüfltürmektedir.

Bo¤az köprüleri üzerinden geçen özel araçlar›n %90’› yaklafl›k olarak yolcular›n %40’›n›

tafl›maktad›r. Yani köprülerimiz, yollar›m›z, insanlar› de¤il araçlar› tafl›maktad›rlar. Ayr›ca,
iki yakay› birbirine ba¤layan köprüler üzerindeki trafik, günlük ‹stanbul trafi¤inin %11’ini

oluflturmaktad›r. Oysa; kentler insanlar içindir. Kentsel ulafl›mda ana hedef, insanlar›n

h›zl›, güvenli ve ekonomik bir biçimde kentsel etkinliklere eriflimlerini sa¤lamakt›r.

Kentlerde ulaflt›rma çözümleri tafl›tlar›n de¤il, insanlar›n eriflebilirli¤ini esas almal›d›r.

‹stanbul’da günlük yolculuklar›n,
%91,83’ü Kara Ulafl›m› 
%5,94’ü Rayl› Ulafl›m
%2,22’si Deniz ulafl›m›yla yap›lmaktad›r .
‹stanbul’un ulafl›m sorununun çözümü için en az 350 km. Metroya ihtiyaç vard›r.

Oysa bugün 1992 y›l›nda yap›m›na bafllanm›fl olmas›na karfl›n, Taksim-4.Levent aras› 8,5
km, Aksaray-Hava alan› aras›16 km olmak üzere  toplam 24,5 km metro yap›lm›flt›r. Cadde
tramvaylar›yla –metro kar›flt›r›lmamal›d›r.
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Bugün, ‹stanbul’un kuzeyine yap›lmas› planlanan 3.köprü, birtaraftan Beykoz, Ömerli ve fii-
le ormanlar›n›; di¤er taraftan Belgrat, Kemerburgaz ve Çatalca ormanlar›n› ve su havzalar›-
n› yok edecektir.

Yine, Levent-Ayaza¤a aks›ndaki tek ana arter olan Büyükdere caddesi, günün her saatinde

ulafl›m problemi yafl›yor. Dubai kuleler ‹ETT arazisine, Zorlu kuleleri Karayollar› 17.Bölge
Müdürlü¤ünün arazisine dikildi¤inde, o bölgeye ciddi bir yo¤unluk getirilmifl olacakt›r. Ula-
fl›m alt yap›s›yla birlikte suda, elektrikte, kanalizasyonda ve hava kirlili¤inde ciddi problem-
ler yaflanacakt›r. Bu arazilerden al›nacak paralarla, sadece bu kulelerin ortaya ç›karaca¤›
problemleri bile çözmek mümkün olmayacakt›r. 

Kamyon ve TIR’lar›n geçece¤i söylenen 3.köprü; ‹stanbul trafi¤inin sadece %5’ini alm›fl
olacakt›r. Bu araçlar›n 3.köprüye kayd›r›lmas›n›n yarataca¤› boflluk h›zla baflka araçlarla do-
lacakt›r. 3.Köprü ve çevre yollar› 2 milyar $’dan fazla bir maliyet getirir, do¤ay› tahrip eder.
Oysa, ikinci rayl› tüp geçit daha az maliyetle (_) ulafl›m alt yap›s›n› önemli ölçüde rahatla-
t›r.

Çünkü; ‹stanbul’da nüfus art›fl› %4, Araba sahipli¤indeki art›fl ise %16’d›r.

Ulafl›m sistemi, arazi kullan›m planlar›ndan ba¤›ms›z olamaz. Ulafl›m konusu, bu planlar›n

bir parças›d›r. Kentlerde, arazi kullan›m›ndan getirilen yo¤unluk ne kadar fazla ise, tra-

fik yo¤unlu¤u da o ölçüde artar.

Yani siz, kentinizde bulunan bofl alanlar›n tümünü yap›laflmaya açarsan›z, ulafl›m sis-

teminizi de bu yo¤unluk art›fl›na paralel olarak yeralt›na indirmezseniz, yani metronu-

zu tamamlamazsan›z, toplu tafl›ma sistemlerini gelifltirmezseniz, her geçen gün kent içi

ulafl›m›n› daha da çekilmez bir hale getirirsiniz.

1/100.000 Ölçekli ‹stanbul ‹l Çevre Düzeni Plan›na iliflkin aç›klamalarda ve Plan Rapo-
ru’nda; “‹stanbul’un küresel düzeydeki metropoller aras› yar›flta hak etti¤i yeri almas›

ve uluslararas› pazarda daha rekabetçi olabilmesi” temel hedef olarak tan›mlanmaktad›r.
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Buradan anlafl›lmas› gereken konu, ‹stanbul planlamas›n›n temel hedefi kentli de¤il, yat›r›m-
c› olmaktad›r.

Plan Raporu’nda; kuzeye do¤ru geliflmeyi engellemek, yolcu ve yük tafl›mac›l›¤›nda rayl›
sistem kullanmak plan›n öncelikli hedefleri aras›nda say›l›rken, planda; Bat› yakas›nda

TEM’in kuzeyinden geçen yeni bir otoyolun yer almas› son derece dikkat çekicidir. Bir
taraftan 3.köprü ‹stanbul’un hayr›na olmayacakt›r diyeceksin, di¤er yandan 3.köprünün ba¤-
lanaca¤› otoyolu, ‹stanbul ormanlar›n›n içinden geçirecek bir plan yapacaks›n. Burada bir sa-
mimiyet yoktur. Bu belirleme, 3. köprünün yap›lmas›n› onaylamakt›r. Songünlerde 3.köprü-
nün mutlaka yap›laca¤›, Baflbakan taraf›ndan birkez daha aç›kland›.

Ayr›ca, Marmaray tüp geçiti günde 1.5 milyon yolcu kapasitesine sahipken, ayn› güzergah-
ta sadece otomobiller için yeni bir karayolu tüp geçiti yapman›n mant›kl› bir gerekçesi de
yoktur. ‹stanbul’un ihtiyac› otomobil geçiflini rahatlatmak de¤il, yolcu geçifllerini rahat-

latmakt›r. Otomobillerin, tüp geçitin her iki yakas›nda yollara getirece¤i yükü nas›l gi-

dereceksiniz. Bugün bile yürümeyen Florya sahil yolu trafi¤i ile birlikte Yedikule trafi¤ine
ve Göztepe trafi¤ine ç›kacak bu kadar Otomobili Kent içine nas›l sokacaks›n›z. ‹hale flartla-
r›nda bulunan Yap ifllet devret modeliyle y›lda 25 milyon arac›n geçiflini garanti etmek, ak-
si taktirde aradaki fark› karfl›lama garantisi vermenin hakl› bir gerekçesi olabilir mi? ‹lle de
yap›lmas› gerekiyorsa, ikinci bir rayl› tüp geçitin yap›lmas›, köprüler zincirini ortadan kald›-
r›r. ‹stanbul’un do¤al de¤erlerini de kurtar›r.

• Ulaflt›rma tek elden eflgüdüm içinde yönetilmelidir.
• ‹stanbul’da ulaflt›rma yat›r›mlar› mutlaka plana dayal› olarak yap›lmal›d›r.
• Ulaflt›rma yat›r›mlar› toplu tafl›maya yönelik olmal›d›r.
• Mevcut toplu tafl›ma sistemleri olan deniz tafl›mac›l›¤›, rayl› sistem tafl›mac›l›¤› ve oto-

büs tafl›mac›l›¤› gelifltirilmeli, aralar›ndaki aktarma ve eflgüdüm olanaklar› iyilefltiril-
melidir.

• 1.Köprüde ve trafi¤in yo¤un oldu¤u ana güzergahlarda sadece otobüsler için özel bir 
flerit ayr›lmal›d›r.

• Deniz ulafl›m›n›n kullan›m›n› artt›rmaya yönelik çözümler ivedilikle uygulamaya geçi-
rilmelidir.

• ‹stanbul metrosu ve ba¤lant›lar› zaman kaybedilmeden tamamlanarak faaliyete geçiril-
melidir.

• Minibüslerin kentiçi trafi¤ine getirdi¤i olumsuz etkileri gidermeye yönelik önlemler
al›nmal›d›r.

• Yol kenar› parklanmalar› önlenmelidir.
• Trafik denetimi etkinlefltirilmelidir.
• Yaya ulafl›m imkan› artt›r›lmal›d›r.
• Otomobil sahibi olmak baflka bir fleydir. Otomobille kent trafi¤ine girmek, yani otomo-

bil kullanmak baflka bir fleydir. Otomobil kullan›m›n› özendiren çal›flmalardan kesin-
likle vazgeçilmelidir.
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• Bir yandan otomobil plakalar›na (otomobil al›mlar›) s›n›rland›rma getirilsin önerisi ya-
p›l›rken, di¤er yandan bofl kalan yerlere lüks konutlar yapmay› planlamak, trafik yo-
¤unlu¤unu önemli ölçüde artt›r›r. Konut art›fl› nüfus art›fl›n›, nüfus art›fl› da ulafl›m›
olumsuz yönde etkiler.

• Kentin ulaflt›rmayla ilgili flura kararlar›nda, kentin ulaflt›rma ana plan›nda olmayan bir
sistem, yeni bir proje ad› alt›nda kente sunulmamal›d›r. Ulaflt›rma yat›r›mlar›n›n önem-
lice bir k›sm›n›n planda yeri yoktur. Hatta projesi ve fizibilitesi bile yoktur. Günlük ve
bir gecelik kararlarla kentin ulafl›m problemi çözülemez. Bu tür projelere harcanan pa-
ralara yaz›kt›r. Bu tür projeler yap›lmasa bile, kentin ulaflt›rmas› bir önceki durumdan
daha kötü olamaz.

Bu söylenenler sadece ‹stanbul ulaflt›rmas› için de¤il, tüm ülkemizin ulaflt›rmas› aç›s›ndan
dikkatle de¤erlendirilmesi gereken konulard›r.

Son söz olarak söylemem gerekir ki;

Kentsel ulafl›mda yolculuklar›n otomobilden toplu tafl›maya kayd›r›lmas›, toplu tafl›ma

sistemlerinin gelifltirilmesi, otomobil kullan›m›n›n azalt›lmas›, temel bir politika haline

getirilmelidir.

Bu konular›n bilimsel toplant›larda sürekli olarak gündeme getirilmesine karfl›n, uygulama-
ya dönüflmemifl olmas›, toplumsal bir bilincin oluflmas›na yönelik araçlar›n gelifltirilmesine
de önemli ölçüde ihtiyaç oldu¤unu ortaya koyuyor. 

Bu kongrenin, böylesi bir toplumsal bilinç oluflturmaya katk› yapaca¤›n› düflünüyorum.

Aç›kças›, son 10 y›ld›r ‹stanbul’da yap›lan ulaflt›rma yat›r›mlar›n›n önemlice bir k›sm›,

ne ulaflt›rma fluralar› raporunda var, nede ulaflt›rmayla ilgili palanlarda var. Bu konu,

sorunun ana halkas›n› oluflturuyor. 

Bir süre önce, konunun uzman› bilim insanlar›m›zdan ald›¤›m›z bir mektubun birkaç sat›r›n›
aktararak konuflmama son vermek istiyorum. “Toplum, hatta konunun uzmanlar› ve ilgililer
olan biten hakk›nda bilgilendirilmemektedir. Bilim insanlar› ve uzmanlar  olumsuz geliflme-
lere karfl› direnme çabalar›ndan f›rsat bulup, gerekli olumlu katk›lar› sa¤lamaktan al›konul-
makta ve adeta ifllevsizlefltirilmektedirler. Bu koflullar alt›nda art›k tüm aç›kl›¤›yla ortaya ç›k-
m›flt›r ki, toplumun bilinçli deste¤i sa¤lanmaks›z›n, yöneticileri yanl›fl kararlardaki ›srarlar›n-
dan vazgeçirmek, do¤ru politikalarla planl› geliflmeye yönlendirmek mümkün olamayacak-
t›r. Toplumun deste¤ini kazanmak için, toplumun ayd›nlat›lmas› ve bilinçlendirilmesi gerek-
lidir. Öncelikli görev ise, sorumluluk duyan tüm bilim insan› ve uzmanlar›n, sivil toplum
temsilcilerinin bir araya gelecekleri bir örgütlenmenin gerçeklefltirilmesidir.” Sayg›lar›mla
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(Düzenleme Kurulu Baflkan›)-





Prof. Dr. GÜNGÖR EVREN

(Düzenleme Kurulu Baflkan›)- 

Say›n konuklar, de¤erli meslektafllar›m, ö¤retim
üyeleri, sevgili ö¤renciler, sayg›de¤er Oda yöne-
ticileri, yaz›l› ve görsel bas›n›m›z›n seçkin men-
suplar›, bayanlar-baylar; 7. Ulaflt›rma Kongresine
hofl geldiniz. 

Bu kongreler, birincisinden hep geliflerek bugüne
geldi. Ülkemiz ulaflt›rmas›na ve özellikle akade-
mik dünyam›zda kuflkusuz önemli katk›lar sa¤la-
d›. ‹lgililer, birbirlerini daha yak›ndan tan›d›lar,
sorunlara birlikte çözüm arad›lar. Art›k üç günlük süre bize yetmiyor. Bildiri nitelikleri yük-
seldi. Sunulan bildiriler, sayg›n uluslararas› dergilerde yer buluyor. Dolay›s›yla, Odam›za da
bu de¤erli bildirilerin sahiplerini ödüllendirmek görevi düflüyor. Ben, bu kongreleri düzen-
leme görevinde beflinci ve sonuncu kongreyi yaflad›¤›m› belirtmek istiyorum. Bu aflamada,
hoflgörünüze s›¤›narak, sizlerle aç›k yürekli bir söylefli yapmak istiyorum. 

Öncelikle çuvald›z› kendimize bat›rmak do¤ru bir davran›fl olur diye düflünüyorum. Dolay›-
s›yla, kendimize yönelik saptama ve elefltirilerden bafllamak istiyorum. Bu ba¤lamda her
meslektafl›m›n, öncelikle üstüne düflen görevi yerine getirme zorunlulu¤u bulunmaktad›r.
Kendimizi yetifltirmek, e¤itim-ö¤retimi etkinlefltirmek ba¤lam›nda, hala yapaca¤›m›z çok
fley var. Çünkü dünyada bilim ve teknoloji h›zla gelifliyor. Bu geliflmelerin ulaflt›rma alan›n-
da daha h›zl› oldu¤unu söylemek yanl›fl olmayacakt›r. Bunun d›fl›nda yap›p-ettiklerimizi iyi
tartmak ve etik anlamda yanl›fl davran›fllardan kaç›nmaya özen göstermek zorunday›z. 

Sorunlara, bilgilerimizle, topluma ve çevreye sayg› anlay›fl›yla çözüm aramal›y›z. Çünkü
tekni¤e uygun ifl yapmak, ekonomik çözümler gelifltirmek yeterli de¤ildir Çal›flmalar›m›zda
sorun yaratacak ve sorunlar› a¤›rlaflt›racak, çevreyi, toplumu olumsuz biçimde etkileyecek
uygulamalardan uzak durmal›y›z. 

Bizim d›fl›m›za yönelik olarak bakt›¤›m›zda flöyle bir soruyla söylefliyi bafllatmak istiyorum:
“Bu kongreler sürecinde yaflam gerçe¤inde ulaflt›rma nas›l de¤iflti?” Bu bir sorgulama bafl-
latma amaçl› soru. Bu gözle çevreme bakt›¤›mda do¤rusu kafam kar›fl›yor. Asl›nda kaç za-
mand›r ülkemizde her konuda bir kavram karmaflas› ve bir kafa kar›fl›kl›¤› yaflan›yor. Daha
fazlas› da sanki ulaflt›rma alan›nda yaflanmakta. Bofluna enerji harc›yoruz. Örne¤in, bir üçün-
cü bo¤az köprüsü çekifltirmesi, y›llard›r sürüp gidiyor. ‹stanbul Büyükflehir Belediye Baflka-
n›yken, “Üçüncü bo¤az köprüsü ‹stanbul için cinayettir.” diyen Say›n Baflbakan, bugün
üçüncü köprüyü yapmakta kararl› gözüküyor. Tekrar tekrar, üçüncü köprünün çözüm de¤il,
sorun kayna¤› olaca¤›n›, hatta ‹stanbul’un gelece¤ini karartaca¤›n› tekrar tekrar söylemek-
ten bizler b›kt›k, usand›k, ama onlar b›km›yorlar, yanl›flta ›srar ediyorlar. 
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Bu arada, bütün bu olan bitenlerden halk›n ve hatta uzmanlar›n bilgileri yok ve sorgulama

olana¤›ndan, biraz önce Say›n Baflkan›n belirtti¤i gibi yoksun bulunuyorlar. Do¤ru dedi¤i-

niz ve destekledi¤iniz çözümler, uygulamada yanl›fll›klara dönüflebiliyor. S›n›rl› yol olanak-

lar›n›, etkin ve hakça kullanmak ad›na ana eksenlerde otobüslere özel flerit ay›rma, ilke ola-

rak elbette ki do¤rudur ve destekliyoruz. Ama ana eksenleri izleyen ve Bo¤az› geçen bir oto-

büs özel yolu uygulamas›, elbette uygun bir çözüm, ulaflt›rmaya da önemli bir katk› sa¤laya-

bilir. Gelin görün ki, bu yönde bir uygulama olarak düflünülen metrobüs projesi, anlams›z

abart›lar›yla, çok pahal› ve çok sorunlu. ‹yi planlanmadan ve ard›ndan da tamamlanmadan

iflletmeye aç›ld›¤› için sonuçta toplumun karfl›s›na, yanl›fl bir çözüm olarak ç›k›yor. 

Abart› deyince, akl›ma gelen bir baflka proje de Marmaray. Bo¤az›n demiryolu ile geçilme-

sini, hepimiz y›llar boyu destekledik, fakat banliyö ile k›sm›n›n ulaflt›rma aç›s›ndan ne denli

anlaml› oldu¤u hususu tart›flmaya de¤er diye düflünüyorum. Gerçekten abart›l› bir çözüm,

bütün istasyonlar› yerinden eden, hiçbir ifle yaramayacak bir üçüncü hatt› ilave eden bu çö-

zümün, herhalde tart›fl›lmas›nda yarar var. 

Basit trafik mühendisli¤i önlemleri, kurallara uyumun denetimi, kullan›c›lar› bilgilendirme

gibi kolay ve ucuz çözümlerle önemli yararlar sa¤lamak dururken, gösteriflli, fakat geçici ön-

lemlere girifliliyor. Asl›nda bilgilendirilen kullan›c›, kendi çözümünü kendisi bularak, ulafl-

t›rman›n sorunlar›n› hafifletebilir. Maalesef bunun bilincine varamam›fl durumday›z. Günü-

müzde art›k ulaflt›rmaya iliflkin kavramlar ciddi olarak de¤iflmifl bulunuyor. Trafikten söz et-

menin anlam› yok. Hatta hareketlilik kavram› bile geride kald›. Bugün için önemli olan eri-

flebilirlik, yani insanlar›n toplum içinde ulaflmak istedikleri ekonomik, toplumsal, kültürel

olanaklara eriflebilmeleri esas. 
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Sonuçta temel kavramlar bilinmedi¤i ve özümsenmedi¤i için zaman, emek ve kaynaklar heba
olup gidiyor. Biz, üçüncü köprüyle u¤rafladural›m, yaflam sürüyor ve olaylar›n gerisinde kal›-
yoruz. Hatta üçüncü köprü yetmezmifl gibi bir de otomobiller Bo¤az› geçsin diye tünel yapma-
ya karar veriliyor; Bo¤azdan, bo¤az alt›ndan geçen bir otomobil tüneli. Uzmanlar›n bu yanl›fl
çözümlere hakl› karfl› ç›k›fllar›, kamuoyuna her yap›lana engel olmak isteyen olumsuz bir ta-
v›r olarak gösterilmeye çal›fl›l›yor ve galiba bunda da baflar›l› oluyorlar. Çünkü çokça “hay›r”
diyece¤imiz çözümler öneriyorlar, bizde hakl› olarak “hay›r” dedi¤imiz zaman tüm yap›lan
yararl› ifllere karfl›ym›fl›z gibi göstermeye çal›fl›yorlar. Yanl›fllara hay›r diyenleri, etkisizlefltir-
mek için her fley yap›l›yor. Daha kötüsü, kamuoyunun deste¤inden yoksunuz de¤erli konuk-
lar, de¤erli meslektafllar›m. Çünkü onlar› ayd›nlatmak, bilinçlendirmek için gerekli olanaklar›
bulamad›k ya da yeterince becerikli olamad›k. Say›n Baflkanda, bu konudan hakl› olarak ya-
k›nd›. Görünen o ki, kendi aram›zda saptad›¤›m›z gerçekleri, topluma aktaram›yoruz. Bu ba¤-
lamdaki aray›fllar›m›zdan da henüz sonuç alamad›k. Bu saptamay› da, bir yan›yla özelefltiri
olarak kabul edebilirsiniz. 

Üçüncü köprü ›srar› sürerken, bir de otomobiller için bo¤az tünel geçifli ihalesi yap›l›yor de-
mifltik. Bo¤az demiryolu tüp geçifli yap›m›n› ve sonuçlar›n› görmeyi düflünen yok. Bu tutumu,
olumlu olarak yorumlamak mümkün müdür, de¤erli konuklar? Çok daha önemlisi, bir planla-
ma giriflimi var. ‹stanbul’u planlamak üzere bir büro oluflturulmufl ‹MP “‹stanbul Metropoli-
ten Planlama ve Kentsel Tasar›m Merkezi”. 

Bugün bir yandan ‹MP’de plan çal›flmalar› yo¤un biçimde sürdürülüyor, öte yandan da plan
çal›flmalar› orada süredursun, plan d›fl› projeler uygulamaya kofluyor. Kocaman üç tane proje,
“Yedi Tepeye, Yedi Tünel”, uygulan›yor bile. Say›n Büyükflehir Belediye Baflkan›n›n, “art›k
‹MP’ye sorulmadan, ‹stanbul’a çivi çak›lmayacak” sözünü duymuflsunuzdur. Bir ara Zincirli-
kuyu’da, “‹stanbul’un Gelece¤i için ‹MP’yi Kurduk” diye bir afifl vard›. Hasanpafla’da da,
baflka bir afiflte “22 kilometre Karayolu Tüneli Yap›m› Sürüyor” diye bir yaz›yordu. Bu çelifl-
kili sözler ve tutum için ne diyece¤ini bilemiyor insan do¤rusu. Ama fluras› aç›kt›r ki bu plan
anlay›fl›na ve inanc›na indirilen en büyük darbedir. Bir yandan planlama yapmak üzere önem-
li bir giriflimde bulunacaks›n›z, öbür taraftan plan d›fl› uygulamalar yapacaks›n›z. Plan için ve-
rilen emeklere ve planc›lara da büyük bir haks›zl›k.

Plan d›fl› ya da plans›z diye nitelendirebilece¤imiz bu yat›r›mlarla ilgili birtak›m ilkesel ters-
likler, ayk›r›l›klar, yanl›fll›klarda da var. Öncelikle, otomobil kullan›m›n› özendirmeme temel
stratejisine ayk›r›. Üstelik bu tünellere kaynak sa¤lamak üzere zaten kilitlenen ana eksenlerde-
ki arazileri, ek trafik üretecek yap›lar için satarak yanl›fl›n pekifltirilmesi yani “Dubai Kulele-
ri” gibi bir çözüm; bir baflka terslik, bir kara mizah örne¤i. S›n›rl› kaynaklar›, bu yanl›fl yat›-
r›mlara yönlendirilmekle, rayl› sistemlerin geliflmesinin yavafllat›laca¤› da ayr› bir gerçek.
Böylece toplu tafl›may› olabildi¤ince h›zl› gelifltirme stratejisi de ciddi bir zarar görmektedir. 

Yaln›z otomobil sahiplerine hizmet edecek yat›r›mlar; otomobil tüneli örne¤in, hakçal›k il-
kesine de ayk›r›d›r. Arazi kullan›m›nda öngörülmeyen biçimde etkilenmeler yaratmas› da
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iflin cabas›. Ayr›ca bu tünellerin iflletilmesi, son derece risklidir de¤erli meslektafllar›m. Av-
rupa Birli¤i, 2004 y›l›nda bu tünellerle ilgili çok ciddi kurallar getirmifltir. Bu kurallar uygu-
lan›yor mu, uygulanm›yor mu do¤rusu bu bilgiden de yoksun bulunmaktay›z.

Bu kongrede de¤inilece¤i gibi, yat›r›mlara karar süreçleri yanl›fll›klardan koruyacak biçim-
de ve fleffaf olarak ortaya konmal›d›r. Toplumun ve sivil toplum örgütlerinin kat›l›mlar›na
aç›k olmal›d›r. Günümüzde çokça dile getirilen demokratikleflme sürecinde, kat›l›mc›l›¤›n
yollar› mutlaka aç›lmal›d›r. Ülkemizde gündemin en önemli konusu olan, Yeni Anayasa ile
ilgilide birkaç söz söylemek istiyorum, bana bu izni verece¤inizi, beni hoflgörüyle karfl›laya-
ca¤›n›z› umuyorum.

Yeni Anayasa’n›n nas›l yap›laca¤›na iliflkin hukuksal gerekleri ve süreci ilgililer tart›fl›yor-
lar; bu, biraz bizleri afl›yor. Benim söyleyece¤im, her fleyden önce Anayasam›z›n de¤ifltiril-
mez maddelerinin ve baflta laiklik olmak üzere Cumhuriyetimizin de¤erlerinin özenle korun-
mas›d›r. Ayr›ca bir yurttafl olarak, liderler sultas›n›n kald›r›lmas›n›, parti içi demokrasinin
kurulmas›n› yani demokrasinin belirleyici niteli¤i olan seçimlerde, liderlerin seçtiklerini
onaylamak de¤il, temsilcilerimi kendim seçmek istiyorum. Sizler de istemez misiniz? Yani,
siyasi partiler yasas›n›n bu yönde de¤ifltirilmesi için Anayasa da kesin  emirler olmal› ve bir
süre tan›m› yap›lmal›d›r. Ayn› flekilde seçim yasas›n›n da, toplumun iradesini meclise yan-
s›tacak nitelikte olmas›, Anayasan›n gere¤i olmal›d›r. 

De¤erli meslektafllar›m, bu ba¤lamda, Anayasa ba¤lam›nda ulaflt›rma konusuna, kendi ala-
n›m›za gelince, yurttafllar olarak yaln›z seçimlerde oy vermemizle, demokrasinin koflullar›-
n›n sa¤lanmas›, bana göre olas› de¤ildir. Yaflam›m›z› do¤rudan etkileyecek kararlara, yurt-
tafllar olarak kat›lmam›z gerekir. Günlük yaflam›m›z›, mutlulu¤umuzu etkileyecek olaylarla
ilgili herhangi bir kat›l›m›m›z olmuyorsa, buna nas›l demokrasi denebilir? Bu kat›l›mda,
do¤ru karar verebilmemiz için, sesimizi duyurabilmemiz için gerçek nitelikteki sivil toplum
örgütleriyle dayan›flma ve iflbirli¤i içinde olmam›z›n olanaklar› yarat›lmal›d›r. Odalar›m›z,
bu konularda görüfllerini oluflturmal› ve mutlaka gecikmeden ilgililere aktarmal›d›r. 

Aksi halde, flimdiye kadar oldu¤u gibi yanl›fl projeler sürecek, kamuoyu kendi yaflam›yla il-
gili konularda sesini duyuramayacak, yan›lt›labilecektir hatta. Odalar›m›z›n, yanl›fl yat›r›m-
lara karfl› yarg›ya baflvurma olanaklar› bile engellenebilecektir. 

Say›n meslektafllar›m, de¤erli konuklar, de¤erli bas›n mensuplar›; bafllang›çta da belirtti¤im
gibi bu benim, düzenlemesine katk› sa¤lad›¤›m son ulaflt›rma kongresi. Yanl›fl anlafl›lmas›n,
bundan sonraki katk› taleplerini karfl›lamak benim için ayr› bir zevk olacakt›r. Ancak sorum-
lulu¤um, bana verilen görevle s›n›rl› kalacakt›r. Hemen belirtmeliyim ki, son befl kongrede
olumlu ne yap›lm›flsa, birlikte çal›flt›¤›m›z arkadafllar›m›n eseridir. Yanl›fl ve eksikliklerin
sorumlulu¤u ise bana aittir. 
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Bu ba¤lamda ‹nflaat Mühendisleri Odas› ‹stanbul fiubesi yöneticilerine, baflta Say›n Baflkan

Cemal Gökçe’ye, her gerekti¤inde yard›m›n› ald›¤›m de¤erli kardeflim Rezan Bulut’a ve Se-

vil Kar›ncal›’ya flükranlar›m› sunar›m. 

Bu dönem birlikte oldu¤umuz Y. Doç. Dr. ‹smail fiahin, özgün görüflleri ve enerjisiyle var-

l›¤›n› duyumsatt›; de¤erli katk›lar›n›n, yeni sorumluluklarla artmas›n› umuyor ve diliyorum. 

Prof. Dr. Ergun Gedizlio¤lu, keskin elefltirel zekâs› ve h›z›yla her zaman ifllerimizi kolaylafl-

t›rd›. Zaten 12 y›l süren bu görevimi de kendisi bana devretmiflti. K›sacas› Sevgili Ergun ile

iyi bir iflbirli¤i ve uyum içinde çal›flt›¤›m›z› düflünüyorum ve kendisine içten teflekkürlerimi

sunuyorum. 

Bilim Kurulumuzun Üyeleri de, kongremizin, her geçen gün iyiye gitmesinde birincil bir rol

üstlendiler. Kendilerine, en iyi dileklerimi ve flükranlar›m› sunuyorum.

Bütün bu teflekkürlerden sonra sevgili meslektafllar›m ve kat›l›mc›lar, sizlere de en kalbi te-

flekkürlerimi sunmak istiyorum. Bildiri vererek, oturum baflkanl›¤› yaparak ya da soru sora-

rak en büyük katk›y› sizler sa¤lad›n›z. Destekleriniz olmaks›z›n hiçbirfley yap›lamazd›. He-

pinize teflekkürlerimi ve sayg›lar›m› sunuyorum. 

7. Ulaflt›rma Kongresi’nin baflar›l› geçmesini diliyor, tekrar hepinize hofl geldiniz diyorum.
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AÇILIfi KONUfiMALARI

SERDAR HARP
(‹nflaat Mühendisleri Odas›
‹kinci Baflkan›)-



SERDAR HARP (‹nflaat Mühendisleri

Odas› ‹kinci Baflkan›)- 

De¤erli konuklar, de¤erli meslektafllar›m, bas›-
n›m›z›n de¤erli çal›flanlar›; ‹stanbul fiubemizin
düzenlemifl oldu¤u “7. Ulaflt›rma Kongresi”ne
hofl geldiniz.  

Öncelikle bu kongrenin hayata geçmesi için bü-
yük bir özveride bulunan Düzenleme Kurulu ve
‹stanbul fiube Yönetim Kuruluna Yönetim Ku-
rulumuz ad›na teflekkürlerimi sunuyorum. Su-
nacaklar› bildirilerle, kongremizin bilimsel ze-
minini oluflturacak, bilim insanlar›na ve meslektafllar›m›za da teflekkür ediyorum. 

Ülkemizde ulaflt›rma sorunu, ulaflt›rma politikalar›, yat›r›m ile ulaflt›rma aras›ndaki iliflki, ifl-
levsel olmaktan uzak ve pahal› ulaflt›rma yat›r›mlar›, ulaflt›rman›n bilimsel ve teknik özellik-
leri hep tart›fl›lm›flt›r. Ço¤u zaman ‹MO ve TMMOB’ye ba¤l› odalar bu tart›flmalar›n moto-
ru olmufl, akademisyenler de kongre süreçlerine kat›larak tart›flman›n bilimsel esaslar üze-
rinde yürümesini sa¤lam›flt›r. Bu düzenlenen 7 nci kongredir. Ayr›ca Odam›z, bir kez de
Ulaflt›rma Politikalar› Kongresi düzenlemifltir. 

En genel anlamda ulaflt›rma konusunun ele al›nd›¤› bu zeminleri kamuoyunun ilgi oda¤› ha-
line getirmek, sonuçlar› üzerinden merkezi ve yerel yönetimleri harekete geçirmeye çal›fl-
mak temel hedef olarak görülmelidir. Ancak bu hedef, meslek odalar›, sendikalar, demokra-
tik kurulufllar için sorumlu bir duruma iflaret etmektedir. Çünkü ne yaz›k ki, ister merkezi dü-
zeyde, ister yerel düzeyde olsun yönetim erki, kendi politika üretim iliflkileri d›fl›ndaki ör-
gütler taraf›ndan yap›lan üretimleri görmezden gelmekte, yok saymakta, hatta elefltiri söz ko-
nusuysa baflka bir kulvara çekmekte sak›nca görmemektedir. 

Bu engelleri nas›l aflar›z? Elbette bu demokrasi kültürüyle, kat›l›m anlay›fl›yla ilgilidir. Ne
yaz›k ki, bizde kat›l›mc›l›ktan sonuçlar› kamuoyuna bildirmek anlafl›lmaktad›r. Haberdar et-
mekle s›n›rl› bu yaklafl›m, ülkemizde yanl›fl, uygulama flans› olmayan, uygulansa bile eko-
nomik olmayan yat›r›mlara neden olmaktad›r ki ülkemizin bu konuda sicilinin hiçte iyi ol-
mad›¤›n› sizler, daha yak›ndan biliyorsunuz.

De¤erli konuklar, elbette her kongre, her sempozyum, her etkinlik önemlidir. Ama bugün,
ulaflt›rma konu bafll›¤›yla toplanan kongre için, ayr› bir parantez açmak gerekiyor, önemini
daha belirgin vurgulamal›y›z. Çünkü ulaflt›rma, yat›r›m kalemleri aras›nda aslan pay›na sa-
hip ve dolay›s›yla ulaflt›rma konusundan hareketle bafllayan bir tart›flma, bütçe, yat›r›m, ül-
kenin ekonomik-politik tercihleri gibi genifl bir yelpazeyi içine alarak genifllemektedir. 
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fiu aç›kça dile getirilmelidir: ulaflt›rma yat›r›mlar› konusu özü itibariyle siyasidir. Bu tür kon-
greler, siyasetin gerçek zeminidir. Çünkü yaflanan sorunlar masaya yat›r›lmakta, uygulana-
bilir projeler tüm ayr›nt›lar›yla ele al›nmaktad›r. Bu tür kongrelerde, siyasete ve siyasi ikti-
dara dönük dokundurmalar›n nedeni de budur. 

Yat›r›m tercihlerinin, siyaset d›fl› alg›lanmas› tam da yanl›fl yat›r›m kararlar›n›n alt›na imza
atan, siyasetçilerin arzu etti¤i bir durumdur. Çünkü birçok konu gibi ulaflt›rma da makro dü-
zeyde ele al›nmal›, çözüm ulusal ölçekte merkezi olarak hayata geçirilmelidir. Bu, ülkemiz-
de ulafl›m ana plan› olmamas›yla ilintilidir. De¤iflen siyasi iktidarlar, de¤iflen yerel yönetici-
ler, kendi anlay›fllar› çerçevesinde yat›r›m yapmakta, aç›kças› tüm ulafl›m sistemi adeta bir
kakofoniye, bir keflmekefle sürüklenmektedir.

De¤erli meslektafllar›m; kongre ça¤r› metninde de ifade edildi¤i gibi, bugün plana, progra-
ma, etüde dayanmayan çal›flmalar ulafl›m› do¤rudan etkilemektedir. Kapal› devre üretilen
projeler, ifllevsel olmaktan uzak ve pahal›d›r. Özellikle,  kentiçi ulafl›mda bu sorun haddin-
den fazla belirleyici olmaktad›r. 

Kentler, estetik aç›dan tarifi zor, çirkin bir görünüme bürünmekte, dahas› kentiçi ulafl›mda
bu çirkinli¤i kabullenmeyi meflrulaflt›racak bir rahatlamada görülmemektedir. Ayn› sorunlar,
bölünmüfl yollarla, h›zlanm›fl tren gibi projelerde de uç vermektedir. Bütün bu konular›n ele
al›naca¤› kongre sonuçlar›, kentiçi ulafl›mdan, tafl›mac›l›¤a kadar ulafl›ma dair tüm tasarruf-
lar için ö¤retici, yol gösterici olmal›d›r. Üniversitelerimizde, meslek odalar›m›zda bu potan-
siyel vard›r. Yeter ki, yönetim erki yüzünü bilime, üniversitelere, meslek odalar›na dönme,
bilimin ayd›nlat›c›l›¤›nda sorunlar› çözme niyetine sahip oldu¤unu göstersin. 

Türkiye’nin, hemen her konuda alternatif politikalara ihtiyac› bulunmaktad›r. Ulafl›mdan,
uluslararas› iliflkilere, ekonomiden, siyasete, siyasetten toplumsal yaflama mevcut yaklafl›m-
lar›n, sorunlar› çözmek bir yana, sorunlar›n as›l kayna¤›n› oluflturdu¤u görülmeli, farkl› gö-
rüfl ve önerilere aç›k bir yönetim anlay›fl› hayata geçirilmelidir. 

De¤erli meslektafllar›m; ‹stanbul fiubemiz ulaflt›rma konusunda ilk bilimsel toplant›s›n›,
1974 y›l›nda yapm›fl. Ondan sonrada yap›lan bütün kongrelerde kentiçi ulafl›ma dair elefltiri-
ler ve öneriler dile getirilmifltir. Örne¤in, ‹stanbul’un kentiçi ulafl›m›yla ilgili yap›lan her
kongrede; bo¤az geçifllerin köprülerle de¤il, rayl› tüp geçitlerle sa¤lanmas›, toplu tafl›mac›-
l›¤a a¤›rl›k verilmesi gerekti¤i ve kentlerin üst ve alt geçitlerle bo¤ulma tehlikesine vurgu
yap›lm›flt›r. 

Ancak ne yaz›k ki baflta Ankara ve ‹stanbul olmak üzere tüm anakentlerimizde, estetikten
yoksun alt ve üst geçitlerle trafik sorunu çözülmeye çal›fl›lmakta, kentlerimiz tamamen araç
trafi¤ine göre flekillenmekte, toplu tafl›mac›l›k üvey evlat muamelesi görmekte, hatta ilk iki-
sinden yeterli ders al›nmam›fl olsa ki “Üçüncü Bo¤az Köprüsü” öngörülmektedir. 
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Hat›rlars›n›z, aralar›nda ‹MO’nun da bulundu¤u meslek odalar›, Bo¤az Köprüsü yap›m›na
karfl› ç›km›fl, köprüye de¤il toplu tafl›mac›l›¤a yat›r›m yap›lmas›n› istemifl, bu itirazlar› nede-
niylede ça¤›n gerisinde kalmakla suçlanm›fllard›. O gün yap›lan itirazlar›n dayanaks›z olma-
d›¤›, ilk köprüden sonra ikincisinin de derde deva olmamas› ve bugün üçüncüsünün günde-
me al›nmas›ndan anlafl›lmaktad›r. E¤er karar merciinde bulunanlar, meslek odalar›n›n, bilim
insanlar›n›n görüfl ve önerilerini dikkate alsalard›, belki bir varsay›m ama ‹stanbul’un trafi-
¤i, bugünkü durumda olmazd›. 

De¤erli konuklar; ulaflt›rma serüveni, milattan önce üç binli y›llarda tekerle¤in icad›yla bafl-
lam›fl ve bugün art›k deniz alt›ndan tüple geçifli sa¤layabilecek düzeye ulaflm›flt›r. Teknolo-
jinin geliflmesi, kentlerin büyümesi, nüfus art›fl›, farkl›laflan insan ihtiyaçlar›, ekonomik ha-
reketlilik, geliflmenin itekleyicisi olmufltur. ‹lk icattan bugüne ulaflt›rma hayat›n önemli ve
asla vazgeçilmez bir parças› olarak, tarihsel süreçte yerini alm›flt›r. “‹htiyaç, icad›n anas›d›r”
mealinde bir söz vard›r. Tekerin icad›, nas›l ihtiyaçtan do¤muflsa, ulafl›m›n güvenli, ekono-
mik, h›zl› ve konforlu olmas› da günümüzün ihtiyac› olarak kendisini dayatmaktad›r. Bugü-
nün ihtiyaçlar›, devletlerin yat›r›m politikalar›yla birlikte bir meslek olarak mühendisli¤in
bilgi birikimi ve gelecek öngörülerini de belirlemektedir.

De¤erli konuklar; hangi ulafl›m sistemini nas›l ihmal etti¤imizin verileri ortadad›r. Ulafl›m
sistemlerimizin geliflmiflli¤iyle, dünya ortalamas› karfl›laflt›r›ld›¤›nda mevcut durumumuz
daha net anlafl›lacakt›r. AB üyesi ülkelerle yap›lan karfl›laflt›rmada Türkiye’nin, ulafl›mda ol-
dukça geri bir noktada oldu¤u anlafl›lmaktad›r. 

Ülkemizin ulafl›mdaki düzeyini bir göz atal›m. Türkiye’deki, demiryolu a¤›n›n toplam uzun-
lu¤u 11 bin kilometredir. Bu a¤›n, 8700 kilometresi ana hat, 2300 kilometresi ise tali hatt›r.
Demiryolu yo¤unlu¤u aç›s›ndan Türkiye, AB üyesi ve aday ülkeler aras›nda en az paya sa-
hip olan ülkedir. fiehirleraras›ndaki koridorlarda, tafl›mac›l›k eski altyap› üzerinden sürdürül-
meye çal›fl›lmaktad›r. 

Mevcut demiryolu üzerinden trafik yo¤unlu¤u azd›r. Ne yaz›k ki, demiryolu altyap›s›n›n te-
mel problemi demiryolu hatlar›n›n yüksek h›z ve kaliteli servise uygun olmamas›d›r. H›zlan-
d›r›lm›fl tren projesiyle ilgili kaza sonras› elefltirilerimizin oda¤›nda da bu konu vard›. Cum-
huriyet’in ilk kurulufl y›llar›n› da kapsayan 1923-50 aras›nda, 3600 kilometre demiryolu ya-
p›lm›flken, bu at›l›m›n ‹kinci Dünya Savafl› sonras›nda devam ettirilmedi¤i, 1950-80 y›llar›
aras›nda toplam 30 kilometre demiryolu yap›ld›¤› bilinmektedir. Bu farkl›l›k manidard›r ve
bir o kadar da ülkenin, ulafl›mdaki tercihini anlamam›z› sa¤layacak önemdedir. 

Türkiye ne yaz›k ki, Cumhuriyet’in ilk kurulufl y›llar›nda, demiryolu ulafl›m›nda sergiledi¤i
at›l›m› devam ettirememifltir. Ülkeyi, “demir a¤larla örme” tercihi zaman içinde geri plana
itilmifl, yerini karayolu ulafl›m›na b›rakm›flt›r. Karayollar›m›z›n da, altyap› ve nitelik aç›s›n-
dan hiçte istenilen düzeyde olmad›¤› bilinmektedir. 
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De¤erli konuklar; Cumhuriyet Türkiye’si, 4 bin kilometresi kullan›labilir düzeyde, 19 kilo-
metreye yak›n karayolu a¤› devralm›flt›r. Ancak ilk karayolu program›, 1948’de gündeme
al›nm›flt›r. Bu ilk programda, ABD Yat›r›m Teflkilat› Yollar ‹daresi Grubu öncülü¤ünde bafl-
lat›lmas› gerçe¤i, ülkenin d›fla ba¤›ml›l›¤›n› gözler önüne sermektedir. Karayolu program›-
n›n bafllat›labilmesi için, askeri yard›mlardan ve Marshall Yard›m›’ndan toplam 10 milyon
dolarl›k bir para transferi gerçeklefltirilmifltir. 

Ülkemiz, kap›lar›n›n emperyalizme 1950’den sonra ard›na kadar aç›ld›¤› ve bu ba¤›ml›l›k
iliflkisinin bugüne kadar uzand›¤› tespitinin dayanak noktalar›ndan birisi de, karayolu için
ABD’den gelen milyon dolarlard›r. Pazar alan› haline getirilen ülkemizin, ulafl›m tercihleri-
nin belirleyicisi de emperyalist-kapitalist ülkelerin ihtiyaçlar› olmufltur. 

Bugün ülkemizde, yük tafl›mac›l›¤›n›n yüzde 90’›, yolcu tafl›mac›l›¤›n›n ise yüzde 95’i kara-
yolu ile yap›lmaktad›r. Ülkemizde, yurtiçi yük tafl›mac›l›¤›nda karayolu yüzde 91, demiryo-
lu yüzde 4, denizyolu ise yüzde 3’lük bir orana sahiptir. Türkiye, gerek a¤ yo¤unlu¤u gerek-
se mevcut a¤›n üst yap› standartlar› bak›m›ndan oldukça geri durumdad›r. Mevcut yollar›n
niteli¤i ve kazalara davetiye ç›karan yönleri, ulafl›mc›lar taraf›ndan defalarca dile getirilmifl-
tir. Karayollar›m›z›n, can ve mal güvenli¤ini tehdit etti¤i sürekli olarak ifade edilmifltir. 

Siyasi iktidar›n ulafl›m sorununa iliflkin tek sihirli çözümü ise akl›na esti¤i yere bölünmüfl yol
yapmakt›r. Mevcut sorunlar› ortadan kald›raca¤› iddia edilen bölünmüfl yollar, adeta savur-
ganl›¤a dönüflmüfl, sorunlar› çözmesi bir kenara can ve mal güvenli¤i aç›s›ndan sorunun ken-
disi haline gelmifltir. 

Trafik önlemlerini ortadan kald›rmak için, duble yollar›n yap›ld›¤› iddias› safsatadan baflka
bir fley de¤ildir. Tekni¤ine uygun olmayan yol inflaatlar›, yetersiz ve hatal› trafik iflaretleme-
leri, plans›zl›k nedeniyle uzun döneme yay›lan inflaatlar, a¤›r ve kurals›z yük tafl›mac›l›¤›,
h›zl› ve dikkatsiz araç kullan›m› al›flkanl›klar›yla da birleflince binlerce ölüm ve sakatlanma-
lara neden olan trafik kazalar› yaratmaktad›r.

De¤erli konuklar, de¤erli meslektafllar›m; Türkiye’nin bir ulafl›m ana plan› yoktur. Türki-
ye’nin ilk ve tek plan olma özelli¤ini tafl›yan, “1983 On Y›ll›k Ulaflt›rma Ana Plan” hedef-
lerine göre, 1993 için yük tafl›mac›l›¤›nda denizyollar›n›n yüzde 32’ye, demiryollar›n›n yüz-
de 27’ye, boru hatlar›n›n yüzde 4,5’e ç›kar›lmas› hedeflenirken, karayollar›n›n pay›n›n yüz-
de 36’ya düflürülmesi öngörülmekteydi. 

Ancak, “83 Ulaflt›rma Plan›” da, ülkemizde her plan›n u¤rad›¤› ak›bete u¤rayarak, sadece ar-
flivlerde bir yer iflgal etmifl, öngörülenin tam tersine yük tafl›mac›l›¤›nda karayolu yüzde 90
seviyesine çekilmifl, demiryolu yüzde 4’e indirilmifltir. Bütün bu veriler, yat›r›m ve ulafl›m
iliflkisi üzerinde durmay› gerektiriyor. Bak›ld›¤›nda, yat›r›m ve ulafl›m politikalar›n›n para-
lellik arz etti¤i görülebilir. 
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Ulafl›m›n geliflmiflli¤i, yat›r›m tercih ve oranlar›ndan kolayca anlafl›labilir. Türkiye’nin, en
zay›f oldu¤u ulaflt›rma sisteminin demiryolu ve denizyolu tafl›mac›l›¤› oldu¤u ve kentiçi ula-
fl›m sorununun, sorun yuma¤› olmaya devam etti¤i düflünüldü¤ünde bunun, ülkemiz siyaset-
çilerinin bir tercihi oldu¤unu da vurgulamak gerekiyor.

Türkiye’nin, d›fla ba¤›ml›l›¤›n›n devaml›l›¤›, karayolu a¤›rl›kl› ulaflt›rma politikalar›n›n sür-
dürülmesinden geçmektedir. Bu yüzdendir ki, elefltirilerimizin ana temas› da de¤iflmemekte-
dir. Yedincisini düzenledi¤imiz bu kongrede, farkl› bir politikay› de¤erlendiriyor olmay› ar-
zu ederdik. Petrol ve petrole dayal› ürün kartellerinin dayatt›¤› politikalar› de¤il de, ülke ve
toplum ç›karlar›n›n gerektirdi¤i bilimsel ve ça¤dafl çözümleri uygulayan iktidarlar›, takdir
etmeyi isterdik. 

De¤erli konuklar; do¤rular› hayata geçirenleri alk›fllayaca¤›m›z günlerin gelece¤ine olan
inanc›m›z devam etmektedir. Bunun yarat›lmas› için bu ve benzeri etkinliklerin önemi bü-
yüktür. Dolay›s›yla, bu kongreyi gerçeklefltiren de¤erli bilim insanlar›na,  fiube yönetici ve
çal›flanlar›na müteflekkir oldu¤umuzu tekrar ifade ederek Yönetim Kurulumuz ad›na baflar›-
lar dilerim.

Sayg›lar›mla. 

33

7. Ulaflt›rma Kongresi Tart›flmalar Kitab›



AÇILIfi KONUfiMALARI

ÜZEY‹R ÜLKER
(TCDD 1.Bölge Müdürü)-
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ÜZEY‹R ÜLKER

(TCDD 1. Bölge Müdürü)- 

Çok de¤erli hocalar›m, de¤erli ö¤renci kardefllerim
ve sayg›de¤er kat›l›mc›lar. 

Bu konuda ihtisas sahibi hocalar›m›z›n bulundu¤u
bir ortamda, bana fazla bir fley söylemek düflmez.
Ancak kamu hizmetinin tamam›n› demiryollar›na
vermifl bir insan olarak, ben de demiryollar› hakk›n-
da bir iki kelime söylemek isterim irticalen de olsa.

Hiçbir ekonomik teflebbüs programlan›rken, düflünülürken ulafl›m faktörü birinci maddenin
d›fl›nda de¤ildir. Onun fizibilite olabilmesi için, ulaflt›rman›n mutlaka en ekonomik flekilde
çözümü gerekir. Bütün dünyada bilimin iflaret etti¤i gerçek de bu. 

Az önceki konuflmac›lar›m›zda ifade ettiler, biz, uzun y›llar ihmal edilen bir kurumun men-
subuyuz. Büyük Önder Atatürk’ün döneminde, birinci alt›n dönemini yaflayan bir demiryol-
lar› vard›r ve ifade etti¤i gibi arkadafl›m›z›n, o k›t kanaat, fakirlik içerisinde olan ülke insa-
n›m›z›n, ortalama y›lda 210 kilometre demiryolu yapt›¤› gerçe¤i vard›r. Tünelleri delen bü-
yük ekipman›m›z yoktur, ama inanç vard›r, h›rs vard›r, azim vard›r. Özellikle o bölgede ça-
l›flt›¤›m için biliyorum Sivas-Erzincan aras›nda, Divri¤i derelerinde o bazalt kayalar›, murç-
larla, çekiçlerle o iradenin nas›l kot seviyesine indirip de o raylar› döflediklerini hala bugün
heyecanla taahhüt ediyor ve düflünüyorum. 

Niye demiryolu? Bugün yediden, yetmifle herkesin kabul etti¤i bir gerçek var, art›k tafl›ma-
c›l›kta toplu tafl›ma tek alternatif. Bunun münakaflas›n› kimse yapm›yor. Biz demiryolcular
olarak, iki toplu tafl›ma modundan deniz ve demiryolundan; demiryolunun biraz daha önde
oldu¤unu ifade ediyoruz, h›z olarak, sürat olarak; malum, teknik nedenlerden dolay› deniz-
de ulafl›m›n sürati s›n›rl›. Bunun yan›n s›ra neden demiryolu sorusuna, çok düflündü¤ümüz
zaman özellikle, ülkemizde her gün televizyonlarda ve gazetelerimizde savafl alan›na dönen
karayollar›m›z› gördü¤ümüz zaman güvenlik unsuru öne ç›k›yor ve güvenlik diyorsak, gü-
venli seyahat diyorsak, güvenli ulafl›m diyorsak; demiryolu diyoruz. 

Ekonomikli¤i, kaynaklar›m›z s›n›rl›, dünyan›n kaynaklar› s›n›rl› esas›nda ülkemizin kaynak-
lar› oldu¤u kadar. Bütün bilim dünyas›, 2050’lerde petrol türevi ürünlerin bitece¤ini, tüke-
nece¤ini ifade ediyor. Bizde bunu d›flar›dan ithal ediyoruz, ithal eden bir ülkeyiz. Dolay›s›y-
la, bu kaynaklar bizim için önemli. Onlarcas›n› karayollar›nda pefl pefle dizdi¤imiz TIR’lar›-
m›z›, kamyonlar›m›z› belki otuzunu, k›rk›n› ellisini biz bir trenle rahatça götürürüz. Dünya,
bugün bunu böyle yap›yor. O zaman ekonomikli¤i de düflünüyorsak demiryolu diyoruz. 
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Bugün, özellikle bu sene dünya kamuoyunun gündemine gelen bir küresel ›s›nma gerçe¤iy-
le karfl› karfl›yay›z. Önceki y›llar hiç duymuyorduk. -Say›n Vekilim Erzurumludur-. Ben, Er-
zurum’da lokomotif deposunda 7 sene çal›flt›m. 46 derece so¤ukta çal›flt›k. Üç, befl metre ka-
r›n oldu¤u k›fllar oldu, ama k›fllar›n böyle kars›z geçece¤ini o y›llarda böyle tahayyül edemi-
yorduk. 80’li y›llard› bu y›llar, ama yirmi y›ll›k,  yirmi befl y›ll›k bir dönemde, dünyada kü-
resel bir iklim de¤iflikli¤i söz konusu oldu. Bunun iflaret etti¤i bir gerçek var; enerjiyi, en
ekonomik flekilde kullan›n diyor, dünyan›n gitti¤i nokta. 

Bir iki gün önceki medyada Kuzey Buz Denizi’ndeki, o büyük buz kütlesinin hemen hemen
yar› yar›ya eridi¤ini, uzaydan çekilen resimlerle içimiz s›zlayarak gördük, flahit olduk. O za-
man diyoruz ki, e¤er yaflanabilir bir dünya istiyorsak, gelece¤e, gelece¤in insanl›¤›na yafla-
nabilir bir dünya b›rakmak istiyorsak, daha do¤rusu dünyan›n k›yametini kopartmak istemi-
yorsak gene demiryolu diyoruz, toplu tafl›mac›l›k diyoruz. Bunlar, demiryolunun önemini
ortaya ç›karan faktörden bir kaç›.. 

Az önce belirttim 20’li y›llardan, 50’li y›llara kadar demiryollar›nda bir geliflme oldu. 50’li
y›llardan sonra demiryollar› unutuldu. 10.500 kilometrelik demiryolunun, öyle yolu vard›r
ki, 100 yafl›ndad›r. Büyük Önder’in zaman›nda, döflenmifl yollar vard›r. Demiryolcular ola-
rak sevindi¤imiz bir husus var, bunlar› da sizlerle paylaflmak istiyorum. Dört, befl y›ld›r, kat-
rilyonlara varan yat›r›mlar vard›r demiryollar›nda. Ankara-‹stanbul aras›nda h›zl› tren ki, Es-
kiflehir’e kadar olan k›sm›n test çal›flmalar› neticelenmifltir. Ankara-Konya, h›zl› tren proje-
si vard›r, çal›flmalar› devam ediyor ve yol yenileme çal›flmalar›m›z devam ediyor. 

1920’li y›llarda Do¤u’da Atatürk döneminde KARDEM‹R’de imal edilen raylar›m›z hala
hatlarda vard›r; bu dönemde Kardemir’de yeniden ray üretilmeye bafllanm›flt›r. Çünkü ray,
demiryolunun yenilenmesinde, konforunun artt›r›lmas›nda önemli bir faktör, o da bizi, mut-
lu ediyor, sevindiriyor. Ba¤l› kurulufllar›m›z Adapazar›, Eskiflehir ve Sivas’ta olan fabrika-
lar›m›z, gerçekten teknoloji olarak yenilenmifl, hatta Adapazar›’nda bir h›zl› tren seti fabri-
kas› oluflturulmufltur. 

Bununla beraber Avrupa müktesebat›nda da bir gerçekten bahsetmek istiyorum. Avrupa’n›n
kap›s›nda olan bir ülkeyiz, Avrupa, bizi kendi standartlar›nda bir demiryolu anlay›fl›na ve
teknik seviyesine gelmemizi de arzu ediyor, zorluyor daha do¤rusu. Bu da zorlay›c› bir se-
bep bizim için, teflvik edici bir sebep; bundan da mutluluk duyuyoruz. 

Özellikle bu dönemde ortaya konan projeler tabi tart›fl›labilinir, de¤erli hocalar›m›z›n fikir-
lerine sayg› duyuyoruz, kap›lar›m›z› zaten hocalar›m›za açt›k, onlarla müflterek çal›fl›yoruz.
Projelerimizi tart›fl›yoruz, onlar›n da büyük katk›lar› var, biz inan›yoruz ki, onlar›n katk›lar›
devam etti¤i müddetçe Türk insan›n›n lay›k oldu¤u, dünyan›n kabullenece¤i standartlarda
bir demiryolu a¤›n› Türkiye’de ortaya koymak geç olmayacak diye umuyorum. Ben bu dü-
flüncelerle bütün kat›l›mc›lara sayg›lar›m› sunuyorum. 
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AÇILIfi KONUfiMALARI

MEHMET DEM‹RC‹
(Tuzla Belediye Baflkan›)-



40

7. Ulaflt›rma Kongresi Tart›flmalar Kitab›



MEHMET DEM‹RC‹

(Tuzla Belediye Baflkan›)- 

‹nflaat Mühendisleri Odam›z›n De¤erli Baflkan›, de-
¤erli yöneticileri, k›ymetli milletvekilimiz, çok de-
¤erli hocalar›m›z, ö¤retim üyelerimiz ve de¤erli
meslektafllar›m; sizleri en içten duygularla selaml›-
yorum. 7. Ulaflt›rma Kongresi’ni düzenleyen Orga-
nizasyon Komitesi’ne, fiube Baflkan ve yöneticile-
rine teflekkür ediyorum. Bu kongrenin ‹stan-
bul’umuz için faydal› olmas›n› diliyorum ve bun-
dan da eminim, inflallah faydal› sonuçlar ç›kacakt›r
kongre sonunda.

Ben, meslektafl›n›z ve Belediye Baflkan› olarak, kongreyi önemsedim, duyarl›l›k gösterdim
ve kongreye kat›lma ihtiyac› duydum. Çünkü flu ara Tuzla ‹lçemizin lokal olarak, yerel ula-
fl›m ihtiyac›n› rayl› sistemle çözmekle alakal› bir çabam›z var, o manada inflallah istifade
ederim diye düflündüm kongreden. 

De¤erli konuflmac›lar›m›z›n alt›n› çizdi¤i sorunlar, maalesef ‹stanbul’un gerçe¤i, hatta ülke-
mizin gerçe¤i. Merkezi yönetim anlay›fl›yla senelerce yönetilmifl olan ülkemizde, 20. Yüz-
y›l›n ikinci yar›s› sonras› h›zl› flehirleflme, maalesef o yönetim, yaklafl›m sa¤l›kl› cevab› ve-
rememifl ve ‹stanbul gibi devasa, plans›z, altyap›dan yoksun kentlerle karfl› karfl›ya kalm›fl›z
ve kendimizi, bu kentin içinde bulmufluz. 25 y›la yaklaflan meslek hayat›m›n, 20 y›l›n› ‹stan-
bul’da geçirmifl bulunuyorum. Maalesef sorun bu. 

Böylesine yumak haline gelmifl soruna, geçti¤imiz dönemlerde gelen, yerel yönetimler, ye-
rel yöneticiler veyahut da merkezi yönetimler belli aral›klarla çözümler üretmeye çal›fl›lm›fl.
Ancak bu çözümler, yavafl kalm›fl veyahut da ihtiyac› tam manas›yla karfl›lar nitelikte olma-
m›fl. Bunun da sebebi bence, d›fla aç›lmam›z›n biraz geç kalm›fl olmas›. Yönetim anlay›fl›m›-
z›n halen daha merkez a¤›rl›k sürdürmüfl olmam›z ki, 90’l› y›llarda, 83-85’ten bafllayan y›l-
larda, yerel yönetimlerin ortaya ç›kt›¤› veya güçlendirilmeye çal›fl›ld›¤› bir süreç yaflanm›fl
ki o süreçten sonra flehirlerimizde, flehirlerimizin ihtiyac›n› karfl›lamaya yönelik bir tak›m ça-
balar ortaya ç›kabilmifl, ama tam olarak da karfl›layamam›fl tabii. 

H›zla büyüyen bu flehrin, bu flehre verilen her çaba, her proje, ortaya konulan her çözüm ma-
alesef bu devasa kent taraf›ndan adeta yutulmufl ve hiç görünür halde olamam›fl. Biz flehri-
mizin, b›rak›n uzun vadeli planlamas›n›, orta, yak›n vadeli planlamas›n›, acil ihtiyaçlar›n› da-
hi çözmeye çal›fl›rken, flehir-kent adeta bunlar› da yutmufl ve her yap›lan fley acil ihtiyaç ola-
rak, flehrinde kaybolmufl gitmifl.  fiu an ki yerel yönetimimizin de, Büyükflehir belediyemi-
zin de bu manada çok büyük çabalar›n› görüyoruz; özellikle, kavflak çözümleri, acil çözüm-
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ler olarak yap›lan çözümler, flehirde adeta kayboluyor, ama geriye nispetle bakt›¤›m›zda, çok
önemli faaliyetlerin yap›ld›¤›n› görebiliyoruz. 

Ayr›ca tünel çözümleri, ‹stanbul’da bir yandan bafllat›lm›fl durumda ve üçüncü köprü tart›fl-
mas› halen sürüyor. Naçizane 94-99 aras› birinci dönemde belediye meclis üyeli¤im oldu,
99-2004 aras›nda Büyükflehir de meclis üyeli¤im oldu ve ulafl›m komisyon baflkanl›¤› yap-
t›m. O dönemde, üçüncü köprü meselesi, komisyonun gündemindeydi ve neticelendirileme-
di. fiu anda halen, daha bunu konufluyoruz. Evet, endiflelerimiz var; kuzey’de ormanlar ne
flekilde etkilenecek? Ama bir yandan da flunu çok rahat biliyoruz, Say›n Baflkan bunun da al-
t›n› çizdi; befl, alt› köprü dahi olsa belki, bu tam manas›yla, yüzde yüz ideal manada karfl›la-
namayacak bir hal, yani iki yakan›n ulafl›m›, maalesef bu derece zaruri. O zaman bu endifle-
leri, bence bir kenara b›rak›p, bilimin ›fl›¤›nda, önyarg›s›z olarak iflte bu kongre zeminlerin-
de, flu anki gündemde olan problemlere bilimin ›fl›¤›nda bir tak›m çözüm önerilerini getir-
meyi, baflarabilmeliyiz. 

Bu kongreden benim beklentim o ki, üçüncü köprüyle ilgili, hatta dördüncü, beflinci köprü
alternatif güzergâhlar› neler olabiliri bu kongre keflke ortaya ç›karabilsin. ‹kinci rayl› tüp ge-
çit önerisini, bu kongre ortaya ç›karabilsin veya motorlu tafl›tla, tüp geçit önerisini ortaya ç›-
karabilsin. fiundan ben s›yr›lmak istiyorum; “art›k otomobili teflvik etmeyelim, rayl› sisteme
yönelik çal›flal›m”. Ben, gelece¤e umutla bakmak istiyorum ve son befl y›l içerisinde göre-
bildik ki ülkemizin performans› iyi de¤erlendirilirse, gerçekten k›sa vadede sorunlar›m›za
çözüm getirebilecek potansiyele sahip bir ülkede yafl›yoruz, bu kaynaklara sahibiz. 

Yak›n zamanda görebildik ki, kifli bafl›na milli gelirimiz, bir anda iki kat›na ç›kabilmifl. Bir
y›lda, kifli bafl›na milli gelirin istikrarl› bir dönem sürmesi halinde, bin dolar artaca¤› bir ül-
keyi yönetiyoruz ve ülkede yafl›yoruz. 2013 hedefi, kifli bafl›na 10 bin dolar olan ve 2020 do-
lay›s›yla da, iki yirmide de en az kifli bafl›na milli gelirin 17 bin-20 bin dolar oldu¤u bir ül-
kede, art›k insanlar›m›z›n otomobil gibi bir ihtiyac›n›n lüks olmaktan ç›kaca¤›n› düflünme-
miz gerekti¤ini ben burada vurgulamak istiyorum. Yani, motorlu tafl›tlar içinde, rayl› sistem
içinde, toplu tafl›m araçlar› içinde müfltereken bu çözümleri ortak ak›lla, bir araya gelmek su-
retiyle ortaya koymak zarureti var diye düflünüyorum. 

Bu kongrenin, bu manada, flu andaki s›cak gündemle ilgili, gerek tünel geçiflleriyle ilgili, ge-
rekse köprü geçiflleri, tüp geçiflleriyle alakal› somut, alternatif çözümler ortaya koymas›n›
can› gönülden diliyorum ve kongrenin baflar›l› olmas›n›, fayda getirmesini tekrar dileyerek,
sizlere sayg›lar sunuyorum. 



AÇILIfi KONUfiMALARI

PROF.DR. YALÇIN YÜKSEL
(Y›ld›z Teknik Üniversitesi
‹nflaat Fakültesi Dekan›)-
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Prof. Dr. YALÇIN YÜKSEL

(Y›ld›z Teknik Üniversitesi ‹nflaat 

Fakültesi Dekan›)- 

Say›n Konuklar; 

7. Ulaflt›rma Kongresi’ne hofl geldiniz. Öncelikle
bu kongreyi düzenleyen ‹nflaat Mühendisleri Oda-
s› ‹stanbul fiubesi’ne ve Düzenleme Kuruluna, ay-
r›ca bu kongreye destek veren sponsor kurulufllara,
buradan Üniversitem ve Fakültem ad›na teflekkür
ederim. Ayr›ca –Say›n Hocam›z burada yok ama-
Say›n Prof. Dr. Güngör Evren’e de bugüne kadar
bu kongrelere vermifl oldu¤u destek ve hizmetten dolay› takdirlerimi ve teflekkürlerimi su-
nuyorum. Çok k›sa konuflaca¤›m, çünkü vakit yok, biliyorum. 

Ulafl›m sistemleri, bir ülkenin kalk›nm›fll›¤›n›n bir göstergesidir tabi ki. Burada çok fley tar-
t›fl›ld›, ilk konuflmac›lara can› gönülden kat›l›yorum. ‹stanbul, gerçekten büyük bir kent, dün-
yan›n kenti, ancak bugünlerde birinci, ikinci, üçüncü, dördüncü, beflinci köprü konuflulurken,
flöyle bir öneri geldi asl›nda, belki en kökten çözüm olsa gerek; “nas›l ‹stanbul’da derelerin
üzerini kapat›yoruz, ‹stanbul Bo¤az›’n›n üzerini de kapatal›m olsun, bitsin”. Hiçbir güzergâ-
ha ihtiyaç duymay›z, problem kökünden çözülmüfl olur diye düflünüyorum. 

Geçen hafta, bir uluslararas› kurs düzenledik, dünyaca ünlü bir Hollandal› profesör buraday-
d›, yan›l›p tüp geçide götürdüm, saat alt› gibiydi maalesef Asya’dan, Avrupa’ya geçmek için
birinci köprü güzergâh›n› kullanma yan›lg›s›na düfltüm. Bir buçuk saatte geçtik, bana flunu
söyledi: “Bir silah al, flu emniyet fleridinden giden araçlar›n lastiklerine atefl et.” ‹lginçtir, bü-
tün bunlar› tart›fl›rken herhalde e¤itimi, hiç göz ard› etmemeliyiz. Bir otoyolunuz var, dilen-
ciler dolafl›yor. Bir otoyolunuz var simitçiler dolafl›yor ve biz, üçüncü, dördüncü, beflinci
köprüyü konufluyoruz. 

Sevgili kat›l›mc›lar; ulaflt›rma bilim dal›, benim uzmanl›k alan›m de¤il, ama sizlere can› gö-
nülden tüm kat›l›mc›lara baflar›lar diliyorum. Umar›m, karar verme mekanizmas›nda olan ki-
fliler, buradan ç›kacak sonuçlara az›c›kta olsa kulak asarlar. 

Hepinize baflar›lar diliyorum. 



B‹R‹NC‹ GÜN / 19 Eylül 2007

1.OTURUM

OTURUM BAfiKANI:
AHMET GÖKSOY
(‹MO Yönetim Kurulu Sekreter Üyesi)-
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B‹R‹NC‹ GÜN / 19 EYLÜL 2007
1. OTURUM

OTURUM BAfiKANI:

AHMET GÖKSOY 

(‹MO YÖNET‹M KURULU SEKRETER ÜYES‹)

AHMET GÖKSOY- 

De¤erli kat›l›mc›lar, sorular›n›z almak istiyorum. Bu ana kadar yaz›l› sorular gelmedi, ama
sözlü sorular›n›z› almak istiyorum. 

CEMAL GÖKÇE-

‹zin verirseniz bir düzeltme yapmak istiyorum. Özellikle Say›n Acar çok teflekkür ederiz bil-
dirisinin niteli¤ine. Ama bizim ne ‹nflaat Mühendisleri ‹stanbul fiubesi olarak, ne de ‹nflaat
Mühendisleri Odas› olarak 350 kilometre hatta geliflmifl-ça¤dafl ülkelerde “10 bin kifliye 1 ki-
lometre” metro önerdiler. 10 milyon kabul etsek ‹stanbul’un nüfusunu, bin kilometre metro
önermiyorlar, 350 kilometre metronun da birkaç y›l içinde yap›lmas› gerekti¤ini önermedim.
Bütün aç›klamalar›m›zda plana dayal›, programa dayal›, ekonomiye dayal›, fizibiliteye da-
yal› bir planlaman›n olmad›¤›n› sürekli olarak söyledik. E¤er y›lda 50 kilometre metro yapa-
ca¤›m yerine, y›lda 10 kilometre metro yap›lmas›n› planlam›fl olsayd› 1992 y›l›nda baflland›
‹stanbul’un metrosu bugün, ‹stanbul’un 150 kilometre metrosu vard›. Dolay›s›yla, bizde çok
farkl› düflünmüyoruz bu noktada ama tabi metro ‹stanbul’un düflü, geç kal›nm›fl olan bir ça-
l›flma, metro bitinceye kadar oturup bekleyecek miydik? Hay›r, bireysel tafl›mac›l›¤› öneren
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araçlara yönelik de¤il, toplu tafl›ma sistemine yönelik çeflitli düzenlemeler yap›labilirdi.
Bunlar› da zaten bu tür kongrelerimizden tart›fl›yoruz. Bir düzeltme yapmak istedim Say›n
Hocam, teflekkür ederim. 

AHMET GÖKSOY- 

Say›n Gökçe, teflekkür ederiz. Evet, arkadafllar, sorular›n›z› bekliyoruz. Bir soru var size Ho-
cam, buyurun. 

ZERR‹N BAYRAKDAR- 

Bilinçlendirilecek hedef kitlelerden biri olan yerel yöneticilerle olan çal›flmaya, bugün ara-
m›zda olan Tuzla Belediye Baflkan›ndan bafllayabilir miyiz? Zira konuflmas› s›ras›nda, ulafl-
t›rma konusunda ne kadar yanl›fl kanaatlere sahip oldu-
¤unu gösterdi. Bu ilk bilinçlendirme çal›flmam›za nas›l
bafllayabilece¤imizin yolunu gösterebilir misiniz? 

CÜNEYT ELKER- 

Ben, Say›n Baflkan›n konuflmas› s›ras›nda d›flar›ya ç›k-
mak durumundayd›m, onun için izleyemedim. O k›s-
m›n› atlay›p, sorunun ikinci k›sm›nda olan “bilinçlen-
dirme çal›flmam›za nas›l bafllayabilece¤imizin yolunu
gösterebilir misiniz?” k›sm›nda, bir-iki cümle daha bil-
dirimde söyledi¤ime ilave bir fleyler söyleyeyim. 

ZERR‹N BAYRAKDAR- 

Bir fley söyleyebilir miyim? fiimdi sizin bu anlatt›klar›n›z›, biz yapma çabas› içindeyiz. ‹s-
tanbul’da böyle bir giriflime bafllad›k. Siz, bugün bizim biraz önümüzü açt›n›z; yani hedef
kitleleri; biz tabii halk› bilinçlendirmeyle bafllam›flt›k, ama çok önemli bir ayd›nl›k gösterdi-
niz bize, demek ki biz ifle yerel yöneticilerden bafllayaca¤›z ve bugün ben, Say›n Tuzla Be-
lediye Baflkan›n› dinlerken çok üzüldüm, hakikaten çok üzüldüm. Onun için haz›r aram›z-
dayken, belki bir ad›m atm›fl olabiliriz kendisiyle bafllayarak. Çok teflekkür ederim.

CÜNEYT ELKER-

O kampanyaya izin verirseniz, oturum bittikten sonra bafllayal›m, ama sorunuzun ikinci k›s-
m› o da önemli bir fley. fiimdi burada, sivil bir toplum örgütü kurduktan sonra, ondan baflla-
mak flart tabii. Neresinden iflin bafllanmas› gerekti¤i çok önemli.  Kaynak sorunu çok önem-



li; çok önemli miktarda parasal kaynak gerektiren bir konu, bu da sadece gönüllükle yap›-
lacak bir fley de¤il. Eminim bugüne kadar herkes nas›l özveriyle, burada oldu¤u gibi bir
fleyler anlatmaya çal›flt›ysa, gene yapar ama bu yeterli de¤il tabii.  

Geçti¤imiz günlerde Avrupa Birli¤i Projelerini izleyen, onlara arac› olan bir arkadafl›m var,
bu amaçla kurulmufl bürosu var, ona, dan›flt›m. En büyük kayna¤›nda oradan gelebilece¤i-
ni aç›kças› ben düflünüyorum. fiunlar› söyledi bana, “bunun dernek ya da vak›f olmas›n›n
çok fazla önemli olmad›¤›n›, dernek kurmak çok kolay hale gelmifl art›k, bu vesileyle ben-
de ö¤rendim. Avrupa Birli¤ine Uyum Çerçevesi içerisinde 2004 y›l›nda ç›kan bir yasal dü-
zenlemeyle, hiçbir yerden izin al›nmadan, yasak faaliyetler yapmamak flart›yla tabii, 7 kifli
bir araya gelip derne¤i kurabiliyor. Oraya kadar kolay, fakat ondan sonra bunun iflleyebil-
mesi, o kayna¤›n bulunabilmesi için, ulusal ya da uluslararas› kaynaklara gerek olacakt›r.
Ulusal kaynaklar›, flu anda ben canland›ramad›m kim destek olabilir diye, tabii bir tak›m
sponsorlar bulunabilir ama bunlar amatör çerçevede kalacakt›r diye düflünüyorum. Ama
Avrupa Birli¤inin bu çerçeve içerisinde çok genifl fonlar ay›rd›¤›n› biliyorum, duydum.
Hatta flöyle oldu; bu bildiriyi haz›rlad›¤›m günlerde, ilanlardan birisi önüme geldi “kapan›-
yor May›s sonunda” gibi bir duyuruyla geldi. 

Dolay›s›yla, öyle bir haz›rl›¤›m›z olmad›¤›ndan, böyle bir dernek kurup, bir sivil toplum ör-
gütü kurup da oraya müracaat etmek için çok zamans›z, çok geç bir tarihti, böyle bir fley
mümkün de¤ildi. Ama en az›ndan Avrupa Birli¤inin bu tür konularda, ‹ngilizce tabiriyle
Evelyns Programms dedikleri, bu tür kampanyalara bir kaynak ayr›labildi¤ini biliyoruz.
Ama zaman zaman duyurulara ç›k›yorlar. Burada o arkadafl›m›n, demin sözünü etti¤im ar-
kadafl›m›n tavsiyesi flu, “önce derne¤inizi kurun, ondan sonra gerek Avrupa Birli¤inin Tür-
kiye’deki temsilcilikleriyle temasa geçmek gerekir, ama öncelikle devlet kurumlar› aras›n-
da, bu konunun bir sahibi varsa, bizde Ulaflt›rma Bakanl›¤› olmak zorunda, onunla birlikte,
onun önderli¤inde, hatta onun baflvurusuyla bunun yap›labilece¤ini” söyledi. 

Dolay›s›yla, böyle bir sorun var. Belki de bilinçlendirmeye çal›flt›¤›m›z yöneticiler, yöneti-
ci gruplar› veya kurumlar›n aras›nda da olaca¤›n› varsayaca¤›m›z Ulaflt›rma Bakanl›¤›yla
birlikte baflvurmam›z gerekecek, o nas›l olabilir öyle bir fley bilemiyorum ya da üniversite-
lerden bahsettiler ama esas kamu kuruluflu daha önemli dediler Avrupa Birli¤i’nden böyle
bir olumlu cevap alabilmek için. Böyle bir çaba gerekiyor, bir de yeni kurulmufl dernekle-
re hemen bir kaynak bulmak imkân› olmuyor, suiistimalden çekiniyor herhalde Avrupa Bir-
li¤i, bir isim kurup da paralar› götürecek diye. Dolay›s›yla, bir y›l gibi bir sürenin geçip de
kendini kan›tlamas› gerekiyor. Bu da tabii zor bir dönem, yani kendi kaynaklar›ndan dön-
mesi gereken yürürlülük esas›na göre. Yani s›rf sizin sorunuzun direk cevab› bu de¤ildi ama
bunu vesile ederekten ben, nereden bafllanacak konusuna, evet bir dernek kuraraktan, flura-
da yedi kifli bir araya getirip, internet sitesinden indirebiliyorsunuz ‹çiflleri Bakanl›¤›’ndan,
bunu bugün ö¤leden sonra bile yapabiliriz yani, niyetli olan varsa. Ama ondan sonras›nda
zor bir dönem var, yaklafl›k bir y›ll›k kendini kabul ettirme, kamu kuruluflunu yan›na çekme.
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Bazen de çok özel hallerde Avrupa Birli¤i, o ilgili kamu kurulufluna bask› yapabiliyor, e¤er
inan›rsa, önemli oldu¤unu düflünürse diye. 

Çok yak›n bir geçmiflte Sa¤l›k Bakanl›¤›, böyle bir sivil toplum örgütüyle beraber, flimdi tam
ismini hat›rlayamam ama “hijyenik, sa¤l›kl› do¤um” filan gibi bafll›kl› bir fley içerisinde çok
büyük bir yard›m-destek, hibe alm›fl ve böyle bir sivil toplum örgütüyle beraber çal›fl›yorlar-
m›fl. 

Mümkün ama o bakanl›¤›n devreye girmesi gerekiyor.

Teflekkür ederim, bu f›rsat› verdi¤iniz için.

AHMET GÖKSOY – 

Say›n Tuzla Belediye Baflkan› aram›zda, konuflmas›n› da hepimiz dinledik, ama flunu da dik-
katten kaç›rmamam›z laz›m; ‹stanbul kentinde aram›zda olan tek belediye baflkan›. Bu cesa-
reti gösterdi¤i için teflekkür ediyoruz. Burada olmas›, düflüncelerini farkl› söylese bile,  ka-
t›lmasak bile aram›zda olmas› bile do¤ru ve olumlu bir davran›fl oldu¤unu söylemek istiyo-
rum. Buyurun Baflkan›m.

MEHMET DEM‹RC‹- 

Özür dilerim, tabii flahsi noktaya gelmifl oldu¤u için, ben bir-iki kelime daha söylemek istedim.
K›ymetli Hocam, sözümün aras›nda, Tuzla’da yak›n zamanda inflallah 20 kilometrelik bir
rayl› sistemin anlaflmas›n› yapmak üzere oldu¤umuzu da ifade etmek istiyordum, ama Tuz-
la’n›n iç ulafl›m›na yönelik, rayl› sistemle ilgili çal›flmalar yapt›¤›m›z› bahsetmifltim. Avru-
pa Birli¤i fonlar›ndan yüzde 70 hibe kredisiyle, inflallah gelecek sene e¤er anlaflmalar›m›z-
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da bir aksilik ç›kmazsa, gelecek sene Hocam›, rayl› sistemde ben misafir etmek istiyorum.
Rayl› sistemle, Tuzla’y› gezdirmek istiyorum. 

Ayr›ca flunu da ifade etmek istiyorum; bilinç noktas›nda ta ilkokuldan beri zaten bizlere ö¤-
retilen odur, “en uygun ulafl›m arac› nedir?” “Toplum tafl›ma arac›” diye. Ülkemizde herke-
sin bu bilinçte oldu¤unu ben kabul ediyorum, asgari düzeyde bir bilinç oldu¤unu biliyorum
ve kabul ediyorum. Ancak, ihtiyaçlar› okuma noktas›nda problem var diye düflünüyorum.
Art›k, konfor denilen bir fley var. Apartman dairelerinde insanlar mutlu olurlard›, ama flim-
di de apartman dairelerinden çok müstakil konutlarda huzur buluyor. Umar›m, Hocamda
müstakil bir konutta yaflamay› arzu ediyordur, ama neticede insan, kendine ait bir ortam› ar-
zu ediyor. Toplu tafl›ma arac›, toplu konutlar gibi ortamlar mutlaka belli dönemlerde ihtiya-
c› karfl›l›yor ama bu ihtiyac›n maalesef sonu yok. ‹nsan›n, arzusu, iste¤inin sonu olmad›¤› gi-
bi insanlar, konforu arzu ediyor. 

fiunu da ben vurgulamak istiyorum, bu kongrede bilemiyorum bafll›klar içerisinde var m›?
Tuzla’da yak›n zamanda bunu kamuoyuyla paylaflaca¤›z; Tuzla’n›n 2020 ve 2050’sini plan-
l›yoruz. fiimdi dünyada flu geliflmeler var; uçan otomobil siparifli al›nmaya baflland›. Biz, ül-
kemize uçan otomobil hangi tarihte gelecek onunla ilgili ne tür haz›rl›klar yapaca¤›z bunla-
r› asl›nda ben bu kongre sürecinde de görmek istiyorum. Çünkü gelece¤e yönelikte birtak›m
fleyler düflünme ihtiyac› oldu¤unu düflünüyorum.

Sayg›lar sunar›m. Hocama da teflekkür ediyorum, e¤er düflüncelerimden dolay› kendisini ra-
hats›z ettiysem, özür dilerim. 

HAM‹T YILDIRIM - 

‹nflaat Yüksek Mühendisiyim. Ulafl›m konusunda ben ‹smail Hakk› Acar Hocama bir soru
sormak istiyorum. O soruyu sormadan önce ‹stanbul’da, Bo¤az› geçmek için ya köprü yap›-
yoruz ya da tünelle geçiyoruz. Acaba denizi geçe-
bilmek için baflka bir yöntem yok mu? Ben, ‹stan-
bul’da de¤il, Türkiye’de ulafl›mla ilgili deniz ulafl›-
m›nda kimlerin çal›flt›¤›n› veya bu konuda çal›flan
üniversite olup olmad›¤›n› ö¤renmek istiyorum.
Teflekkür ederim.

‹SMA‹L HAKKI ACAR- 

Hamit Bey, teflekkür ederim. 
‹stanbul Bo¤az›n› geçmek için mutlaka denizin
kullan›lmas› gerekti¤i söz konusu. Ancak yap›lan
araflt›rmalar flunu gösteriyor. Özellikle gene bir
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toplu tafl›mac›l›k sistemi olan MARMARAY devreye girdi¤inde maalesef ve maalesef deni-
zin pay› yüzde 3’lere falan iniyor, daha da afla¤›ya iniyor. Çünkü h›z konusunda rekabet ede-
miyor. Bir de flu var, ‹stanbul, eskiden denizde yafl›yordu, deniz ulafl›m› çok önemliydi. Ne-
den? Bo¤az’›n etraf›nda yerleflimler vard›, Marmara sahilinde yerleflim vard›.

Bugün bu bölgelerdeki yerleflimler, eskiden sadece Eminönü’nden, Karaköy’den vapura bi-
nen, tek bir vas›tayla Kuzguncuk’a giderdi çünkü o kadard›, ama flimdi ‹stanbul kuzeye do¤-
ru, Allah vermesin e¤er üçüncü köprü yap›l›rsa daha da, kuzeye do¤ru yürüyecek. Yani biz,
‹stanbul’u denizden uzaklaflt›rd›k. O yüzden de denizin pay› git gide azald›. Burada denizde
sadece entegrasyonla bir tak›m fleyler yap›labilir mi diye biz de bir araflt›rma yapt›k. Fazla
bir yüzde olarak artmas› imkans›z gözüküyor art›k. Özellikle, rayl› sistem yap›ld›¤›nda
MARMARAY, Allah veremeye üçüncü köprüde yap›lad›¤›nda herhalde denizin pay› yüzde
3’leri geçmeyecektir. 

AHMET GÖKSOY – 

Teflekkür ediyoruz.  Buyurun.

CÜNEYT ELKER- 

‹zninizle ben bir fley eklemek istiyorum ‹smail Beye. fiimdi birinci söyledi¤i cümleye biraz
itiraz›m var o bak›mdan. Bak›rköy’den, Ataköy’den deniz otobüsüne bindi¤inizde 20 daki-
ka sonra Kad›köy’desiniz. Bunu hiçbir baflka ulafl›m arac›yla, rayl› sistemde dâhil, -havayo-
lunu kullan›labilir oldu¤u, alternatif oldu¤u için katm›yoruz-, mümkün de¤il. 

SALONDAN- 

Marmaray yap›l›nca?..

CÜNEYT ELKER- 

Tabii ki nas›l rayl› sistemler demin kendisi ifade etti; istedi¤iniz kadar gelifltirin, hatta kay-
nak bulunup da h›zlan yapsan›z bile zaten hiçbir ülkede kent içerisinde tafl›man›n çok çok
büyük bir k›sm›n› bunlarla yapman›z mümkün de¤il. Yani, karayolu gibi noktadan noktaya
tafl›ma yapamazs›n›z. Karayolu derken, otobüsü, toplu tafl›ma araçlar›n› kastediyorum tabii.
Ancak bunu yapamazs›n›z, ama pek çok yerde ak›ll› birçok çözüm üretmek mümkündür. 

Entegrasyon kelimesi çok önemli, di¤er toplu tafl›m araçlar›ndan çok ak›ll›, zaman aç›s›ndan,
konfor aç›s›ndan, düzenlilik aç›s›ndan çok mant›l›k çözümler bulunmas› halinde bu pay ar-
tabilir. Ama tabii, bir mucize beklememek gerekir. Onu da ifade edeyim. 



‹SMA‹L HAKKI ACAR- 

Bir noktada daha aç›klama getireyim. Tabii burada kent iç ulafl›m›nda zaman faktörü çok
önemli ve zaman demek h›z demek; deniz ulafl›m›nda, h›z›n karesiyle, maliyeti artmakta. 
Yani ne kadar h›zlan›rsan›z, tafl›mac›l›k maliyeti artmakta; mesela, deniz otobüsleriyle ilgili
rakamlara bakt›¤›m›z zaman seneler boyunca bu iyili¤ine ra¤men yani Bostanc›-Bak›rköy
aras›nda, çok büyük art›fllar olmuyor. 

Gündeki yap›lan seferlerde bir ya da iki tane artabildi senelerdir. Bu talebi fiyatta etkiledi¤i
için deniz ulafl›m›n› hem h›zl› yap›p, hem de düflük maliyetle çok büyük kitleye hitap ede-
cek flekilde yapman›n imkân› yok kentimizde. Teflekkürler.

AHMET GÖKSOY – 

Son bir soru alaca¤›m.  Buyurun.

M‹THAT ERCAN- 

Ben demiryollar›nda 22 y›ldan beri bizzat makinist olarak çal›flan, yine demiryollar›nda ör-
gütlü bir sendikada yöneticiyim. Asl›nda ilk konuflmac› Hocam›z flunu belirtti “bu iflin teme-
li asl›nda siyasi”, yani ulafl›m›n olumlu veya olumsuz çözümünü etkileyen faktör, bafl faktör
siyasi bir yap›. Onun için kurum yöneticilerimiz ve yerel yönetim yetkililerinin, olaya siya-
si bakt›¤›ndan dolay› zafiyete düfltü¤ümüzü düflünüyorum. 

Benim ‹smail Hocama bir sorum var: Marmaray Projesi’yle ilgili. Bir taraf› s›f›r deniz, fleh-
rin 40 kilometre kuzeye kayd›¤› bir noktada, buran›n nüfusla bir çeliflkiye düfltü¤ü, bir arzu
hatt› olup olmayaca¤› konusunda kendileri acaba ne düflünüyor? 

Yani banliyö sözcü¤üne bakt›¤›m›zda, banliyö, banliyölerde olur, nüfus yo¤unlu¤unun oldu-
¤u yerde toplu tafl›mac›l›k yap›l›rken; neden bir taraf› denize s›f›r olan yerde toplu tafl›mac›-
l›k düflünülüyor, bu toplu tafl›mac›l›¤›n, bu tarihsel flehirleraras›, uluslararas› yola verece¤i
bir zarar var m›? Teflekkür ederim. 

‹SMA‹L HAKKI ACAR- 

Bu Marmaray Projesi, fizibilite çal›flmas› 1985’lerde yap›ld›. O zaman, muhtelif alternatifler
test edildi, yan›lm›yorsam Erhan Bey daha iyi söyler, 15 civar›nda alternatif vard›. Bunlar
model çal›flmas› olarak üzerinde çal›fl›ld›, programlar çal›flt›r›l›p, sonunda var›lan nokta bu
oldu. fiimdi biraz evvel söyledi¤imle ters düflmek istemiyorum; kent, sahilde uzaklafl›yor. 
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Ayn› flekilde deniz tafl›mac›l›¤›, nas›l eski ‹stanbul’da, Marmara Sahilinde varsa; Bostanc›
‹skelesi vard›, Caddebostan vard›, Suadiye vard›. Karfl› tarafta pek yoktu o kadar, ama bu ta-
rafta vard›. Ayn› flekilde rayl› sistemde, o zamanki demiryollar› da o flekilde yap›lm›fl. 

Bütün yerleflim Marmara üzerinde olacak. Bugün biraz evvelde söyledi¤im gibi ‹stanbul, de-
nizden uzaklaflt›, kuzeye kayd›, yerleflim yo¤unlu¤u kuzeyde. Onu belki Erhan Bey, mode-
lin ç›kt›lar›nda neden bu böyle oldu, anlatabilir. Ayn› suali bende, yani benim sezgisel ola-
rak, bu flehre bir süre hizmet etmifl teknisyen olarak söyleyece¤im, daha kuzeyde bir hat ol-
mas› gerekirdi, bu benim de inanc›m. 

Semih Hocam›z›n söyledi¤i gibi, “daha kuzeyden bir sadece rayl› sistemli köprü yap›lsa na-
s›l olur?”, stati¤i falan incelenecek, ama bende ayn› görüflteyim kent denizden uzaklafl›p, ku-
zeye kaym›flt›r. Ana ulafl›m talepleri o aks üzerinde oluflmaya bafllam›flt›r. Bu da benim gö-
rüflüm ama belki bir söz verirsek Erhan Bey daha iyi anlat›r gerekçeleriyle. 

CEMAL AKÇA- 

Ben, Ayd›n Hocama bir soru soraca¤›m, gerçekten benim Hocam oldu¤u için soraca¤›m. 
fiimdi bu yetkinlik konusundaki görüfllerinize kat›l›yorum, teflekkür ederiz, gerçekten. ‹nfla-
at Mühendisleri Odas›, biliyorsunuz May›s 2008’de bütün alanlarda yani inflaat mühendisli-
¤inin bütün alanlar›nda s›nav açacak, bunlardan birisi de ulaflt›rma anabilim dal›. 

Sizin önerinizde, ulaflt›rma d›fl›nda bir “demiryolu mühendisli¤i yetkinli¤i” kavram› var, bu-
na kat›l›yorum tabii, uzun erimli düflündü¤ümüz zaman gerçekten bu uzmanl›k alan›n›n da
olmas› gerekti¤inde hemfikiriz. 

Ben bu soruyu birazda ajitasyon olsun diye soruyorum. Bu alanda iflin olmad›¤›, ekme¤in ol-
mad›¤› bir yerde biz nas›l yetkin mühendisler olmas›n› isteyece¤iz insanlardan, bunu merak
ediyorum. Teflekkür ediyorum.

AYDIN EREL- 

Rayl› sistem konusunda çok ifl var biliyorsunuz.
Nedense bütün firmalar, ilk kez rayl› sistem ihale-
leri al›yorlar, bugüne kadar hiç yapmad›klar› bir
konu. 

Çok karl› bir ifl ve üstelik ben flu anda isim verme-
yece¤im ama bu konuda çok büyük ihaleyi alan fir-
malar›n içlerini biliyorum, oradaki elemanlar›n dü-
zeylerini biliyorum. Onlarla ben iletiflim kuram›yo-
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rum, anlatam›yorum ki, benim kavramlar›m› anlayam›yorlar. Demiryolu, rayl› sistemle ilgi-
li benim söyledi¤im kelimeleri bilmiyorlar. 

Zaten size flunu da söyleyeyim, bizim bütün bayanlar-baylar teknik flartnamelerimiz, yaban-
c› dilden Türkçe’ye çeviridir. Yani rayl› sistemlerle ilgili bütün projelerdeki teknik flartna-
meler yabanc› dillerden, Türkçe’ye çevrilmifl, ama hepsi yanl›flt›r. Çünkü çeviren kifli zaten
demiryolcu de¤il. B›rak›n demiryolcu olup olmamay›, o konuda uzman olmas› laz›m ayr›ca,
Yanl›fl! Siz yanl›fl teknik flartnameyle ifl yap›yorsunuz, karfl›n›zdaki müflavirde anlam›yor,
imza at›yor. Nas›l att›r›l›yorsa, bilmiyorum, bir flekilde Türkiye’de onlara imza att›r›l›yor,
çok karl› ifl. 

Bende diyorum ki, yap›lan ifller çok kötü, anormal maliyetleri var, yap›m maliyetleri çok
yüksek, ayr›ca iflletme maliyetleri de yüksek olacak, zaten flu anda kullan›lanlar›n iflletme
maliyetleri anormal. Hepsini cebimizden ödüyoruz biz bunlar›n. Olmas›n yetkili mühendis,
e¤er memnunsak bu durumdan, para nas›lsa bizde çok, veririz gider yani. Teflekkür ederim.

AHMET GÖKSOY – 

De¤erli meslektafllar›m, de¤erli kat›l›mc›lar; ‹stanbul fiubemizin düzenledi¤i 7.Ulaflt›rma
Kongresi’nin Birinci Oturumunu programda bir saatlik gecikmeyle kapatma durumunday›m.
Hepinize teflekkür ediyorum.
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OTURUM BAfiKANI:
CEMAL GÖKÇE
(‹MO ‹stanbul fiube Baflkan›)-



2. OTURUM

OTURUM BAfiKANI: CEMAL GÖKÇE 

(‹MO ‹STANBUL fiUBE BAfiKANI)

CEMAL GÖKÇE – 

Bildirilerimizin sunumu tamamland›. 20 dakikal›k bir soru ve tart›flma süremiz var. Zaman›
daha rahat kullanabilmek aç›s›ndan, olabildi¤ince Say›n kat›l›mc›lardan benim ricam, az kat-
k›, çok soru. Say›n Il›cal›, söz sizin. Ama lütfen bir tebli¤, bir bildiri sunmay›n. Daha sonra-
lara b›rakal›m. 

MUSTAFA ILICALI-

22 Temmuz’dan sonra ilk defa mikrofonu elime al›yorum. Çok teflekkür ederim, az zaman›-
n›z› alaca¤›m. 

Ben önce bu ulafl›m probleminin neden çözülemedi¤ini, bugün bu kongreyi izlerken anlam›fl
oldum iyice. Bu yedincisi, çok say›da kat›ld›m. Anlama nedenim de flu; 2002’den önce üni-
versitede 20 y›l› aflk›n bir süre çal›flt›m, 5 y›l da Türkiye Büyük Millet Meclisi’nde yasama
organ› ve yürütme organ›n nas›l çal›flt›¤›n› gördüm. fiimdi bunlar› birlefltirdi¤im zaman bu
problemin, bir sistem ben burada bu avantajdan faydalan›p, bir katk›da bulunamazsam, se-
kizinci kongrede de, dokuzuncu kongrede de ayn› fleyleri söyleyece¤imiz endiflesi var. 

fiöyle ki, yollar› genifllettiler, kavflak yapt›lar, rayl› sistem kriterlerini farkl› ald›lar di¤er ta-
raftan yine hükümetler bunlar› yapmaya devam edecek. O zaman bizim bu fayday› ç›kara-
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bilmemiz manas›nda bir yöntem bulmam›z gerekiyor. Burada anlat›lanlar do¤ru, bilim in-
sanlar› konufluyor, öbür tarafta yap›lanlar› da onlar›n içerisinde oldu¤umuz zaman görüyo-
ruz. 

Erhan Bey, çok önemli fleyler söyledi, ben bu arada bir hesap yap›yorum, Cumhuriyetimizin
kuruluflundan itibaren 60 hükümet, süresi 2 y›l bile de¤il. Son hükümetin süresi 5 y›l ondan
önceki sonu katmasa 1 y›l. Bir y›lda sizin o söyledi¤iniz, karar süreçlerini uygulayacak, ya-
pacak, bunlar mümkün de¤il. O zaman demek ki biz burada sadece kendi kendimizi tatmin
etmememiz laz›m. Bu kadar de¤erli ve az insan var. Orada Ankara’daki bir koordinasyonun
nas›l sa¤lanaca¤›n›n yolunu bulmam›z laz›m. Mesela Erhan Bey, çok güzel anlatt›, o anlat›-
fl›nda tabii iki çeliflkiyi düzeltmem laz›m. Bir taraftan DPT’nin saatte 15 bin kriter ald›¤›n›
söyledi, öbür tarafta da süreçte milletvekilinin katk›s›n› anlat›yor. O zaman milletvekilinin
katk›s› varsa, hiç 15’e falan gerek yok ki, birinci onun alt›n› çizin siz. Burada flunu belirte-
yim aç›k, net olarak e¤er DPT’deki bürokrat›m›zda burada herhalde var, kesin kararlar› ko-
yarlarsa, hükümete, ilgililere bunun önemini anlat›rlarsa, bundan taviz verilmez. 

Ben, befl y›ll›k milletvekilli¤imde DPT’nin hiçbir fleyine müdahale etmedim, hiçbir müdaha-
le eden bir arkadafl›m›n da oldu¤unu tan›m›yorum. Zaten yat›r›m bütçeleri s›n›rl›, o aç›dan
bu konuda da ilgilendirdi¤i için tabii bir düzeltme yapmak mecburiyetinde hissettim. Bura-
da yap›lmas› gereken, ilgili uzman, bürokrat›n, sa¤lam kiflilikli, kriterlerini al›p bafl üstüne
demeden, onun önemini anlatmas› laz›m. Türkiye’de, zaten s›k›nt› burada yat›yor, önemli
olan bu. Her siyasi otoritedeki kifliler, ülkeyi yöneten kifliler ulafl›m uzman› de¤il. Bir avu-
katta olabilir, bir mühendiste olabilir. Önemli olan onun altyap›s›n› destekleyecek kiflilerin,
çok ülke gerçekleriyle ilgili bilgiyi vermesi laz›m. O bürokratta kalacak onu sa¤lamam›z la-
z›m, bunlar› kurmam›z laz›m. Bunun alt›n› çiziyorum, özellikle de sizden Cemal Bey çok
önemli istirham›m, yedinciye geldik, çok güzel çal›flmalar yapt›n›z, buradan böyle kal›c› bir
sonuç ç›karmam›z laz›m. Sekizde, dokuzda tekrarlanmayacak, bak iflte biz burada, yedinci-
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de bu k›r›lma noktas›n› sa¤lam›fl, esas üzerinde durulmayan konuyu yakalam›flt›k. Aksi tak-
dirde bu böyle devam edip gidecek. 

Ben burada de¤erli bilim insanlar›n›n yan›nda oldum, buradaki gibi tart›fl›lm›yor Ankara’da-
ki yürütmede, komisyonda konular. Herkes buradaki kadar ulafl›m bilgisine sahip de¤il. Di-
¤er taraftan Haluk Gerçek Hocam›z›n ç›kard›¤› rakamlarda çok önemli rakamlar. Servis ara-
c›ndan yüzde 21 art›fl var diyor, yaya hareketlili¤inde çok önemli rakamlar var. 87, 97,
2006’y› esas alm›fl, burada örnekleme farkl› oldu¤u için buna yönelik bir düzeltme yapt›n›z
m›, bir kalibrasyon. Di¤er taraftan da bir servis arac›ndaki art›fl son derece önemli oldu¤u
için, sadece anketlerden de¤il de, acaba bir de servis araçlar›yla ilgiliden giderek yolcu-kilo-
metreden öyle bir fley yakalad›k m›, çünkü burada gerçekten bu rakamlar› koydu¤unuz za-
man çok iddial› bir rakam. Yaya hareketi artt› diyoruz, servis arac›nda yüzde 21’lik bir art›fl
var, bunun bir iki flekilde test edilmesi gerekir, bunun içinde ilgili bakanl›klardan doküman,
veri bulunabilece¤ini düflünüyorum. Bunu da bir test edersek veya bu konuda bilginiz varsa
verirseniz, son derece faydal› olaca¤›n› düflünüyorum. 

Di¤er taraftan, karayolunda Türkiye’de çok büyük projelere imza atm›fl Genel Müdürümüz,

Vecdi Diker Grubu olarak da önemli çal›flmalar yap›yorlar. Orada önemli bir konu, beni il-

gilendirdi¤i için söyledim. Ulaflt›rma otoritesi dediniz, onunla ilgili yasa teklifimiz mecliste,

süre yetmedi flu anda yaln›z yap›lan bir de¤ifliklikte de, geçen dönemden kalanlar tekrar bafl-

tan görüflülmüyor, genel kurula inecek durumda. Bir otorite olufluyor, kadrosuyla, kayna¤›y-

la beraber. Bunun da sivil toplum kurulufllar›nca takip edilmesi gerekiyor. ‹nflaat Mühendis-

leri Odas› olarak Diker Grubu olarak takip ederse çok yararl› olur diye düflünüyorum. 

Daha fazla zaman almamak için de burada sonland›r›yorum. Eme¤i olanlara, teflekkürlerimi,

flükranlar›m› sunuyorum. 
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CEMAL GÖKÇE – 

Teflekkür ediyorum. Planlamadan bir arkadafl›m›z var galiba. Buyurun.

BÜLENT GÜN- 

Devlet Planlama Teflkilat›nda Uzman Yard›mc›s›y›m. Erhan Beyin sunumuyla ilgili olarak

birkaç itiraz etti¤im nokta var, hatta tamam›na itiraz ediyorum. 

Özellikle DPT ile alakal› makale bana tamamen siyasi geliyor. Keflke DPT’ye dan›flm›fl ol-

sayd›. Diyor ki; “DLH, DPT’nin teknik dan›flman› olarak çal›flmaktad›r...” vs. Bu konularda

çok düzeltilecek yer var ama onlar› geçiyorum. Özellikle flu rayl› sistemle alakal› DPT ne-

den kentiçi rayl› sisteme itiraz ediyor, neden zorlaflt›r›yor ona gelmek istiyorum. 

Kentiçi ulafl›mla ilgili uzman arkadafl›m›z flu an burada yok, asl›nda onun cevap vermesi ge-

rekirdi. Burada, aynen okuyorum yaz›lan›, “kentiçi rayl› sistem kararlar›ndaki süreçler, ulu-

sal düzeye onay gerektirdi¤i için, projenin uygulamaya geçmesi y›llar alm›flt›r”, flimdi ken-

tiçi rayl› sistem kararlar›n›n, ulusal düzeyde karar gerektirmesinin sebebi, d›fl kredi kullan›-

yor olmas›. E¤er d›fl kredi kullanm›yor olsayd›, büyük ihtimalle DPT’nin onay›na gerek kal-

mayacakt›. Neden d›fl kredi kullan›yor kentiçi rayl› sistemler? 

Çünkü pahal› sistemler. Pahal› olduklar› içinde kendi öz kaynaklar›yla yerel idareler gerçek-

lefltiremedikleri için kredi kullanmak zorunda kal›yorlar. fiimdi,  Ankara örne¤inden gidecek

olursak, Ankaray 140 bin yolcu çekiyor –gelirken okumufltum Büyükflehir Belediyesinin ç›-



kard›¤› yerel fleyde-, metro ise 120 bin yolcu çekiyor günde. Halbuki insanda oluflan kanaat,
K›z›lay-Bat›kent aras›nda çal›flan; Bat›kent biraz flehrin d›fl›nda kal›r, banliyödür. Hatta onu
Eryaman’a uzat›lmas› düflünülüyor. Buran›n, mesafenin uzunlu¤undan dolay› daha çok yol-
cu çekece¤i düflünülüyor. 

Ben uzman arkadaflla görüfltü¤ümde o flunu söylemiflti; “biz toplu tafl›ma karfl› de¤iliz, bizim
karfl› oldu¤umuz fley pahal› yat›r›m yerine daha ucuz yat›r›mlara yönelinebilece¤i” yani met-
robüs projesi gibi. Düflünün buraya metrobüs yerine, tramvayda yapabilirdiniz siz oraya. Ni-
ye tramvay yapmad›n›z, metrobüs yapt›n›z? Çünkü daha ucuz ve daha fizibl projede o yüz-
den; rayl› sisteme karfl› ç›k›lmas›n›n sebebi bu. 

Ayr›ca “bu sürdürülebilir ulafl›m politikalar› gere¤ince öncelik verilmesi gereken otobüs fle-
ridi, metrobüs gibi düflük maliyetli uygulamalar, yaya, bisiklet sahip sütunlar, yolculuk talep
yönetimi ve ulafl›m sistemi yönetimi gibi yaklafl›mlar mevcut. Sistemdeki yetkililerin, tan›m-
lanm›fl yetki alan›na girmedi¤i göz ard› edilmifltir”, bu da do¤ru de¤il, böyle bir fleyde yok,
ispat bekliyorum ben. Keflke dan›fl›lsa, DPT’den daha do¤ru bilgi edinilebilir gibi geliyor ba-
na. Teflekkürler.

CEMAL GÖKÇE – 

Ben de teflekkür ederim. Say›n Evren.

GÜNGÖR EVREN- 

Ben sorumu, Erhan Beye sorumu yöneltmek istiyorum. Ulaflt›rmada kararlar›n en önemli
noktas›n›n, bugüne kadar ki deneyimlerimin sonucunda iki noktada topland›¤›n› düflünüyo-
rum. Birisi, fleffafl›k, ikincisi de, bilinçlenmifl bir toplumun, kararlara kat›l›m olana¤›. Bu-
nun ötesi ayr›nt›da kalan teknik konulard›r diye düflünüyorum, bunlar bir flekilde de çözüle-
bilir. 

Sabahleyin Cüneyt Beyin bir bildirisi vard›, ben bir ölçüde Erhan Beyin, onunla da bir ilifl-
ki kurarak bunlara de¤inece¤ini düflünmüfldüm ama kullan›c› anlam›nda, yaln›z kahvede bi-
risinin, bir amcan›n belediye baflkan›na “sende bir katl› kavflak yapm›yorsun” noktas›nda
kald›, onu geçemedi. Özellikle, dünya örneklerinden sanki bir fleyler ç›kar, bunlardan bir ör-
nek ç›kar diye düflünmüfltüm, ona da f›rsat olmad› galiba. Ben bu konudaki düflüncelerini ri-
ca ediyorum. Teflekkür ederim.

CEMAL GÖKÇE -  

Teflekkür ederim, Say›n Hocam.
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SONER HALDENB‹LEN 

(Pamukkale Üniversitesi)- 

Benim sorum, Haluk Hocamla, Serap Han›m›n yapt›¤›
bildiride çekim ve üretim de¤erleri verildi. ‹stanbul’un
mobilitesinin 1.6’n›n oldu¤u söylendi ancak, orada çe-
kim ve üretim de¤erlerinin toplam› 3 milyon civarlar›n-
da kal›yor. O de¤erler, motorlu araç trafi¤ine mi, yaya
trafi¤ine mi hangi de¤erlere ait onu merak ediyorum. 

Son bildiriyi sunan arkadafla da sorum olacak. Heterojen yap›n›n daha ulafl›m talebini bask›
alt›nda tutan, mesafeleri k›saltan bir yap› oldu¤u söyleniyor. Mevcut yap›lanma düflünüldü-
¤ü zaman istihdam koflullar› Türkiye’de de dikkat edildi¤i zaman sanayi, tar›m, hizmet sek-
törünün çok geride oldu¤u düflünülürse, geliflmedi¤i düflünülürse, mevcut yap›lanm›fl bölge-
lerde bunun de¤ifltirilmesine yönelik önerileriniz neler? Bu kullan›m yap›s›n› de¤ifltirmek ol-
dukça zor gibi gözüküyor, önerilerinizi merak ediyorum. 
Teflekkür ederim. 

CEMAL GÖKÇE – 

Teflekkürler. Buyurun. 

‹SMA‹L fiAH‹N- (Y›ld›z Teknik Üniversitesi)- 

Sorum Atalay Beye. Sunumunuzun bafl k›sm›n› kaç›r-
d›m, ancak bildiri metninizde görüyorum ki mevcut
duruma iliflkin olarak çevre yollar›ndaki kuyruklanma-
lar, gecikmeler, yak›t harcamalar›, çevre kirlili¤ine ilifl-
kin bir tak›m istatistiki bilgiler veriyorsunuz, say›sal
veriler var. Önerdi¤iniz üçüncü geçiflin hayata geçiril-
mesi durumunda, bu say›sal de¤erlerin ne olaca¤›n›, en
az›ndan bir y›l ya da iki y›ll›k öngörülerle yani köprü-
nün hayata geçirilmesinden sonraki bir veya iki y›ll›k

süre içerisindeki bu say›sal de¤erlerin ne olaca¤› hakk›nda da bilgi verebilirseniz, en az›n-
dan neyle karfl›laflaca¤›m›z› bilebiliriz diye düflünüyorum. Di¤er yandan, önerdi¤iniz üçün-
cü çevre yolunun, k›smen hem Asya yakas›nda, hem de Avrupa yakas›nda kuzeye yöneldi-
¤ini TEM’in kuzeyinden geçti¤ini görüyoruz ki, bu raporun bafllang›c›nda belirtilen kuzey
koridorlardan kesinlikle kaç›lmas› gerekir görüflüne ayk›r› görünüyor. Bu konuda ne söyle-
yeceksiniz?
Sa¤ olun.
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CEMAL GÖKÇE – 

Teflekkür ederiz. Buyurun. 

HARUN ÖZÜDO⁄RU- 

Eminönü Belediyesi’nde m›nt›ka mühendisi olarak görev yap›yorum, inflaat mühendisiyim. 
Benim sorumda arkadaflla paralellik tafl›yor, Atalay Beye. Dinlerken sunumda üçüncü köp-
rü ve üçüncü çevre yoluyla ilgili baz› rakamlar verdi yüzde 90 civar›nda rakam trafikte ken-
tiçi nüfusun kulland›¤›n› söyledi, yüzde 8’i bir yerden gelip ‹stanbul’da biten oldu¤unu söy-
ledi, akl›mda kalan k›sm›yla yaklafl›k söyledi, yüzde 2’nin de transit geçen trafik oldu¤unu
söyledi. E¤er böyle ise, üçüncü çevre yolunu yap›m amac› sadece bu yüzde 2’ye hizmet mi
olacak diye, kafamda bir soru olufltu, onu sormak istiyorum. Bir de, bunun rayl› sistemle en-
tegre bir sistem olaca¤›n› söyledi. E¤er rayl› sistem o kuzeyde yeni yerleflmelere ulafl›rsa,
orada bir nüfus art›fl›na sebep olabilece¤ini düflündüm, bu konuda bir aç›klama istiyorum.
Teflekkürler.

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU (‹TÜ ‹nflaat Fakültesi)- 

Say›n Coflkuno¤lu’a iki ya da üç soru sormak istiyorum, ama önce bir teflekkürle bafllamak
istiyorum: Kendisi, ‹stanbul’un su kaynaklar›n›n ve orman alanlar›n›n korunmas› gerekti¤i-
ni, ulaflt›rma yap›lar›nda özellikle buna dikkat edilmesi gerekti¤ini iflaret etti ve ‹stanbul’a
yap›lacak yeni ulaflt›rma yap›lar›n›n, özellikle rayl› sistemlerle bütünleflik olmas› gerekti¤i-
ni önerdi. Bu önerileri için gerçekten teflekkür ediyorum. ‹stanbul’un ihtiyac› gerçekten bu
yönde. 

Sorular›m› bir türlü s›ralayamad›m ama ilk yazd›¤›ma göre flöyle sormak istiyorum: Bir,
üçüncü köprünün gereklili¤ini ve güzergâh›n› tart›flabilmek için yapt›¤›n›z bir tak›m hesap-
lar vard›. Bu hesaplarda dikkati çeken, hep tafl›t trafi¤iyle ilgiliydi. ‹stanbul’da kay›tl› olan
tafl›t say›s› ya da yollardan geçen tafl›tlard›, köprüden geçen tafl›t say›s›yd› vs. idi. Bu arada
bir yans›n›zda, dediniz ki “köprülerden geçen trafi¤i yüzde 90’n›ndan fazlas› kentiçi trafi¤i”
dediniz yani “‹stanbul’un içinden ç›k›p, ‹stanbul’un içinde biten trafik” dediniz. fiimdi ben
bir ulaflt›rmac›, bir trafik mühendisi olarak flöyle düflünüyorum; “bir ulaflt›rma yap›s›n› plan-
larken ya da projelendirirken ya da onunla ilgili hesaplar yaparken, e¤er bu yap› bir kentiçi
yap›s›ysa, tafl›tlardan çok tafl›yaca¤›n yolculara göre hesaplanmas› gerekir” diye düflünüyo-
rum ya da ben öyle biliyorum. E¤er ‹stanbul’un içinde bir rayl› sistem yapacaksan, bir kara-
yolu yapacaksan, bir kavflak yapacaksan vs. ‹stanbul’a ulafl›m ya da bir kente bir ulaflt›rma
yap›s› yapacaksam, o yap›dan yararlanacak insan say›s›na göre hesaplanmas› gerekir diye
düflünüyorum. Bu konuda siz ne düflünüyorsunuz?
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‹kinci soru, gene sizin bu tafl›tlara dayal› hesaplar›n›za göre dediniz ki, “bugün yaklafl›k 1,5
milyon/y›lda tafl›t köprülerimizi kullan›yor, bunun günlük de¤eri de 200-220 bin civar›nda-
d›r” dediniz, gene y›l› tam hat›rlam›yorum ama 2015’e galiba projekte ettiniz ve “o y›l 3,5
milyon tafl›t bo¤az› geçecek” dediniz, bunun karfl›l›¤› da gene ayn› oranlara bakarsan›z, 700-
750 bin civar›nda bir günlük tafl›t demektir. Köprülerin bugünkü trafik flartlar›nda, bu 700-
750 bin tafl›t› geçirmeye kalkarsak, bunun anlam› 3 tane daha yeni köprü demektir. Birisinin
güzergâh›n› verdiniz, az önce teflekkür ederken belirtti¤im flartlar› kollayarak; di¤er iki köp-
rüyü nereye yapaca¤›z, kuzeydeki ormanlara sald›rmadan bunu yapma flans›m›z var m› siz-
ce?

Bir soru, bu sizi do¤rudan ilgilendirmiyor ama siyasilerin ya da bu üçüncü ya da dördüncü
köprülere taraftar olanlar›n kulland›¤› bir tabir var diyorlar ki, “üçüncü köprü ‹stanbul’a ge-
rekli”. Neden çünkü mevcut köprülerdeki, ‹stanbul’la ilgili olmayan yani ‹stanbul’dan kalk-
mayan ve ‹stanbul’a u¤ramayan, sizin tabirinizle transit trafi¤i tafl›mak için gerekli. “Biz o
transit trafi¤i bu köprülerden alsak, mevcut köprüler rahatlayacak” diyorlar siyasiler. Halbu-
ki siz dediniz ki, “transit trafik köprülerde yüzde 1-1,5 dolaylar›nda”. Bu konuda ne düflünü-
yorsunuz. Teflekkür ederim. 

CEMAL GÖKÇE – 

Ben de teflekkür ederim Say›n Gedizlio¤lu. Say›n Coflkuno¤lu; buyurun. 

ATALAY COfiKUNO⁄LU- 

Üçüncü köprü için say›sal de¤erler, bunlar var, en baflta.
‹flte hesaplad›¤›m›z 1,5 milyon dolar kadar bir kay›p var,
flu andaki gecikmelerden dolay›. Bu gecikmeler ortadan
kalkacak. Yaln›z bunu söylemeden evvel bir yanl›fl anla-
may› ortadan kald›rmak isterim. 

Biz, ‹stanbul ulafl›m›n›n, esas itibariyle rayl› sistemlerle
yap›lmas›n› ve yo¤un yerleflmelerin oldu¤u, özellikle es-
ki ‹stanbul bölgesinde, yeralt› metrosuyla bu ifllerin ya-
p›lmas›n› tavsiye ediyoruz, bizim kanaatimiz o. Ancak, bu ifller gecikece¤i için k›sa vadede
bir çözüm bulmak üzere flu andaki trafik t›kan›kl›¤›na üçüncü köprünün yap›lmas›n› ve
onunla ilgili olarak üçüncü çevre yolunun devam ettirilmesini düflünüyoruz ki, bu ilerde K›-
nal›’dan-Akyaz›’ya kadar gidecek olan bir yeni otoyolun bir parças› olacakt›r, bunu bir defa
tahsiye etmek isterim. ‹kincisi kuzeye yönelik; hay›r, kuzeye yönelik de¤il, üçüncü köprü,
iki köprü aras›ndan geçecek. Biz, kuzey istikametine yönelik herhangi bir teklifte bulunmu-
yoruz. 
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SALONDAN- 

Haritay› tekrar yans›tabilir misiniz?

ATALAY COfiKUNO⁄LU- 

Bende de¤il flu anda ilgili arkadafllar Ankara’ya gittiler de kusura bakmay›n.

SALONDAN- 

Sizin Grup olarak, hükümetteki farkl› olabilir mi?

ATALAY COfiKUNO⁄LU- 

Gayet tabii, bizim grubumuzun düflüncelerini ben zaten aktar›yorum. Yeni güzergâh›n tayin
edilmifl flekilde zaten flu anda yerleflme olan bölgelerden geçiyor ve bu alanda çok büyük ka-
mu arazileri var, bofl. Buralar orman arazisi de¤il, herhangi bir a¤aç veya bitki örtüsü de yok.
Buralar›n de¤erlendirmesi suretiyle, bu projelere çok büyük bir kaynak yarat›labilir diye dü-
flünüyoruz. Söyledi¤im gibi Çevre Yolu üzerindeki veyahut da flu andaki trafi¤in yap›s› iti-
bariyle, yüzde 90-92 flehir içi trafi¤i, yüzde 8-9 civar›nda bölgesel trafik dedi¤imiz, ‹stan-
bul’a gelen veya ‹stanbul’dan, ‹stanbul s›n›rlar› d›fl›na ç›kan trafiktir. Yaln›z, yüzde 1-1,5
transit trafiktir ve onun için zaten biz çok daha kuzeyde transit trafi¤e dayal› veyahut da onu
bahane edilerek düflünülen bir köprü geçifline karfl›y›z, bunu çok aç›k ve net bir surette söy-
leyelim.

Bizim önerdi¤imiz, daha çok flu andaki flehiriçi yo¤unlu¤unu gidermek üzere bir ara çözüm-
dür. Deminde söyledi¤im gibi esas düflüncemiz, rayl› sistemlerdir. Ancak flu andaki gidifle
bak›l›rsa, bu rayl› sistemlerin oluflturulmas› çok uzun zamana vadesidir. Afla¤› yukar›, ‹stan-
bul ulafl›m›n›n çözümü için, bizim yapt›¤›m›z hesaplara göre 20-25 milyar dolar kadar bir
para laz›m. Bugün ne mahalli idareler, ne merkezi hükümet bu kadar büyük bir paray› bu ya-
t›r›mlara verebilecek durumda de¤il. Belki 20 senede belki 25 senede verebilir. 

Bu arada ne olacak, biz buna bir çözüm getirmek üzere bu teklifi yapt›k, baflka bir fley de¤il.
fiu anda köprüden geçen 1,5 milyon vas›ta var, bunun 3,5 milyona ç›kaca¤›n› yolculuk ola-
rak tahmin ediyoruz ve afla¤› yukar› 550 ile 600 bin vas›ta geçifli olaca¤›n› düflünüyoruz. Ta-
biat›yla, afla¤›-yukar› bu 3,5 milyon bu 550-600 bin vats›yla geçer mi geçmez mi meselesi,
onun da ileride toplu tafl›man›n daha da geliflece¤ini, rayl› sistemlerin daha oluflaca¤›n› dü-
flünerek, bu kadar bir fleyin yeterli olaca¤›n› düflündük ve bizim kanaatimize göre e¤er tek-
lif etti¤imiz rayl› sistemler, metro sistemi oluflturulabilirse; bir dördüncü köprü yapmaya ‹s-
tanbul’da lüzum olmayacakt›r diye düflünüyoruz.
Teflekkür ederim. 
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CEMAL GÖKÇE – 

Ben de teflekkür ederim Say›n Coflkuno¤lu. Buyurun Say›n Öncü.

ERHAN ÖNCÜ- 

Say›n Il›cal›’n›n hükümetlerin ortalama bir y›l ömrü oldu-
¤u konusundaki de¤erlendirmesi var, flüphesiz do¤ru.
Ama bizim, kamuyu bir bütün ve sürekli olarak görme-
miz laz›m. Yani, muhakkak bunun da etkisi var ama art›k
mazeretimizde kalm›yor. Kamudaki, süreklilik, devaml›-
l›k esas oldu¤unu dikkate almak gerekiyor. 

Bülent arkadafl›m›z, DPT’den biraz al›ngan davrand› ben-
ce. Ben, temelinde DPT’yi elefltirmedim. Ben, kamu ka-

rar süreçlerini elefltirdim. Kendisi kamuda oldu¤u için biraz al›nd› san›yorum. Ben, Dördün-
cü Befl Y›ll›k Kalk›nma Plan›nda, Kentiçi Ulafl›m Özel ‹htisas Komisyonu Baflkan Yard›m-
c›s›yd›m. Beflte baflkand›m, alt› da baflkand›m, yedi de baflkand›m, sekiz de ö¤rencim baflkan
oldu. Dolay›s›yla DPT’yi biliyorum, karar süreçlerini biliyorum ve Befl Y›ll›k Özel ihtisas
Komisyonlar› Raporunu haz›rlad›ktan sonra oradaki arkadafllar, y›ll›k programlara girecek
özeti de ç›kart›r m›s›n diye bizlerden rica ederlerdi. Dolay›s›yla, oradaki dostlar›m›z›n da, ar-
kadafllar›m›z›n da ne kadar iyi niyetli oldu¤unu biliyorum ve onlar› elefltirmiyorum. Benim
elefltirdi¤im, kamudaki karar süreçleri ve olaya bak›fl aç›s›, bu flah›slarla ya da kurumlarla
de¤il, bu sistemle ilgili bir fley. Örne¤in, çok al›nm›fls›n›z “DLH, DPT’ye teknik dan›flman-
l›k yapar” diye çok do¤ru bir laf ve gerçekten de öyle ve de desteklenecek bir fley. Çünkü
DPT’nin, rayl› sistemler konusunda uzmanl›¤› olmamas› gerekli, bunu da baflka bir kamu
kuruluflu, kendi uzmanl›k kadrolar›yla ve de yasal göreviyle yapmak zorunda, bunda al›na-
cak bir fley yok. 

SALONDAN- 

DLH’de bu hizmetleri ihale ediyor o yüzden…

ERHAN ÖNCÜ- 

Hay›r, benim orada söyledi¤im, yani rayl› sistem projelerini DLH, DPT’nin teknik dan›flma-
n› gibi incelemektedir dedim, bu gerçek bir olay ve çok do¤ru bir olay. Yani bunu inkâr ede-
meyiz. DPT’de, rayl› sistem uzman› istihdam etmesi anlaml› olmad›¤›na göre, bunu bir bafl-
ka kamu kurulufluna yapt›racakt›r ad›na, bu da çok do¤ru bir fleydir, destekliyorum, yasayla
da verilmifl bir görevdir. Bunda al›nacak bir fley yok. 
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Benim söylemek istedi¤im flu; DPT, belli ölçütler koyabilir, koymas› da gereklidir, ben bu-
nu aç›kça koymas›n› da istiyorum. Yani politikalar, hedefler, ölçütler, kriterleri koymas› la-
z›m, bunu yay›nlamas› laz›m. Ama 15 bin kriteri yanl›flt›r. 15 bin kriterine, bakt›¤›n›zda
Dünyadaki rayl› sistemlerin yüzde 80’i, o dilimi geçememektedir. Dolay›s›yla, biraz erken
yap›lm›fl ya da do¤ru olmayan bir flekilde kap›lar› kapat›lm›fl, kesilmifl bir kriterdir. Bunu
çok daha esnek flekillerde, do¤ru ölçütlerle verebiliriz. 

Benim elefltirmek istedi¤im flu; mesele, pinpon raketi gibi proje bir baflka, karfl› sahaya at-
mak “sen 15 bin kifliyi sa¤lam›yorsun, sana bakmam, yapamazs›n” demek de¤il, 15 binin al-
t›ndakilere, “metrobüse adayd›r, metrobüse de flu kadar para veriyorum, git oradan al, bak
sana bu kayna¤›m var” demek. 

DPT’nin ya da kamunun yapmad›¤› bu; DPT, sadece “rayl› sistem, bunu kabul etmem ben”
diyor. Ama ne yapacak o flehirler, Türkiye’de, “otobüs yolu projeleri için y›lda flu kadar mil-
yon dolar ödenek ay›rd›m, flu kadar trilyon ay›rd›m” demiyor, yanl›fl olan bu. Keser rakam›
tart›fl›l›r, teknik olarak 15 binde mi keser... Mesela “aç›l›fl y›l›” laf› kald›r›ld› sonradan çok
do¤ru bir laf. O sözdeki 449.madde de “Aç›l›fl y›l›nda 15 bin kifli sa¤lamas›” demesi, projek-
siyon y›l›nda 30 y›l sonra 30 bin kifli, bir yönde, bir saatte. 30 bin kifli, a¤›r bir rayl› sistem-
dir. O karar, “Türkiye’de sadece a¤›r rayl› sistemler yap›l›r” diyor ve DLH’n›n da yaz›s› var
size, itiraz etti buna, “bunu kabul etmiyoruz” diye. 

SALONDAN- 

Bugünkü tart›flmay› düflünüyorum da, siz de takdir edersiniz ki, rayl› sistem yat›r›m›, bir po-
litikac› için veya bir yerel siyaset yapan birisi için veya belediye baflkan› için güzel bir yat›-
r›md›r. Siz elefltirirken, yanl›fl yerden elefltirdiniz.

CEMAL GÖKÇE – 

Say›n Gün, bitirmek zorunday›z. Toparlay›n, Say›n Öncü.

ERHAN ÖNCÜ- 

Benim söylemek istedi¤im flu: Politikac›lar› da elefltirdim bildirimde, yanl›fl fleyleri de.
Nüfusu 30-40 bin olan.

SALONDAN-

Aç›k kap›, her iki taraf› rahatlatan bir karar gibi, zorlaflt›r›p...
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ERHAN ÖNCÜ-

Hay›r, tam tersine, Türkiye’deki kentleri dolmufllaflmaya iten bir karar. Kriterin rakam›
yanl›fl seçilmifl ya da sadece “planlama y›l›nda 15 bin” deseydi, çok do¤ru bir laft›.

SALONDAN-

Siz bu görüflünüzü DPT’yle paylaflt›n›z m›? Düzelmiyor mu?

ERHAN ÖNCÜ- 

Kendilerine sözlü olarak söyledim. fiu andaki yaz›l› haliyle Türkiye’de gerçekten kentle-

rimize o madde yaz›k ediyor. Türkiye’de pek çok otobüs yolu yap›labilecek fleyler, metro-

büs yapamad›¤› için; Size ilginç bir fley söyleyeyim; Biz Gaziantep Ulafl›m Ana Plan›’n›

haz›rlad›k, 14 bin yolculuk, hedef y›l›nda tafl›yor. Bu madde den kabul etmemiz do¤ru de-

¤il dendi, baflka üst düzeylere at›ld›. Hazine’ye gittik, “biz metrobüs yapal›m” diye “yoo

metrobüse biz kredi vermeyiz, Türkiye’de imal ediliyor, gidin rayl› sistem yap›n, metro-

büste neymifl, öyle eski fleyleri b›rak›n, do¤ru dürüst rayl› sistem yap›n, ona kredi veririz”

dediler. 

Kamu kurulufllar› aras›nda bu ikili çeliflkili durumun bile, bu politikalarla, bu stratejilerle

düzeltilmesi laz›m, söylemek istedi¤im DPT’yi elefltirmek de¤il. Söylemek istedi¤im, ka-

rar mekanizmalar›n› elefltirmek, aç›k de¤iliz, net de¤iliz, bunu ortaya koymam›z laz›m, sü-

reçleri, kararlar› madde madde ortaya koymam›z laz›m ve tart›flarak koymam›z laz›m.

Bir di¤er soru Güngör Hocadan gelmiflti, “fleffafl›k” yaz›da, metinde çok vurgulad›¤›m bir

olayd›, gerçekten ayn› fleye inan›yorum. fieffaf olan bir yerde; kararlar daha do¤ru al›n›r.

Kat›l›mc›l›k benzer flekilde, ama kat›l›mc›l›kta da, kat›l›mc›lar genelde proje ayr›nt›s› üze-

rinde, Avrupa Birli¤i Süreçlerinde, Çevresel Etki De¤erlendirme Toplant›lar›nda biliyor-

sunuz, orada gazeteyle ilan veriliyor, köylüler toplan›yor, elefltiriler yap›l›yor, Ameri-

ka’daki örnekleri gibi bant kay›tlar› al›yor, proje eki oluyor onlar. 

Mesela, Avrupa Birli¤i’ndeki yat›r›m veren kurulufllar, flart kofltu diye, TCDD’nin “h›zl›

tren” hatt›nda yap›ld› bu kat›l›m olay›. Ama yar›n ki bildirimde de aç›klayaca¤›m, kat›l›m

olay› projeyi düzeltmiyor. Yanl›fl bir projede, alt düzeyde kat›l›m sa¤larsan›z, köylünün

tarlas›yla, otla¤› aras›nda bir alt geçit yap›lmas›n› sa¤l›yor h›zl› tren de. Ama o yanl›fl pro-

jenin uygulanmas›n› etkilemiyor dolay›s›yla, kat›l›m›n da farkl› düzeylerde, farkl› flekiller-

de gelifltirilmesi gerekli. Bugün benim en çok tedirgin oldu¤um kat›l›m örneklerinden bi-

risi “Yerel 21 Toplant›lar›”, söyleniyor, tart›fl›l›yor, çekilip gidiliyor. Hiçbir fleye etkisi ol-
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muyor, dolay›s›yla kat›l›m mekanizmalar›n› da koymam›z, nerede nas›l etkisi olur onu be-

lirlememiz gerekiyor. Teflekkür ederim. 

CEMAL GÖKÇE – 

Ben de teflekkür ederim. Say›n fiengül, size de bir soru vard› buyurun.

SERAP fiENGÜL- 

Öncelikle Mustafa Beyin sorusuyla bafllayaca¤›m, örneklem
oran›ndan m› bu da¤›l›m demifltiniz, servis oranlar› çok yük-
sek ve yaya yolculuk aran› artm›fl, araçl› yolculuklar düflmüfl.
Biz daha önceki çal›flmalarda yap›lmayan yüzde 2.2’lik yük-
sek bir örnekleme oran›na erifltik. Büyütülmüfl de¤erlerle bu
karfl›laflt›rmay› yapt›¤›m›z için örneklem oranlar›n›n farkl› ol-
mas›ndan kaynaklanan bir sorun olmamas› laz›m. Onun d›-
fl›nda örneklemin da¤›l›m›n› da mahalle ölçe¤inde mahalle
ölçe¤inde homojen olarak ‹stanbul il geneline da¤›tt›k, Ho-
mojen olarak de¤il de nüfuslar›yla orant›l› olarak da¤›tt›k. O
yüzden iyi bir örnekleme elde etti¤imizi düflünüyoruz.

Onun d›fl›nda servis say›lar›yla ilgili, resmi rakamlara bakabiliriz demifltiniz. Bu resmi ra-
kamlara bakabiliriz, ama resmi rakamlarda yer almaya birçok servis var ve flu anda kullan›-
l›yor. Bunlar›n›n en önemlileri, flirketlerin kulland›¤›, flirket araçlar›n›, servis fleklinde kulla-
n›yorlar. Baz› karfl›laflt›rmalar yapt›k, servis say›lar› düflük, ama esas karfl›laflt›rmay› biz ata-
ma modeli sonucunda bakt›k ve flebeke üzerine atama yapt›¤›m›zda, bizim hareketlilik oran-
lar›m›z›n, bizim atama yapt›¤›m›z de¤erlerin say›lar›n daha üstünde oldu¤unu gördük. Yani
o anlamda düflük bir say›m elde etti¤imizi düflünmüyorum. Hareketlilikle ilgili bir soru var-
d›. ‹stanbul’da, çekim ve üretim de¤erleri 3 milyon de¤il, o sunumda belki bir yanl›fl anlafl›l-
ma olmufltur. ‹l genelinde toplam yolculuk say›s› 20 milyon 900 bin, bunun da 11 milyonu
araçl› hareketlilik olarak görünüyor. Mobilite oran› da 1.74;
bunun 0.88’i araçl›, 0.86’s› da yaya hareketlilik.

CEMAL GÖKÇE – 

Teflekkür ederim. Bir soru da Say›n Alayl›’ya vard›. Buyu-
run Say›n Alayl›.

BERNA ALAYLI- 

Sorunuzda “var olan geliflimler için heterojen arazi kullan›-
m› için bir öneriniz var m›? diye sormufltunuz. Var olan ge-
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liflimlerde en basitinden, herhangi binan›n farkl› katlar›, farkl› amaçl› kullan›larak bile bir çe-
flit heterojen arazi kullan›m› uygulamas› yap›lm›fl olabilir, bu en basit örnek. Bunun d›fl›nda,
en az›ndan yeni geliflen bölgelerde bunun dikkate al›narak uygulanmas› için dikkat çekmek
istedik bu konuya.

CEMAL GÖKÇE –

Teflekkür ederim. Tabii Say›n Il›cal› hakl›; y›llardan beri bizim ulaflt›rma kongrelerimizin,
bilim kurullar›nda bulundu kendisi, Ankara’y› da yak›ndan tan›d›. Üçüncü köprüye karfl› ç›-
kan bir baflbakan›m›z vard›, belediye baflkan› olarak. Ankara’ya gitti, ille de “‹stanbul’un ku-
zeyine, üçüncü köprüyü yapaca¤›z” diyor. Fakat Say›n Il›cal› da, çok fazla de¤ifliklik görme-
dik, anlafl›l›yor ki beraberce Ankara’ya do¤ru yürüyece¤iz. 

Tabii bu kongrelerde al›nan kararlar›n son derece bilimsel olarak ortaya konan bildirilerin,
raflar›n tozlar› aras›nda kald›¤›n›, aç›k yüreklilikle söylemek laz›m, çünkü böylesi toplant›-
lar, bilimsel toplant›lard›r. Karar süreçlerini, belki etkileyebilecek yanlar› vard›r, ama direk
bu bilimsel bildirileri al›p, de¤erlendirecek olan siyasettir. Yani Türkiye’de siyaset kuru-
munda bir problem vard›r, öyle düflünmek laz›m. Kat›l›mda bir problem vard›r, fleffafl›kta
bir problem vard›r. Dolay›s›yla, art›k anlafl›l›yor ki siyaset kurumunun da etkilenmesi laz›m,
bu aç›k bir fley. Aksi halde, plan, program, toplant› kararlar›, flura kararlar› çok önemli de¤il.
Bir gecede yat›r›m kararlar› veriliyor, projeleri de arkas›ndan yap›l›yor, bunlar› biliyoruz.
Bugün ‹stanbul’da yap›lan son derece önemli yat›r›mlar›n projelerinin ve fizibilitesinin ol-
mad›¤›n› biliyoruz. Böyle bir fley olur mu? Oluyor! 

‹flte bu nedenledir ki aç›l›fl konuflmalar›m›zda, gerek Güngör Evren Hocam›z, gerekse ben;
art›k önümüzdeki süreçte baflka mekanizmalar›n oluflmas› gerekti¤inin alt›n› çizmeye çal›fl-
t›k. Son gün, 21 Eylül’deki Atölye çal›flmam›z›n ana bafll›¤›, “Ulaflt›rmada Yanl›fl Yat›r›m-
lar”. Çünkü sonuç itibariyle bu kaynaklar bizim kaynaklar›m›z. Ben kifli olarak hiçbir zaman
ülkemizin bir kaynak sorununun oldu¤unu düflünmedim. Bugün bile 400 milyar dolar mer-
tebesinde iç ve d›fl borcumuzun olmas›na ra¤men, bu kadar kaynaklar› büyük, potansiyeli
yüksek bir ülkede, kaynak problemi yoktur. Ama kaynaklar›n, do¤ru kullan›lmamas›yla il-
gili ciddi problemler vard›r, ben bunu aflabilece¤imizi düflünüyorum.

Atölye çal›flmalar›m›zda, 21 Eylül’de burada yapaca¤›m›z tart›flmalarda bu konular›n alt›n›
çizip ve Say›n Il›cal›’n›n da söyledi¤i mekanizmalar› oluflturmaya hep birlikte çaba sarf ede-
lim diye düflünüyorum. 

Sizlere ve kat›l›mc›lara çok teflekkür ediyoruz.
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3.OTURUM

OTURUM BAfiKANI:
‹SMA‹L HAKKI ACAR



3.  OTURUM

OTURUM BAfiKANI: ‹SMA‹L HAKKI ACAR

‹SMA‹L HAKKI ACAR – 

Konuflmac›lara yöneltece¤iniz sorular var m›? Buyurun Cüneyt Bey.

CÜNEYT ELKER- 

Ben, fiafak Bey’in bildirisiyle konuflmak istiyorum. Asl›nda bu konuyu duymak beni çok he-
yecanland›rd›, çünkü gerçekten proje de¤erlendirme sisteminde, basit fizibilite etütleri veya
fayda-maliye etütleri yerine çok ölçütlü de¤erlendirme kullan›lmas›, tabii ki çok ça¤dafl ama
ülkemizde ve günümüzde ad› bile edilmeyen bir konu maalesef. Bunun en az›ndan gündeme
gelmesi bence, çok yerinde bir çaba. O arada bir ara bilgi vereyim, mütevazi biçimde de ol-
sa 1981 y›l›nda, 1983-1993 Ulaflt›rma Ana Plan›n›n yap›m› s›ras›nda biz bunu dedi¤im gibi
mütevazi boyutlarda olmak flart›yla bugünkü anlay›fl d›fl›nda kullanm›fll›¤›m›z da vard›r. Ya-
ni o listede olmaz, günümüzde söz konusu bile de¤il ama çarp›lar›n aras›nda bizim yerimiz
olmaz, öyle bir gelip geçmiflli¤i vard›r. Ama ben ve bir sürü baflka kifli de, baflka boyutlarda
flehir planlamada veya ulafl›m planlamas›nda kentsel ölçekte bunu yer yer kulland›k. Sizin
dedi¤iniz tabii ki, büyük yat›r›mlar›n, merkezi yönetim taraf›ndan özellikle kararlaflt›r›lmas›
gereken büyük yat›r›mlar›n, karar sürecinde kullan›lmas› ki o tabii yok, yap›lm›yor maale-
sef. 

Tabii ben bunu iyi niyet olarak söylüyorum bunu, kutluyorum filan da ama bunun basit fizi-
bilite etütlerinin bile gündeme gelmedi¤i projelerde, bunu nas›l kullan›r›z, o aflamaya ne za-
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man geliriz onu bilemiyorum. Çünkü Erhan Öncü’den ödünç ald›¤›m tabirle “kurtlar vadi-
si”nde bu projeler karar veriliyor, vazgeçtik ki çok ölçütlü de¤erlendirme, basit fizibilite
etütlerinin bile bazen, ço¤u zaman kullan›lmad›¤›n› görüyoruz. Yani DPT’n›n y›ll›k prog-
ramlar›na, bir projenin nas›l girdi¤ini, y›ll›k ödeneklerin, nas›l, hangi etkiler alt›nda nas›l de-
¤iflti¤ini bilen bir kifli olarak, biraz karamsar bak›yorum maalesef günümüzde. 

O arada bir konuyu hat›rlatmak istiyorum, bunu bir elefltiri olarak kabul edin. Ben bu ifllere
el att›¤›mda 1970’lerin sonlar›nda, bunun ismi çok ölçütlü de¤erlendirme sistemleri, çok öl-
çütlü karar verme sistemleri gibiydi. Yani böyle bir teknokrat›n, teknik kiflilerin a¤›rl›¤›n›n
oldu¤u, sanki karar verici siyasi otorite, seçilmifl kifliler yokta teknokratlar her fleyi yapacak-
m›fl gibi bir anlay›fl›n egemen oldu¤u bir dönemdi o zamanlar. Ama o zamandan buyana çok
sular akt› köprülerin alt›ndan. 

Günümüzde asl›nda tabir olarak bile utan›l›yor, böyle söylenilmiyor da “karar destek sistem-
leri” ad› kullan›l›yor daha çok bilebilece¤iniz gibi. Burada da tabii, bu çal›flma sonucunda
verilen kararlar›n, esas karar›n yerine geçen bir mekanizma, karar vericinin karar› yerine ge-
çen bir mekanizma olmad›¤›n› sadece destek oldu¤unu anlatmak istiyor. 

Oysa siz tabii, siyasiler fazla müdahale etmezse filan tabirini kulland›n›z, burada benim de
içime sinmiyor tabii böyle siyasilerin, olur olmaz hani rasgele tesadüfi kararlarla belki dev-
reye girmesi ama tabii karar sürecinde de¤il, karar sürecinin bafllang›c›nda onlar›n çok fikir-
lerinin al›n›p da sonun da gene bir s›ralama sonucunda “ha bu birinci de¤il de, ben ikinciyi
tercih ederim, çünkü çok yak›n ikisi ama ikinci iflte benim amaçlar›ma -demin verilen örnek-
lerde oldu¤u gibi çeflitli arkadafllar›m›z›n-, daha uygundur, kusura bakmay›n ben bunu yapa-
mam da” diyebilir, yani seçilmifl kiflinin gerekti¤inde böyle bir hakk› da olabilir. Ama, liste-
nin dibindeki beflinci projeyi seçerse tabii, ona kuflkuyla bakmak laz›m. 

Kusura bakmay›n, bu korsan bir bildiri gibi oldu.

‹SMA‹L HAKKI ACAR -  

Teflekkür ederiz. Sadettin Bey, buyurun. 

SADETT‹N ÖZEN- 

fiafak Beye ve Y›ld›r›m Oral Bey’in bildirilerini beraber düflünerek, fiafak Bey’e, tekrar ay-
n› yönde bir soru yöneltmek istiyorum. Bugünkü net de¤er veya fayda-maliyet analiz ölçüt-
lerine dayal› karar ölçütleriyle, çok ölçütlü de¤erlendirmeye ait karar ölçütlerinde, tabii flu-
nu da ele almak laz›m: Sübjektiviteden çok ölçütlü karar verme yöntemlerine ne kadar ar›-
nabiliyoruz, say›sal ve analitik yöntemler burada ne kadar devreye girebiliyor? Mesela bir de
flöyle bir sonuçta soru sorabiliriz, acaba bugünkü net de¤er ölçütü içerisinde karar verme
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yöntemleri içerisinde, çok ölçütlü de¤erlendirme yöntemini ele almal›y›z yoksa çok ölçütlü
de¤er verme yöntemi içerisinde bugünkü net de¤er ölçütünü mü daha çok a¤›rl›kl› ele alma-
l›y›z? Bu konuda öncelik ve objektivite aç›s›ndan ve sübjektivite aç›s›ndan ne dersiniz?  Te-
flekkür ederim. 

Yrd. Doç. Dr. fiAFAK B‹LG‹Ç- 

Çok ölçütlü de¤erlendirme veya fayda-maliyet anali-
zi fark etmez sonunda bir de¤erlendirme yöntemi ke-
sinlikle belirlememiz gerekiyor, bu üye olmak istedi-
¤imiz Avrupa Birli¤i’nde her ülkede var. Yani bir de-
¤erlendirme yöntemi en sonun da kabul etmemiz ge-
rekiyor. Burada son dönemlerdeki en çok yayg›n ola-
rak kullan›lan, üzerinde en çok durulan yöntem, çok
ölçütlü de¤erlendirme yöntemi. Mesela, Avrupa Birli-
¤i’nin kendi ulaflt›rma yat›r›m projelerini de¤erlendir-
mek, kredi verece¤i yat›r›mlar› de¤erlendirmek için kullanaca¤› bir “Euret Yöntemi” de var
o da iflte çok ölçütlü de¤erlendirme yöntemi. Bunun içerisinde fayda maliyet analizini bir ve-
ri olarak kullanabiliriz. Bunun içerisine sübjektif de¤erlerin net miktarda girece¤ini, bizim
ülkemizin uzmanlar› taraf›ndan karar verilmesi gerekiyor.  Yani, mesela bir gürültü kirlili¤i;
flehiriçi bir ulafl›mda gürültü kirlili¤i ne kadar önemlidir? Bunu bizim Avrupa’daki herhangi
bir ülkeden almam›z bence çok gerçekçi de¤il. Bunu bizim uzmanlar›m›z›n, burada kendi-
mizin belirlemesi gerekiyor. Onun için her ülkenin kendi flartlar› özeldir, o yüzden Avru-
pa’daki bir yöntemi birebir almam›z kesinlikle söz konusu de¤il tabii. O yüzden oradaki, Av-
rupa’n›n bu konuda gelifltirdi¤i pek çok yöntem var, de¤erlendirmeler var. Onlar› de¤erlen-
dirip, ne flekilde yapt›klar›na bak›p, onlar›n bize uygun olan›n› de¤erlendirmemiz gerekiyor. 

Mesela, biraz önce bahsetti¤im gibi gürültü kirlili¤ini Belçikal›lar sadece tan›mlar, Frans›z-
lar fiziksel olarak ölçüyor, desibel olarak ölçüp, puan olarak de¤erlendirmeye kat›yorlar.
Baflka bir ülke paraya çeviriyor, bunu maliyet olarak yans›t›yor. ‹flte buna karar verecek olan
bizleriz. Yani bizim ülkemizin flartlar›n› de¤erlendirerek, bizim karar vermemiz gerekiyor.
Ama burada tabii, sorun flu; önce bunu siyasi iradenin zorunlu olarak görmesi gerekiyor ki
bunu çal›flma olarak ortaya koymas› laz›m. Bu da bence belki biraz yanl›fl ama ne yaz›k ki
bizi do¤rultmak her zaman baflkalar›n›n göreviymifl gibi oluyor ama belki en sonunda Avru-
pa Birli¤i’nin bir kat›l›m flart› olarak ortaya ç›kacak. 

En sonunda diyecek ki, “paran› har vurup, harman savuruyorsun, “ biz Avrupa Birli¤i’ne ni-
ye üye olmak istiyoruz aç›kças›, bir sürü para gelecek, rahat edece¤iz. Ama adamlar diyor ki
“ben niye kendi kazand›¤›m paray› senin boflu bofluna yapaca¤›n, Eskiflehir-Afyon yoluna
harcay›m” diye ortaya ç›kabilir ve ondan sonra da iflte kendin bir yat›r›m de¤erlendirme yön-
temi gelifltir. Benim de kabul edece¤im, ona göre yat›r›m kararlar›n› ver diye herhalde orta-
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ya ç›kacaklar en sonunda, bizi üye almadan önce. ‹flte en sonunda bizim bu karar› vermemiz
gerekecek, bir de¤erlendirme yöntemi kabul etmemiz gerekecek bence. Ama onun karar›n›
dedi¤im gibi bizim vermemiz gerekiyor. 

Yrd. Doç. Dr. YILDIRIM ORAL- 

Ben de bir eklenti yapmak istiyorum. Seçeneklerin
iki ana grupta topland›¤›n› varsaymak gerekir diye
düflünüyorum. Yani kabul edilebilir seçenekler, bu
çok ölçütlü de¤erlendirmelerde kabul edilebilir se-
çenekler olabilir; mutlak kabul edilemez, ama bu-
nun aras›ndaki çizgi nedir diye sorarsan›z, buna flu
anda cevap veremem. Ama say›sal analitik yöntem-
le, biraz önce belirtti¤imiz gibi sezgisel veya yar›
sezgisel de¤il, tam, güvenilir, objektif kriterlere gö-
re saptanarak ortaya konur ve kabul edilebilenleri,
mutlak reddedileceklerden ay›rt edebilir. Mutlak
reddedilecekler, art›k üzerinde çal›fl›lmaz. 

Ama kabul edilebilir; teknokratlar veya uzmanlarca da irdelenerek, siyasi tercihlere b›rak›l-
m›fl birtak›m seçenekler olabilir bunlar. Kabul edilebilir olanlar›n her birinin sonuçlar› anla-
t›labilir. ”fiu seçenekten flöyle sonuç elde edebilirsiniz”, “ben çünkü flöyle ölçtüm”,  “sonuç-
lar› bunlar say›sal olarak” dedi¤iniz zaman; o sonuçlar›n iflte maliyet olabilir bu veya ulafl›m-
da bir sürü performans de¤eri bulabilirsiniz. Karar verici mekanizma yani karar sürecinin d›-
fl›nda, teknik sürecinin d›fl›ndaki; iflte siyasiler, bürokratlar, sivil toplum örgütleri, her neyse
bunlar, kabul edilebilirlerin aras›ndan bir objektif seçimin ortaya konmas›na yard›mc› olabi-
lirler, ama burada mutlak kabul edilemeyeceklerin elenmesi ve ele¤in alt›na inmesi laz›m. 

‹SMA‹L HAKKI ACAR - 

Baflka sual var m›? Buyurun. 

BÜLENT GÜN- 

DPT’de devam eden bir proje var, Türk-Alman iflbirli¤i içerisinde GTZ firmas›n›n dan›fl-
manl›¤›nda bir proje yürüyor. Bu projede, bizim ortaklar›m›z Karayollar› Genel Müdürlü¤ü,
DS‹ Genel Müdürlü¤ü ve ‹ller Bankas› san›r›m. Bu projede karfl›l›kl› olarak, bu projeye ya-
t›r›m de¤erlendirme sürecinde nas›l iyilefltirme yapabiliriz, bu tart›fl›lacak. Tabi burada ku-
rumlar›n, al›fl›k oldu¤u bir sistem var, bu sistemi de¤ifltirmek çok kolay de¤il. 

Çok kriterli analiz konusunda Avrupa Birli¤i’ne, bizim sundu¤umuz projeler var. O proje-
lerde de çok kriterli analiz kullan›lmad› ama çok kriterli analiz konusunda okuyoruz, takip
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ediyoruz bu konuda. Yaln›z bizim fizibilitelerimizde ve ulaflt›rma anabilim dal›nda flöyle bir
s›k›nt› var, Türkiye’de; bir kere bu konuda iktisatç›lar çok fazla çal›flm›yorlar. Bunun da ne-
deni veri eksikli¤i, örne¤in fizibiliteden aç›klamak gerekirse, bizde fizibilitelerden zaman ta-
sarrufu diye bir de¤er vard›r veya kaza azaltma tasarrufu. Diyelim siz bir yol yapars›n›z, bö-
lünmüfl bir yol yapars›n›z; bölünmüfl yolda ölüm say›s›n› azalt›rs›n›z. Bu ölüm say›s›n› veya
yaral› say›s›n› azaltt›¤›n›z zaman bu sizin bir nevi tasarrufunuz olur, bu da size fayda k›sm›-
na eklenir. Fayda-maliyet analizinde veya bir k›s›mda veya bir kifli bir saatte gidece¤i yolu
art›k yar›m saatte gitmeye bafllam›flt›r. Yar›m saat tasarruf eder.

fiimdi bize gelen fizibilite analizlerinde genelde bu zamandan kazan›lan fayda flöyle hesap-
lan›r: flu kadar süre çarp› kifli bafl›na düflen milli gelir. Bu çarp›l›r, fayda olarak hesaplan›r.
Hâlbuki böyle bir fleyin imkân› yok, burada bile bu kadar kontatif yapt›¤›m›z bir fley bile as-
l›nda mühendis olarak çok tart›flaca¤›n›z fleyler var veya kabul vard›r. Der ki, bu yolu ben
yapt›m, bölünmüfl yolu yapt›m yüzde 60 ölüm azalacak kabul vard›r, fizibilitenin bafl›nda.
fiimdi siz burada sorabilirsiniz, neden yüzde 60’ta, yüzde 40 de¤il veya flöyle de deniliyor;
bölünmüfl yol, -hocalar›n söyledi¤i- kazalar› azaltmam›flt›r diyenler de var. ‹ki tarafta benim
için ayn›, yani iki tarafta ellerinde bir veri olmadan, yorum yap›yor. 

Bunun yöntemi ne? Bence, son iki çal›flma, ‹stanbul Büyükflehir Belediyesi’nin ve ODTÜ’de
yap›lan çal›flma bence anlaml›yd›. Bunun daha genifl bir flekilde ‹ngiltere’de 1963 y›l›ndan
beri her üç y›lda bir ulusal “travel survey” araflt›rmas› yap›l›yor. 

Yani Türk insan›n›n, ulafl›m bak›fl› nedir, ne kadar süre yürür, arabay› kaç kifli kullan›r, za-
man de¤erleri nedir? Örne¤in, h›zl› tren,  Ankara-‹stanbul aras›ndaki hava tafl›mac›l›¤›, mod-
lar aras›nda bir rekabet oluflturacak m›, özel tafl›mac›l›k sektörüne bir darbe vuracak m›, An-
kara-‹stanbul aras›nda. Bunlar›n araflt›r›lmas› gerekirken, bizde tart›flmalar genellikle ulaflt›r-
ma sektöründe veri eksikli¤inden, genelde siyasi tart›flmalara dönüyor, bu s›k›nt› oluyor. 

Yine çok kriterli analizde de öyle, bence karayollar›nda hangi fizibilite analizini yaparsan›z
yap›n, fizibl ç›kacakt›r. Sorun flu, öncelikli midir? Bölünmüfl yol, tabii ki Türkiye’nin ihtiya-
c›d›r ama bu zaman›n ihtiyac›m›d›r bu tart›fl›lmal›d›r. Yoksa Hocam›n söyledi¤i gibi, çok
kriterli analizi de çok kötü ç›kacak bir proje yoktur bizde. Hakikaten Karayollar› ihtiyaçt›r,
demiryolu da ihtiyaçt›r, ama s›n›rl› kaynaklarla hangi projelere önce karar verece¤iz, bu da
bir bak›ma siyasi bir karard›r zaten. Siyasilerin kar›flmas› da burada normaldir diye düflünü-
yorum. Teflekkür ederim. 

‹SMA‹L HAKKI ACAR –

Teflekkür ederiz Bülent Bey. Buyurun. 



YILDIRIM ORAL- 

fiu anda Avrupa Birli¤i’yle beraber yapt›¤›m›z bir çal›flmada, çoklu kriter uygulamas› yap-
t›k. Çoklu kriter uygulamas›n›n bana göre en önemli yan›, projelerin aras›ndaki sübjektivite-
nin etkisini de eflitlemesidir. Her bir eleman›, subjektif olarak alsan›z bile, her projeye ayn›
sübjektiviteyi uyguluyorsunuz. Dolay›s›yla projeler aras›nda dizilme konusunun bana göre
en güzel çözümlerinden biri, girdileri biraz yanl›fl bile olsa, sonuçta dizi düzgün ç›kacakt›r.
Teflekkür ederim. 

‹SMA‹L HAKKI ACAR -  

Teflekkür ederiz. Buyurun Ali Bey,

SALONDAN - 

Diyelim ki bir yerel yönetici, bütün bu kurallara ayk›r› olarak flehirde bir yat›r›m yapt›. Ada-
na örne¤inde köprülü kavflak sizinle konuflmufltuk. fiimdi bu yapm›fl oldu¤u imalat› tekrar
y›karak, yeni bir imalat yanl›fl›-do¤rusu tart›fl›l›r yeni bir imalat bafllatt›. fiimdi bununla ilgi-
li olarak, bir hesap verilebilirlik, bu iflin sorumlusu olanlar›n hukuken bir hesap verilebilirli-
¤i var m›d›r? 

‹kincisi, Mete Hocama sormak istedi¤im bir soru. Kendi sunuflu içerisinde çok de¤erli bilgi-
ler içerisinde, oldukça büyük, genifl bir de¤erlendirme yap›ld›. Devlet Demiryollar›n›n son
y›llarda yapm›fl oldu¤u ya da planlad›¤› baz› yat›r›mlar var; Ankara, ‹stanbul olsun, Konya,
Adana olsun, en az›ndan planlanm›fl, ihale haz›rl›klar› olan, ihale edilen. Bunlarla ilgili de-
¤erlendirmelerinizi merak ediyorum.

‹SMA‹L HAKKI ACAR – 

Söz sizin, buyurun.

METE ORER- 

Teflekkür ederim. Vakit de çok az oldu¤u için çok h›zl› h›zl› gidece¤im. Demiryollar›n›n
yapt›¤› projelerin büyük bir bölümünde baz› rasyonel bozukluklar var. Mesela, h›zl› demir-
yolu projesi yap›l›yor, ‹stanbul-Ankara, Ankara-Sivas ve bu h›zl› trenin, Ankara’n›n içinden
flimdiki hatt› kullanarak geçmesi düflünülüyor. Bir ulafl›m mühendisi olarak, hemen manas›z
buldu¤um bir sonuç. Bunun gibi projelerin yap›lmas›nda hala inflaat› en ucuz hatta yöneli-
yorlar. 
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Proje Daire Baflkan›yla yapt›¤›m konuflmada söyledi¤im sözü burada tekrar edeyim “bu tür
projelerde, inflaat maliyetinin yan›nda, iflletme maliyetini ve biraz evvel muhtelif kat›l›mc›-
lar›n bahsetmifl oldu¤u yan-gölge yararlar dedi¤imiz bizim gölge yararlar› hesaba katmak la-
z›m geliyor. Hatta “shade all towl” dedikleri, Avrupa Birli¤i’nde öyle bir kavram da var. 

Bu fleylerin detaylar›n çok ayr›nt›l› bir flekilde ortaya konmas› gerekiyor ki, Türkiye’de baz›
bilgi eksikli¤inden bunlar›n tümünü, hesaba katmam›z çok zor, hatta çok sübjektif olmaya
bafll›yor, onun için endifle ediyorum. Teflekkür ederim.

‹SMA‹L HAKKI ACAR – 

Di¤er konu vard›r; bu dönemde yap›lm›fl ve tasar›m hatas›ndan dolay› y›k›lacak, tekrar ye-
niden benzer bir flekilde yap›lacak, Adana’da bir katl› kavflak. Kentin merkezinde, önce ve
sonra hepsi sinyalize olan bir koridorda, bir nokta da hatal› tasar›mdan dolay› y›k›l›p, ayn›
belediye baflkan›nca yap›lan bir fley. Bunun için bir yapt›r›m var m›? derler.

METE ORER- 

fiu anda en fley Akay Kavfla¤›. Akay Kavfla¤›’nda il trafik komisyonunda ben muhalefet fler-
hi verdi¤im zaman Say›n belediye baflkan›m›z, beni “kent cehaletiyle” itham etmiflti. Sonun-
da teknik olarak da kan›tland› ki, Ankara’daki Akay Kavfla¤› hiçbir ifle yaram›yor. Nitekim,
flu anda 5-6 polis her gün ayn› yerde ve tünellerin içinde s›k›flm›fl, egzoz gazlar› içerisinde
bekleflmekte olan insanlara yard›m etmeye çal›fl›yor. Ama bunu sonucu ne olacak? Dan›fl-
tay’daki raportör arkadafl beni arad› “ne yapaca¤›z” diye, “toprak doldurun içini” dedim, ya-
pabilece¤imiz tek fley bu. Teflekkür ederim. 

‹SMA‹L HAKKI ACAR – 

Çok teflekkürler. 
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OTURUM BAfiKANI:
ERHAN ÖNCÜ



4. OTURUM

OTURUM BAfiKANI: ERHAN ÖNCÜ

ERHAN ÖNCÜ – 

Tüm konuflmac›lara zaman› çok iyi kulland›klar› için teflekkür ediyorum. Bu 4 bildiri üzeri-
ne sorular›n›z› alal›m. Hiç soru yok herhalde, çok net anlafl›ld› diyorsunuz ya da çok yorgun-
sunuz. Bu arada isterseniz ben iki soru soray›m, iki ayr› konuflmac›ya. Bir Yasin Çodur’a
sormak istiyorum: Temelde siz, do¤rusal regresyonla, bulan›k mant›kla bir benzetim sonuç-
lar›n› karfl›laflt›r›yorsunuz. Oysaki hava kirlili¤i ve gürültü konusunda çok geliflmifl uzman
programlar var bunlar ticari olarak da sat›l›yor tüm dünyada kullan›l›yor veyahut da pek çok
ülkenin çevre bakanl›klar›n›n internet sitesinde bedava indirilebilen daha küçük versiyonla-
r› var. Hatta Excel taban›nda oluflturulmufllar› var bunlar› al›p onlarla bir k›yaslama yapabil-
diniz mi? Onlarda, yolun ›slak olmas›, havan›n nemi, rüzgâr›n yönü, kanyon etkisi çok daha
fazla faktör dikkate al›n›yor, gürültü ve hava kirlili¤inde. Onlarla nas›l bir sonuç oldu¤una
bakt›n›z m›?  ‹kinci soru, Güzin Han›m’a. Ben fleyi anlamakta güçlük çektim, yürüme mesa-
fesinin minimizasyonunu nas›l organize ediyorsunuz, gelen yolcular›n otobüsten indi¤inde,
hangi uça¤a, hangi yöne gitti¤ini bilmiyorsunuz, art› otoparktan m›, otobüsten mi ne kadar
yolcu gelece¤inin türel ay›r›m›n› bilemiyorsunuz, bunlar› nas›l optimize edebiliyorsunuz?

SALONDAN- 

Yans›da da geçti de, “özellefltirme bir ulaflt›rma yat›r›m›d›r” nedir? Bunu aç›klayabilir misi-
niz? 
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MURAT KARACASU- 

“Özellefltirme yat›r›m karar›d›r” fleklinde olacak. Yani
biz özellefltirmeyi bir yat›r›m karar› olarak göz önüne al-
d›k bildiride. Ulaflt›rma yat›r›m› karar› olacak o hocam,
yani kentiçi toplu tafl›mas›nda, acaba özel otobüsler mi
iflletilsin, yoksa belediyenin kendi otobüsleri iflletilsin.

SALONDAN- 

Ben onu anl›yorum da flu cümle yanl›fl m› yaz›lm›fl “özellefltirme bir ulaflt›rma yat›r›m›d›r”

MURAT KARACASU- 

Yat›r›m Karar›, özellefltirmeye karar verilsin mi verilmesin mi veyahut da bunun özellefltir-
me yüzdesi ne olsun? 

ERHAN ÖNCÜ –

Asl›nda yat›r›m de¤il de direk karar›d›r olmas› laz›m herhalde.

SALONDAN- 

Yani cümle eksik yaz›lm›fl öyle mi?

MURAT KARACASU: 

Evet

YAS‹N ÇODUR- 

Öncelikle Hocam biz, toplam saatlik trafik girdi ola-
rak, L10’da ç›kt› olarak bulduk bizim yapt›¤›m›z
“birlefltirilmifl sinirsel bulan›k sistemlerde”. Bunun
yan›nda, do¤rusal regresyon modeliyle ve birlefltiril-
mifl sinirsel bulan›p sistemleri ikini karfl›laflt›rd›k
ama, daha önceden yap›lm›fl çal›flmalarda literatür
taramam›zda birkaç tane daha sonuca bakt›k ve onla-
r›n alm›fl olduklar› parametreleri de kulland›k, bu en
iyi sonucu verdi¤i için biz bunu kulland›k.
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Burada bakarsan›z; re karesi 0.97 ç›kt› ve sadece biz burada bir parametreyle bunu yakala-
d›k. Yani siz, bize toplam saatlik trafik parametresini verdi¤iniz zaman biz bundan % 97’lik
yaklafl›mla, size gürültü seviyesini verebilecek durumday›z. 

ERHAN ÖNCÜ – 

Benim de dikkatimi çeken oydu zaten, çok az parametreyle çal›fl›yorsunuz, çok yüksek bir
korelasyon buluyorsunuz.

YAS‹N ÇODUR- 

Di¤erlerini de araflt›rd›k, bu kadar iyi temsil eden bir parametre bulamad›k, o yüzden bunu
sunmay› uygun gördük.

GÜZ‹N AKYILDIZ- 

Bizim burada kap› atamas› olarak ifade etti¤imiz olay, termi-
nale do¤rudan ba¤lant›s› bulunan köprü olarak veya kap› ola-
rak isimlendirilen bir terminal alan›na atanm›fl uçaktan, inen
yolcular›n, örne¤in d›flar› ç›karken, bagajlar›n› alacaklar› ye-
re kadar veya gelmifl olan yolcular›n kay›t masas›ndan uça¤a
binifl yapaca¤› kap›ya kadar yürüdükleri mesafe. Burada bu
optimizasyon problemlerinde maliyet olarak ele al›nan fley,
bir uçaktaki yolcu say›s› çarp› o yolcular›n yürümek zorunda
olduklar› mesafe ve bunun toplam›n› ele ald›¤›n›zda uça¤›n,

örne¤in check-in masas›na ne kadar yak›n bir kap›ya atanm›flsa, yolcular›n yürüme mesafe-
si aç›s›ndan o kadar avantajl› bir seçim yap›lm›fl durumda. Ancak yolcusu az say›da olan bir
uça¤› daha yak›n bir yere atay›p, yolcusu çok daha fazla olan bir uça¤› daha uza¤a atamak
fleklinde yap›lacak fleklinde yap›lacak seçimler, bu toplam yürüme mesafesini etkileyen se-
çimler. Otobüs k›sm›, aç›k park alan›na atanan uçaklarla ilgili flu an yapm›yoruz o çal›flma-
y›. Burada amac›m›z, do¤rudan terminale ba¤lant›s› olan kap›lar›n, en fazla uçak taraf›ndan,
en verimli flekilde kullan›lmas›.

ERHAN ÖNCÜ – 

Baflka sorumuzda olmad›¤›na göre çok teflekkür ediyoruz, ilginiz kat›ld›¤›n›z ve katk›lar›n›z
için.
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OTURUM BAfiKANI : EM‹NE A⁄AR

EM‹NE A⁄AR- 

Biz de Say›n konuflmac›ya çok teflekkür ediyoruz. Oturumumuzun son bildirisine s›ra geldi.
Serkan Tapk›n taraf›ndan sunulacak. “Polipropilen Fiberlerin Bitümlü S›cak Kar›fl›mlarda
Katk› Malzemesi Olarak Kullan›m›” 

Zannediyorum arkadafl›m›z gelmemifl. Tabii, gelse yararl› olurdu. Bu da özellikle bitümlü
kar›fl›mlar›n performans›n› yükseltmede kullan›lan bir yöntem tabii ki, bu tip katk› maddele-
rinin kullan›lmas›, ama burada bulunan arkadafllar›m›z›n ço¤u zaten bu konuda çal›flma yap-
m›fl, bu konudaki çal›flmalar› incelemifltir. Zaman›m›z dar derken zaman›m›z çok bol hale
geldi, ama bu tabii iyi, di¤er oturumlarda belki yararlanma imkan› olabilir. ‹ki tane soru gel-
di. Onun d›fl›nda soru gönderecek arkadafllar varsa rica edelim. 

Bu durumda dört tane soru var. Sorulardan bir tanesi sonuncu bildiriyle ilgiliydi. Herhalde
onu d›flar›da b›rakaca¤›z. Bildirilerin sunulma durumuna göre ben sorular› belirtece¤im. So-
ruyu ‹sfalt’tan Seyit Ali Y›ld›r›m arkadafl›m›z soruyor. Snovfree……..(57.05) yönteminde -
tabii Perviz Beye bu soru- bir kar›fl›m içerisindeki grafit miktar› ne kadar, bitüm miktar›n›
nas›l etkiler? ‹kinci soru maliyet analizi sadece havaalanlar› için mi yap›lm›fl? Köprü, viya-
dük ve yollar için maliyet analizi yap›lm›fl m›? 
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PERV‹Z AHMETZADE- 

Bir kere asfalt› iletken hale getirmek için tabii ki bu asfal-
t› asfalt kar›fl›m› daha önce söyledi¤im gibi grafit kat›lm›fl-
t›r. Yüzde 25 oran›nda agrega malzemesi olarak kat›lm›fl.
Bir de bu çal›flma patentli bir çal›flma oldu¤u için çok faz-
la bilgiye ulaflam›yoruz. Keflke daha da fazla bilgiye ulafl-
sayd›k ne kadar ………(57.52) oldu¤unu da tespit edebil-
seydik, fakat bizim de bu konuda bir çal›flmam›z var. Gra-
fitin yerine biz filler olarak siyah karbon kullanm›flt›k. Bu
çok önemliydi. Marshall yöntemine göre bitüm oran› çok
yüksek artmaktad›r. Hacim olarak ilave ettik biz onu filler olarak ve iyi bir netice ald›k. Elek-
trik iletkenli¤i gerçekten de artmaktad›r. Fakat bu çal›flmada bitüm oran› kaçt›r söylemek çok
zor, çünkü patentli bir çal›flmad›r. Bunu gizli tutuyorlar. 

EM‹NE A⁄AR- 

Maliyet analizi sadece havaalanlar› için mi yap›lm›fl? Köprü, viyadük ve yollar için…

PERV‹Z AHMETZADE- 

Bu sistem köprülerde de uygulanm›flt›r. Fakat yine diyorum o konuda tam bilgiye sahip de-
¤ilim. Köprülerde de bir çal›flma vard›r. Yine diyorum flu anda yaklafl›k 3 senedir bu çal›fl-
may› yürütüyoruz ve bu konuda gerçekten çok k›s›tl› bilgiye sahibiz, ama köprülere de uy-
guland›¤›n› biliyorum. Zaten kritik e¤rilerde, bu nerede kullan›labilir? En önemli yerler ta-
bii ki havaalan›nda köprüler, tünellerde. Bunun en büyük örne¤i de flu olabilirdi: Biliyorsu-
nuz Bolu Tüneli aç›ld›ktan 3 gün sonra kapat›ld› ve bu sistem orada uygulansayd› bu tür so-
runlarla karfl›laflmazd›k. 

EM‹NE A⁄AR- 

Teflekkür ediyoruz. Tabii bu bildiriyle ilgili olarak ben de görüflümü biraz belirtmek istiyo-
rum. Hepinizin de fark etti¤i gibi bu bir pahal› sistem. Yollar›m›z› düflünecek olursak bir ke-
re asfalt kaplama içine yerlefltirmek gerekiyor. Türkiye’de yollar›n yüzde 85’i sathi kapla-
ma, sathi kaplaman›n kal›nl›¤› da biliyorsunuz kullan›lan agregan›n boyutuna ba¤l›, zaten bi-
zim sathi kaplamalarda kullanmam›z söz konusu de¤il, ama flu görünen bir gerçek ki, hava-
alanlar›nda, otoyollarda bunu kullanmam›z zorunlu diye düflünüyorum. ‹stanbul Belediyesi
‹stanbul’da yaflayanlar bunu -kar ya¤d›¤› zaman trafi¤i açabilmek için ne kadar büyük para-
lar harc›yor- çok iyi bilirler. Açamad›¤› zamanlar da oluyor. 
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Bu yönden bir maliyet karfl›laflt›rmas› yap›ld›¤›nda özellikle ana arterleri gerçeklefltirirken
belki bu tip yöntemlere baflvurmakta hem güvenlik aç›s›ndan hem ekonomik yönden fayda-
l› olaca¤›n› ben düflünüyorum. Bunlar› sadece böyle bildirilerde görüp “a ne iyi sistemler
var” demek bizim için yeterli de¤il tabii, özellikle pistlerde havaalan› pistlerinde bunlar›n
kullan›lmas› halinde tabii ki uçak seferlerinin muntazam yap›lmas› mümkün olabilecektir.
Arkadafl›m›za bu yönden de ben teflekkür etmek istiyorum. Hiç de¤ilse bunun üzerinde dü-
flünme imkan› oluflacakt›r, ama tabii her fleyin ekonomik boyutu var. 

O da tabii göz ard› edilemeyecek. Ben tekrar teflekkür ediyorum. Di¤er soru da Perviz Beye.
Türkiye buzlanmayla ilgili ald›¤› önlemlerin maliyetleri ve teknik imkanlar› dolay›s›yla dün-
ya s›ralamas›n›n neresindedir? Deniz Tatarer Cumhuriyet Gazetesinden sormufl arkadafl›m›z,
bu yönde bilginiz var m›?

PERV‹Z AHMETZADE- 

Tam net bilgim yok, ama Avrupa’da son s›ralarda yer ald›¤›n› biliyorum maalesef, özellikle
sadece maddeye uygulad›¤› zaman kimyasal maddeyi uygulad›¤› zaman bir de bu kimyasal
maddeyi araflt›rmak gerekiyor. 

Türkiye’de maalesef kimyasal maddeler yola uyguland›¤› zaman tam net olarak onun kim-
yasal yap›s› incelenmiyor. Evet, asl›nda bilinen maddelerdir, ama öyle de¤il, onlar›n safl›k
derecesi de çok önemli. Örne¤in, Fransa’da biliyorsunuz kestane a¤açlar› çok ünlüdür. Fran-
sa’da tonozlanma iflleri yap›ld›¤›ndan dolay› ve farkl› bir kimyasal madde kullan›ld›¤›ndan
dolay›, zararl› madde kullan›ld›¤›ndan dolay› yol kenar›ndaki tüm a¤açlar kurulmufltur. Çev-
reye çok büyük zarar› vard›r. Türkiye’de bu yap›l›yor, ama bilinçsiz bir flekilde yap›l›yor.
Kaç›nc› s›rada ben biliyorum ki, Avrupa’da…

EM‹NE A⁄AR- 

Çok iyi bir s›rada olaca¤›m›z›…

PERV‹Z AHMETZADE-

Ben tam net olarak bilmiyorum.

EM‹NE A⁄AR- 

Ben de bilmiyorum
. 
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PERV‹Z AHMETZADE- 

fiunu da ilave etmek istiyorum. Siz de bunu belirttiniz: Tüm yollara uygulayamay›z bunu,
Amerika bile bunu ancak havaalan›nda köprülere uygulam›flt›r. Çünkü maliyeti yüksek, ama
havaalan›nda an›nda bunu ifle amorti edebiliyor. Çünkü uçufl iptalleri söz konusu, gecikme-
ler söz konusu ve bunlar› dikkate ald›¤›n›z zaman h›z› çok k›sa bir sürede kendi maliyetine
amorti ettirmektedir, ama normal bir çevre yo¤unlu¤una uygulad›¤›n›z zaman tabii ki o ka-
dar çabuk maliyete amorte edemeyeceksiniz. O yüzden özellikle köprülerde kritik yerlerde
bu sistemin uygulanmas› bence çok güzeldir. Tabii ki en önemli burada bu rijit sisteminin
uygulanmas›d›r. Çünkü siz önceden bilgi alamazsan›z, bu iki sistemden hiçbir netice alamaz-
s›n›z. 

Sensörlerlerin yerlefltirilmesi, hava durumuyla ilgili bilgilerin merkeze iletilmesi ve sürücü-
lere en önemli önceden haber verilmesi. Çünkü bir yola gitti¤iniz zaman önceden art›k bile-
ceksiniz ki, evet buras› kaygan yoldur, burada bir buzlanma vard›r. Ona göre de h›z›n›z› dü-
flüreceksiniz ve en önemlisi can ve mal kayb›n› dikkate ald›¤›n›z zaman en önemli can kay-
b›n› dikkate ald›¤›n›z zaman bu sistem gerçekten Türkiye’de uygulanmas› iflten bile de¤il.

EM‹NE A⁄AR- 

Deniz Tatarer arkadafl›m›z›n bir sorusu daha var Perviz Beye. Sunumunuzda söz etti¤iniz
buzlanma önleme yöntemlerinin Türkiye’deki yayg›nl›k oranlar› nelerdir? Uygulanan spesi-
fik bölgeler var m›d›r?

PERV‹Z AHMETZADE-

Uygulanm›fl da, bunun maliyeti ç›kar›lm›fl da o flekilde mi? Bildi¤im kadar›yla yok. Bir ör-
nek al›nm›fl da, diyelim ki Amerika’da bir yer birkaç km.lik bir yol bu maddelere uygulan-
m›fl ve bu yöntemleri de¤il klasik yöntemler uygulan›p da maliyetin ç›kar›laca¤›n› ben bil-
miyorum. Deneme aç›s›ndan zaten yeni, bu maddeler belli ne tür bir etki yapt›¤›… Örne¤in,
bir sodyum klorürü dikkate ald›¤›m›z zaman bunu -15 dereceye kadar kullanabiliyorsunuz,
ama potasyum asetat› -70 dereceye kadar uygulayabilirsiniz. 

Bulunabilen fleylerdir, ama bunlar›n safl›k derecesi çok önemlidir. Çünkü kullan›lan madde-
ler Türkiye’de kaliteli de¤ildir. Daha birço¤u yurtd›fl›ndan al›nd›¤› için o konuda bilgim var.
Önemli olan safl›k derecesi, çevreye zarar vermemesi. Yoksa bu maddeler biliniyor zaten,
toplam befl madde var. 



EM‹NE A⁄AR- 

Perviz Beye gelen sorular bu kadar. ‹kinci bildiriyle ilgili olarak Fatih Beye soru var. Birin-
cisi makalede fillerin hava boflluk oran›n› etkilemedi¤i belirtilmifl, ancak filler boflluk oran›-
n› etkileyen önemli parametrelerden biridir. Yorumunuzu almak istiyorum.

MURAT ÖZDEM‹R- 

Filler boflluk oran›n› etkilemektedir ve Dukatz ve Anderson’un yapt›¤› bir çal›flma var. Ora-
da kar›fl›mlara eklenen mineral filler hava boflluklar›n› etkilemez fleklinde. Bu elbette kar›fl›-
ma gere¤inden fazla filler kat›ld›¤› zaman mesela, standart bizim yapt›¤›m›z kar›fl›mlarda fil-
ler onu 6.05’ti. Bu 6.05’i geçtikten sonra hem hava boflluklar›n› kapatmaya hem de bütün
ak›flkanl›¤›n› azaltmaya bafllayacakt›r. 

Dolay›s›yla bu s›k›nt› yarat›r, ama burada Dukatz ve Anderson’un yapt›¤› çal›flmada filler
oran› sabit tutularak bu kontrol filleri ç›kart›l›p yerine mineral filler olarak kullan›labilecek
baflka bir ince malzeme konulmufltur. Buna göre bu kar›fl›mlara eklenen mineral filler hava
bofllu¤unu etkilemez fleklinde bir kan›ya var›lm›flt›r.

EM‹NE A⁄AR- 

Bu soruya tabii ben de kat›l›yorum. Fillerin tabii ki, filler yüzde 7-10 aras›nda kat›l›r bildi-
¤iniz gibi, fillerin boflluk oran› üzerinde etkili olmamas› düflünülemez. Ayr›ca benim dikka-
timi çeken yüzde 6.05 kadar hassas bir flekilde katman›za gerek var m›? Neticede bu 6.5 ola-
bilir, 6 olabilir, ama 6.05 koymak iflin hassasiyetine ayk›r› gibi geliyor bana, ben de onu so-
ru olarak size zaten soracakt›m. 

Bir soru daha var, ama ben söze girmiflken bir fleyi belirtmek istiyorum. Daha eski zaman-
larda kar›flt›rma s›cakl›¤›, s›k›flt›rma s›cakl›¤› santigrat derecesi olarak belirtiliyordu. Art›k
son flartnamelere bakarsan›z bu viskozite olarak belirtiliyor. fiu viskozite de¤erinde bir s›k›fl-
t›rma, flu viskozite de¤erinde bir kar›flt›rma diye hem ben buradaki genç arkadafllara da bu-
nu hat›rlatmak istiyorum. Bundan sonra 145 derecede kar›flt›r›l›r, 120 derecede s›k›flt›r›l›r.
Yerine viskoziteyi ortaya koymak gerekiyor. O da performans aç›s›ndan benzer performans-
lar elde edilmesini sa¤layacak.

MURAT ÖZDEM‹R- 

fiunu da belirtmifltik Hocam da, onu ben geçmeyeyim: 0.2 paskal saniye ve 10 paskal sani-
ye fleklinde…
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EM‹NE A⁄AR- 

Yeni  fleyde bunu belirtmek laz›m, art› santigrat derecesi, çünkü kulland›¤›n›z ba¤lay›c›n›n
viskozitesi kar›fl›m›n ak›flkanl›¤› önemli ifllenebilirli¤i önemli. Gene sizinle ilgili bir soru.
Filler uygulamas› s›ras›nda sudan kaynaklanan bozulmalar› soyulma da göz önüne almak ge-
rekir. Özellikle kayaç malzemesinin ihtiva etti¤i elementler soyulmaya karfl› duyarl›l›¤› ar-
t›rmaktad›r. Bu konuyla ilgili araflt›rmalar yap›lm›fl m›?

MURAT ÖZDEM‹R- 

Bu konuyla ilgili herhangi bir araflt›rma yapmad›k. 

EM‹NE A⁄AR- 

Teflekkür ederiz. Buradan Perviz Bey size bir soru var.

PERV‹Z AHMETZADE- 

Kulland›¤›n›z katk› maddesi olarak fillerin, normal fillerin özgül a¤›rl›klar› ayn› m›d›r?

MURAT ÖZDEM‹R- 

Özgül a¤›rl›klar› onlar farkl›d›r. Yaln›z flu an onlar elimde yok, yaln›z çok de¤iflmemiflti. Bi-
tüm yüzdesi zaten art›yor, özgül a¤›rl›klar› da farkl›d›r, ama çok büyük bir fark yok. 2.05,
2.4 o flekilde…

EM‹NE A⁄AR- 

Bir yerde bu flekilde kulland›¤›n›z maddeler at›klar›n giderilmesi yönünde de faydal› onu da
vurgulamakta yarar var. Acaba salondan bir soru var m›? Buyurun lütfen.

SÜLEYMAN G‹R‹T (‹sfalt)- 

Pervez Beye sorum, k›flla mücadelede solüsyon veya buz önleyici, çözümü olabilir herhan-
gi bir uygulamay› yapt›k. Dijital okumalar ald›k, s›cakl›klar belli. Bundan sonraki durum na-
s›l ölçülüyor? Sürücü giderken s›cakl›k okundu, orada kar-buz tehlikesi var diyor, ama uy-
gulama yap›lm›fl. Bunun aktif olup olmad›¤› üstünden üç saat geçti s›cakl›k düflük, ama tek-
rar m› püskürtme yap›yor?
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PERV‹Z AHMETZADE- 

Tabii, daha önce söyledi¤im gibi kaplama sensörleri yerlefltiriliyor, bu sensörler de kap-
lama s›cakl›¤›n› vermektedir. Sadece kaplama yerlefltirmiyorlar. Dikkat ederseniz öbü-
ründe di¤er dijital ayg›tlar da söz konusudur. Havan›n durumu, nem oran›, vesaire tafl›t-
lar›n h›zlar›n› ölçmek için radar sistemi yerlefltiriliyor. Bu sensör hava s›cakl›¤›n› diye-
lim ki -1 dereceye düfltü. Otomatikman ne oluyor? Otomatikman püskürtme bafll›klar›n-
dan kimyasal madde kaplamaya püskürtülmeye bafll›yor ve en önemlisi buradaki mese-
le fludur: Bu kaplamayla aras›ndaki ba¤ oluflmadan bu kimyasal madde yola püskürtülü-
yor. 

Çünkü anti-acing dedi¤imiz sistem bu, önceden buzu çözmek. Çünkü de-icing sistemin-
de sonradan uyguland›¤› için çok daha fazla malzeme kullanmak zorundaysan›z bu ma-
liyeti art›r›yor. Örne¤in, kar ya¤maya bafllad› ki, biliyorsunuz diyelim ki pistlerde 1.5 cm
yafl kar ya¤d›¤› zaman 1.5 cm kal›nl›¤› geçti¤i zaman veya normal kar 5 cm.i geçti¤i za-
man art›k temizleme ifllemleri yap›l›yor. Burada böyle bir problem de yok. Çünkü hemen
hava s›cakl›¤› düfltü¤ü zaman tabii ki o anda bir buzlanma söz konusu olacakt›r. Bu da
sistemde devreye girerek kaplamayla kimyasal buz aras›nda bir tabaka oluflturuyor ve
böylece buzun orada ulaflmas›n› ve yap›flmas›n› engelliyor. 

Orada da hemen bir mesaj ç›k›yor. Evet, burada dikkatli olun, burada bir buzlanma söz
konusudur. Her ne kadar da sistem devreye girse bu madde püskürtülse bile yine de  sü-
rücüler bu konuda uyar›l›yor ve sadece bu de¤il, sisle ilgili uyar› gelebiliyor ve h›zla il-
gili uyar› geliyor ve sürücü ona göre dikkatli oluyor. 

Burada ne ölçülüyor? Tabii ki sürücüler dikkatli oldu¤u için kaza oranlar› azal›yor. Da-
ha önce de söyledim, yüzde 35 oran›nda kaza oranlar› düflmüfltür ki, dedi¤imiz o geçit
k›sm›nda da¤lar aras›ndaki Amerika’daki k›sm›nda kaza oranlar› Washington’a göre
dört kat daha fazlayd›, ama bu sistemi uygulad›¤› zaman yüzde 13 oran›nda bu oran dü-
flürülmüfltür. Çünkü önceden siz uyar›l›yorsunuz, önceden siz haber al›yorsunuz ki, evet
ben burada dikkatli olmal›y›m, h›z›m› düflürmeliyim ve en önemlisi köprülü k›s›mlar›n-
da köprülerde zaten daha çok uygulan›yor. Çünkü maliyeti yine de yüksek bir sistemdir.

Buz oluflmuyor ve trafik t›kanmalar› meydana gelmiyor. Çünkü art›k kar ya¤d›ktan son-
ra ister istemez geliyorlar yolu temizlemeye bafll›yorlar, t›kanmalar meydana geliyor,
ama burada t›kanma da söz konusu de¤il ve maliye aç›s›ndan kimyasal madde 3-4 kat
daha az kullan›lmaktad›r. 

FUAT GÜNAK (‹MO ‹zmir fiube)- 

Bitüm filler konusuyla ilgili ben Fatih Yonar’a sormak istiyorum. Yumuflama noktas› 48 de-
rece olarak 50x70 penetrasyon bitüm belirlenmiflti. Normal flartlarda tabii uzun zamandan
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beri tart›fl›l›yor. Say›n Hocam siz de daha önce “Asfalt Sempozyumu”nda da bu konu defa-
larca gündeme geldi. Filler kullan›m›nda örne¤in, bir alternatif olarak da çimento kullan›m›-
n› tart›flm›flt›k, ama tabii uygulamaya yönelik de¤ildi tamamen araflt›rmaya yönelik bir bil-
diriydi. O zaman o da tart›fl›lm›flt›. Sonuçta hem maliyeti art›r›yordu. Burada birincisi mag-
nezit tozunun bir kere yöresel oldu¤u, her yerde bulmak mümkün de¤il. Sadece ona yönelik
bir araflt›rma, bir baflka yerde uygulamak mümkün de¤il. 

Benim as›l sorum özellikle ‹zmir gibi ki, bu son yaz›n çok afl›r› s›caklarda çok afl›r› derece-
de lastik izlenmesi olufltu. Bunun sebebi çok uzun zamandan beri Marshall kriterlerinin tar-
t›fl›ld›¤›n› dikkate al›rsak yumuflama noktas›n›n düfltü¤ü, düflük oldu¤u s›cakl›klar›n yüksel-
di¤i oranda bitüm ve filler oran› hep bu fleye neden oldu, istedi¤iniz kadar stabiliteyi yüksel-
temediniz. Yumuflama noktas› düfltükçe s›cakl›k artt›kça lastik izlenmesi artt›. Dolay›s›yla
bu tür sadece farkl› filler malzemesi kullanman›n stabiliteyi önemli derecede etkiledi¤ini ben
düflünmüyorum. Sonuç itibariyle çok etkiledi¤ini düflünmüyorum. O noktada daha genel ola-
y› biraz daha makro düzeyde düflündü¤ünüzde istedi¤imiz sonucu vermiyor. Orada stabilite
mi, s›cakl›k ve yumuflama noktas›yla karfl›laflt›rd›¤›n›zda daha kaba dizayn uygulad›¤›n›z
halde bile ayn› sonuçlar› al›yorsunuz. Bu konuda ne diyeceksiniz?

FAT‹H YONAR- 

Bu Marshall oran›n› biz vermifltik, belki ondan bahsedebilirim
size sadece burada. Marshall oran› numunenin k›r›lmadan yap-
t›¤› deplasman olarak belirttik. Ben tabii ki de çok fazla bir et-
kisi olaca¤›n› zannetmiyorum, çok de¤ifliklik olaca¤›n› zannet-
miyorum. Bitümlü ba¤lay›c› oran› daha yüksek kullan›lmak zo-
runda. Böyle bir s›k›nt›s› var. Yine izlenmeye neden olacak
bence.

EM‹NE A⁄AR- 

Ben bir katk›da bulunabilirim belki, zaten bunu biliyorsunuz diye düflünüyorum. Biliyorsu-
nuz modifikasyon ifllemi uygulan›yor bitümlü ba¤lay›c›lara ve bunun da amaca yumuflama
noktas›n› yukar› çekmek, k›r›lma noktas›n› fras k›r›lma noktas›n› da afla¤›ya indirmek, dola-
y›s›yla servis s›cakl›¤›n› genifl bir alana yaymak. Tabii ‹zmir için fras noktas›n› afla¤› indir-
meye gerek yok. S›cak bir bölge, ama de¤iflik modifikasyon yöntemleriyle muhakkak suret-
te yumuflama noktas›n› yukar›ya çekmek zorunlu olacakt›r. Bir çare budur, rating için de ay-
n› flekilde. Bu çal›flmayla ilgili burada de¤il tabii, burada de¤iflik malzemeler kullan›lm›fl, bir
yerde at›klar›n de¤erlendirilmesi gibi de düflünmek mümkün. Siz de orada vurgulad›n›z, de-
diniz flu madde mesela o bölge için, ama o bölgede o at›k maddenin depolanmas› bir prob-
lem olabilir, çevre kirlili¤ine sebep olabilir, depo yerlerinin bulunmas› zor olabilir. Bu flekil-
de at›k maddeler de¤erlendirilerek tüketilme yoluna gidilmifl oluyor. De¤iflik fillerlerin etki-
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si uzun zamandan beri zaten bu incelenen konudur, y›llardan beri biz de yüksek lisans tezle-
ri olarak yapt›r›r›z. Bir yerde konu darl›¤›ndan da olur bu, bir de birçok at›k madde var. On-
lar› kulland›¤›m›z zaman acaba bitümlü kar›fl›mlar›n performans› üzerinde ne kadar etki ya-
par? 

Sonra bizim gene flunu da tabii burada ben vurgulamak isterim: Üniversitelerimizde kullan-
d›¤›m›z aletlerimiz son teknolojilere cevap verebilecek aletler de¤ildir. Peki, niçin bu aletle-
ri alm›yorsunuz diye sorman›z laz›m. Ben de flu cevab› vermek istiyorum: Her sene bize “al-
mak istedi¤iniz aletlerin listesini yaz›n” diye yaz› gelir. Ben Ana Bilim Dal› baflkan›y›m, ben
yaz›yorum. Geliyor yaz›, yaz›yoruz. Ertesi sene gene geliyor, “ne yapal›m Hocam?” “Geçen
seneki yaz›y› getirin gene gönderelim” Bunu abartm›yorum, buradaki arkadafllar›n hepsi bi-
lir, üniversiteli arkadafllar çok var. Halbuki çok büyük ihtiyac›m›z var, çok büyük bir labo-
ratuar kurmam›z laz›m, bir deneme yolu yapmam›z laz›m. Yollar›m›zda, kara yollar›m›zda
büyük problemler var, ama biz bunu ço¤u zaman söylüyoruz. Ben bunu üniversitemizi suç-
lamak için söylemiyorum, bu sadece bizim üniversitemize has bir fley de¤il. Para yok ki, na-
s›l bize laboratuar›m›za alet als›nlar? Aletler son derece pahal›, neticede genç arkadafllar›m›z
akademisyen arkadafllar›m›z çal›flma yapmak durumunda, araflt›rma yapmak durumunda, ya-
y›n yapmak durumunda. Peki, bunu nas›l yapabilecek? Bunu karayolu üstyap›s›yla u¤raflan
arkadafllar için ben söylemek istiyorum. Burada hep görüyorum, hep genç arkadafllar›m›z
var. Gerçekten çok büyük gayret içindeler. Yapt›klar› da bu tip çal›flmalar olabiliyor. Çevre-
sel at›k maddeler var. Bu at›k maddeleri de¤erlendirelim, ama kullan›lan aletler Marshall
aleti, bir  deney daha yapt›n›z, o da çok önemli bir alet de¤il. Böyle bir s›k›nt›m›z da var. Bu
tip kongrelerin acaba bizim bu sorunumuza çare getirmek yönünden de faydas› olur mu di-
ye düflünüyorum? Tabii çok vaktinizi almak istemiyorum, baflka soru var m› acaba? Lütfen
buyurun.

AT‹LLA SAYIfi- 

Biraz önce Perviz Beyin vurgulad›¤› bir nokta oldu, “Bolu tüneli kapat›ld›” dedi. Asl›nda ka-
pat›lan Bolu tüneli de¤ildi. Ben orada 7 sene bulundum. Viyadüklerimiz var, viyadüklerin 4
tanesi enden 3 tanesi yüzde 6 meyildedir, bir tanesi yüzde 3 meyildedir. Bunun karlanmas›-
n› 4 mevsim 365 gün ve 7 sene gözledik, foto¤raflad›k. Kara buz dedi¤imiz buz olufluyor.
Bunlarla bafl etmek için 5 sene araflt›rma yapt›k. Püskürtmeye karar verdik. Elektrik sarfiya-
t› olarak sizin önerdi¤iniz metrekareye 500 vatt› yan›lm›yorsam, 5 km uzunlu¤unda toplam
bir viyadükü düflünün, bunu çift olarak düflünün 10 km, 11 metre genifllik olarak düflünün,
biz bunu elektrik gücü olarak koydu¤umuz zaman oradaki Hasanl› Baraj› yetmiyordu. Bo-
lu’nun kurulu gücünden daha fazla elektrik gerekiyordu. 

Ayr›ca Internet’e girip bu konuda araflt›rd›k 43 000 site ç›kt›. Bizim zaman›m›z yetmedi ora-
da çal›fl›rken, sonra da püskrütmelere -alg›lamalar dahil- karar verdik. Bir de araflt›r›rken eli-
mize geçen bir dokümanda mikrodalgayla ›s›tma, mesela bu konu Perviz Bey taraf›ndan bu-
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rada irdelenmemifl. Bu da bir maliyet, kurulu güç olarak elektrik öyle de yapsan›z bir ›s›t-
mayla böyle de yapsan›z mikrodalga da yapsan›z neredeyse ayn› kurulu güce geliyor. Neti-
cede orada bir araflt›rma yap›ld›. Türkiye’de bir fley yap›lmad› de¤il, en sonunda bu sene in-
flallah yetiflirse viyadüklerden dolay› -tünelden dolay› de¤il- viyadüklerin o yüzde 6 meylin-
den dolay› belki gene kapanma olabilir. Çünkü bir gecede ya¤an kar 50 cm.i geçiyor. 

PERV‹Z AHMETZADE- 

Ben size bir fley sormak istiyorum bu konuda. Dediniz ki, uzun bir mesafe söz konusu. Ne
kadar? Kritik bölge olarak en çok buzlanma meydana gelen k›s›m ne kadar?

AT‹LLA SAYIfi- 

Viyadüklerin sorumlusuydum, Kaynafll› mesela, vadiye daha girmeden 2.5 km uzunlu¤unda
bir köprü bu, viyadük, bu çifttir. Alan olarak düflündü¤ünüz zaman çok büyük bir fleydir.
Ben bütün bunlar› gözlemledim. Depremde hasar da görmüfltür. Baya¤› çatlakt›r, çatlaklar›n
büyük bir k›sm› tamir olmufltur, fakat 0.12 mm.den daha afla¤›s›na bakmad›k tabii, enjeksi-
yon yapmak da mümkün de¤ildi. Bunlar tuzlu su görecek, e¤er tuzlarsak, kimyasal görecek
e¤er kimyasallarsak. Elektri¤e gidemiyoruz, yüksek maliyet. 

PERV‹Z AHMETZADE-

Bafllang›çta yüksek maliyet. fiöyle bir fley: Elektrik sürekli oraya verilmeyecek ki, 45 vat fit
kareye sürekli elektrik verilirse o zaman hakl›s›n›z, ama zaten elektrik verildi¤i zaman kap-
lama s›cakl›¤› art›yor. Üzerinde oluflan su bir kere buharlaflmaya bafll›yor. Kaplama s›cakl›-
¤› 1 dereceye geliyor, kaplama hemen hemen kurumaktad›r. Daha önce de sunumun içeri-
sinde söylemifltim, devam ederse bu buzlanma gerekti¤i zaman bu sistemin çal›flmas› devam
eder, ama art›k görüyorsunuz ki, kaplama yüzeyi kurumuflsa elektrik sarfiyat› azalt›l›yor.
Elektrik gücü daha az veriliyor. Bir de tabii o tüneli siz daha iyi biliyorsunuz, ben özellikle
ne kadar uzunlukta o k›s›m, 2.5 km mi, 5 km mi?

AT‹LLA SAYIfi- 

2.5 km sadece bir viyadük, di¤erleri mesela, 300 metre, 2 100 metre ve 600 metre olan top-
lam 5 km uzunlu¤unda 4 viyadükün uzunlu¤u 5 km, onu çift olarak düflünün bir de ve iki ta-
nesinin de tam çelik oldu¤unu düflünün.

PERV‹Z AHMETZADE- 

Biz her zaman bu konuda Türkiye’de çal›flma yap›lmam›flt›, ben öyle bir fley söylemedim.
Bir de flu var: Biz hep birazc›k bir günlük düflünüyoruz, sadece günlük düflünüyoruz. Peki,
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orada bir tünel kapat›ld›¤› zaman bunun ne kadar ekonomik yönden zarar oldu¤unu da he-
saplad›¤› zaman çok büyük zararlara neden olmaktad›r. Evet, bir gün tünel kapat›l›rsa ne olur
dedi¤in zaman evet, belki de ilk bafllang›çta elektrik iletkenli¤i sistemi pahal›ya gelmekte-
dir, ama bazen birkaç gün kapat›ld›¤› zaman ve bu maliyet net olarak ç›kar›ld›¤› zaman ke-
sinlikle bence bu sistemin kendini rantabl etti¤ini, rantabl oldu¤unu söyleyebiliriz.

AT‹LA SAYIfi- 

Buna kat›l›yorum.

PERV‹Z AHMETZADE- 

Tabii bu bir düflünce, çünkü bir fley uygulayacaks›n ki, kesin bu konuda konuflas›n. Bu ya-
p›lan çal›flma yurtd›fl›nda yap›lm›fl ve maalesef bilgilere ulaflam›yoruz. Çünkü ortaklara üç
flirket yapm›fl. Bu flut dedi¤imiz laboratuar adam›n s›rf laboratuar flirketidir bu, tüm deney-
ler orada yap›lm›fl. Amerikan Havac›l›k yapm›fl bir de grafit flirketi bu büyük bir flirkettir,
Bunlar ortaklafla yapm›fl ve flu anda bu çal›flmay› gizli de tutuyorlar. O yüzden de hocam›z›n
dedi¤i gibi deneme yollar› yap›labilseydi, ama Türkiye’de maalesef hiçbir deneme yolu ya-
p›lm›yor ki, bunlar›n yap›lmas› için karayollar›yla ortaklafla yap›lmas› gerekiyor, projeler ya-
p›lmas› gerekiyor, bunlar› sunmak gerekiyor ki, böyle ileride bir düflüncemiz vard›r. ‹nflal-
lah kabul ederler.

EM‹NE A⁄AR- 

Pardon, siz mikrofonu vermeden ben size bir fley sormak istiyorum. Dediniz ki, bir viyadük
var, e¤imi yüzde 6.

AT‹LLA SAYIfi- 

Üç tanesi de yüzde 6, tünele girmeden önce üç tane viyadükümüz var yüzde 6.

EM‹NE A⁄AR- 

Yüzde 6 e¤imi kullanmak mecburiyeti mi vard› orada?

AT‹LLA SAYIfi-

Evet, vard›.
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EM‹NE A⁄AR- 

Bildi¤iniz gibi yüzde 4’tür otoyollarda.

AT‹LLA SAYIfi- 

Hay›r, karayollar› bunu yüzde 7’ye kadar ç›kard›.

EM‹NE A⁄AR- 

O zaman otoyol geometrik standartlar› aç›s›ndan…
Hay›r, burada karayolcular var, hep birlikte tart›flal›m. Geometrik standartlar› bafltan bu fle-
kilde uygun tutmazsan›z, karayollar›nda birinci s›n›f yollardad›r.

AT‹LLA SAYIfi- 

Otoyollarda Avrupa’da yüzde 5’tir. Türkiye’de bu yüzde 7’ye çekildi.

EM‹NE A⁄AR- 

Biz derslerde ö¤rencilere yüzde 4 diye okutuyoruz.

AT‹LLA SAYIfi- 

K›z›lcahamam rampas› yüzde 6.1’dir.

EM‹NE A⁄AR- 

Bunu hepimiz beraber tart›flal›m. Buradan görülüyor ki daha buzla mücadeleden önce viya-
dükler en kolay, onu yazm›fllard›r zaten otoyollarda en kolay buzlanan, ilk buzlanan yerler
viyadükler, köprülerdir diye… Bu bilinirken bunu biz nas›l buzlanmay› önleyece¤iz diye dü-
flünmeden önce bunun önce e¤imini düflürmek laz›m. Yüzde 7 e¤im otoyolda kullan›l-
mas› bence otoyol standard›n› kullanmamak demektir. Di¤er taraftan hepimizin bildi-
¤i gibi otoyollar en yüksek standartl› yollard›r ve kullan›c›lar yolun s›n›f›na göre yol-
dan hizmet beklerler. Hiçbir zaman bir otoyolun herhangi bir nedenle kapanmas›n› sü-
rücülerin hofl görmesi mümkün de¤ildir. Bu hizmetin verilmesi laz›m. Bunu siz yap-
t›n›z demiyorum ben, ama viyadükte siz önce yüzde 6 e¤im yap›n, arkas›ndan da son-
ra bu buzlanmay› nas›l önleriz? Zaten alt› aç›k, her yerden daha kolay buzlanacak bir
fley, problem katlanm›fl oluyor. Ben bunu söylemek istiyorum ve çok fazla viyadük de
var zaten. Bolu da¤›n›n oldu¤u yerde de var. Gerçekten muhteflem viyadükler yapm›fl-
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lar ve bunu yapanlar Türk mühendisleri, ama çok yüksek tabii, orada böyle buzlanma
problemleri olmayabilir. Oran›n iklim flartlar› daha farkl›, ama baflta siz e¤er diyorsa-
n›z ki yüzde 7 e¤im kullan›l›yor otoyolda, o zaman bu buzlanmay› önleyici sistemle-
rin muhakkak surette dikkate al›nmas› laz›m. Bilmiyorum yan›l›yor muyum?

AT‹LLA SAYIfi- 

Hakl›s›n›z, bununla ilgili tam 5 sene bir çal›flma yap›ld›. En sonunda püskürtmeye, al-
g›lamaya Hocam›n belirtti¤i…

EM‹NE A⁄AR- 

Zaten her zaman Bolu da¤› geçiflinde hep Bolu da¤› tünelinde problem var gibi, ama
biz üniversitedeki arkadafllardan biliyoruz ki, esas problemler viyadüklerde yaflanm›fl-
t›r, viyadük ayaklar›nda yaflanm›flt›r, sular›n derivasyonunda yaflanm›flt›r, ama neden-
se Bolu da¤› tüneli hep gündeme gelmifltir. Ben burada tekrar vurguluyorum, buzlan-
maya karfl› önlem almadan önce geometrik standartlar› uygulamak laz›m. Bunun da
birincisi e¤imdir biliyorsunuz. Bunu sizin için demiyorum da, buradaki herkes ayn›
konuda ayn› görüfltedir diye düflünüyorum.

AT‹LLA SAYIfi- 

Ben bir istatistik vermek istiyorum Hocama: 2003 istatistiklerinde  Bolu Abant kav-
fla¤› aras›nda 365 günde 721 a¤›r hasarl› kaza olmufltur. Bunda ölümlü kazalar 111
ölüm olmufltur. Parayla ölçülecek bir fley de¤ildir.

EM‹NE A⁄AR- 

Maddi manevi de¤erlerini düflünecek olursak arkadafl›m›z›n belirtti¤i fleylerin bafltan daha

projelendirme aflamas›nda dikkate al›nmas› laz›m. ‹klim flartlar› orada belli, özel ölçüme bi-

le lüzum yok, herkesçe bilinen bir husus. Bunlar›n tart›fl›lmas› laz›m muhakkak, gündeme

getirilmesi laz›m. Hiç de¤ilse otoyol a¤›m›z devam ederken yeni k›s›mlarda hiç de¤ilse bun-

lar›n çözümlenmesi laz›m diye düflünüyorum. Teflekkür ederim. Ben bilmiyordum do¤rusu

viyadüklerde yüzde 6 e¤im kullan›ld›¤›n›, tasavvur da edemezdim. Herhalde di¤er arkadafl-

lar da pek düflünemezdi. Teflekkür ederiz. Baflka soru var m›?

HARUN ÖZÜDO⁄RU- 

Ben Murat Beye bir soru yöneltmek istiyorum. Böyle haberlerde geçiyor. Çok derin bilgim

oldu¤undan de¤il, yüzeysel bir fley söyleyece¤im. A340 m›, yoksa airbas tipi bir yeni uçak

gelifltirilmifl ve büyük kapasiteli. Dolay›s›yla onun yükünün çok yüksek olaca¤›, tekerlek yü-
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künün yüksek olaca¤›n› tahmin ediyorum. Türkiye’deki flu andaki mevcut havaalanlar›n›n

geliflen bu teknolojiyle geliflen yeni uçak modellerine göre bu üstyap›larda yenilenmesi ge-

rekti¤inden bahsettiniz. fiu anda o uçak sivil hava alanlar›m›zda inifl yapmas› gerekti¤i za-

man, kalk›fl yapmas› gerekti¤i zaman kullan›labilir durumda m› flu andaki Türkiye’deki sivil

havaalanlar›? 

FAT‹H YONAR- 

Ben flunu söylemek istiyorum: Belirtmifl oldu¤unuz uçak A4düzen, Internet’ten de kolayl›k-

la teknik doküman›na, spesifikasyonlar›na ulaflabilirsiniz. Söylemek istedi¤im husus limitli

olabilece¤ini düflünüyorum. Net bir bilgim yok, ancak A4düzen do¤rultusunda park sahala-

r›n›n, pistlerin baz›lar›nda muhakkak yenileme gerekecektir. Bunu söylemek istiyorum.

C5galaksi diye stratejik transport, stratejik tafl›ma amaçl› Amerikan Hava Kuvvetlerinde bu-

lunan bir uça¤›n Türkiye’de inebilece¤i pist say›s› bir veya ikidir, baflka bir piste inebilmesi

mümkün de¤ildir. A4 düzemde böyle bir durum söz konusu olaca¤›n› düflünmüyorum, an-

cak özellikle park sahalar›nda ilave kaplamalara ihtiyaç duyulacakt›r.

MUSTAFA ÜNSAL (Dokuz Eylül Üniversitesi)- 

Ben Perviz Hocama bir soru yöneltmek istiyorum. Benim kafama tak›lan nokta bildi¤imiz

gibi havaalanlar›nda uçaklar çok büyük bir h›zla k›sa mesafede durmak durumunda ve bu

yüzden kaplamada büyük bir sürtünme olufluyor. Bu elektrik iletimi esasl› sistemde acaba bu

durum k›v›lc›m oluflmas›, vesaire gibi bir risk yarat›yor mu? Bununla ilgili herhangi bir ça-

l›flma var m›? Teflekkür ediyorum.

PERV‹Z AHMETZADE- 

Tabii ki, dedi¤iniz gibi bir kere orada tekrarl› yük uygulanmakta, yorulma dedi¤imiz olay

meydana gelmektedir. Çünkü uçaklar durmadan iniyor ve ani bir etki uygulanmaktad›r. Fa-

kat burada bu söz konusu de¤il, çünkü asl›nda çal›flman›n kendisinde belirtilmifl, burada

özetle belirtmedim. Bir kere flunu söylemifltim: ‹letken kaplama iki iletken olmayan aras›n-

dad›r, afl›nma tabakas› de¤ildir. Ortada oldu¤u için ve yanlardan da kaplanm›flt›r. Üstten as-

falt beton kaplamayla otomatik herhangi bir elektrik kaça¤›, sa¤l›¤a zararl›, çevreye zarar›

olmad›¤› tespit edilmifltir bu çal›flma sonucunda. 95’ten 99’a kadar bu sistem uygulanm›fl

Ohio Hava Liman›nda, o yüzden bir kere afl›nma tabakas› olmad›¤› için kesinlikle bir k›v›l-

c›m ve dedi¤iniz elektrik kaça¤› söz konusu de¤ildir. 

Bir fley daha ilave etmek istiyorum, sadece asfalt betonda de¤il, beton yollarda da bu kulla-
n›labilir. Kanada’da bir çal›flma var bu konuda, hatta özel elektrik kablolar üretilmifltir. Özel
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bir flirket s›rf bu kablolar› üretiyor, s›rf bunun için tasarlanm›fl. Letonyal›larda bunlar uygu-
lanmaktad›r. Merdiven k›s›mlar›nda da uygulanabilir, okul girifllerinde de beton kaplama
olarak dökülerek oraya yine o elektrik kablolar› yerlefltirilmektedir. fiu anda okullarda bile
bu çal›flma uygulanmaktad›r. 

EM‹NE A⁄AR- 

Akla gelebilecek bir soru gerçekten, benim de gelmiflti. Teflekkür ederiz. Son bildiriyle ilgi-
li ben bir-iki hususa de¤inmek istiyorum. De¤iflik projelendirme yöntemlerinden söz edildi,
ama CBR yöntemi art›k karayollar›nda bile kullan›lmayan bir yöntem. Hiç de¤ilse havaala-
n›n›n önemine göre bu belirtmifl oldu¤unuz yöntemlerin seçilmesi laz›m. Özellikle analitik
ampirik yöntemlere gidilmesinde yarar var. Bir de çok basit kavramlarla ilgili bir vurgulama
yapmak istiyorum. 

Genellikle bunu ben bildirilerde rastlad›¤›m zaman da düzeltiyorum. Teker yerine tekerlek
kullanmak biz mühendislere herhalde daha uygun olacak. Sonra bir de kar›flt›r›lan bir fley
var, kaplamayla üstyap›, ben dikkat ettim ço¤u zaman ikisi de ‹ngilizce’de ayn› kelimeyle
ifade edildi¤i için belki o nedenle konuflmalarda bu kar›flt›r›l›yor. Kaplama üstyap›n›n bir
parças› ve ben dikkat ettim zaman zaman siz kaplama dediniz, halbuki o üstyap› olmas› la-
z›m. Lastik bas›nc› da herhalde lastik iç bas›nc›n› kastediyorsunuz. Terim titizli¤i aç›s›ndan
ben söylemek istiyorum. Zannediyorum baflka soru yok. 

De¤erli kat›l›mc›lar, gösterdi¤iniz ilgi için çok teflekkür ediyorum. 
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OTURUM BAfiKANI:
HALUK GERÇEK
(‹TÜ ‹nflaat Fakültesi)-



6. OTURUM

OTURUM BAfiKANI : HALUK GERÇEK

(‹TÜ ‹nflaat Fakültesi)

HALUK GERÇEK- 

Böylece oturumun bildirim sunum k›sm›n› zaman›nda tamamlam›fl oluyoruz. 20 dakikal›k
bir soru-cevap bölümü var. Sorular› normal olarak yaz›l› olarak al›yoruz. Yaz›l› sorulardan
flu ana kadar bize iki tane iletildi. Di¤er yaz›l› sorular› olanlar varsa lütfen iletirlerse önce ya-
z›l› sorular› yan›tlayacak konuflmac›lar, ondan sonra zaman›m›z kal›rsa sözlü olarak da so-
rular› alabilece¤iz. Yaz›l› sorulardan bafllayal›m. 

GÜLEN ÇA⁄DAfi- 

Serhan Tanyel’in bir yaz›l› sorusu var. Modelde yayalar›n yafl, cinsiyet, engelli olup olma-
d›klar› gibi unsurlar dikkate al›nd› m›? Al›nd›ysa de¤iflik yaya kompozisyonlar› sonuçlar› na-
s›l etkiledi? Bu sundu¤umuz modelde bu özellikler dikkate al›nmad›, ama bundan sonra yap-
t›¤›m›z çeflitli çal›flmalar var. Fakat onlar metro istasyonlar›yla ilgili de¤il. Çok k›saca aç›k-
lamak isterim. Bu tür bilgileri bilgisayar ortam›nda temsil edebilmek için güncel yaklafl›m-
lar var. Bu anlamda iki tane çal›flma yapt›k. Bir tanesi önümüzdeki hafta Almanya’da ulus-
lararas› bir sempozyumda sunaca¤›z. 

Bu al›flverifl merkezleri için farkl› kullan›c› örüntülerinin bilgisayar ortam›nda temsil edilme-
sine iliflkin ve her bir ziyaretçi tipi farkl› olarak al›flverifl merkezleri için, müzeler için çok
farkl› mekanlar için ziyaretçi tipleri farkl›lafl›yor bildi¤iniz gibi ve bu ziyaretçi tipleri mese-
la, al›flverifl merkezleri için sadece gezinen ziyaretçiler veya belirli bir listeden al›flverifl ya-
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pan ziyaretçiler ya da listesi olmadan al›flverifl yapan ziyaretçiler var. 
Bunlar›n her biri farkl› etmenler, farkl› agentler……. Olarak tan›mland›¤›. Javayla yaz›ld› bu
program ve bir al›flverifl merkezinde uyguland›. Dolay›s›yla bu tür çal›flmalar› yapmak müm-
kün, ama bu modele dahil edilemedi. Bu daha önce yap›lm›fl bir çal›flmayd› ve gelecekteki
çal›flmalar›m›z aras›nda böyle bir hedefimiz var. Onun d›fl›nda bir de ‹stanbul Arkeoloji Mü-
zesi’nde bir çal›flma yapt›k. Burada da ziyaretçileri çocuk ve yetiflkin olmak üzere ay›rd›k.
Çocuk bölümüyle ilgilenenlerin davran›fllar› ve yol güzergahlar›, hareket örüntüleri farkl›,
yetiflkinlerinki farkl› ve tercihlerine göre de¤iflebiliyor. Bunlar› da gene javayla bilgisayar or-
tam›nda modelleyip Arkeoloji Müzesi içerisindeki tan›mlanan ve giriflten itibaren bütün mü-
zenin standlar›n› dolafl›p tekrar ç›kan davran›fllar›n örüntülerinin simülasyonu bu modeller
kapsam›nda yap›ld›, ama bu söyledi¤im çal›flmalar burada sunulan çal›flma içerisinde farkl›
davran›fl modelleri için gerçeklefltirilmedi.

Di¤er bir sorumuz var. Yetifl fiazi Murat evet, Yetifl Beyin sorusu gelifltirilen benzeti mode-
linin gerçe¤i temsil yetene¤i için herhangi bir istatistiksel test uygulanm›fl m›d›r? Uygulan-
mad›ysa gerçe¤i temsil nas›l kabul edilmifltir? Bunun için herhangi bir istatistiksel test uy-
gulamad›k, ama bildiriyi sunarken söyledi¤im gibi ve çeflitli video kay›tlar› yapt›k, video çe-
kimleriyle test ettik. Burada sundu¤umuz bildiride kullan›lan yöntem uzman sistemde kulla-
n›lan yöntem benim 86’da doktora tezimde gelifltirdi¤im bir yöntemdi. Yaya hareketlerinin
ak›m› için davran›fllar› için ve bu yöntemi ben 95 ya da 96 y›l› -tam hat›rlam›yorum- dokto-
ra tezimi yay›nlad›m. Yöntemin ayr›nt›lar› ve modelin nas›l temsil edildi¤i bilgisayar orta-
m›nda plan flemalar›n›n nas›l temsil edildi¤i, olgu tabanlar›n›n nas›l gelifltirildi¤iyle ilgili bü-
tün aç›klamalar asl›nda orada var. 

Burada çok fazla zaman›n›z› almamak aç›s›ndan oradaki modelde de özellikle çok daha ay-
r›nt›da video çekimleri yapm›flt›k ve bir ilkokul binas›na modeli uygulam›flt›k. Video çekim-
lerinden elde etti¤imiz onlar›n okunmas› ve çözümlenmesinden elde etti¤imiz verilerle bil-
gisayarda uygulad›¤›m›z model ve dolay›s›yla burada kulland›¤›m›z yöntem test edilmiflti ve
çok büyük bir yak›nl›k, benzerlik gösteriyordu. Hatta orada grafik olarak da bunu göstermifl-
tim, ama burada öyle bir fleye, do¤rusu o yay›n› refe-
rans› da yazmay› unutmuflum. Dolay›s›yla burada kul-
lan›lan yöntemin böyle bir test edilmiflli¤i var. Teflek-
kür ederim. 

SERAP T‹MUR- 

Eray Tafl’›n demiryolu bo¤az tüp geçifliyle dolayl›
olarak ilgili olan üstyap›larda özellikle Yenikap›, Ye-
dikule güzergah› üzerinde bulunan ve bahsedildi¤i
üzere zemin koflullar› olarak s›v›laflma bölgesinde ka-
lan etkileflim hatt› üzerinde bulunan ve eski deprem
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yönetmeliklerine göre yap›lm›fl farkl› yap› gruplar› için ne gibi önlemler düflünülüyor? Ay-
r›ca Fatih ilçesi do¤al sit alan› içinde oldu¤undan bunun projenin ilerleyifline etkisi nas›l olu-
yor?

Öncelikle flunu söylemeliyim: Sunumda bahsetti¤im s›v›laflma bo¤azdaki, bo¤az güzerga-
h›ndaki s›v›laflmayd›. ‹ki bölgede vard›, orada da zemin güçlendirildi. Di¤er k›s›mlarda böy-
le bir fley tespit edilmedi. Fakat Yenikap› Yedikule aras›ndaki tünel delme makinas›yla ya-
p›lacak olan tünellerin üzerinde kalan yap›larda etkileflim zonu içinde 525 bina belirlendi.
Bunlar›n yar›s› kaçak ve standart alt› diyelim, hiçbir projesi olmayan, öylesine yap›lm›fl bi-
nalar. Birço¤u tarihi tescilli binalar, çok büyük sorun olarak flu anda müteahhidin karfl›s›nda
duruyor ve bugün burada bulunmam›n sebebi de asl›nda Haluk Beyin bununla ilgili Büyük-
flehir Belediyesinde bir toplant›ya gitmifl olmas›, hemen hemen her gün bu konuyla ilgili ta-
raflar aras›nda ve çeflitli kurumlar›n temsilcileriyle toplant›lar yap›l›yor ve problem için çö-
züm bulunmaya çal›fl›l›yor. Çünkü etki zonu içerisinde standart alt› bir yap› stoku var. Ayr›-
ca hakk›nda mesela, Sirkeci bölgesinde böyle bir durum var. Yaklafl›k 100 bina 70 civar›n-
da bir bina için y›k›m veya güçlendirme karar› al›nm›fl y›llar içinde. Diyelim ki, 20-30 sene
içinde böyle bir grup bina oluflmufl, fakat bunlar için sadece bildirim yap›lm›fl. Y›k›m veya
güçlendirme iflleri yap›lmam›fl. Bunlar el de¤meden duruyor, ama flu anda Marmaray proje-
sinin önünde bir sorun, hem Sirkeci bölgesi tabii, tarihi yar›mada bölgesi diyelim yap› stoku
flu anda çok önemli bir sorun, ama üzerinde çal›fl›l›yor. 

Projenin ilerleyifline etkisi nas›l oluyor? fiu anda kritik yol üzerinde de¤il bu, arkeolojik ka-
z›lar yap›l›yor çünkü, flu andaki en büyük bizi etkileyen arkeolojik kaz›lar. O yüzden flu an-
da bir etkisi yok. Üzerinde de çal›fl›l›yor, umar›m yak›n bir zamanda uygun bir çözüm bulu-
nur. Daha do¤rusu birçok çözümler var. Hem Avrasya Ortak Giriflim müflavirimizin sundu-
¤u çözümler var, hem de müteahhidin sundu¤u çözümler var. Büyükflehir Belediyesi ve di-
¤er belediyelerle bir araya gelip bunlar›n hangisinin daha uygun oldu¤una karar verilecek sa-
dece. Di¤er soru, sorudan çok bir korku. Bu kadar risk içeren bir projede risk yönetimi için
bir çal›flma var m›? Evet, her bir imalat için, her bir aflamas› için risk analizleri yap›l›yor.
Projenin ilk halinde bat›fl noktas›n›n Haydarpafla oldu¤u do¤ru mu? Do¤ruysa niye de¤iflti?
Haydarpafla’da ilk planlamada bir tünel planlanm›fl, fakat sonradan de¤iflmifl. De¤iflme sebe-
bi ekonomik kriterler san›r›m, bunu bizim müflavir firmadan Mustafa Bey daha iyi bilebilir. 

MUSTAFA ÖZKAN- 

Asya’dan Avrupa’ya geçiflte Haydarpafla’ya girifl için Nautilus’ün önünde bir tünel söz ko-
nusuydu, fakat Haydarpafla gar ve liman alan› de¤erlendirme alan›na dönüfltürülünce o tü-
nelden vazgeçildi. Sonuçta Haydarpafla devre d›fl› b›rak›ld›. Onun yerine Haydarpafla’da 80
dönümlük arazi üzerine h›zl› trenler için bir gar tesis edilecek, ama banliyöler direkt olarak
Haydarpafla’ya u¤ramadan Avrupa’dan Asya’ya ve Asya’dan Avrupa’ya geçecek. 
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SERAP T‹MUR- 

Haydarpafla banliyö hatlar› için kullan›lmayacak. 

MUSTAFA ÖZKAN- 

Çelik köprüden Nautilus aras›ndaki TCDD’nin sahas› içinde. 

SERAP T‹MUR- 

DLH’nin Marmaray projesiyle ilgili yolcu profili araflt›rmas› var m›? Yolcu ak›fl› ne yönde
gerçeklefliyor, belli mi? Yolcular›n sosyolojik da¤›l›m› konusunda veri var m›? Varsa neden
bunlar kamuoyuna aç›klanm›yor? Marmaray projesiyle ilgili ilk çal›flmalar 85-87 gibi baflla-
m›fl, o zamandan itibaren yolcu profili araflt›rma da dahil olmak üzere birçok çal›flma yap›l-
m›fl. Hatta Say›n Hocam›z Haluk Beyin projeleri, katk›lar› da bu konuyla ilgili bu projede
var. 

HALUK GERÇEK- 

Bu konuyla ilgili bir aç›klama yapay›m. Marmarayla ilgili ilk yolculuk talebi analizleri Par-
sons……..(106.36) taraf›ndan 1985 y›llar›nda yap›ld›. O zamandan sonra da de¤iflik çal›fl-
malarda revize edildi. Biz 1996 ulaflt›rma master plan› çal›flmas›n› yaparken Marmaray pro-
jesi o çal›flman›n ana projelerinden bir tanesiydi. Orada bir projeksiyon yapm›flt›k. O zaman
2010 y›l› hedef y›l›yd›. Daha sonra en son Sapih diye k›saca adland›r›lan bir Japon konsor-
siyumunun Marmaray’›n bitmesinden sonra nas›l bir iflletme ve organizasyon modeliyle na-
s›l bir kurumsal yap› içerisinde iflletilece¤iyle ilgili bir çal›flma yapt›lar. O çal›flman›n bir eki
olarak ‹stanbul Metropoliten Planlama Merkezinin 2020 y›l› için geçti¤imiz 1/100 000 öl-
çekli çevre düzeni plan›nda haz›rlad›¤› verilere dayanarak bir ulafl›m talebi analizi yapt›k.
Tabii bu sadece kent içi yolcu tafl›mac›l›¤›yla ilgili bir talep projeksiyonu, o Sapih’in ekinde
bu bilgiler var. Bu raporlar san›yorum Büyükflehir Belediyesinde DLH Genel Müdürlü-
¤ü’nde olmas› laz›m.

SERAP T‹MUR- 

‹kinci soru CR1 için neden TCDD hatlar› seçildi? Neden ‹stanbul’da trafi¤in t›kand›¤› nok-
talardan olan E5 seçilmedi? E5 üzerinde yap›lacak iki yollu yeni bir ba¤lant› hatt›n›n yap›-
m› TCDD hatlar›n›n sökülüp yeniden yap›lmas›ndan daha ucuz de¤il mi? 

Dedi¤im gibi bu konuyla ilgili etütler yap›lm›fl ve en ekonomik çözümün bu oldu¤una karar
verilmifl ve bu do¤rultuda tasar›m yap›lm›fl. Soruyu soran Soner Önal.
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Üçüncü soru TCDD mevcut iflletmecili¤ini iki yolla yapamazken bir yolla iflletmecili¤i ya-
paca¤›n› nas›l düflünüyorsunuz? Proje çal›flmalar›nda T1, T2, Marmaray hatlar›n›n TCDD
araçlar›na kulland›r›lmayaca¤› tüp geçide 0-5.30 saatlerinde TCDD araçlar›n›n sokulamaya-
ca¤› ifade edilirken bu neden kamuoyuna aç›klanm›yor? T3 hatt›n› pik saatlerde yük trenle-
ri kullanamayacak, sadece 24.00-06.00 saatleri aras›nda yük trenleri kullanacak. Yolcu tren-
leri de 4 dakika 28 saniyede bir bu T3’ü kullanabilecek. 

MUSTAFA ÖZKAN- 

T1, T2, T3 tabirine aç›kl›k getirelim. Demiryolu ana hat trenlerinin geçece¤i yol güzergah›
deniz taraf›nda yeni infla edilecek güzergah. Kuzey tarafta T1 ve T2 hatlar› Marmaray ban-
liyö trenleri taraf›ndan kullan›lacak. TCDD’nin 2030 y›l›na kadarki projeksiyonu tafl›mac›-
l›kta al›nd›. Ona göre 66 h›zl› tren, 14 ana hat treni, 22 yöresel tren ve 2030 y›l›na kadar 42
yük treninin bu ifllevini görece¤i tespit edildi. Günlük de¤erlerdir. 

TCDD için tahsis edilen güney taraftaki T3 hatt› 22 saatte afla¤›-yukar› 144 trenin çal›flma-
s›n› sa¤layabiliyor. Çünkü saydingler, buluflma ve öne geçme hatlar› 4-4.5 km.de bir tesis
edildi. Sonuçta bu trenlerin geçiflini sa¤layabiliyor, ama daha yüksek bir kapasiteye ulafl›ld›-
¤›nda banliyö trenlerinin kulland›¤› T1, T2 hatlar› akflam 24.00, sabah 06.00 saatleri aras›n-
da bu hatlar› kullanabilecek. Bak›m tüp k›sm›nda yol bak›m› olarak sadece ray de¤ifltirme
konusu var ki, o da 10 senede bir olacak flekilde ray seçimi yap›ld›.

Elektromekanik sistemler, sinyal, katenal bak›mlar› da gece 2 saat süreyle tüp güzergah›nda
yap›labilecek. Ana hat için balastl› sistemdir. Performans› yüksek bak›m makineleri bu pro-
je kapsam›nda al›n›yor ve 2 saatlik bir çal›flmayla günde 3-3.5 km yolun tamirat› mümkün
olabiliyor. 

SALONDAN- 

24.00’le 06.00 aras›nda tren geçiyor. Ne zaman yap›l›yor?

MUSTAFA ÖZKAN- 

Tüp güzergah›nda en büyük s›k›nt›, tüpü açt›ktan sonra Tüm 2 hatl› ya, tüpü açt›ktan sonra
3 hata geçiliyor, sonuçta yük trenleri üç hattan pekala geçebilecek veya iki hattan geçer, so-
nuçta bir hat bak›ma tahsis edilebiliyor. 

SALONDAN- 

0.30’dan sonra ‹stanbul’a gelen yolcu için ‹MP’nin veya ‹BB’nin bir plan› var m› acaba?
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HALUK GERÇEK- 

Epeyce bir soru var, zaman›m›z› da doldurduk. Bildiri sahipleriyle d›flar›da da karfl›l›kl› gö-
rüflme fleklinde sorular›n›z› iletme olana¤›n›z var. Buradaki toplulu¤u da daha fazla tutma-
m›z do¤ru olmaz. S›rayla çok çabuk olarak sorular›, isterseniz Metin Bey size gelen sorula-
r› çabukça cevaplarsan›z…

MET‹N TÜRKAY- 

‹lk gelen sorulardan bafllayarak okumak istiyorum. Yapt›¤›n›z çal›flma uluslararas› trafi¤in
bo¤az geçifli için önemli bir çal›flmad›r, ancak marmaray projesi yapt›¤›n›z bu çal›flmaya uy-
gun mu? Marmaray altyap›s› itibariyle uluslararas› yük tafl›mac›l›¤› standartlar›na uygun in-
flaat edilmifltir. Dolay›s›yla uygundur. 

‹kinci soru Ergun Gedizo¤lu’ndan. Rola Anadolu terminali neden Köseköy’de, neden Arifi-
ye’de de¤il? ‹zmit Adapazar› aras› karayolu trafik yo¤unlu¤u önemsenmiyor mu? Bu bizim
yapt›¤›m›z çal›flma bilimsel nitelikte bir çal›flma ve bafllang›ç aflamas›d›r. Elbette ki bu sis-
tem tutarsa ve kullan›l›rsa Ankara’ya kadar belki Gaziantep’e kadar uzat›lmas› söz konusu
olabilecektir. TCDD bu konuda çal›flmalar yapmaktad›r.

Üçüncü soru, bunlar biraz sorudan ziyade yorum. Tek hattan öngörülen rola tafl›mac›l›¤›n›n
imkans›zl›¤› ortadad›r. Biraz önce müflavir arkadafl›m›z bu konuda yorumlar›n› yapt›. O ko-
nuyu geçiyorum. Tek hattan h›zl› tren ve a¤›r yük trenlerin iflletilmesinin tekni¤i standartlar
için imkans›zl›¤› ortadad›r. Bu gene soru de¤il, sadece bir yorum. Bu konuda gerekli sinya-
lizasyon çal›flmalar›, altyap› ve üstyap› çal›flmalar› bildi¤imiz kadar›yla yap›lmaktad›r.

Sadece gece 1-2 saatli¤ine TCDD’ye tahsis edilecek tüp geçitten öngörülen rola tafl›mas›n›
gerçeklefltirmek imkans›zd›r diye bir soru var. Buna da biraz önce müflavir arkadafl›m›z ta-
raf›ndan cevap verildi. Bu operasyon süresi 6 saattir ve bu 6 saatte hem bak›m için hem de
bu operasyonlar›n gerçeklefltirilmesi için yeterli zaman› vermektedir. Bu k›s›tlar›, k›s›tlay›c›
faktörlerin bertaraf edilmesi konusunda ne önerirsiniz? Herhalde en iyisi ortak çal›flmad›r,
birlikte hareket etmedir. Herkes kendi düflüncelerini ve yorumlar›n› paylafl›rsa herkesle ga-
yet do¤al bir flekilde bu sorunlar çözülebilecektir. Yeter ki, kendi k›s›tlar›m›z› baflkalar›n›n
üzerine empoze etmeyelim.Teflekkürler.

U⁄UR YANKAYA- 

Ergun Hocadan bir soru var. Modelin sonucuna göre yap›n›n metroya uzakl›¤› derine etki
ediyor dediniz, ancak kalite, kalorifer gibi de¤iflkenler katsay›s›n›n 50 000-40 000’ken istas-
yona olan uzakl›k katsay›s› 1.10 gibi önemsiz de¤erde. Acaba bu güvenlik de¤erlendirmesi,
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etki de¤erlendirmesi yap›lmamal› m›yd›? Yap›lmas› gerekiyordu, ancak ben kaplama sonuç-
lar›n› bir kez daha kontrol ettim. Bu eriflim de¤iflkenlerinin d›fl›ndaki di¤er de¤iflkenlerin pa-
rametre de¤erleri 40-50 000 de¤il, 5 000-4 000 de¤erinde. Model ekonometrik bir model,
ekonometri hocalar›yla görüfltü¤üm zaman onlar daha çok modelin parametre de¤erlerinden
daha çok iflaretlerin anlaml›l›¤›na bak›yorlar, beklentiye cevap verip vermediklerine bak›-
yorlar, ama modeli vergi de¤erlendirmesini kulland›¤›m›z zaman parametrelerin büyüklü¤ü
de önem kazan›yor. Testte bu de¤erlendirmeleri yapt›k, ama bu çal›flmada kapsam› daha da-
raltt›¤›m›z için bu etki de¤erlendirmelerine yer vermedik. Bir kez daha testten onu kontrol
etmem gerekiyor. 

HALUK GERÇEK- 

Böylece 6. Oturumu kapat›yoruz. Bütün bildiriyi sunanlara ve sorular›yla bu oturuma katk›-
da bulunanlara çok teflekkür ediyoruz. 
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7. OTURUM

OTURUM BAfiKANI: ‹SMA‹L fiAH‹N (YTÜ)

‹SMA‹L fiAH‹N- 

Böylece bildiri sunumlar›n›n sonuna geldik. Yüksek h›z demiryolculu¤unun planlama, üst-
yap› ve altyap›s›na iliflkin birçok konuda dikkatimizi çeken sözler söylendi, bilgiler sunuldu.
San›r›m salondaki izleyicilerin de bu konuda söyleyecekleri vard›r. Yaz›l› soru almad›k, söz-
lü olarak sorular› alal›m. Önceli¤i bu sorulara verelim, ard›ndan sözlü sorulara geçebiliriz,
ama lütfen sadece soru soral›m. 

AYDIN EREL- 

Bana sorulan soru: H›zl› tren hatt›nda -Türkiye’den bahsediyoruz- yap›lan 282 km/saat de-
neme sürüflünde kritik h›z afl›lm›fl m›d›r? Özür dilerim bunu hesaplamam gerekiyor. Demin
size formülü vermifltim, yolun özelliklerine tamamen ba¤l›, altyap› özelliklerine ba¤l› olarak
hesaplanmas› gerekiyor, ama benim bir türlü o h›zl› trenin ne projesini gösterdiler bana, ne
de yap›ld›¤› yere götürdüler. Ne bileyim fleytan gibi davran›yorlar bana, samimi söylüyorum.
Bakana rica ettim, Süleyman Karaman Beye rica ettim, “projesini gönderin, bakay›m, fikri-
mi söyleyeyim” dedim. Göndermediler. Oraya gideyim dedim, sokmad›lar. Metin Hoca gö-
türecekti beni oraya, o da götürmedi. De¤il mi? Sizinle konuflmufltuk, “Ankara’ya geldi¤im-
de beni götürün” demifltim. Neyse, onun için afl›l›p afl›lmad›¤› yaln›z deminki gördü¤ünüz
gibi orada 260, 280 civar› vard›, genlikler büyüktü. Afl›lm›fl olabilir, ama mutlaka bizim de-
mir yolcular›m›z bunun afl›lmayaca¤› fleklinde projesinin hesab›n› yapm›fllard›r. Ben kendi
demir yolcular›m›za çok güveniyorum. Hatta 500 yapsak bile bizim afl›lmaz. Bu kadar sa¤-



lam yapar›z biz, de¤il mi Say›n Baflmüdürüm? Ya da inflaat bölgesinden ald›¤›m›z duyum-
lara göre yolda meydana gelen menfezlerdeki çökmelerin nedeni budur diyebilir miyiz?
Evet, budur diyebiliriz, kesinlikle budur diyebiliriz. Tugay Kartal Beye inflallah yan›t vere-
bilmiflimdir. 

‹SHAK KOCABIYIK- 

Soner Önal arkadafl›m›z sormufl: Ankara-‹stanbul
h›zl› tren projesinin garlar›n›n belli olmad›¤›n› söyle-
diniz. Marmaray’daki belirsizlik nedeniyle halihaz›r-
da yap›lan h›zl› tren projesinin ‹stanbul’a gelmemesi
söz konusu olur mu? Evet, söz konusu, hatta ciddi bir
flekilde söz konusu. Ne olacak can›m, flurada duruve-
rir de¤il tabii ki, bir tren gar›, ben sunumun sonunda
söyledi¤imi yinelemek istiyorum: Ben o rakamlar›
bilmiyordum 150 çift trenden söz ediliyor. H›zl› tren
faaliyete geçtikten sonra 150 tren 150 çift treni nere-
de gar ettireceksiniz, nerede durduracaks›n›z? Marmarayla ba¤lant›s› olacak m›? O Carrefo-
ur’un sol taraf›n› h›zl› tren gar› yapacaks›n›z da marmarayda flehir içi ulafl›mla ba¤lant›s› na-
s›l olacak? Bunlar›n hâlâ muamma oldu¤unu düflünüyorum. Bunlar›n üstünde fikir yürütül-
medi¤ini biliyorum. ‹nflaat dairesinin demiryollar›n›n kendi iç yaz›flmalar›n› bunu bir sorun
olarak durdu¤unu biliyorum. H›zl› treni 2008’de de 2009’da da Eskiflehir-Ankara olarak ça-
l›flt›rmaya bafllasan›z bile bu bir sorundur. Ankara için de ‹stanbul için de, ‹stanbul içinde bu-
nun tabii ki Marmarayla bir ba¤lant› oluflturup, ben belki d›fl›nda gibi gözüküyor, ama sabah-
ki oturumda da keflke beyefendi burada olsayd›, san›r›m yok, ona da sormak isterdim. 

Marmaray diyor ki, evet ilk halinde bunun Haydarpafla’dan niye de¤iflti ben bilmiyorum.
Haydarpafla gar› gar olmaktan niye ç›kar›l›yor ben bilmiyorum. Muhakkak var bir sebebi, ta-
bii ticaret merkezi yap›l›yor olmas› bir sebeptir flüphesiz, ama bu sebep iyi bir sebep midir,
do¤ru bir sebep midir? Bunu tart›flmak gerekir. Ben o sebebi bulabilmifl de¤ilim. Bir kez da-
ha tekrarl›yorum, Haydarpafl› gar› 600 dönümdür. fiu an kullan›lan gar sahas›, orada vagon
ve loko bak›m atölyeleri vard›r, depo vard›r, baflmüdürlük binas› vard›r. fiu anda çok büyük
s›k›nt›lar var. 20-25 ana hat trenini gara etmekte üst üste yollar› gara ediyoruz. Gece 01.00-
05.00 aras› onlar› çeviriyoruz, düzeltiyoruz, vesaire. 80 dönümlük yerde nas›l bir h›zl› tren
gar› infla edilecek, ben inanm›yorum. 

Ankara-‹stanbul h›zl› tren projesinin TCDD’de uygulanan yeniden yap›lanmakta tasfiye sü-
reciyle ilgisi var m›d›r? fiöyle bir ilgisi var: Bu TCDD’nin yeniden yap›lanmas› 95’li y›llar-
da bir firman›n yapt›¤› çal›flmayla bafllad›. Daha sonra onu be¤enmediler, Kanak diye bir fir-
maya ayn› nitelikli bir çal›flma yapt›r›ld›. O da olmad›, Euromet diye bir firmaya çal›flma
yapt›r›ld›. O da olmad›, flimdi yeniden bir ihale süreci var, baflka bir uluslararas› firmaya bu
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yeniden yap›land›rma çal›flmas›n› yapt›rmak istiyorlar. ‹lginç olan bir fley, hepsinin sonucu
üç afla¤› befl yukar› ayn›, Bozalin Hamilton….. firmas›n›n raporunda da Kanak raporunda da
“di¤er trenleri bofl verin bölgesel trenleri bofl verin, ekspres trenleri bofl verin, prestij trenle-
riyle siz u¤rafl›n, onlar› iflletin” diye bir ibare var. Ben bu h›zl› tren projesinin ona da bir gön-
derme oldu¤unu düflünüyorum. Öyle bir ba¤lant›s› var diye düflünüyorum. Yap›lan h›zl› tren
projesinin Eskiflehir’de yeralt›na al›nmas›n›n sebebi nedir? Kentsel dönüflüm projesiyle ilgi-
si var m›d›r? Vallahi do¤rusu bazen kendimden flüphe ediyorum. Ben 19 sene demiryollar›n-
da çal›flan demin de söyledim, bu ifllerle ilgili birimde çal›flan biriyim. Kimsenin bildi¤i yok,
niye yeralt›na al›n›yor Eskiflehir’de? 

SALONDAN- 

Kenti ikiye böldü¤ü için.

‹SHAK KOCABIYIK- 

Kenti ikiye yaklafl›k 1900 y›l›nda bölmüfl, 100 sene önce bölmüfl. Onun önlemini almak do¤-
rusu belediyeye düflerdi diye düflünüyorum. ‹mar plan›n› yaparken, yollar› yaparken onun
hesap etmesi ve düflünmesi gerekirdi. Kendi yapt›¤› yanl›fll›¤› demiryollar›n› yeralt›na al-
makla nas›l temizleyecek? Tabii ki esas mevzu o de¤il. Hani hepimiz biliyoruz ki, özellikle
kent içi ulafl›mda yeni yol yapmak, trafi¤i rahatlatacak bir çözüm de¤il, gerekçelerinden bi-
ri o, demiryolu karayolunu burada kesiyor, çok büyük s›k›nt› oluyor. “Peki, tamam karde-
flim, demiryolunun her taraf›n› size verdik, geçirin yollar›” Yok, onu da yapmayacaklar. Çok
büyük bir rant alan›, onun görüflmeleri yap›ld›ktan sonra bu yeralt›na alal›m ifli ç›kt›. Do¤ru-
su söylemek gerekirse demiryollar›n› kimi bürokratlar› direndi, ama bürokratlar› da aflan bir
nokta bu, kentsel dönüflüm denilen ifl, ayn› fley Kayseri’de var. Kayseri’de belediye baflkan›
-geçen dönem için söylüyorum- dedi ki “ben seçilirken bir söz verdim, Kayseri’ye deniz ge-
tirece¤im, ama mümkün de¤il tabii, ama bir ›rmak var Kayseri’nin yak›nlar›nda, yata¤›n› de-
¤ifltirip bunu Kayseri’ye getirece¤im” ve adam bunu projelendirdi. Bu projenin bir k›sm› da
Kayseri gar›n o meflhur laf “cazibe merkezi” haline getirilmesi. Belediyeyle demiryollar› yö-
netimi oturdu, bunun protokolünü haz›rlad›. Bo¤az köprüden Erkil’e tek kuzeyden yeni bir
yol yap›lacak, biz mevcut hatt› bütün binalar›yla boflaltaca¤›z, belediyeye verece¤iz. Ne
için? Bunun mant›kl› bir aç›klamas› var, belediye baflkan› için mant›kl› bir aç›klama. Bu pro-
tokolün imzalad›¤› Binali Y›ld›r›m’a belediye baflkan› fleref imzac›s› olarak da Baflbakan Er-
do¤an’›n Abdullah Gül’ün imzas› var bu protokolün alt›nda, neyse flükür hâlâ yarg› var, hâ-
lâ Dan›fltay, hukuk filan diyor da Dan›fltaydan döndü bu. 

Dolay›s›yla bu tür demiryollar›n› flehir d›fl›na ç›karma, yeralt›na alma projelerinin kentsel
dönüflümle çok do¤rudan alakas› var. Ben bilmiyordum mesela, yeni ö¤rendim. Ankara ga-
r› içinde hem Büyükflehir Belediyesi hem Alt›nda¤ belediyesi gar›n oldu¤u yer Alt›nda¤ be-
lediyesine ba¤l›, plan tadilat› yapm›fl. Biz buradaki meydan dar geliyor, geniflletece¤iz, he-
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sap belli, genifllettikten sonra ne yapacaklar› da belli. Oras› gar, civar›nda baflka bir fley de
yok. Gardan baflka ne olur? Gar› oradan ç›kar›rsan›z olur tabii ki, o kentin rant ak›fl›nda o bir
kaya gibi duruyor Ankara gar›, flimdi onu nas›l halledece¤iz diye düflünüyorlar. Bu tür giri-
flimlerin kentsel dönüflüm diye adland›r›lan projelerle ben do¤rudan ilgisi oldu¤unu düflünü-
yorum. 

ERS‹N ALDIZ- 

Ulafl›m ‹fl Kolunda örgütlü BTS ‹stanbul 1 No.lu fiubedenim. Sorum Ayd›n Erel Hocaya ola-
cak. Sabahki oturumda Marmaray dan›flma firmas›n›n yetkilisi ve bir akademisyen Metin ar-
kadafl›m›z h›zl› trenlerin iflledi¤i saatte 280 km h›z yapan yoldan 80-90 km h›z yapan a¤›r
yük trenlerinin de iflletilebilece¤ini söylediler ve proje de bu kapsamda de¤erlendirilmifl.
H›zl› tren ve marmaray projesi ba¤lant›lar›, tek yol hatt›. Say›n Hocamdan ricam fludur: Sa-
atte 280 km h›z yapan bir yoldan 80 km h›z yapan yük trenlerinin çal›flt›r›lmas› ak›lc›l bir ifl-
letmecilik yöntemi midir? 

AYDIN EREL- 

Önce flunu söyleyeyim: Dünyada bunun uygulamalar› var, ama tabii ki yük trenlerinin h›z›
sizin söyledi¤iniz kadar düflük de¤il. 120’ler yap›yorlar. Geometrik aç›dan sak›ncal› olabilir,
bütün hocalar›m biliyor. Kurubun bulundu¤u yerde dever vard›r, o siz deveri yüksek h›za gö-
re verirsiniz, ama düflük h›zl› yük katara geçerken o çok fazla gelir. Geometrik aç›dan öyle
bir sak›ncas› var. Ayr›ca bu kadar farkl› h›zlara sahip olan trenlerin ayn› hatt› kullanmas› ta-
raftar› de¤ilim aç›kças›, ama dedi¤im gibi bu yurtd›fl›nda, Avrupa’da oldu¤u gibi yük tren-
lerinin de h›z› yükseltilirse bu konuda çal›flmalar yap›yorlar, ama dört dörtlük sonuç alm›-
yorlar, onu da söyleyeyim, ama bunu deniyorlar. Yolu boflu bofluna yolcu trafi¤i azsa boflu
bofluna tutmayay›m, yük için de kullanay›m. Teflekkür ederim.

ÖZCAN AYDIN- 

Y›ld›z Teknik Üniversitesi ‹nflaat Mühendisli¤i Ulaflt›rma Ana Bilim Dal›nda yüksek lisans
ö¤rencisiyim. Ayd›n Hocama bir sorum olacakt›. Hocam, bu bahsetti¤iniz altyap›ya iliflkin
frekans davran›fl›yla ilgili özellikler yol iflletmeye geçildikten sonra zaman içinde bir de¤ifli-
me u¤rar m›? Bunu sormak istemifltim. 

AYDIN EREL- 

fiöyle söyleyeyim: Tabii ki bunlar karfl›l›kl› etkileflim içinde olacaklar. E¤er gerçekten altya-
p›ya gelen etkiler bu kritik durumlardaki etkiler kadar fazlaysa tabii ki altyap›da deformas-
yonlar oluyor ve çok enteresan bir fley, kal›c› deformasyonlar çok fazla oluyor. Bu deformas-
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yonlar nas›l oluyor diyeceksiniz. Hem s›k›flma fleklinde oluyor, hem de kayma fleklinde olu-
yor. O kayma dalgalar›n›n frekanslar› falan da benim bildirimde var, onlara bakars›n›z. Do-
lay›s›yla yap›sal de¤ifliklik oluyorsa, kütlesel bir de¤ifliklik, o zaman onun rezonans frekan-
s› da de¤iflir ve bir de sönümleme katsay›s› da de¤iflir. Bu olumlu mu olur, olumsuz mu olur,
onu incelemek gerekiyor. Olur, sonuçta olur, yaln›z flunlar› söyleyeyim: Onu ben demin söy-
lemeyi unuttum, bugün Avrupa’n›n en iyi yüksek h›zl› demiryolu tafl›mac›l›¤›n› yapan ülke-
de lazerli araçlarla yolu her gün ölçüyorlar, kontrol ediyorlar. Bizde bir PV7 var, bilirsiniz,
yol hatas› ölçüm arac›. Bunun tabii esprisi olsun diye söylüyorum, bir zamanlar yollar›m›z-
daki hata o kadar büyüktü ki, eskiden grafik çiziyordu o, ka¤›t boyutu yeterli olamam›fl, ka-
¤›d›n d›fl›na ç›km›fl, art›k kendileri biraz da manuel olarak onu kullan›yorlar. Onun h›z› sa-
atte 30 km, ama bu yüksek h›zl› trenlerin geçece¤i yoldaki kontrolü yapan araçlar saatte 150
km h›za kadar ç›kabiliyorlar ve bunu her gün yap›yorlar. Her gün her seferden önce en az›n-
dan o günlük trenlerin geçiflinden önce bunu yap›yorlar ve çok enteresan bir fley söyleyeyim:
Tek bir yaprak düfltü¤ünde ray›n üzerinde sürtünme azal›yor. Bu yaflanm›fl olay çünkü. Te-
flekkürler.

ÜZEY‹R ÜLKER- 

‹ki gündür kongremizi takip etmeye çal›fl›yorum. Özellikle akademisyenlerimize, bilim
adamlar›m›za ben sayg›lar›m› sunuyorum. Yararland›k, mutlu olduk. Tabii burada kongrede
her fley konuflulur mutlaka, ancak APK’dan kat›lan arkadafl›m›z Haydarpafla garda yollar
yetmiyor. Bu y›llard›r böyle, bir yola iki tren al›yoruz. Biz Almanya’da o büyük garlarda da
bunu gördük. Bu dünyan›n bir gerçe¤i. Keflke mümkün olsa da her yola bir dizi atabilsek.
Eskiflehir’deki konuyu bilmiyorum, 900’lü y›llarda belediye çözer miydi, çözmez miydi?
fiunu diyemeyiz: Dün yap›lmad› bugün yapmayal›m, dün düflünülmedi bugün düflünmeye-
lim. Hocam cevap olsun diye söylemek istemiyorum, bir zamanlar Hasan Mollao¤ullar› za-
man›nda  hakikaten buden  afl›nmas›ndan demiryollar› büyük s›k›nt› içerisindeydi. Çünkü
buden ya¤lama diye bir sistemimiz oluflturulamam›flt›, k›smen vard›. Ciddiyetle üzerinde du-
rulmuyordu. 

AYDIN EREL- 

O zaman Hikmet Balc›’y› alal›m. Onu ilk uygulayan kiflidir o. 

ÜZEY‹R ÜLKER- 

Ben Say›n Genel Müdürüme o zaman ziyaretlerimde hem benim hemflerim, hem abim, okul
arkadafl›m, demiryoluna yapabilece¤i o dönemde, çünkü TVS vagonlar› yeni ç›km›flt›, yüz-
de 64 gayri faaldi. Buden ya¤lamas›n› mutlaka hayata geçirmesinin zaruret oldu¤unu söyle-
dim. Ertesi haftaki toplant›da ihaleye onaya getirmelerini yap›lan çal›flmalar›, biraz sürünce-
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mede kalm›fl. Niye kalm›fl bilemiyorum ve ondan sonra buden ya¤lamas› süratle monte oldu
ve bugün o s›k›nt› ortadan kalkt›. 

Emperye 7’yi kullanmayaca¤›z h›zl› trende, inflallah çok modern o dedi¤iniz makinalardan
temin edece¤iz. Dünkü bir CD’de izledik özellikle onlar›. Ben flunu da ifade etme istiyorum,
kimseye cevap olsun diye söylemiyorum. Burada arkadafllar›m bir sendikadan, VTS’den ar-
kadafllar›m›z var, arkadafl›m›z da oradan. E¤er kuruma bir fleyler yard›mc› olmak istiyorsak
çok fazla politize etmeyelim benim tavsiyem, politize etmezsek mutlaka bunu ilgili üst ka-
demelerde ulaflt›rabiliriz. Onlar›n da ön tav›r koymadan yararlanmalar›n› sa¤layabiliriz.
Arkadafl›m bilgileri çok yak›ndan takip ederken öbür taraftan baz› bilgilerden haberinin ol-
mad›¤›n› söylüyor. Halbuki baz› yaz›flmalar› dahi takip etti¤ini de söylüyor. Tabii, oralara
girmek istemiyorum, ama flu var: 27 y›ll›k bir demiryolcuyum. Mühendis olarak bu kuruma
girdim, belki yeni yeni kurumumuza ve kendimize güvenimiz gelmeye bafllad›. Eksiklerimiz
yok mudur? Vard›r. Yap›c› tenkitlerle bunlar› çözmek bence daha ak›lc›, daha yararl›d›r.
Bunlar› Say›n Hocalar›m›zdan da bekliyorum. ‹lk defa biz Hocalar›m›z kap›lar›m›z› gördük,
makamlar›na gittik, ziyaret ettik demiryolcu olarak, bundan önce yoktu ki bu. Hakikaten
bundan biz mutluluk duyuyoruz Hocam. Üniversitelerimizle beraber olmay› ben cevap olsun
diye söylemifl de¤ilim, sadece kanaatlerimi belirttim. Hepinize sayg›lar sunar›m.

AYDIN EREL- 

Çok k›sa bir fley söyleyece¤im Mete Beye flöyle söyleyeyim siz belki bilmiyorsunuz ben y›l-
larca rahmetli Emre Özcan’la beraber hem genel müdürlük hem de iflletme personeline çok
uzun süreler seminerler verdim ve birbirimizi çok iyi tan›r›z. Sivas’a da geldim, çok verdim.
Hatta en son paras› fazla geldi, dediler Hocam yapt›ram›yorum. “Tamam bedava verece¤im
semineri” dedim. Fenerbahçe tesislerinde bu ifli yapt›m. Bitti, galiba 2 hafta m› ne yapt›m.
Onlar yeme¤e gidiyorlar, ben de ald›m çantam› gidiyorum. “Bakan yok, bari teflekkür edin
kardeflim bana” dedim. Para almad›m, yeme¤e de beni ça¤›rmad›lar. Bedavaya verdim val-
lahi. Siz vermiyorsunuz, yapm›yorsunuz demeyin, ama art›k biraz da gülelim. Teflekkür ede-
rim. 

TEVF‹K PEKER- 

Makina Mühendisleri Odas› ‹stanbul fiube Baflkan›y›m. Evvela bu güzel etkinli¤i düzenle-
dikleri için Say›n Cemal Gökçe Baflkan›m›z›n nezdinde tüm yönetim kuruluna teflekkür edi-
yorum. Ayr›ca bir teflekkür borcum daha oldu¤u kan›s›nday›m. “Yüksek H›zl› Demiryollar›
‹çin Altyap› Tasar›m ‹lkeleri” isimli bildiri henüz orada duruyor. Bildi¤iniz gibi meflhur Pa-
mukova tren kazas› olmufltu. O tren kazas›ndan sonra bizim tüm demiryollar›m›z›n durumu
tart›flmaya aç›ld›. Çünkü o somut bir durumdu. O somut durum oluflmadan önce Say›n Ho-
cam Ayd›n Erel Makina Mühendisleri Odas›’nda bizim h›zl› trenle ilgili komisyon çal›flma-
lar›na olsun, ulafl›mla ilgili komisyon çal›flmalar›m›za olsun büyük katk› koyan de¤erli bir
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hocam›z. Yine bir akflam vakti bu h›zl› treni ne yap›p edip de nas›l durdurabilirizin çareleri-
ni ararken komisyon toplant› s›ras›nda bu Pamukova’daki meflhur makinistin ceza giydi¤i -
ve hâlâ daha belki cezaevinde yat›yordur, son durumu bilemiyorum- o tren kazas› o toplan-
t› s›ras›nda oluflmufltu. Ayd›n hocam “nas›l durdurabiliriz, ne yapabiliriz?” Hep birlikte Oda-
lar olarak, kurumlar olarak ne yapabilirizin çarelerini ar›yorken maalesef o toplant›dan do¤-
ru Pamukova tren kazas›n›n oldu¤u yere gitmek zorunda kal›nd›. Tam da örtüfltü¤ü için bu
anekdotu anlatmak istedim. Teflekkür ediyorum. 

METE ORER- 

Her fleyden önce bu k›ymetli arkadafllar›ma konuyu çok iyi özetleyerek ortaya sunduklar› ve
Türkiye’nin muhakkak çözmesi gereken bir problemin burada çok aç›k-seçik olarak aç›klan-
mas›ndan ben mutluluk duydum. Y›llard›r peflinde kofltu¤um bu projenin fevkalade güzel,
art›k kamuoyuna mal olmufl ve çok güzel özetlenmifl, özellikle Erhan Beyin çal›flmas›, Ho-
cam›n bu rezonans meselesiyle ilgili aç›klamalar› ve burkulma meselesi çok önemli konular.
Bunlar›n ortaya ç›kart›lmas›ndan ben mutluluk duydum. Bu mutlulu¤umu teflekkür ederek
belirtmek istiyorum. Çok çok teflekkür ederim. Türk Demiryolculu¤unun muhakkak gelifl-
mesi laz›m. Türkiye’nin ana tafl›ma sistemi demiryoludur, fakat bu demiryolu sistemi istedi-
¤imiz düzeyde de¤il. Bunu elefltiriyorsak ülkemizi sevdi¤imiz için elefltiriyoruz, vatan›m›z›
sevdi¤imiz için elefltiriyoruz. Teflekkür ederim efendim.

‹SHAK KOCABIYIK- 

Demiryolculuk meflakkatli bir meslek, sevmeden yap›lmaz. Bir kere sevdi¤iniz zaman da ko-
lay kolay b›rak›lmaz. Biz mesle¤imizi çok seviyoruz, kurumumuzu, iflyerimizi çok seviyo-
ruz. Bir ad›m daha ileriye gitsin, bütün derdimiz bu. Çünkü demiryollar› ileriye giderse ül-
kemiz ileriye gidecek, yurttafllar›m›z geliflecek. Ben öyle düflünüyorum. 

De¤erli arkadafllar, may›s›n ortalar›nda tarihini tam hat›rlam›yorum K›r›kkale-Ankara ara-
s›nda bu raybuslardan oluflan bir tren sefere kondu. ‹lk seferi sabah 09.20 san›r›m Anka-
ra’dan K›r›kkale’ye hareket, saat 14.00’te de K›r›kkale’den Ankara’ya dönecek. O ilk tren
demiryolcu arkadafllar›m›z da gitti. De¤erli arkadafllar, iki diziden oluflan bir raybas Elma-
da¤’a varmadan koptu dönüfltü, ilk seferinde ve bu hiç yans›mad›. Ben bunu flikayet için an-
latm›yorum. Demiryollar›n›n içinde bulundu¤u durumu anlatmak için aktard›m. Demiryol-
lar› için h›zl› tren tabii ki önemli, ço¤u memleket için, vesaire, ama demiryollar›n›n hali pür
meadi de budur. Siz Sivas-Kars, Ankara-Sivas ya da Malatya hatt›n› bafl›bofl b›rakacaks›n›z,
hiçbir fley yapmayacaks›n›z, yat›r›m yapmayacaks›n›z ve bütün her fleyi h›zl› tren, onu da
söyledi¤im gibi cevaps›z sorular› çok. Bu bir proje, hani ben teknik de¤ilim, mühendis de-
¤ilim, bir projede cevaps›z kalan bu kadar çok soru olur mu ve projenin do¤rudan kendisiy-
le ilgili. H›zl› tren gar› nerede olacak? Yok bunun cevab›. 2008’de iflletece¤im diyorsunuz,
onu da geçtik 2007’de yolculu deneme seferlerine bafllayaca¤›m diyorsunuz. Nereden kalka-
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cak? Nereye gidecek? Kim tamir edecek? Yok. Dolay›s›yla s›k›nt›m›z bunlar. Benim için

ben de çok teflekkür etmek istiyorum, dinleyenlere, katk›da bulunanlara ve hocalar›ma. Ho-

cam›n tebrikinden do¤rusu çok etkilendim. Çünkü Pamukova kazas›na at›fta bulunuldu.

Yanl›fl akl›mda kalmad›ysa makinistin bir laf› var. Diyor ki “yol yüzüyordu” Yolun yüzme-

sinin ne demek oldu¤unu hocam teknik olarak Pamukova’da çok ac› olarak bize anlatt›. Te-

flekkür ederim. 

‹SMA‹L fiAH‹N- 

Biz de tekrar tüm konuflmac›lara ve siz kat›l›mc›lara teflekkür ediyoruz. 
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8. OTURUM

OTURUM BAfiKANI : PERV‹Z AHMEDZADE (PAÜ)

PERV‹Z AHMEDZADE - 

Herhalde yaz›l› olarak herhangi bir soru gelmedi. 

MEHMET YILMAZ- 

Önce soruyu birlikte okuyay›m isterseniz. Y›ld›z Teknik Üni-
versitesi’nden Selim Dündar isimli arkadafl›m›z bana soruyor.
Test için e¤itme kümesinde bulunmayan veriler kullan›larak
yüzde 97’lik bir r2 de¤erine ulaflabildi¤inizden bahsetmiflti-
niz. Test verisinin e¤itim verisine oran› ne mertebede seçil-
mifltir? Gelifltirilen a¤›n geçerlili¤inin s›nanmas› için e¤itme
setindeki farkl› de¤erler bu setten ç›kart›l›p setin eklenerek
a¤›rl›k de¤erler tekrar rasgele atanarak a¤ tekrar e¤itilmifl mi-
dir?

Arkadafl›m›z san›r›m yapay sinir a¤lar›yla ilgili çal›fl›yor. fiunu söyleyeyim ilk olarak: Top-
lam 97 veri vard› yanl›fl hat›rlam›yorsam. Bunun 12 tanesi test için seçildi, geri kalan 85 ta-
nesi de e¤itimde kullan›ld›. Genelde literatürde yap›lan çal›flmalarda bu 1/10’luk orana ya-
k›n bir oran seçiliyor, ama bunun kesinli¤i böyle bir kaidesi kural› yok ve yine literatürde ya-
p›lan çal›flmalarda bu seçimler rasgele yap›l›yor. Yaln›z flu çok önemli: Herhangi bir seçim
yaparken de mutlaka seçti¤imiz fleye bakmam›z laz›m. E¤er herhangi bir modelin bu mode-
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lin ismi her ne olursa olsun yetkinli¤ini veya baflar›s›n› tart›flmak istiyorsak analiz yapt›¤›-
m›z aral›¤› temsil edip etmemesi çok önemli. Mesela, 0-1 000 aras›nda bir aral›k e¤ri alal›m.
Bütün veriler 0’la 100 aras›nda seçildiyse bunda bir yanl›fll›k var. Olabildi¤ince bu aral›¤›
temsil edecek çok fazla bu gep dedikleri aç›kl›k aral›¤› olmayacak flekilde rasgele seçsek bi-
le buna bir bakmakta, bunu s›namakta fayda var. 

Genel uygulanan yöntem bu, ama onu tekrar içine kat›p onu tekrar e¤itmek, böyle birçok
varyasyon yap›l›yor. Ben yaklafl›k tezimde bununla ilgili çal›fl›rken 1 000-1 500 a¤ e¤ittim.
Bunlar›n hepsini yapt›m tabii, bu sadece bir uygulanabilirli¤ini göstermek amac›yla küçük
bir çal›flma burada yap›lan, yoksa böyle bir veri kümesinde en az 1 000, 2 000 veri kullan›-
l›yor. Böyle 100 tane de¤il, hatta 10 000 veri kullan›l›yor ve bu tip modellerin baflar›s› da de-
di¤im gibi eldeki veri say›s›yla tamamen ilgili. 

Bir de ben flunu söylemek istiyorum: Bu çok önemi san›r›m, hem bu konuyla biraz ilgili hem
de genel bu modelleme yaklafl›mlar›yla yak›ndan ilgili. Biz ne araç kullan›rsak kullanal›m,
bunun ismi ne olursa olsun hatta regresyon mesela yöntemini kullanal›m diyelim çok katl›
regresyonu, elde etti¤imiz iliflkinin sonucuna bir bakmam›z laz›m. 

X ve Y parametresi aras›nda bir iliflki elde ediyor veya çok parametre var, bunu ayr› ayr› iki-
li olarak bütün o saç›lma matrislerini çizmemiz laz›m ki, çünkü YSA veya herhangi baflka
bir yöntem çok baflar›l› bir iliflki kurdu diyelim, ama öyle bir iliflki var ki, bir yukar› ç›k›yor,
bir afla¤› iniyor, böyle dönüyor. 

Bu herhangi bir malzeme davran›fl›n› modellemez. Elde etti¤imiz sonucu mutlaka bak›p, bu-
nun anlaml› olup olmad›¤›n› kendimiz görmemiz laz›m. Bu birçok çal›flmada yap›lm›yor,
ama çok yanl›fl.  

Bu yanl›fl noktalardan veri geçirmesi ve bunu ö¤renmesi r2 de¤erini, determinasyon katsa-
y›s› de¤erini veya hangi kriteri al›yorsak bunu yükseltse de halbuki yanl›fl bir ifl olur. Hiçbir
zaman bir beton ve mukavemeti aras›ndaki iliflki flöyle bir iliflki olmaz: Bu do¤rusal olma-
yacak flekilde belli bir oranda belli bir ivmeyle artan ya da azalan bir iliflki olur. 

Sonuç olarak herhangi bir model kurdu¤umuzda baflar› oran›, bunu ö¤renme oran›, bunu si-
müle etme, benzetme oran› ne ç›karsa ç›ks›n elde etti¤imiz fleyin sonucunun bütün de¤iflken-
ler aras›ndaki grafikleri tek tek çizip anlams›z bir fley varsa bunu tekrar revize etmemiz la-
z›m. San›r›m bu iflin en anahtar olan ve literatürde uygulanmayan k›sm› ve bu çok önemli di-
ye düflünüyorum.

Bir fley daha söyleyece¤im, demin çal›flmamda unuttum, f›rsat bulmuflken çok da soru yok
san›r›m, onu belirtmekte fayda var. Bu üstyap› tasar›m›yla ilgili birçok arkadafl konuflma
yapt›, birçok çal›flmada literatürde bunlar var. 
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Bu çok önemli, çünkü bütün literatürdeki çal›flmalarda -ki, benim yapt›¤›m çal›flmalar da ay-
n› sonucu verdi- e¤er tabi zemin kal›nl›¤› sa¤lam kayaya olan mesafe 12-15 metreden faz-
laysa statik analiz yöntemleri veya tabakal› elastik teori çok çok hatal› sonuçlar vermiyor,
ama bu de¤er azsa, örne¤in 8 metre, 6 metre, 5 metre bu durumda statik analiz yöntemleri
kullanmak yüzde 30, 40, 50 mertebelerine kadar hatal› sonuçlara yol aç›yor ve o durumlar-
da mutlaka dinamik analizlerinin kullan›lmas› fliddetle öneriliyor. Tabii bu söyledi¤im be-
nim genel bir elasto dinamik analizi anlam›ndan konufluyorum. Çünkü ayr›ca asfalt›n visko
elastik davran›fl›n› visko elastik bir teori kullanarak s›cakl›¤› da ele alarak incelemek tabii ki
en do¤ru yaklafl›m. Teflekkür ederim.

PERV‹Z AHMEDZADE - 

Herhalde soru sormak isteyen arkadafllar yok. O zaman 8. Oturumu tekrar size teflekkür ede-
rek, yine tekrar ediyorum de¤erli konuflmac›lar›m›za ve kat›l›mc›lara tekrar teflekkür ederek
kapatmak istiyorum. 
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ÜÇÜNCÜ GÜN / 21 EYLÜL 2007
9. OTURUM

OTURUM BAfiKANI : HAL‹M CEYLAN

HAL‹M CEYLAN - 

Biz de Yalç›n beye verdi¤i bu güzel bilgiler için çok
teflekkür ediyoruz. 

Yalç›n Beyi göndermiyoruz, yerine al›yoruz. San›-
yorum Sevil Han›m ve Hülya Han›m gelmediler.
11:30’daki bafllayacak olan Onuncu Oturumdaki 4
bildiri için, asl›nda sunucular burada haz›r olmas›na
ra¤men, bu bildirilerin de dinleyicileri olabilece¤i
söylendi, ondan dolay› bu sabah belki k›sa bir otu-
rum yapaca¤›z. Yalç›n Beyin istedi¤i kadar zaman›
vard›, ama yine de zamana uymakta fayda var. Nor-
malde sorular› yaz›l› almak daha uygun olurdu, ama

sadece bir tane sunucumuz oldu¤undan dolay›, kendisinin de burada olmas›ndan dolay› te-
flekkür ediyoruz. Sözlü olarak soru al›p, zaman›m›z› istedi¤imiz kadar kullanabiliriz ve on-
dan sonra da oturumumuzu bitiririz, diyorum. Buyurun. 

SONER HALDENB‹LEN- 

Yalç›n Beye ben de teflekkür ediyorum. ‹flin farkl› bir boyutuna de¤inmek istiyorum: Gemi
söküm iflinde Türkiye, dünya genelinde ilk 3’te. Sizin de bahsetti¤iniz gibi dünya genelinde
çok ciddi eski bir filo var ve zaman zaman bu gemi söküm iflinin s›k›nt›lar› bas›na da yans›-
yor; kanserojen maddeler… Çal›flman›zda iflin bu boyutunu incelediniz mi, onu merak edi-
yorum. 

Bir di¤er sorum da, bildi¤im kadar›yla Avrupa ülkeleri, tersanelerin iflini yavafl yavafl hem
küçültüyorlar, terk ediyorlar. Genellikle Uzak Do¤u’ya kayd›r›yorlar. Gemi imalat› ifli eko-
nomik anlamda çok efektif mi de¤il, yoksa çevresel boyutlar›ndan dolay› m› Avrupa bunu
terk etmeye bafllad›; Çin’e, Kore’ye kayd›. Bunu merak ediyorum, teflekkür ederim.

HAL‹M CEYLAN – 

Cevaplayabiliriz, çünkü yeteri kadar süremiz var.
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YALÇIN ÜNSAN- 

Teflekkür ederim. Gemi sökümüyle ilgili hakl›s›n›z,
flu anda Avrupa’n›n tek gemi söküm bölgesine sahi-
biz; fakat bizim yapm›fl oldu¤umuz proje 5 adet ala-
n› kaps›yordu: Bunlar›n bir tanesi gemi inflaat›, di-
¤eri gemi sökümü, gemi yan sanayi, ufak teknelerle
yatlarla ilgili olan k›sm›. fiimdi gemi sökümünü de
tabii ki inceledik, ama gemi sökümünde yeterli ön-
lemleri ald›¤›n›z zaman gemi sökümünün hiçbir sa-
k›ncas› yok. Ancak gemi sökümü, hakk›yla yapt›¤›-
n›z zaman çok pahal› bir fley. Onun için gemi söktü-
recek müteflebbis, ucuz yere gitmeye çal›fl›yor. Ç›kan asbest asl›nda Türkiye’de tek imha ye-
ri olan Kocaeli’ndeki bir tesiste yap›l›yor ve çok yüksek s›cakl›klarda bertaraf ediliyor. Bu
da pahal› bir proses, bu sebepten dolay› ifllemler de pahal›. Bunun d›fl›nda söküm yap›lan
yerlerde özel çad›rlar kurulup, özel havaland›rma sistemleri kuruluyor ve d›flar›ya hava ç›k-
mamas› sa¤lan›yor, insanlar da özel maskelerle çal›fl›yor; bu flekilde ortam› da kirletmiyor-
sunuz, ama bunlar› yapt›¤›n›zda asbest a¤›rl›kl› bir gemide söküm maliyeti yüzde 40’lara va-
ran bir yükselme oluyor. 

fiu anda Türkiye’deki iflletmelerde bu uygulan›yor, özellikle ‹zmir’deki iflletmelerde bu uy-
gulan›yor. Ancak gemi sökümü, düflünüldü¤ü gibi flu anda hurdaya ç›kan gemiler dememi-
ze ra¤men pek hurdaya gemi ç›km›yor. Bunun sebebi yüksek navlunlar ve gemi tiplerinin
de¤ifltirilmesi. Mesela, belki hat›rlars›n›z zaman›nda Tuzla’da bir tanker patlamas› olmufltu.
O patlamada patlayan tanker, asl›nda bir tanker de¤ildi, bir dökme yük gemisiydi. O zaman-
ki ihtiyaçlara binaen gemi tanker haline dönüfltürülmüfltü. fiimdi gemi ihtiyac› çok fazla ol-
du¤u zaman, hurda gemiler bile çal›flt›r›lmaya çal›fl›l›yor. Yani yüksek maliyetlerle bile ol-
sa, navlunlar o kadar yüksek ki gemi kar ediyor. Bu sebepten dolay› -tabii bu baflka bir su-
numda sunulabilecek büyüklükte bir fley- a¤›rl›k baz›nda bakt›¤›n›z zaman, sökülen gemi 20
sene önceye göre belki 4’te 1’ine kadar düflmüfl durumda. Dedi¤im gibi bunun da tek sebe-
bi flu andaki navlun; gerçi navlun 3 sene öncesine kadar, yani yük tafl›ma ücretleri 3 sene ön-
cesine kadar oldukça düfltü flimdi, ama gene de karl›. Bu sebepten dolay› gemi sökümünde
Türkiye’nin avantaj› sadece Avrupa’ya yak›nl›¤›, ama gemi sökümü için flöyle bir yol bulu-
nuyor: Büyük gemiler Çin taraf›na bir yük buluyor, oraya gidiyor ve o civarlarda -tabii Vi-
etnam gibi geliflmemifl bir tak›m ülkelerde- söküm ifllemi yapt›r›l›yor. Onun için Türkiye bu
konuda çok avantajl› de¤il, çünkü Avrupa Birli¤i kurallar›na bile art›k uyuluyor. Ben gittim
gördüm, oralarda bir tak›m önlemler de al›nm›fl durumda. Gemi sökümü göründü¤ü kadar
kötü de¤il, ama tabii çok sevimli bir konu de¤il. Bu biraz da iflletmelerin kabahati: etraflar›-
n› çok kirletiyorlar, bu konuda kendileri uyar›ld›lar. Yani bu kadar kirletmeseler belki bu ka-
dar kötü gözükmeyecek, ama asbest belli bir s›n›r›n üstündeyse gene bir tak›m gemiler al›n-
m›yor. ‹kinci sorunuz…
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SONER HALDENB‹LEN- 

Avrupa’n›n tersaneleri küçültmesi, terk etmesi…

YALÇIN ÜNSAN- 

Bunun da nedeni tabii maliyet. fiimdi maliyeti düflürmenin bir çok yolu var, ama iki tane ana
maliyet kalemi var: Bir tanesi çelik ücretleri; bunlar bir ara ton bafl›na yaklafl›k 250 dolardan
900 dolarlara kadar ç›kt›. fiimdi 550-600 dolarlar civar›nda iniyor, ç›k›yor, de¤ifliklikler gös-
teriyor. Zaten bunda dünyan›n hiçbir ülkesinde yap›lacak fazla bir fley yok. ‹kincisi de iflçi-
lik. Üçüncüsü, asl›nda bir fley daha, yap›m yöntemleri; daha h›zl› yap›m yöntemleri kullan›-
labiliyor. 

fiimdi iflçilik çok yüksek de¤erlerde ve gemi inflaat› da iflçilik a¤›rl›kl› ücretlendirmede iflçi-
li¤in önemi oldukça fazla; bu sebepten dolay› birçok firma Avrupa’da kapatm›fl durumda.
Mesela Fransa çok enteresan; ticari gemileri nerdeyse art›k yapm›yor, ama Frans›z Lloyd’u
dünyada sözü geçen bir kontrol kurulufludur. ‹nflaatlardaki belediyenin görevini, gemilerde
Lloyd’lar yapar, ama bunlar uluslararas› kurulufllard›r. Fransa’da neredeyse ticari gemi hiç
yap›lm›yor. Loyd da kendi adamlar›n› e¤itmek için Türkiye’ye ve Kore’ye gönderiyor. Böy-
le enteresan durumlar oluyor. Almanya’da ve Danimarka, ‹sveç gibi kuzey ülkelerinde Crui-
ser tafl›mac›l›k için bir tak›m fleyler var, ama onlar da yavafl yavafl b›rak›yorlar, oldukça kö-
tü durumdalar. Türkiye’deki baz› tafl›mac›l›k flirketleri de, ro-ro flirketleri aç›kças› gemi yap-
t›rarak Almanya’da baz› tersaneleri kurtard›lar, çok kötü durumdayd›lar; ama art›k onlar da
bitti dedi¤iniz gibi maliyet aç›s›ndan son derece problem. 

Japonya bunu flöyle aflm›fl: Çok büyük bloklar yap›yor. Mesela yass› sac üretiyor, sac›n bo-
yu 25 metre, geniflli¤i 25 metre. Bir tane sac koyuyor, hiç kaynak yapmadan bir blo¤u infla
ediyor, böylelikle iflçilikten kurtar›yor. Bunun gibi bir tak›m önlemler al›nabiliyor, ama Tür-
kiye’de iflçilik Avrupa’y› yakalam›fl durumda, onu da söyleyeyim. Mesela Tuzla’da bir kay-
nakç›, yeri geldi¤inde günde 100-150 lira para kazanabiliyor. Tabii bunlar özel kaynak ya-
pan ustalar, normal sac kayna¤›n›n d›fl›nda da bir tak›m kaynaklar yapabiliyor. Kalifiye iflçi
bulmak son derece zor ve gemilerde sürekli problemler oluyor. 

Avrupa’da biz, gemi al›c› bir sürü firmada bir tak›m araflt›rmalar yapt›k. Türkiye’deki tersa-
neleri nas›l tan›yorsunuz veya tan›yor musunuz, diye araflt›rmalar yapt›rd›k ve Türkiye’deki
tersanelerde flöyle bir sonuç ç›kt›: Türkiye’deki tersaneleri birçok kifli tan›yor. Fakat iflçili-
¤in iyi olmad›¤›, ama Türkiye’ye gelip gitmenin Uzak Do¤u ülkelerine göre çok daha kolay
oldu¤u; siparifl verdikleri gemilerde sorun ç›kt›¤›, ama bunu bafltan kabul ederek verdikleri-
ni, söylemekteler. Tabii bu zaman içerisinde afl›lacak, ama kolay bir fley de¤il. Zihniyetin de
de¤iflmesi gerekiyor.
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HAL‹M CEYLAN – 

Teflekkürler. Buyurun.

FUAT GÜNER (‹MO ‹zmir fiubesi)- 

Öncelikle biraz önceki konuya bir de¤inmek istiyorum: fiimdi gemi sökümü aç›s›ndan ola-
ya bakt›¤›m›zda, gemi söküm sektörü olarak ilk 3’ten biri olmak tabii ki güzel, ama genel
dünya ticareti aç›s›ndan olay› de¤erlendirdi¤imizde iflin hurdas›n›n bize kalmas› da çok hofl
bir fley de¤il, yani en az›ndan ben öyle de¤erlendiriyorum. Bence burada as›l olmas› gere-
ken, dünya ticaretinin içerisinde Türkiye’nin yeri neden böyle ve neden daha iyi olam›yor?
fiimdi siz de söylediniz, dünya’da özellikle tersanecili¤i gelifltirmek laz›m. 

Yani flu anda büyük paylafl›mlar›n oldu¤u Türkiye’de deniz ticaretinin çok önemli bir yeri
oldu¤unu da düflünürsek, bunun içerisinde iyi bir yerde olmak gerekiyor; fakat y›llard›r yan-
l›fl politikalarla olam›yoruz. Neden olam›yoruz; siz de söylediniz, bu iflin kayma¤›n› Ams-
terdam, Marsilya gibi ki bizi direk ilgilendiren Pire liman›; büyük grostonlu gemiler burala-
ra boflalt›yor, tali da¤›t›mlar ‹zmir liman›ndan veya di¤er limanlardan yap›l›yor. San›yorum
sizde biliyorsunuz, bununla ilgili Çandarl› Liman› yine derinlikten dolay› daha ön plana ge-
tirilsin isteniyor, fakat 12 y›ld›r daha fizibilite çal›flmas› bile bitmedi; 12 y›l oldu, hâlâ fizi-
bilite çal›flmalar› tamamlanamad›, yolla ilgili programlar planlar yap›ld›. Yani flu anda Tür-
kiye olarak 90 milyon dolarl›k ‹zmir Liman›’n›n taranmas› projesi vard›, bu da yap›lamad›.
O da derinli¤i artt›rmak anlam›nda, o da yap›lamad›. Bu konuda da hayli eksi¤iz ve bir fley-
ler eksik gidiyor, olmuyor. Yani dünya deniz ticaretinde yeteri kadar yerimizi alam›yoruz.
Bu aç›dan bir de¤erlendirme yapar m›s›n›z?
Teflekkür ederim. 

YALÇIN ÜNSAN- 

Tabii, öncelikle bu konuyu açt›¤›n›z için de teflekkür ederim. Bu proje çerçevesinde Türki-
ye’nin k›y›lar›n›n çok büyük bir bölümünü dolaflt›m. Tersane yeri belirlenmesi de bu proje-
nin içerisindeydi ve dolay›s›yla limanlara gitme f›rsat› da buldum, çünkü çok enteresan,
özellikle Karadeniz k›y›lar›nda birçok liman ve bal›kç› bar›na¤›n›n içerisinde tersane yapma
giriflimi vard›. Bunun d›fl›nda, mesela size daha enteresan bir fley söyleyeyim: fiu anda
DLH’n›n en önemli projelerinden bir tanesi ‹zmir Liman›, di¤eri de Filyos Liman›’d›r. Fil-
yos Liman›’n›n asl›nda bütün arazi tahsisleri ve kamulaflt›r›lmas› yap›lm›fl, o kadar çok uzun
süre geçmifl ki arazi sahiplerine arazilerini tekrar geri talep etme hakk› do¤mufl. fiimdi bir ta-
k›m problemler tabii ki oluyor ve limanlarla ilgili de bir tak›m problemler var, ama burada
esas problem belirli yönlerde bir tak›m projelendirmelerin olmamas› veya projelerin olup ta
hangilerinin daha önce yap›lmas› gerekti¤iyle ilgili bir otoritenin karar vermemesi. fiimdi
burada, birçok yerde proje yap›lm›fl. Mesela bak›yorsunuz, hiç anlams›z bir sürü yere bal›k-
ç› bar›na¤› yap›lm›fl, liman yap›lm›fl, çal›flm›yor. Karadeniz’de birçok yer gördüm, bir tane
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gemi yanafl›yor, dünyan›n yat›r›m› var. Ayda bir tane gemi yanafl›yor, belki iki tane. Bunlar
hep plan programs›zl›¤›n sonuçlar›nda getirilen fley, ama di¤er taraftan bak›yorsunuz, yat›-
r›m yap›lmas› gereken yerler hep ertelenmifl. 

Tabii ki bir tak›m hakl› ya da haks›z gerekçeleri var, bunlar tart›fl›labilir, ama önemli olan
ortaya bir proje konulup, bu proje baz›nda öncelikle nerelere öncelik verilmesi gerekti¤i ve
bunlar›n arka arkaya götürülmesi. Bildi¤im kadar›yla flu anda -DLH’dan üç ay önce yetkili-
lerle konuflmufltum- öncelikli olarak 3 tane projeleri var. Bunlar›n iki tanesi Filyos ve ‹zmir
Liman›yla ilgili, üçüncüsü de Mersin Liman›yla ilgili bir tak›m öngörüleri var. Bunlar›n ön-
celiklerini alm›fl durumdalar, ama paradan tutun da bir tak›m siyasi öngörülere kadar önle-
rinde ketler olabiliyor. Bunlara esas cevap verecek kifliler zaten onlard›r, ama benim dolafl›p
ta gördü¤üm bir tak›m fleyler var. Özellikle gemi sökümünde, Türkiye’de bir yer ayr›lmas›
olumlu olabilir. Tabii ki esas problem flu: Gemi sökümüne kimsenin karfl› oldu¤unu zannet-
miyorum, karfl› olunan fley erkin kuvvete güvenmemek. Yani orada bir tak›m kurallar var,
bu kurallara uyulup uyulmad›¤›na kimse güvenmiyor. Gördü¤üm kadar›yla asl›nda bu kural-
lar yeterli, ama insanlar bu kurallara uyulmama ihtimaline karfl› problem oldu¤unu görüyor-
lar. Bunun için belki yap›labilecek bir fley, uluslararas› bir kontrol kurulufluna gemi söküm
yerlerini sürekli denetlendirilmesi. Kurallar, dedi¤im gibi yeterli oldu¤unu düflünüyorum,
ama özellikle çevre aç›s›ndan olan kurallar›, bunlar›n ne kadar uyguland›¤›n› konusuna kim-
senin yeterli cevab› verebilece¤ini de zannetmiyorum.

FUAT GÜNER- 

Zannetmiyorsun, ama benim sordu¤um Türkiye’nin bir de deniz ticaretinden pay almas›n›n,
özellikle bu limanlar›n geniflletilmesindeki bu eksik gidiflin, daha do¤rusu istenilen yerlere
gelememesinin özel bir nedeni var m›? 

YALÇIN ÜNSAN- 

fiimdi söyle söyleyeyim. Bu konuda, aç›kças› limanlar›n politik fleyleri benim konumun d›-
fl›nda. Yani bir tak›m ekonomik öngörüler olabilir, politik öngörüler olabilir, bu benim ilgi-
lendi¤im konumun d›fl›nda, onun için burada cevap vermek çok etik olmayacak. Benim ön-
görülerim tabii ki var, ama bu flahs›ma ait bir tak›m öngörüler. Onun için bu konularda bir
tak›m fleyleri söylemek istemiyorum, ama gemi aç›s›ndan flunu söylemek istiyorum: Yak›n
bir zamanda kabotaj tafl›mac›l›¤›yla ilgili müsteflarl›k bir çal›flma yapt›rd›. Bilmiyorum ha-
beriniz var m›, ben Deniz Ticaret Odas› ad›na bu çal›flmay› takip ettim, rapor haz›rlad›m. Bu
tafl›mac›l›¤›n limanlar k›sm›yla ilgili k›sm› gene dedi¤im gibi benim konumun d›fl›nda, ama
bu rapordan ç›kan flöyle bir sonuç var: Türkiye bir yar›mada. Özellikle kabotaj tafl›mac›l›¤›
için örnek olarak veriyorum, oradan da dünya tafl›mac›l›¤›na geçece¤im. Uygun bir tafl›ma-
c›l›¤› düflündü¤ünüz zaman buran›n bir yar›mada d›fl›nda bir körfez olmas› daha uygun ola-
cakt›; mesela ‹talya ile karfl› k›y›lar› gibi. Kara tafl›mac›l›¤›na oldukça yüksek maliyetler ge-
tirebiliyor, çünkü kara tafl›mac›l›¤› çok desteklenmifl. Özellikle flöyle desteklenmifl, flu an-
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lamda söylüyorum: Mesela Karadeniz sahil yolu art›k Karadeniz’deki gemi tafl›mac›l›¤›n›
büyük oranda öldürmüfl durumda, çünkü ç›kan mal miktar› bugünkü büyük gemilere göre fi-
zibl de¤il. Belli bir mal üretmeniz laz›m ki o gemiyi oraya götürebilesiniz. En büyük üreti-
mi f›nd›k olmas›na ra¤men, o bile birkaç gemiyle halledilebiliyor. O zaman kara yolu tafl›-
mac›l›¤› daha küçük mallar için uygun oluyor. Üstelik kabotaj tafl›mac›l›¤›nda Türkiye’de
kullan›lacak gemilerin kabotaj sahas› asl›nda Türkiye de¤il, kuzeyde Rusya’dan -ki Rusya’y›
özellikle söylüyorum, çünkü içeriden nehir yoluyla gidilebiliyor- güneyde M›s›r’a kadar bir
hat içerisine çal›flmad›¤› zaman gemiler maalesef kar edemiyor ve ortalama 4000 tonluk ge-
miler feasible olarak gözüküyor. 

Bu gemiler bu flekilde çal›flt›rmaya bafllan›p, dünyada rekabet edebilecek bir maddi yap›ya
getirilmesi gerekiyor. Birçok firma var dünyada çal›flan, ama bunlar zaten maddi yönleri
güçlü olan firmalar, ama gemi tafl›mac›l›¤›nda bizim dünyada rekabet edebilmemiz için çok
büyük de¤erlerde kapitale ihtiyac›m›z var. fiöyle söyleyeyim: Ortalama 180.000 tonluk tek
bir gemi bugün 100 milyon dolar civar›nda. Bir tersanenin maliyeti -tabii tersanenin büyük-
lü¤üne ba¤l›- 200 milyonla 1 milyar dolar aras› ve çok büyük rakamlardan konufltu¤umuz
için bir filoda 10 tane gemi olsa, 1 milyar dolar s›rf geminiz. Bunun d›fl›nda da bir sürü ya-
t›r›m, çal›flanlar var. En az›ndan bir o kadarda yat›r›m yapman›z laz›m. Para olarak bunu ya-
t›rd›¤›n›z zaman, bu çok büyük bir parad›r. Onun için firmalar›n da mali olarak kuvvetli ol-
mas› laz›m. Bir de tabii dünyada bu tür tafl›mac›l›kta bir korumac›l›kta var. Yani belli firma-
lar ürünlerini belli firmalara tafl›tt›r›yor, bunlar›n da k›r›lmas› laz›m. Mesela Avrupa Birli¤i-
nin K›br›s band›ral› gemilere sürekli limanlar›m›z› açt›rmas›n› istemesinin nedeni çok büyük
oranda Almanya’d›r; Almanya’n›n birçok gemisi K›br›s band›ral›. fiimdi onlar›n gemileri
Türk limanlar›na giremiyor tabii, yani bu ticari. 

Avrupa’da birçok ülke, mesela örnek olarak ‹ngiltere ticaret gemileri ada ülkeleri dedi¤imiz
ülkelere kay›tl›d›r ve bunlar çok düflük vergilerle çal›flt›r›lmakta. Böylelikle rekabet edilebi-
lirli¤i art›yor, ama ülkeler biliyor ki bu paralar›n büyük bir k›sm› bir flekilde yat›r›m olarak
ya da baflka bir flekilde ülkeye geri dönüyor. Türkiye’deki, biraz önce verdi¤im örneklerde
kolay bayrak dedi¤imiz bu 4 ülkeye kay›t olmas› di¤er ülkelere göre asl›nda çok az bile. Bu-
nun bir tek istisnas›n› söyleyebilirim: Japonya. Japonya’daki gemi sahibi ya da gemi ifllet-
mecileri pahal› da olsa hemen hemen -istisnas›z diyebilirim- kendi ülkelerindeki tersanelere
yapt›r›yorlar. Bu flekilde enteresan bir farkl›l›k var ve kendi yüklerini kendi gemilerine tafl›t-
t›rarak… Korumac›l›¤›n bir fleyi de bu, kimse kimseyi zorlam›yor, ama böyle bir trend de
var. Onun için çok parametreli bir fley bu, bunlar›n hepsini inceleyip karl›l›¤a bakmam›z ge-
rekiyor.

HAL‹M CEYLAN – 

Teflekkürler. Baflka soru, bir daha alabiliriz. San›yorum, baflka soru yok. K›sa bir oturum ol-
du. Karfl›m›zda da tek sunucu olunca, süresi de uzun oldu. Kendisine çok teflekkür ediyoruz. 
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10.OTURUM

OTURUM BAfiKANI:
ZERR‹N BAYRAKDAR (YTÜ)



10. OTURUM

OTURUM BAfiKANI: ZERR‹N BAYRAKDAR (YTÜ)

ZERR‹N BAYRAKDAR – 

Evet, böylece Onuncu Oturumun tart›flma bölümüne gelmifl bulunuyoruz. Bu oturumdaki
bildiriler otomobili kullanal›m m›, kullan›rsak neler yapmam›z gerekiyor? ‹lk önce fleyden
bafllad›k, “yenilenebilir enerjiye karfl› enerji azalt›m›” diye. Orada da otomobili kullanal›m
da, ama enerjiye fley yapal›m. Neyse sorular k›sm›nda onu bende sorar›m. Sonra flehrin ulafl-
t›rmas›n›n yönetimi ve otoparkla ilgili de 2 bildiri dinledik. Zaten sonunda Gökmen Bey söy-
ledi, “otopark yapmak çözüm de¤il” dedi. Evet, flimdi yaz›l› soru gelmedi, sözlü soru var m›?
‹smail fiahin.

‹SMA‹L fiAH‹N (Y›ld›z Teknik Üniversitesi)- 

Sorum Polat Beye: Eskiflehir üzerinde bir “park et-bin” uygulamas›ndan söz ettiniz. Burada
sürücüleri “park et-bin” tesislerine çekecek bir tak›m nedenlerin olmas› gerekiyor. Sunumu-
nuz s›ras›nda belki kaç›rm›fl olabilirim, acaba Eskiflehir Karayolu an›nda, özellikle kent için-
de karayolu an›ndaki trafik t›kan›kl›¤› durumu ki bu yol kenar› parklanmalar›ndan dolay›
meydana gelen trafik t›kan›kl›¤› da olabilir. Bir sosyal maliyet olarak sürücüleri cayd›racak
düzeyde mi diye sormak istiyorum.

ZERR‹N BAYRAKDAR – 

Baflka soru var m›? Alal›m m›, soru mu cevaplayal›m, nas›l yapal›m? Sorular› alal›m, sonra
cevaplayal›m. Buyurun. 
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CÜNEYT ELKER- 

Teflekkür ederim Say›n Baflkan. 

Sorum birinci konuflmac›ya: Buna soru da diyebilirsiniz, içinde soru da var, ama hani acaba
gözden kaçan bir nokta m› var, ona da iflaret etmeyi hedefliyor. fiimdi, enerji ile ilgili olarak
sonuçta, en son noktada konuflmac›, enerjinin daha verimli kullan›m› için karayolundan de-
miryoluna model bir geçifli önerdi; tabii gayet do¤al, kat›lacak bir fley. Burada, acaba bir fley
gözden mi kaçt› diyorum ben. Biz karayolundan demiryoluna dedi¤imiz zaman, tabi kent d›-
fl› ulusal ulaflt›rmadan bahsediyoruz. 

Oysa yine ayn› konuflmac›, konuflmas›n›n bafllar›nda kentsel k›sm›yla ilgili rakamlar›n elde
etmenin çok zor oldu¤unu söyledi, kat›l›yoruz tabii, ama kendi tahmini, ulusal ve kentselin
yüzde 50 - yüzde 50 olabilece¤ini söyledi. Hatta ben bunun daha da fazla olaca¤›n› düflünü-
yorum, ama benim de elimde veriler yok. fiimdi, karayolu-demiryolu dedi¤imiz zaman iki
fley gözden kaç›yor: Bir tanesine de sanki kentsel de¤ilmifl, çünkü kentsel olsayd› do¤rudan
do¤ruya toplu tafl›m, yani otobüs, hatta dolmufl-minibüsleri bile katard›k belki. Bunlar›n her
biri özel otomobilden çok daha verimli oldu¤unu biliyoruz. Yani acaba o gözden mi kaçt›?
‹kincisi de, biz bunu çok s›k yap›yoruz: Karayolundan demiryoluna derken, sanki gene ka-
rayolunda otobüsler toplu tafl›mac›l›k yapm›yormufl gibi bir üstü kapal› bir ima ç›k›yor. Ya-
ni kan›mca flehirleraras› trafikte 20-30 tane otomobil yerine, bunlar›n yolcular›n› e¤er bir
otobüse bindirebiliyorsak bunu da gözden kaç›rmamak laz›m, diye düflünüyorum.

‹kincisi Gökmen Ergün’e bir kelimeyle ilgili elefltiri de de¤il, çünkü ben kendim bir baflka
arkadafl›m›zdan bunun azar›n› iflittim. Muhteflem Giray bey ki tan›yorsunuz ulaflt›rma sektö-
rüne de epeyce emek veren bir ekonomist arkadafl›m›z, flu anda Gazi Üniversitesi’nde ‹kti-
sat Fakültesi Dekan›.

GÖKMEN ERGÜN- 

Kaptif’e mi? 

CÜNEYT ELKER- 

Yok, yok de¤il. Hay›r, tam tersine orada, benim kitab›mda da öyle geçiyor. Yolculuk ücret-
lendirmesi diyorum/diyordum, art›k demiyorum. 

ZERR‹N BAYRAKDAR – 

Fiyatland›rma demesi laz›m.
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CÜNEYT ELKER-

Fiyatland›rma demek laz›m. Bunu s›k s›k yap›yoruz, çünkü -asl›nda galiba biliniyor- “wage”
ücret, bir emek karfl›l›¤› ödenen fley ücret oluyor. Di¤eri ise “price”›n karfl›l›¤› fiyatland›rma
oluyor. Kula¤a da pek hofl gelmemekle beraber bunda azar iflitti¤im için ben de bunu hiç ol-
mazsa di¤erlerine da¤›tay›m, diye düflündüm. Teflekkür ederim.

ZERR‹N BAYRAKDAR – 

Evet, arkada bir arkadafl var. 

SERHAN TANYEL (Dokuz Eylül Üniversitesi)- 

Benim 2 tane sorum olacak Polat Beye. Bunlardan birincisi, sorduklar› sorulardan, yan›lm›-
yorsam sonuncusu. Park etme yerlerinde Migros gibi al›flverifl merkezleri yap›larak çekicili-
¤in artt›r›lmas› amaçlan›yor, ama bu yerler zaten kendileri çekim merkezleridir. Esas amaç-
lar› buraya park edip, flehre toplu tafl›mayla devam edecek olan kiflilerin park etme kapasite-
leri üzerinde bir olumsuz etki yaratabilir mi? Bir de koflullu potansiyeli belirlerken 0,25 gi-
bi bir beta katsay›s› önermiflsiniz. Bu katsay›y› nas›l buldunuz veya hangi kabullere dayana-
rak belirlediniz, onlar› ö¤renmek istiyorum. 

ZERR‹N BAYRAKDAR – 

Teflekkürler. Buyurun. 

ORHAN ALTIN- 

‹yi günler. Efendim ben Soner bey’e sormak istiyorum. Herhalde onun konuflmas›na uygun
düflüyor. Yolculukla ilgili enerji azatl›m›, hep otomobilden bahsettik, acaba motosiklet kul-
lan›m›n teflvik edilmesi, enerjinin tüketimini azaltma aç›s›ndan nas›l bir olay olarak görüle-
bilir? Geliflmifl ülkelerde buna nas›l yaklafl›yorlar? Biz de bunu örnek alarak bir politika ge-
lifltirebilir miyiz? Teflekkür ederim. 

ZERR‹N BAYRAKDAR – 

Buyurun Ergun Bey. 

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU- 

Ben, 3 konuflmac›ya soru sormak istiyorum. Önce Say›n Haldenbilen’e sormak istiyorum.
Cüneyt bey de iflaret etti, çal›flman›zda kent içi tüketimi dikkate almad›¤›n›z› söylediniz, ama
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bildi¤im kadar›yla istatistiklerimizde tam do¤ru olmasa da tafl›t say›lar› belirli ve tafl›t bafl›-
na ortalama y›ll›k yap›lan kilometre de kabaca 15.000 km, 20.000 km -otomobil için kabul
edilebilir- dolaylar›nda kabuller vard›r. Abaca bu kabullerle bu çal›flman›z› gelifltirmeniz da-
ha iyi olmaz m›yd›, diye düflünüyorum. Ben de bunu dikkate alman›z› öneriyorum. 

Sevgili fiazi’ye de bir notum var: Özellikle orta büyüklükteki kentler için öngördü¤ü örgüt-
lenme de ciddi bir mühendis kadrosundan söz ediliyor. Yani bu kentler bu kadar kadroyu na-
s›l çal›flt›rabilecekler? Kaynaklar› yeterli olacak m›, hiç bunu dikkate ald›n›z m›? Bir de
önemli bir baflka nokta var: Özellikle toplu tafl›may› öne sürüyorsunuz, ama benim bildi¤im
kadar›yla özellikle orta büyüklükteki kentler, hatta flimdi Büyükflehirler bile özellefltirerek
toplu tafl›mdan kurtulmaya çal›fl›yorlar. Sizin önerdi¤iniz örgütlenmenin içinde bu yap›y› de-
¤erlendirmek gerekmez mi, diye düflünüyorum. 

Say›n Ergün’den bir aç›klama rica ediyorum; çünkü en çok kullan›lan araç tipi özel otodur.
Yüzde 71 dedi ben bunun biraz aç›lmas›n› rica edebilir miyim, ben bunun ne anlama geldi-
¤ini tam kavrayamad›m. Bir de tabii senaryolar›n›z aras›nda yol kenar›n› park›n›n ücretlen-
dirmekten söz ettiniz, acaba yasaklamas› da bir senaryo olarak dikkate al›nsa olur muydu di-
ye düflünüyorum. 

Teflekkür ederim.

ZERR‹N BAYRAKDAR – 

Buyurun. 

MUSTAFA S‹NAN YARDIM- 

Gökmen beyefendiye bir soru soracakt›m. fiimdi, ‹stanbul’la ilgili baz› yaklafl›mlar söyledi-
ler. Otomobil ba¤›ml›l›¤› k›s›r döngüsünü ve bonkör otopark arz›n› çok isabetle anlatt›lar.
fiimdi ‹stanbul’da bu klasik stratejilerin uygulanmas›ndan öte, bizim özel bir durumumuz
var. Mesela 2003 y›l›ndan itibaren ciddi bir oto sahiplili¤i ortaya ç›kt›. Ana plan yap›l›rken
falan bu derece olaca¤› hiç tahmin edilemedi. 2003’ten beri ç›ld›rd›, dehflet bir otomobil ar-
t›fl› var. Diyelim ki 2003 y›l›nda yahut bugün itibariyle otomobil art›fl›n› durdurduk, muhte-
lif tedbirler ald›k. Gerçekten 10 sene boyunca s›f›r. Teorik olarak konufluyorum, otomobil
art›fl› ortadan kalkt›. 

Fakat elimizde otomobiller var. Bunlarla alakal› bizim bir fley yapmam›z laz›m, çünkü Er-
gun hocam›n söyledi¤i en son cümlesi çok ilginç: “Yol üstü park› tamamen yasaklasak ne
olur.” Çünkü yol üstü parklar›n da flerit kayb› gibi bir maliyeti var. Trafik aç›s›ndan da cid-
di fleyimiz var. Sokaklar›m›za bakt›¤›n›z zaman, akflam olsun gündüz olsun -Fulya, Teflviki-
ye tipik örneklerdir- genellikle üç fleritli yollar, tek flerit olarak kullan›l›yor. ‹stanbul için bu-
rada bir karar vermek durumu var, fikrinizi ö¤renmek istiyorum. 
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Otopark üretmek problemi çözmüyor dedik, fakat bizim ‹stanbul için fiili bir durum var; yol
üstü parklar› da azaltmak durumumuz var. Bununla alakal› bir teklifiniz var m›? Bununla
alakal› optimum bir otopark yeri miktar› yahut optimum yol üstü otopark yasaklama mikta-
r› gibi baz› çal›flmalar yap›lmas› belki icap ediyor. Bu konudaki, ‹stanbul özelindeki kanaati-
nizi bildirirseniz çok sevinirim. Teflekkürler. 

ZERR‹N BAYRAKDAR – 

Evet, baflka soru yok galiba. Buyurun Say›n Haldenbilen.

SONER HALDENB‹LEN- 

Teflekkür ediyorum. Ben öncelikle Cüneyt Hocam›n ve Ergun Hocam›n kilometrelerle ilgili
sorular›na yönelik hemen bir cevap vermek istiyorum. Bunun bir sa¤lamas›n› az çok yapt›k.
Deniz ulafl›m› mast›r plan› da motorlu araçlar›n, özel otomobillerin ortalama yapt›klar› me-
safe 15-20 km. Buradan gidersek y›ll›k yapt›¤› kilometreler 6000-7000 km aras›nda kal›yor.
fiehirler aras› yollarda da özel otomobiller için 6000-8000 gibi rakama ulaflabiliyoruz, zaten
bizim buldu¤umuz, tamam›n› devlet yollar›nda al›rsak 100 km bafl›na tüketim 27 litre gibi.
Bunu yar›ya indirirsek 13 litre gibi, bir o kadar da flehir içi yollarda yap›ld›¤›n› düflünürsek
ki flehir içi yollarda h›zdan dolay› tüketim bir miktar daha fazla ve ticari tafl›tlar› da bunun
içine katt›¤›m›z takdirde, iflte bu günümüz de¤erlerine ulafl›yor. 

Art›, 90 y›l›ndan beri motor ve yak›t teknolojisinde geliflmeden dolay› kilometre bafl›na tü-
ketimde her y›l 1000’de 7’lik bir düflüfl sa¤lanm›fl. Avrupa birli¤inin yapt›¤› çal›flmalarda bu-
nu gösteriyor, o yüzden bir yerde bunun sa¤lamas›n› yapt›k. Yar› yar›ya dememdeki sebep
de o idi, yani biz orta ölçekli flehirde yaflan bir insan olarak tabii ki bu ‹stanbul’da araç sto-
kunun fazla olmas› yap›lan kilometreyi etkileyebilir. 

Metropollerin buna etkisi olabilir, ama böyle bir sa¤lama yaparak bu hesaplara devam ettik.
Tabii ki flehir içi ulafl›m› da bu nedenle çok ön plana ald›k. Örne¤in küçük kapasiteli rüzgar
enerjisinden elde edilecek elektri¤in flehir içi metrolarda kullan›lmas›, bunlar›n banliyölere
aktar›labilmesi, bunlar pratik çözümler. Yerel yönetimlerin, yapt›¤›m›z modelde alternatif
kaynaklar› araflt›r›p bulabilmesi hep bunlar›n içinde var. 

Motosikletle ilgili konuya gelince, Avrupa Birli¤inde en yayg›n kullan›lan yer ‹talya. Moto-
siklet say›s› olarak da ‹ngiltere’de bir çal›flma yap›lm›fl, ekonometrik bir analiz var. ‹klim ko-
flullar› çok uygun olmasa bile ‹ngiltere’de de göze al›n›yor. Türkiye için son y›llarda Çin ma-
l›n›n girmesiyle -Denizli’de görüyoruz- trafi¤i çok güvensiz hale getiriyor. Getirisinden çok,
asl›nda götürüsü var. Di¤er motorlu tafl›tlar› ve yaya tafl›tlar›n› da olumsuz etkiliyor, ciddi bir
s›k›nt› var. Ben de kendim motor kullan›yorum. Ehliyet sahibi olma sistemi çok basite indir-
genmifl durumda, ciddi bir uzmanl›k e¤itim gerektiriyor. ‹fli profesyonelce yapanlar bunu ya-
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p›yor, ancak motosikletliler günlük kullan›mda ciddi tehlike oluflturuyor. Hatta biz, bisikle-
tin ulafl›m modülü kabul edilmedi¤i ülkemizde bisikletle ilgili 20 km’lik basit bir çal›flma
yapt›k Denizli’de. 

Hem iklim koflullar› uygun, hem topografya uygun, gidip Belediye Baflkan›na bunu anlatt›-
¤›m›zda bize söyledi¤i: “Bizim bir pazaryerimiz var, biz burada çocuklar›n binmesi için bir
bisiklet yeri yapmak istiyoruz” diye ça¤›rm›fl. Biz de bu projeyi duydu, acaba bir fley mi ya-
pacak diye gittik. Maliyetine kadar ç›kard›¤›m›z bir projeydi. 

Biz bunu Antalya’da sunmufltuk. 19 km’lik, yap›lanman›n fazla yo¤un olmad›¤›, ama ö¤ren-
ci say›s›n›n, kampusunda kapsad›¤› bir projeydi. Tabi bunlardan vazgeçmemek gerekiyor.
Daha düflük kapasiteli motosiklet veya motorsuz araçlar bizim esas hedefimiz. Amac›m›z
enerji tüketimini azaltmak, hareketlili¤i ço¤altmaksa yaya ve motorsuz tafl›tlar› daha ön pla-
na ç›karmak. Motosiklet tabii ki bu çal›flman›n içinde yer almas› gerekiyor. Yayg›n kullan›l-
mas› laz›m, sonuçta bir Akdeniz ülkesiyiz. Nüfusumuzun büyük yo¤unlu¤u da bu bölgeler-
de oldu¤u için etkili olabilir. 

Bunun d›fl›nda ben bir fley daha söylemek istiyorum. Bence bizim sorunlar›n çözümde yak-
lafl›m›m›z, ulaflt›rmay› bir türev talep olarak tan›mlay›p ö¤rendi¤imiz için bu talebi olufltu-
ran faktörleri yerinde, hizmetleri yerinde karfl›lamak bizim için en önemli çözüm. Yani kay-
na¤›nda çözmemiz gerekiyor. E¤itim hizmetleri, sa¤l›k hizmetleri… Ben ‹stanbul’da görü-
yorum, çocuklar iyi e¤itim alabilmek için kilometrelerce yol gidiyor. Hâlbuki bizim e¤itim
sistemimizde ikamet beyan›na dayal› bir sistemimiz var. Herkes kendi mahallesinde okumak
zorunda, ama insanlar e¤itim kalitesini, verilen sa¤l›k hizmetlerinin kalitesini be¤enmedi¤i
için bunlara yöneliyor. Geliflmeyle beraber, bunlar›n yerinde karfl›lanmas›yla beraber bu so-
runlar biraz daha azalacak. Daha üst seviyeden bak›p, ulafl›m problemlerini oluflturan faktör-
leri tespit edip, buna çözüm bulmak laz›m. 

Fiyatland›rma konusunda da Cüneyt hocam›za kat›l›yorum. Doktora ders yaz›s›nda, Güngör
hocam›z bize bir makale vermiflti. Havayolu talebine Amerika’daki reklâmlar›n etkisi konu-
fluluyordu. O dönemlerde bizde ücret fiyatland›rmadan dolay› etkilenecek bir talep yoktu, es-
neklik yoktu. 

fiimdi sivil hava yollar›yla beraber, belki bu sa¤lanabildi. Bir esneklik var hava yolu ulafl›-
m›nda, ama karayolu ulafl›m›na bence hâlâ bu esneklik yok. ‹flte hocam›z›n sunumunda da
gördük, 5-10 milyon fiyatland›rma olsa bile vazgeçecek say›s› oldukça az. O yüzden, biz bu
talebi nas›l esnetebiliriz, hangi parametrelerle esnetebiliriz, bunu araflt›rmak laz›m. 

Davran›fl bilimcilerle, sosyologlarla da bu konuda bizim iyi çal›flmam›z laz›m, yani insanla-
ra bunu anlatabilmemiz gerekiyor. Talep yönetimi çok zor bir ifl. Teflekkür ederim. Umar›m
sorulara cevap verebilmiflimdir.  
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ZERR‹N BAYRAKDAR – 

fiazi bafllamadan ben de bir fley soracakt›m. Bu konuda yapt›¤›n›z çal›flmada ‹stanbul ulafl›m
fluras›nda da ‹stanbul için bir fley oluflturmufltuk. Hatta Mustafa Il›cal› burada, onun kanun
metnine dönüfltürüldü¤ünü ve s›rada bekledi¤ini söyledi. fiimdi ben fiazi’ye arada sordum,
onu bilmiyormufl. Yani öyle bir fley yap›ld› ve baya da fleye oturtuldu, yani kanun ç›karsa ‹s-
tanbul için bir ulafl›m otoritesi yap›lacak. Tamam, teflekkür ederim.

fiAZ‹ MURAT- 

Teflekkür ederim. Ergun Hocam›n sorular›na cevap vermek
istiyorum. Orta ölçekli kentler için istihdam edilecek eleman
say›s› çok fazla, bunu kentin yerel yönetim bütçesiyle karfl›-
lamak mümkün olacak m›, dediniz. Tabii ben sunufl esnas›n-
da da söyledim: Öncelikle görev tan›mlamas› yapmak laz›m,
ondan sonra insan kaynaklar›n› belirlemek laz›m. Mutlaka
tekrar› görevlerin oldu¤u veya çak›flmalar›n oldu¤u bir ta-
k›m meslek veya uzmanl›k alanlar› olacakt›r. 

Örne¤in bilgisayar mühendisi, elektronik mühendisi, bunlarda azatl›ma gitmek mümkündür.
Görev tan›mlamas›ndan sonra insan kaynaklar›n› planlamak laz›m. Tabii ki yönetim bilim-
cili¤i konusunda çok uzman olmad›¤›m›z için bu çal›flmay› amatör bir deneme olarak isim-
lendirmek istiyorum. Toplu ulafl›m›n özellefltirilmesiyle ilgili olarak da tabii pek çok kent
özellefltirip, o mali külfetten kurtulmak istiyor. ‹flletiminde s›k›nt›lar yafl›yor. Bizim organi-
zasyon flemas›nda bu nas›l adapte edilebilir; iflletim özellefltirilebilir, ama denetim ve strate-
ji gelifltirme için bir toplu ulafl›m birimi oluflturulabilir. Yani tamamen hem iflletimin, hem
stratejinin özellefltirilen bir birime b›rak›lmas› bazen olumsuz sonuçlar biçiminde yans›yabi-
liyor. Denetim ve stratejinin, yerel yönetim bünyesinde iflletimin özellefltirilmesi biçiminde
bir yap›lanma sa¤lanabilir. Teflekkür ederim. 

POLAT YALINIZ- 

Bende öncelikle Y›ld›z Teknik Üniversitesi’nden hocam›n
sordu¤u cevap vereyim. fiimdi, Eskiflehir’de tramvay siste-
mine asl›nda yeni geçildi, yani 2004 y›l›n›n sonunda geçil-
di, ancak ciddi s›k›nt›lar› var. 

Örne¤in iki araç birbirine ba¤lanam›yor, tek araç kullan›-
yor. O yüzden sunumumda da tramvay say›s› olarak der-
ken, onun bir tanesi bir araçt›r. Yani otobüs gibi, tabii bu
ciddi bir s›k›nt›. ‹ki arac› birbirine ba¤lama imkân› yok, do-
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lay›s›yla toplu tafl›mada yeni olmas›na ra¤men zirve saatlerde b›rak›n özel otomobilden çek-
meyi, toplu tafl›may› normal kullananlar s›k›nt›l› oluyor. Asl›nda s›k›fl›kl›k trafikte var, yani
otomobiller için özellikle tramvaydan sonra karayolunda sinyalizasyon sebebiyle bekleme
süreleri daha da artt›, ama o toplu tafl›madaki konforsuzluk sebebinin sosyal boyutu ne olur-
sa olsun, o konforsuzluk yüzünden kifliler illa arabaya biniyor. O yüzden ben, acaba park et-
bin’le çekilebilme ihtimali nedir, onu ö¤renmek için yapm›flt›m. 

Serhan hocam›n sorusunda ise, iflte bu çekici hale gelmek için öncelikle di¤er sorulardan et-
kilendik. Yani di¤er sorulara verilen cevaplar› ele ald›k ve “Bazen” diyenlerin yar›s›n› al›r-
sak fazla kal›r diye düflündük; çünkü mesela di¤er sorulara yüzde 36 “Kabul etmem” diyen-
ler vard›, onlara bakarak o katsay›y› belirledik, ama bu bizim bir kabulümüz. Di¤erlerinde
ise çok çekici hale getirirsek, keflke öle bir çekici hale gelse de bütün otomobil kullan›c›lar›,
kentin merkezi d›fl›nda… 

Zaten merkez d›fl›ndan gelenlerin hepsi gelse, ama öyle bir durum yok. Bir de asl›nda flöyle
düflündük: S kart gibi bir kart oluflturup böyle otoparka girerken, park et-bin’e girerken ay-
n› kartla tramvaya binebilece¤i flekilde, dolay›s›yla buna göre bir hesap yapt›k. Çekici hale
getirirsek park alan›nda çok fazla bir s›k›fl›kl› olur mu; yani onu fley yapmad›k. Teflekkür edi-
yorum. 

GÖKMEN ERGÜN- 

Ben de sorular› s›ras›yla cevapland›ray›m. Ergun bey’e teflekkür ediyorum ayr›ca, yani san-
ki ben orada yüzde 71 otomobille tafl›n›yormufl gibi bir intiba uyand›rd›m galiba. Dolay›s›y-
la sorunuz için teflekkür ediyorum. Karayollar›nda görülen araçlar›n da¤›l›m›nda yüzde 71’i
otomobil; yani otobüs, minibüs, kamyonet, kamyon, vesaire, bunlar›n da¤›l›m›nda, yoksa
otomobil tafl›ma de¤il tabii. 

‹kinci sorunuz, galiba son soru da ayn› flekildeydi: “Tamamen yasaklans›n m›?” fiimdi bu ya-
saklanma tabii ulafl›m talep yönetimi yöntemlerinden birisi. Baz› yerlerde, baz› yollarda bu
kullan›labilir ve kullan›lmal› da. Mesela bu, benim ö¤rencim Fulya’da bir yolda yapt›, bunu
tamamen yasaklayal›m dedi ve hiçbir sorun da ç›kmad›. Yani orada yasaklananlar, e¤er kon-
trol edilebilirse tabii; yani flu anda bunun tatbik edilmesine imkân yok. Her ne kadar beledi-
yeye kanunla verildiyse de bu fley, uygulamas› daha yap›lmaya bafllanmad›. Belediye ele-
manlar› flu anda park için ceza yazam›yorlar. 

Bu ileride kanunla tatbik edilmeye bafllanacak herhalde diye düflünüyorum. Kontrolü yap›l-
mad›¤› takdirde uygulaman›z çok zor, ama kesinlikle park yasaklanmas›n›n baz› arterlerde
uygulanmas› laz›m. Bunun optimumu nas›l hesaplanabilir, size kafadan bir rakam söyleme-
me imkân yok tabii, ama bunun için de biliyorsunuz bir sürü simülasyon araçlar› var. Böl-
gesel analiz yap›l›r, simüle edilir, iyileflim sa¤lan›yorsa ki sa¤lanabilecek. Bir sürü arter var-
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d›r, denenerek yap›labilir ve de yap›lmal›d›r, çünkü bu çok önemli ulafl›m talep idaresi yön-
temlerinden birisi. 

Bu arada Cüneyt’e de teflekkür ediyorum. Hakikaten s›k›fl›kl›k fiyatland›rmas› daha do¤ru
bir terim, teflekkür ediyorum ona. Benim de konuflmac›lardan baz›lar›na baz› fleylerim var.
fiimdi birinci konuflmac›, sera gazlar› sal›n›m›ndan bahsederken sanki 5’te 1’i ulafl›m araç-
lar›yla olufluyormufl gibi bir intiba uyand› bende. Enerji tüketimiyle bir paralellik galiba, hal-
buki öyle de¤il. Avrupa Birli¤i’nin yapt›¤› son çal›flmaya göre sera gazlar›n›n neredeyse 3’te
1’i ulafl›m araçlar›nca sebep olunuyor ve de mesela bana o çok fley olarak gelmiflti. Bu 3’te
1’in de yahut yüzde 30 civar›nda, yüzde 20’si sadece karayolu tafl›tlar›nca, yüzde 10’u ise
uçaklar taraf›ndan meydana getiriliyor. 

‹kinci konuflmac› organizasyonla ilgili k›s›mda bir yeri bence bofl b›rakt›. Arazi kullan›mla
ulafl›m iliflkisinin nerede düflünülmesi gerekti¤ini pek galiba söylemediniz. fiimdi bu, mese-
la ‹stanbul gibi kentler için son derece önemli bir fley ve yap›lmad›¤› takdirde, mesela 3’ncü
köprüyü geçirdi¤iniz zaman ‹stanbul’un yeflil alanlar›n›n, su havzalar›n›n mahvediyorsunuz
ve ci¤erlerinizi ve su kaynaklar›n›z› bir yerde kurutuyorsunuz. Dolay›s›yla arazi kullan›m
stratejilerine göre ulafl›m sistemlerinin biçimlendirilmesi çok çok önemli. Mesela iflte yeni
politikalar geliflti, ak›ll› büyüme politikalar›. Hepiniz biliyorsunuzdur son derece önemli ve
bunun önemini Amerika bile anlam›fl durumda ki en fazla arabaya ba¤›ml› ülkelerden birisi-
dir. Onlar bile art›k toplu tafl›ma yönelimli, e¤ilimli geliflme, ak›ll› büyüme gibi fleyleri tat-
bik etmeye çal›fl›yorlar art›k. Dolay›s›yla bizim bundan kaçmam›z mümkün de¤il. Mesela flu
anda ‹stanbul’un art›k do¤u-bat› aç›s›nda uzunlamas›na büyümesinden baflka bir çaresi yok.
Bir yerde Silivri, öbür tarafta Gebze’yi bile içine alan bir geliflmeyi zorlamak durumunda-
y›z, aksi takdirde kuzeye do¤ru geliflmede ‹stanbul kenti elden gidiyor ve ci¤erlerimizi ve su
kaynaklar›m›z› tamamen kaybediyoruz. Böyle bir geliflme de karayollar›na ba¤›ml› olarak
yap›lam›yor. Toplu tafl›ma yönelim olarak yap›labiliyor. Teflekkür ediyorum.

fiAZ‹ MURAT- 

Hocam, APK dairesiyle ilgili tan›mlamada, o toplanacak veriler aras›nda arazi kullan›m ve-
rileri olarak tan›mlad›k. Tabii onunla ilgili detaya girmemifltik. Dedi¤iniz konuda hakl›s›n›z,
belki oray› biraz fley geçtik. 

ZERR‹N BAYRAKDAR – 

Baflka ilave var m›? O zaman ben Onuncu Oturumu kapat›yorum. Hem bildiri sunanlara,
hem de kat›lanlara çok teflekkür ediyorum. 

Hepinize iyi günler.
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11.OTURUM

OTURUM BAfiKANI:
SERHAN TANYEL



11. OTURUM

OTURUM BAfiKANI: SERHAN TANYEL

SERHAN TANYEL - 

fiu ana kadar bana yaz›l› herhangi bir soru gelmedi, ama sorusu olan varsa, sözlü olarak ala-
biliriz. Evet buyurun.

METE ORER- 

Her fleyden evvel çok ilginç çal›flmalar, teflekkür ediyorum genç arkadafllar›ma. Benim sora-
ca¤›m soru -genellikle bu konuda biraz çal›flmaktay›m- yol seçmede karar verme sürecinde
a¤›n bilgisi karar vericinin elinde tüm olarak belli olmamaktad›r, üstelik zaman boyutuyla da
belli olmamaktad›r. Bu durumda ben buraya bir bulan›k mant›k uygulamas› üzerinde çal›fl›-
yorum. Böyle böyle belirli bir bulan›k mant›k yöntemiyle, bir olas›l›k matrisiyle seçim ha-
linde ne gibi sonuçlar elde edilebilir diye bir çal›flma düflünüldü mü? Teflekkür ederim.

SERHAN TANYEL – 

Baflka sorular› alal›m. Halim bey’in sorusunu alal›m. 

HAL‹M CEYLAN (Pamukkale Üniversitesi)- 

Herkese merhabalar. ‹ki günden beri konuflmad›m, bugün biraz konuflay›m. Her 3 sunucu da
karfl›mda oldu¤una göre birkaç da soru sormak istiyorum. Öncelikle ilk konuflmac› Hilmi

157

7. Ulaflt›rma Kongresi Tart›flmalar Kitab›



Berk Çeliko¤lu’nun çal›flmalar›n› tebrik ediyorum, yay›nlar›n› da takip ediyorum. Güzel ça-
l›flmalar, yaln›z san›yorum bir yeri ben ya dinlerken ya da kaç›rd›m. ‹kinci sunumundakin-
den bahsediyorum, uygulamal› olan sunumdan. Kontramda ivme de¤erinin 5 m/sn2 diye ç›k-
t›¤›n› söyledi, yani bunun anlams›z oldu¤unu kendi de beyan etti. Yaln›z önerdi¤in model-
de, yani dinamik a¤ yükleme modelinde ivme de¤erinde herhangi bir… söylemedin san›yo-
rum. Bir de ikincisi dedin ki, bunu da ayd›nlat›rsan sevinirim: “Önerdi¤im modelde seyahat
süresi yüksek ç›kt›” yani seyahat süresi di¤er kontram modeline göre daha uzun dedin, bu-
nu bir avantaj olarak de¤erlendirdin. Bunu da biraz açman› istiyorum. Sana ayn› flekilde di-
¤er bir soru veya ayd›nlatman› istedi¤im bir nokta: fiimdi, server ak›m koflullar›ndaki bir
ba¤da herhangi bir engel yoksa ki durum, 4 kilometrelik bir güzergâh için ald›¤›m›z zaman
ak›m de¤eri doygun ak›m›na yaklaflt›¤› zamana kadarki ivme de¤er tabii ki çok önemli. Bu-
raya kadar olan de¤iflimle, daha do¤rusu uniform ak›m diyebilece¤imiz noktada, örne¤in h›z
50 km/sa t›kan›kl›k h›z›na ulaflt›¤› zaman acaba buradaki ivme de¤eri de¤ifliminde bir sabit-
lenme mi var senin modelde, yoksa bir de¤iflim mi var, buna da aç›kl›k getirirsen mutlu olu-
rum. 

Nuran han›m’a da soru sormayaca¤›m, sadece herhalde ben yanl›fl anlad›m ya da bir yanl›fl
yaz›m hatas› var. Sunumunun bafl›nda, çal›flt›¤› “Kütahya yol güzergâh›nda 7000 tafl›t/saat”
dedi. San›yorum orada kastetti¤i y›ll›k ortalama günlük trafik.

NURAN BA⁄IRGAN- 

Günlük trafik, evet…

HAL‹M CEYLAN-

Orada bir aç›kl›k, yani rakamlarda fley olmas›n. Y›ll›k
ortalama günlük trafik 7000 tafl›t/saat, çünkü bizim kara-
yollar›m›zda o çok yüksek de¤er. Tabii sana sorum pek
yok. 
Üçüncü soru Mustafa bey’e. fiimdi tabii, fayda fonksi-

yonunun konum-zaman de¤erinde flu eriflilebilirlik olarak alg›lanabilir mi; tabii burada erifli-
lebilirlik olarak alg›lasak bile çal›flmada buraya kadar var da, alg›lad›k, eriflilebilir dedik ve-
ya fayda dedik, bu fonksiyonu nas›l belirleyece¤iz? Yani nas›l bir düflünce sistemi gelifltiri-
yorsunuz, iflte buras› çok önemli. “Oradaki potansiyel eriflilebilirlik olarak kullan›labilir” de-
din, ama o potansiyele eriflilebilirlik de¤eri, yani nas›l bir fonksiyon kullanaca¤›z ki o potan-
siyel eriflilebilirli¤in bir fonksiyonu olsun. Teflekkür ediyorum.

SERHAN TANYEL –

Buyurun. 
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GÖKMEN ERGUN- 

Benim sorum de¤il de, son konuflmac›ya bir fley söylemek istiyorum. fiimdi, bireysel seçim
modelleri için Moshe Ben-Akiva’yla bafllad›n›z. Ondan öncesi de var onun, mesela Univer-
sity of California’da Daniel Mc Fadden var, Thomas Lisco var, yani o bireysel seçim model-
leri Moshe Ben-Akiva’dan çok önce bafllad›. Oysa onlardan da en az›ndan bir bildirinizde
bahsetmeniz laz›m. Ondan sonra oradaki utility fonksiyonundan bahsederken dediniz ki “bu
do¤rusal regresyonla kalibre edilir” orada tamamen yan›ld›n›z. fiimdi, multinomial logit de-
nilen bir model var, oradaki utility modeli multinomial logit model kullan›larak yap›l›r. Log-
sam, logaritmik toplam dediniz, o yap›ld›ktan sonra yap›l›r. Lütfen biraz da onlar› inceleme-
nizi tavsiye edece¤im. Teflekkürler. 

SERHAN TANYEL –

Evet, baflka sorusu olan? Say›n ‹smail fiahin.

‹SMA‹L fiAH‹N (Y›ld›z Teknik Üniversitesi)- 

Sorum Berk’e. Sunumunda söylemifl olabilirsin, belki ben kaç›rd›m. Karma ak›m modelle-
rinin di¤er modellere göre, yani ince ve kaba modellere göre mademki çal›flt›n üstünlükleri-
ni birkaç cümleyle tekrar s›ralarsan›z sevinirim. Bir de model testiniz sadece ak›m hacmine
göre veya ak›m de¤erine göre yapt›n›z san›r›m. Di¤er parametreler, mesela h›z bunlar›n içe-
risinde olabilir. 

H›za göre de bir test yapmak gerekir mi? Yo¤unluk diyece¤im, ama oradan iflgal oran› ölçü-
lebilen büyüklük oldu¤u için iflgal oran›na göre de bir test yapmak mümkün olabilir diye dü-
flünüyorum. Modelin kalibrasyonu aç›s›ndan özellikle son derece önemli. Sa¤olun.

SERHAN TANYEL – 

Evet, baflka soru? Benim bir iki tane sorum var, ben de onlar› soray›m. ‹lk sorum Say›n Ba-
¤›rgan’a: ‹ki tane kavflaktan söz ettiniz. Bu kavflaklar›n tipleri belli mi, yani benzer tiplerde
mi yoksa farkl› özellikler mi tafl›yorlar? 

Çünkü ‹zmir-Çanakkale yolu üzerinde de bölünmüfl yol inflaatlar›n›n yap›ld›¤› kesimlerde
veya flehirleraras› kara yollar›nda benim gözlemledi¤im yuvarlak ada kavflak olarak adland›-
rabilece¤imiz, fakat geometrilerinde baz› problem olan kavflaklar da var. Bunlar her ne ka-
dar güvenli kavflaklar olarak tan›mlansalar da, bu kesimlerde baz› problemler ç›kabilece¤ini
düflünüyorum. 
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Di¤er sorum da asl›nda Say›n fiahin’in sorusuna benzer bir soru olacak herhalde. fiimdi üç
ayr› modellemeden söz ediyoruz, fakat sizin üretti¤iniz model bir mezoskopik model olma-
s›na ra¤men sonuçlar›n benzerli¤i bir makroskopik modele benzer gözüküyor. Bir mezosko-
pik model olarak adland›rd›¤›n›z kontramla aralar›nda çok büyük fark var. Neden böyle ol-
du¤unu daha aç›k bir hale getirme flans›n›z var m›? Evet, ilk önce say›n Çeliko¤lu’ndan ce-
vaplar almaya bafllayabiliriz diye tahmin ediyorum.

H‹LM‹ ÇEL‹KO⁄LU-

Teflekkür ederim. Öncelikle Halim bey’in sorular›n› cevap-
layay›m. ‹lk sorusu san›r›m kontram modelinde 5 m/sn2 ci-
var›nda ivme hesaplad›¤›m›zd›. Burada biz modelin s›nama-
s›n› yaparken kontram modelinin paketini kullanmad›k, al-
goritmas›n› kulland›k. Kontram modeli zaten kendisi ivme
hesab› yapm›yor, dolay›s›yla ard›fl›k hesapla da iki h›z de¤e-
rine göre biz kendimiz hesaplad›k. Ona göre hesaplanan iv-
meler, bizim kendi hesaplad›¤›m›z ivmeler. Bunun nedeni de
flöyle: Asl›nda bu modelleri tabii çözmek için ayr›klaflt›rd›k.
Her modelin daha iyi sonuç verdi¤i bir ayr›klaflt›rma boyutu
vard›. Kontrama göre yapt›¤›m›zda öteki iki Fris’›n modeli ve Merchant’›n modeli için ve
ayr›ca kendi modelimize göre yapt›¤›m›z ayr›klaflt›rma, Kontram modelinde yapt›¤›m›z ay-
r›klaflt›rma boyutundan çok daha farkl›yd›. Onda daha uygun sonuç vermesi için yap›labile-
cek bir ayr›klaflma, dolay›s›yla biz öteki üç model için daha uygun olan ayr›klaflt›rma boyu-
tunun sonuçlar›n› burada irdeledik. 

Yine Halim bey’in ikinci sorusuna cevap vereyim. Seyahat sürelerinin kontramdan daha
uzun oldu¤unu söylemedim. En uzun seyahat süresini kontram modeli hesaplad›, ama tabi
bu modelin daha art›s› seyahat süresinin, yolculuk süresinin yüksek olmas› ve eriflilebilen en
düflük h›z de¤erinden düflük olmas›. Modellerin bilhassa trafik atama çözümlemeleri yap›l›r-
ken t›kan›kl›k etkisinin daha iyi irdelenmesi aç›s›ndan hesaplanmas› istenen, gösterilmesi
gereken grafikler. Bunu ifade etmemizin nedeni buydu. Afl›r› doygun durumlar için ivme sa-
bit mi dediniz. Evet, afl›r› doygun durumlar için bir sürünme h›z› atad›¤›m›z› söylemifltim.
Tabii ki bu durumda ivme sabit oluyor. Sorular› ve tavsiyeleri için teflekkür ediyorum. 

‹smail Beyin sorular›na cevap vermeye çal›flay›m. Karma boyut modellerinin öteki modelle-
re göre daha pozitif yönlerinden bahsetmemi istediniz. Tabii bizim burada en önemli elde et-
ti¤imiz sonuç, ivmeye göre daha gerçekçi bir kullan›c› davran›fl› modellemesi. Buna kulla-
n›c› davran›fl modellemesi diyoruz, çünkü biz tafl›tlar›n her birini tek tafl›t boyunda al›p, bu-
na göre benzetim yapt›k, fakat sonuçlar›n›n baflar›mlar›n› toplulaflt›r›lm›fl olarak ifade ettik.
Mesela kaba boyut bir modelde ivme davran›fl›n› modellemek isterseniz, modele birinci mer-
tebe modellerine bir sezifltirme eklemeniz gerekiyor. 
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Bu, ikinci mertebeden sürekli bir diferansiyel denklem oluyor ve böyle modeller zaten çözü-
lemiyor. Bilhassa Fransa’da INRETS enstitüsünde bu konuyla ilgili yap›lan çal›flmalar var,
ama o çal›flmalar›n hiçbiri uygulamaya yönelik de¤il. Karma model özelli¤i olarak bundan
bahsedebilirim; pozitif yönü. H›z ve yo¤unlukla kalibrasyon yapmad›¤›m›z› söylediniz. Bu-
nu yapabilmemiz için elimizde gerçek veri yoktu, sadece giren ak›m hacimleri ve ç›kan ak›m
hacimleri vard›, olsayd› yapard›k. 

Serhan bey’in sorusu: Bizim karma boyut modelimizin kontram modelinden fark› tabi ki iv-
meyi dikkate alarak hesapl›yor olmas›. Teflekkür ederim.

SERHAN TANYEL -  

Evet, Say›n Ba¤›rgan. 

NURAN BA⁄IRGAN- 

Halim hocan›n sorusuna cevap vermek istiyorum. Hakl›s›n›z hocam yazmad›m ve telaffuz-
da etmedim, y›ll›k ortalama günlük trafi¤i kastediyoruz. Kavflak tipleri de belli, 4’ncü kilo-
metredeki kavflak yuvarlak ada kavflak, di¤eri de T kavflak; sinyalizasyonu olmayan iki tane
kavflak. 

SERHAN TANYEL - 

Evet, Say›n Özuysal.

MUSTAFA ÖZUYSAL- 

Öncelikle Say›n Mete Orer’in sorusundan bafllamak istiyo-
rum. Bulan›k mant›¤a dayal› mod türü seçimi ve güzergâh
seçimi yap›lmas› mümkün mü, demiflti kendisi. Bu konuda
ben birkaç çal›flma inceledim, gerçekten baflar›l› sonuçlar ve-
ren araflt›rmalar mevcut. Örne¤in ‹TÜ ‹nflaat Fakültesi’nin
profesörlerinden Say›n Haluk Gerçek’in yönetti¤i son za-
manlarda biten bir doktora çal›flmas› var. Onda bulan›k man-
t›k ve yapay sinir a¤lar›yla ulafl›m türü seçimi ele al›nm›fl.
De¤iflik, farkl›, esnek hesaplama yöntemleri kullan›lm›fl, hat-
ta Fuzzy and Neural dedi¤imiz ikisinin kombinasyonu olan
ara bir yöntem de kullan›lm›fl. 

Ayr›ca ulafl›m türü seçimiyle beraber güzergâh belirlenmesiyle bir sonraki aflamada karfl›m›-
za ç›k›yor. Güzergâh belirlenmesinde de örne¤in NM2 ad›nda bir planlama yaz›l›m› var, bu-
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nun içinde genetik algoritmaya yönelik uygulamalar, o da fuzzy and neural gibi esnek he-
saplama yöntemlerinden bir tanesi. Genetik algoritma özellikle, asl›nda benim bahsetti¤im
üzerinde durdu¤umuz bu eriflilebilirlik konusunda kullan›m› daha rahat görünüyor, çünkü
fuzzy and neural sistemlerde biz katsay› elde edemiyoruz. Yani girdi ve ç›kt› olarak elimize
bir karakutu olarak tan›m›n içeriden de gerçekleflti¤i sonuçlar ç›k›yor, ama genetik algorit-
ma da s›n›r denklemler oluflturularak katsay›lar elde etmek mümkün ve bu da daha faydal›,
daha elle tutulur sonuçlar veriyor. Genetik algoritmay› zaten bir sonraki aflamalarda doktora
çal›flmamda da denemeye çal›flaca¤›m. Say›n Halim Ceylan’›n sorusundan bahsedecek olur-
sak, potansiyel eriflilebilirli¤in nas›l oluflturulabilece¤ini sormufltu Say›n hocam. Burada bil-
diri metninde 7 nolu denklemle ifade edilen potansiyel eriflilebilirli¤i, burada biz genlefltiril-
mifl maliyetin potansiyeli olarak elde edebiliyoruz. En basitinden, yani ilk akla gelecek fikir:
Biz bu yolculuklar›n genleflmifl maliyetini biliyorsak, örne¤in kent iç yolculuklar için belli
zonlar için veya araflt›rmalar sonucu elde edilecek standart yolculuk genellefltirilmifl maliyet-
lerine dönüfltürebilmemiz mümkün.

En az›ndan, mesela süreyi dikkate alal›m, örne¤in 1,5 saat içinde kent içi yolculuklar›n ta-
mam› bitmelidir gibi bir kriter koyduk diyelim -ki böyle kaba bir flekilde konmas› da tabii
do¤ru olmaz, araflt›r›lmas› gerekir- buradan hareketle bu 1,5 saatlik süre içinde, bu gerçek-
leflmifl maliyet içinde ne tür bir ulafl›m olanaklar› kentin yap›s› ve sosyoekonomik de¤iflken-
ler ba¤lam›nda ortaya ç›k›yor, bu ortaya konulabilir ve bu bize bir nevi bafllang›ç-bitifl mat-
risinin sa¤layaca¤› potansiyel durumu ortaya koyar. Tabii bu en genel yaklafl›m, bunun ma-
tematiksel güvenilirli¤i test edilmeli. Daha sonraki aflamalarda de¤erlendirilmeli, ele al›nma-
l›. 

Say›n Gökmen Ergun’un sorusuna gelecek olursak, kendisi tabii Ben-Akiva konusunda ol-
dukça hakl›, belki ben eski literatüre çok hâkim olmayabilirim. Ben-Akiva’n›n konuyla ilgi-
li s›rf bu ifl için yazd›¤› kitaplar› var. Sanki ben daha çok onlara aflina oldu¤um için, herhal-
de onlar gözüme çarpt›¤› için o yüzden öyle söyledim. Do¤rusal regresyon tabi ki multino-
mial logit modeller de var. Ben burada sadece fayda fonksiyonuyla eriflilebilirli¤in felsefi
yaklafl›m›n› karfl›laflt›rmaya çal›flt›m, yani tabii ki çok daha kompleks modelleri var. Eriflile-
bilirli¤in de çok daha kompleks modelleri var, iflte bahsetti¤im gibi konum-zaman eriflilebi-
lirli¤i var. Fayda fonksiyonundan tabii çok daha gelifltirilmifl,  formlar› mevcut, ama burada
biz sadece en basit hallerini karfl› karfl›ya koymaya çal›flt›k. O yüzden o konuda da size hak
vermemek mümkün de¤il. Onun d›fl›nda herhangi bir soru var m›yd›; yeterli olmufltur uma-
r›m, teflekkür ediyorum.

SERHAN TANYEL – 

Evet, baflka sorusu veya katk›da bulunmak isteyen kimse var m›? Bu kongrenin son bildiri-
li oturumunu kapat›yorum. Saat 16:10’da atölye çal›flmas›nda tekrar bir arada olmak umu-
duyla görüflmek üzere…
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ATÖLYE ÇALIfiMALARI
ULAfiTIRMADA YANLIfi

YATIRIMLAR

OTURUM BAfiKANI:
GÜNGÖR EVREN



ATÖLYE ÇALIfiMASI:
ULAfiTIRMADA YANLIfi YATIRIMLAR

OTURUM BAfiKANI : GÜNGÖR EVREN

GÜNGÖR EVREN – 

De¤erli meslektafllar›m, de¤erli konuklar, sevgili ö¤rencilerim; tabii ki üç günün sonunda bu
saatte çok kalabal›k olam›yoruz. Sizlere kat›l›m›n›zdan dolay› teflekkür ederek sözlerime
bafllamak istiyorum. 

fiimdi belki an›msayacaks›n›z, 7’nci kongre ilk duyurusunda bir çok kentte ulaflt›rmaya ilifl-
kin plana ve etüde dayanmayan çal›flmalar ve gereklilikleri tart›flmal› ve pahal› projelerin
dikkatimizi çekti¤ini belirtmifl ve bu durumu incelemeyi önermifltik. Bu nedenle de atölye
çal›flmam›z› ulaflt›rmada yanl›fl yat›r›mlar konusuna ay›rmay› uygun bulduk. Önerdi¤imiz
do¤rultudaki bir çal›flma ya da bir bildiri, ‹nflaat Mühendisleri Odas› Adana fiubesi’nden Sa-
y›n Baflkan Ali Olgun’dan geldi. Bu anlamda baflka bir çal›flma olmad›. Biz bu oturumu, Sa-
y›n Ali Olgun’un bana verdi¤i dosyadan ö¤rendi¤im kadar›yla Adana’daki büyük yanl›fllar-
la dolu Adana olay›yla ilgili bafllataca¤›z. O tart›flmam›za bir bafllang›ç oluflturacak, ama flu
anlama gelmemeli bu: Bu Adana’daki ulaflt›rmaya iliflkin yanl›fl bir yat›r›m›n veya yanl›fl ya-
t›r›mlar›n tart›flma oturumu de¤il, o bu konuda bir aç›l›md›r. Elbette ki üzerinde durulabilir,
ama onunla s›n›rl› olmad›¤›n› bir yanl›fl olmamas› için belirtmek isterim.

Yanl›fl yat›r›m asl›nda dünyan›n her taraf›nda var, ama Türkiye’de çok fazla ve günümüzde
ise çok tehlikeli boyutlara varm›fl durumda. Zannediyorum bunu oturum s›ras›nda daha net-
lefltirebiliriz, ama yanl›fl yat›r›mlar deyince plans›z, projesiz, etüde dayanmayan yat›r›mlar,
yetersiz, eksik, yanl›fl plan, proje ve etüde dayal› yat›r›mlar, kredi al›nmas› dolay›s›yla belir-
li flekilde yönlendirilen ve yanl›fllara sürüklenen yat›r›mlar diye s›ralanabilir. Olay›n içinde
taraflar siyasiler, bizim planc›, mühendis meslektafllar›m›z ve de toplum var. fiimdi biz yan-
l›fl yat›r›m istedi¤imiz kadar ço¤altabiliriz, artt›rabiliriz. En çok da flu katl› kavflaklar var, alt
üst geçitler, onlar istemedi¤iniz kadar bol. Buradaki konuflmalar s›ras›nda da üzerinde durul-
du, ama bir tane daha böyle derli toplu bir örnek vermek gerekirse, burada üzerinde çok
konuflulan h›zl› tren projesi, ele al›nabilir. 

Ben h›zl› tren projesini -sürat treni, h›zl› tren, vesaire- bafl›ndan beri biliyorum. 1975 y›l›y-
d›, Ulaflt›rma Koordinasyon ‹daresi diye bir idare kurulmufltu. Çok al›fl›k olmad›¤›m›z bilim-
sel çal›flmalar yapan, ülkenin ulaflt›rmas›n› bilimsel yaklafl›mlarla planlamaya, sorunlar›n›
çözmeye çal›flan bir kurulufl ve bafl›nda da Say›n Mete Orer vard›. fiu anda en önde oturu-
yor, kendisini sayg›yla selaml›yorum. O çal›flmalar s›ras›nda bize de -‹stanbul Teknik Üni-
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versitesi’ne de- demiryolu kürsüsüne demiryolu projeleri yapt›r›yorlar, düflünebiliyor musu-
nuz? 1975 y›l› ve yeni demiryolu hatlar›n›n projeleri yap›l›yor. Arada s›rada bize u¤rard›,
Say›n Orer. Bir defas›nda iyi an›ms›yorum, yan›lmamak için kendisine dün akflam do¤rulat-
t›rd›m, bir geldi¤inde dedi ki: “Ankara-‹stanbul aras›nda bir h›zl› tren çal›flmas› bafllayacak.
Say›n Baflbakan Demirel bunu istedi veyahut da istemifl, ilgililere “Bafllay›n bu ifle” demifl.
Demifller ki “Projesi yok.” “Kardeflim siz mühendis de¤il misiniz? Bu güzergâh›n mutlaka
geçilmesi gereken bir yeri vard›r. Onu siz bilirsiniz, kazmay› oradan vurun” demifller ve
Ayafl Tüneli hikâyesi böylece ortaya ç›km›fl.” Gerçekten Ayafl’tan kazmay› vurdular ve bafl-
lad›. 

Ben Ankara-‹stanbul h›zl› demiryolu kadar etüdü bol bir proje bilmiyorum bu ülkede. Dün
Erhan Öncü arkadafl›m›z gösterdi, bir sayfay› dolduracak kadar etüt var. Ben bunlar›n 3 ta-
nesinin yan›nda yöresinde falan oldum, çok ciddi çal›flmalar. ‹stemedi¤iniz kadar çok çal›fl-
ma yap›ld›. Proje uygulamaya geçti. 1983-1993 ulaflt›rma ana plan›n›n ilk revizyon aflamas›
1986. Devlet Planlama Teflkilat›’nda da bu revizyon çal›flmalar› için çal›fl›l›yor. Ben bir ve-
sile ile Devlet Planlama Teflkilat›’na gitti¤im de “Nedir durumu, neler oluyor” falan dedi¤im
de bana dediler ki “1200 km otoyol girdi devreye.” Ama benim bildi¤im ana planda -ana pla-
n› yapan arkadafllar›m›z burada- böyle 1200 kilometrelik otoyol falan yok, ama Ankara-‹s-
tanbul demiryolu planda var. 

1986 y›l›ndan bafllayarak, plan› olmayan, etüdü olmayan, projesi olmayan otoyollar h›zla gün-
deme geldi ve bu h›zl› demiryolu da bir talihsiz Ayafl Tüneli göçü¤ünün de deste¤inde devre-
den ç›kt›. ‹flte dün anlat›ld›¤› gibi bugün de gel zaman git zaman ve hiç de¤ilse mevcut hatt›
rehabilite edelimden önce mevcut hatta, iflte bu “tilting body” dedikleri yatar gövdeli tafl›tla-
r› pazarlamak isteyen baz› firmalar›n teflvikiyle bu tafl›tlarla bir fley yapmak isterken “bu ta-
fl›tlar› çal›flt›rmak için de mevcut hatt› takviye etmek gerekir” uyar›s› üzerine “mevcut hatt›
takviye edelim, rehabilite edelim” diye bir fley ç›kt›. Bu amaçla ihale dosyas›n›, gördü¤üm bir
proje ihaleye ç›kt›. Bütün hatt›n rehabilitasyonu, dönemeçlerin düzeltilmesini amaçlayan bu
projeleri görseniz, flaflar kal›rd›n›z. Düzeltilmifl güzergah diye bir çizgi var, diyelim 5 tane dö-
nemeci kaps›yor, 5000 m yar›çap konmufl oraya. Nas›l olacak, nas›l geçecek böyle bir güzer-
gah belli de¤il. O kadar de¤iflik aflamalardan geçti, o kadar de¤iflti ki izlemesi mümkün de¤il.
Bugünkü gelinen nokta da Eskiflehir-Ankara aras›nda hat tamamlanmak üzere. 

Dün Erhan Öncü kardeflimiz demiflti ki “Bu tünel için 300 milyon dolar harcand›, bugünkü
parayla 700 milyon dolar eder. Hiçbir siyasi kalk›p “ben bu projeyi b›rak›yorum” diyemez.”
Ben duydum bunu diyeni, sizlerin de duymufl olman›z gerekir. Ulaflt›rma Bakan› iken Oktay
Vural televizyona ç›kt›. Rakam› yanl›fl hat›rlayabilirim, 1 milyar dolar m› dedi, 300 milyon
dolar m›, onu tam hat›rlayam›yorum. “Ey milletim, öyle bir yat›r›m var: Ayafl Tüneli. Bu
yanl›fl bir projedir. Bu proje art›k bitiyor ve bu kadar para da topra¤a gömülüyor. Milletim-
den özür diliyorum” dedi ve bitti o ifl. Yani söylenebiliyor. ‹flin ilginç yan› da kimsenin k›l›
k›p›rdamad›. Onu söylemek de o kadar zor de¤il, yani yanl›fl yapman›n hiçbir bedeli yok. Bu
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ülkenin s›rt›na yüklenen milyarlarca dolar›n nas›l heba edildi¤ini sormak olana¤› yok, üste-
likte bu olanaks›zl›k karfl›s›nda insanlar›n da bunu dile getirme gibi bir arzusu bile yok, böy-
le bir tepkisi bile yok. 

O günden bu güne gelirken müthifl yanl›fl diyebilece¤imiz yat›r›mlar var. Plan› yok, etüdü
yok, hiçbir fleyi yok; Yeditepe’ye yedi tünel, Bo¤az Köprüsü karayolu tüneli, daha do¤rusu
otomobil tüneli, 3’ncü köprü. Bu yanl›fl yat›r›mlar›n geliflmeleri öyle h›l› ve gözlerden ›rakki
nereden yakalayaca¤›n›z› bilemiyorsunuz. Plan tan›mayan siyasi sabah kalkm›fl “bu yat›r›m›
yapaca¤›m” demifl. Öbür tarafta bak›yorsunuz, projelendirme s›ras›nda ak›l almaz yanl›fllar
olmufl. Anadolu’da bir laf vard›r: “Ört ki ölem” derler. Yani bu çaresizli¤in iflaretidir, yapa-
cak bir fley yok. Bugünkü konuflmalarda bizi böyle bir çaresizlik noktas›na getirecek, ümit-
sizli¤e itecek noktalar olabilir, ama bizim bugünkü iflimiz, görevimiz çaresizlikleri duyum-
samak de¤il. Lütfen, benim bafllang›çtaki ricam: Bu yanl›fll›klar› ortaya koyal›m, ama bu
yanl›fll›klara nas›l karfl› ç›kabilece¤imizi, bir mücadeleyi nas›l yapabilece¤imizi, bunun bi-
linçlenmesini, bilgilenmesini nas›l yapaca¤›m›z›, böylece nas›l bir mücadele kültürü olufltu-
raca¤›m›z› dile getirmeleri, bunun yollar›n› söylemeleridir, hatta giderek somut bir tak›m
önerilere var›l›rsa, bugünü anlaml› olarak de¤erlendirmifliz demektir. Benim söyleyecekle-
rim bafllang›ç olarak bundan ibaret. Say›n Olgun’u Adana’n›n o müthifl yanl›fl›n› anlatmak
üzere kürsüye davet ediyorum. Biliyorsunuz, süreniz 15 dakika Say›n Olgun.

AL‹ OLGUN- 

Say›n baflkan, sayg›de¤er hocalar›m, sayg›de¤er meslek-
tafllar›m, ben burada ulaflt›rma konusunda uzman bir heye-
tin önünde konuflurken çok heyecanl›y›m, çünkü hocalar›n
önünde akademik olarak konuya hâkim olmadan konufl-
mak benim için oldukça zor. Lütfen, hatalar›m›z varsa ba-
¤›fllay›n. 

Adana, bir yanl›fl yat›r›m örne¤i olarak Adana hafif rayl›
sistem projesi, Adana’da kamuoyu taraf›ndan oldukça bi-
linen bir konu. Biz bunu Türkiye gündemine tafl›ma karar›n› geçen sene 29-30 Eylül 2006
tarihinde TMMOB Adana Ulafl›m Arama Konferans›’n›n sonuç bildirgesinde de belirtti¤i-
miz gibi karar alm›flt›k ve önümüzdeki benzeri TMMOB’nin toplant›s›nda bunu gündeme
getirece¤iz. Bildirimizin özü Adana hafif rayl› sistemi proje ve uygulamas›nda amaçlanma-
s› gereken kamu yarar›ndan uzaklafl›lmas›, planlama ve mühendislik hatalar›yla dolu, ta-
mamlanamayan bu yap›n›n Ulaflt›rma Kongresi gündemine getirilmesinde yarar gördü¤ü-
müz için bunu önerdik. Bu imkân› verdi¤i için Say›n Baflkan’a, say›n kongre yetkililerine te-
flekkür ederiz. Bildirimizin anahtar sözcükleri rayl› sistem, kamu yarar›, planlama, mühen-
dislik ve yanl›fl yat›r›m. Önümüzdeki dakikalarda bunu s›k s›k tekrarlamak durumunda ola-
ca¤›m. Bu sunuflu yapmaktaki amac›m›z, ülkemizde yerel yönetimler eliyle yap›lan, özellik-
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le d›fl kaynakl› yat›r›mlar›n merkezi bir yap› taraf›ndan denetlenmesi, önceliklerin yerelden
ziyade ulusal ölçekte belirlenmesi, belediyelerin kredi ald›klar› ülkelerin rayl› standard›n› ül-
kemize tafl›nmas›n›n önüne geçilerek ulusal bir rayl› sistem standard› oluflturmak suretiyle
d›fla ba¤›ml›l›¤›n en aza indirilmesi, bu alanda üretim yapan yerli firmalar›n at›l kalmas›n›n
önüne geçilmesi ve yerli imalat›n teflvikini amaçl›yoruz. ‹hale açan her belediyenin ayr› bir
birim fiyat tarifi oluflturmas›n›n önlenerek ulusal ölçekli bir rayl› sistem birim fiyat› olufltu-
rulmas›n› amaçl›yoruz ve Adana’da yap›lan rayl› sistem inflaat›nda yaflanan yanl›fll›klar›n
ondan sonra yap›lacak ifllere emsal teflkil etmesinin önlenmesini amaçl›yoruz. Nihayetinde
yerel ölçekte idarenin, yani Adana Büyükflehir Belediyesi’nin hafif rayl› tafl›ma sisteminin
inflaat›n›n devam›nda ve buna benzer di¤er ifllemlerde benzeri kamuyu zarara u¤ratacak ve
ça¤dafl yaklafl›mlardan uzak yat›r›mlar›n önlenmesini amaçl›yoruz. Ben sunuflumda yat›r›m
hakk›nda k›saca bilgi verece¤im, tarihçeyi k›saca özetleyece¤im ve ondan sonra uzmanlar›n,
hocalar›m›z›n birlikte tespit etti¤imiz, elefltirilecek noktalar› size sunmaya çal›flaca¤›m.

Adana hafif rayl› tafl›ma sistemi projesinde 13300 m uzunlu¤unda 4 yeralt›, 10 yerüstü istas-
yonu olan, d›fl krediyle finanse edilmifl, bafllang›çtaki keflif ihale bedeli 339 milyon dolar ve
teklif alma usulü birim fiyat, o yöntemle ihale edilmifl bir proje. Bu projenin inflaat iflleri ka-
lemi 130 milyon dolar, elektromekanik ifller ise 209 milyon dolar olarak bafllang›çta belir-
lenmifl. Projenin geliflim ad›mlar›na bakt›¤›m›zda, Eylül 1990 tarihinde Adana Büyükflehir
Belediyesi taraf›ndan ihale edilen Adana kent içi ve yak›n çevre ulafl›m ve toplu tafl›m etüt-
leri Temmuz 1992 tarihinde tamamlanm›fl. Çal›flman›n finansman›nda ise Amerikan hükü-
meti ticari gelifltirme program›ndan kaynak temin edilmifl. Bu 4 Temmuz 2000 tarihinde in-
flaat›n yüzde 40’› tamamlanm›fl ve projenin tümünün tamamlanmas› için 194.2 milyon dolar
ek krediye ihtiyaç oldu¤u tespit edilmifl. Bu tespite göre ilk keflif tutar›n›n yüzde 57’si gibi
gözüken bu ek kredi talebi sadece inflaat iflleri kalemleri aç›s›ndan bakt›¤›m›zda, inflaat iflle-
rinin yüzde 154 gibi bir art›fl kredi talebine tekabül etmektedir. Oysa hem ihale sözleflmesin-
de, hem de genelde benzeri ihalelerde art›fl oran› yüzde 30 civar›nda kabul edildi¤i takdirde
buras› oldukça ilginçtir. O tarihte inflaat durmufltur. 

Yaklafl›k 1996 y›l›nda sözleflmesi yap›lm›fl, 1999’da ifle bafllanm›fl, 1999’da ek kredi talebin-
de bulunulmufl ve bu süreç içerisinde ‹nflaat Mühendisleri Odas› bu projeyi detayl› bir flekil-
de takip etmifl, incelemifltir. 19 Ekim 2000 tarihinde ‹nflaat Mühendisleri Odas› Adana fiu-
besi konuyla ilgili bir rapor haz›rlam›fl ve bunu yay›nlam›fl, ilgili kurumlara rapor da¤›t›lm›fl.
31 Ekim 2000 tarihinde Seyhan Oteli’nde konunun uzmanlar› ve belediye yetkililerinin de
oldu¤u bir toplant› da bu rapor tart›fl›lm›fl. 21 Kas›m 2000 tarihinde bizim, baflta Cumhurbafl-
kanl›¤› olmak üzere ilgili kurumlara göndermifl oldu¤umuz raporlardan de¤il, ama bir tek
Cumhurbaflkanl›¤›ndan cevap gelmifl. 2 fiubat 2001 tarihinde bu, Cumhurbaflkanl›¤›n›n em-
riyle süren inceleme ve soruflturmada da Baflbakanl›kta odam›z temsilcilerinin de kat›ld›¤› il-
gili bakanl›klar›n ve belediyenin kat›ld›¤› bir toplant›da bu konu tart›fl›lm›fl. 1 Mart 2001’e
müfettifller Adana’da bu konuyu incelemeye gelmifller. 19 Mart 2001 tarihinde inceleme ra-
poru tamamlanm›fl, ama çok ilginçtir inceleme için Adana’ya gelen müfettifllerin hiçbir ta-
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nesi odam›z›n kap›s›n› çalmam›flt›r. Bu inceleme raporu neticesine bakt›¤›m›z zaman, görev-
lendirilen müfettifllerin, flu an odam›z›n çeflitli yerlerinde de görevli baz› isimlerin de içinde
oldu¤u bu müfettifllerin adeta bu projenin temizlenmesi ve aklanmas› göreviyle Adana’ya
geldi¤i tespitini yap›yoruz. 

Tabii bu arada inflaat durmufl vaziyette. 29-30 Eylül tarihlerinde Say›n hocam›z Mete Orer,
Erhan Ö¤üncü, Say›n Ayd›n Erel’in de çok önemli katk›lar›n›n oldu¤u 2 günlük bir arama
konferans›nda bu konu bafltan sona de¤erlendirilmifltir. Birinci gün yerinde tespit edilmifl,
ikinci gün tam gün bir salon toplant›s›nda bu konu enine boyuna tart›fl›lm›flt›r. 2007 tarihi iti-
bariyle inflaata kald›¤› yerden devam edilmifltir. fiu anda inflaat devam ediyor, hedeflenen o
ki 2009 yerel seçimlerinden hemen önce bu projenin bitirilmesi amaçlan›yor. 

fiimdi bu projeyle ilgili olarak bafllang›çtan itibaren hikayesine hâkim olan Erhan bey de bu-
rada. Baz› teknik sorular› benden ziyade Mete hocam, Erhan bey cevapland›racaklar. fiimdi
burada bizim tespit etti¤imiz baz› hatalar var, bunlar› size sunmaya çal›flaca¤›m. Bu slayt in-
flaat›n durdu¤u esnada, o zaman Erhan bey’in de çok dikkatini çekmiflti; içerisinde çok say›-
da boyu 30-40 cm’ye varan bal›klar›n yetiflti¤i bir inflaat kal›nt›s›. Kentte ulafl›m araçlar› bir
orkestran›n enstrümanlar› gibi idare edilmelidir bize göre, ama Adana’da orkestra flefi ve ana
enstrüman yoktur. Bütçeye uygun sistem kurulamam›flt›r. Depo yeri seçimi yanl›fl ve pahal›
olarak çözülmüfltür. Bu depo yeri seçiminden dolay› 20-30 milyon dolarl›k ekstra bir gider
söz konusudur. Olmas› gerekenden çok yüksek, ekonomik olmayan standartlar kullan›lm›fl-
t›r. Adana’da bafllang›çta önerilen h›zl› tramvay, büyük ölçüde hemzemin olarak önerilmifl-
ti, ihale yap›ld›ktan sonra hafif metro sistemine dönüfltürülmüfltür. Müteahhidin her aflama-
da yönlendirilmesine ba¤l› kal›nm›flt›r. Bu güzergâh de¤iflikli¤i sonucu güneyde E 400 diye
bildi¤imiz flehirleraras› yolun alt›na girilmesi, ifl program ve maliyetlerini olumsuz etkile-
mifltir. Ulafl›m ana plan› olmadan, ulafl›m etüdü yap›lmadan, uygulama projesi yap›lmadan
hafif rayl› sistem ihale edilmifltir. Müteahhidin haz›rlad›¤› projelerin belediye taraf›ndan
onaylanmas› yoluna gidilmifltir, çünkü belediyede belediye ad›na bu ifli takip edecek uzman
bir kurul ya da kifliler mevcut de¤ildir. 

Sistemin iflletmeye girmemesinden dolay› imalat› tamamlanm›fl veya depoya al›nm›fl elek-
tromekanik elemanlarda ve raylarda oksitlenme bafllanm›fl olabilir. Araçlar›n ekonomik
ömürlerinde azalma olmufltur. Ray ve vagon bildi¤imiz gibi birlikte çal›fl›r. ‹flletmeye geçil-
memesi, temas yüzeyi uyumu aç›s›ndan sak›ncalar do¤urur diye düflünüyoruz. Arama kon-
ferans›nda say›n hocalar›m›z›n tespitlerine göre traversler aras› aç›kl›k, kent içi rayl› sistem
standartlar›ndan daha k›sa, 60-64 cm olarak projelendirilmifl. Traverslerin boyu yüksek h›z
standartlar›nda, 245 cm civar›nda projelendirilmifl, oysa uzmanlar›m›za göre bu boy daha
ekonomik olarak boyutland›r›labilirdi. Mevcut travers sistemi pahal› ve iflletme sorunlar›
var. Belirli kal›nl›kta beton ile bu sistemi çözmek daha uygun. Zemin kötü oldu¤u müddet-
çe iflletme esnas›nda balast› her zaman çökme olabilir tespiti yap›yoruz. fiu an mevcut inflaa-
t› yap›lan sistemde iki hat aras›nda enine mesafe aç›kl›¤› oldukça büyük, bu hatal› ifllem ray-
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l› sistemin sa¤›nda ve solundaki mevcut karayolunun daha fazla daralmas›na yol açm›flt›r.
Hafif rayl› tafl›ma sisteminin yol ve binalara olan dinamik etkisinin de yeterinde dikkate al›n-
mad›¤›n› düflünüyoruz.

Yer alt› suyu sorunundan dolay› flehrin güneyinde Valilik-Kuru Köprü aras› hemzemin ol-
mas› gerekirken tünel geçiflleri yap›lm›flt›r. Bu nedenle iflletme esnas›nda kal›c› drenaj sorun-
lar› söz konusudur, bu da iflletme sorunlar›na yol açabilecektir. Elbette bu bir tercih nedeni-
dir, siz yeralt›ndan geçmeniz gereken yerde bunu yapmak durumundas›n›z, bunun bir eko-
nomik maliyeti var. Mevcut viyadükler üzerinden yap›lan hafif rayl› tafl›ma sisteminin ifllet-
mesi bile, özellikle arama konferans›nda hocalar›m›z›n tespitleri do¤rultusunda bir sorun yu-
ma¤›d›r. Mevcut yap›lanlar›n büyük bölümü gereksizdir. Sistemi yeni bafltan incelemek ve
en ekonomik olarak revize etmek gerekmektedir. Yine konferanstaki tart›flmalar içerisinde
ve bir televizyon program›nda Mete hoca -ki toplant›n›n en genç, en dinamik kat›l›mc›s›yd›-
bizim Adana’da flimdiye kadar hiç söylemedi¤imiz bir fley söyledi “Bu sistem komple sökü-
lüp at›lmal›d›r, mevcut malzemeleri de bir flekilde de¤erlendiririz merak etmeyin, ama bu fle-
kilde de radikal bir ç›k›fl olmufltu. 

Adana hafif rayl› sistem projesi incelendi¤inde, projenin güzergâh› dahi kesinlefltirilmeden
ve ciddi programlar oluflturulmadan, plans›z bir flekilde ihale edildi¤ini tespit ediyoruz. Sis-
temde var olan yanl›fllar daha da a¤›rlaflt›r›larak uygulamaya esas al›nd›¤›n› tespit ediyoruz.
Birim fiyatlar, bilinçli seçilen bir tak›m katsay›larla kamu aleyhine artt›r›lm›fl ve önemli ma-
liyet art›fllar›na neden olmufltur. ‹nflaat, mekanik, elektrik, elektronik ve sinyalizasyon iflleri-
nin her birinin ayr› ifl ve imalat program› oldu¤u için ayr› ihale edilmesi ya da en az›ndan ifl-
mal teslimat program› da buna göre yap›lmas› gerekirken -biraz sonra örneklerini verece-
¤im- bunun tersi yap›lm›flt›r. Muhtelif yaz›lar meydana yay›nlanmas›na karfl›n flu ana kadar
imalat ve finansmana, borç geri ödeme dâhil ne kadar para harcand›¤› hakk›nda elimizde ke-
sin bir veri mevcut de¤ildir. Ulusal bas›n kurulufllar›nda da 700 milyon dolar rakamlar› ya-
z›lmas›na ra¤men flu andaki giderin bu rakamlar› idare taraf›ndan ne tekzip edilmifl ne de
onaylanm›flt›r.

Ülkemizde d›fl kaynakl› kredilerle yap›lan ifller mutlaka büyüteç alt›na al›nmal›. Adana’da
inflaat›n belirli k›s›mlar› yap›lan hafif rayl› sistemin tamamlanabilmesi için gerekli kolayl›k-
lar sa¤lan›rken ders al›narak, ikinci etab›nda ve baflka illerde yap›lacak benzer rayl› sistem
inflaatlar›nda ayn› yan›lg›lara düflmekten kaç›n›lmal›d›r diye düflünüyoruz. Trafik say›mla-
r›nda en yo¤un güzergâh olan Mücahitler Bulvar› ve Vilayet Önü’ndeki geçifller bitirilme-
den, ikinci etapta yer alan nehir geçifl köprüsü ve iflin sonunda kullan›lacak depo sahas› ön-
celikle yap›lm›flt›r, bu ifl program›na ayk›r› bir örnek, birazdan resimde göstermeye çal›flaca-
¤›m. Buras› depo, bu depo bafllang›çta ilk tespit edildi¤inde farkl› bir yerdeydi. Burada in-
flaat›n en fazla kar getiren hafriyat iflinden yararlanmak için buraya seçilmifl ve buraya yap›-
lan seçim buradaki de¤iflikli¤i 20-30 milyon dolar civar›nda bir art› belediyenin kayb› ol-
mufltur. Buras› Seyhan nehir geçifli, ta bafllang›çta araçlarla, vagonlarla birlikte hemen he-
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men ayn› tarihte imalata geçilmifl ve san›yorum 8 y›ldan beri iki taraf› aç›kl›kl› bir resim ola-
rak, ne oldu¤u baz›lar› taraf›ndan anlafl›lmayan bir yap› olarak burada durmufl. Arada bir bo-
ya at›larak hasar görmesi engellenmifltir. Bu da depodaki vagonlar›m›z, önce araçlar, vagon-
lar al›nm›fl, bir müddet Mersin’de depoda tutulmufl, Mersin’de bir sel vakas› da olmufl, sel
vakas›ndan etkilenen elektromekanik sistemlerin ar›zas› için ‹zmir’e götürülmüfl, daha son-
ra Adana’ya getirilmifl. Bu bir flantiye binas›, bu hak edifllerde bu flantiye binas›n›n bedeli
391.600 dolar, TL olarak hesapland›¤›nda ki o zaman 1 dolar 1,5 milyondu, yaklafl›k
693.132 milyar TL yap›yor. Bir baflka flantiye binas› ve bu flantiye binalar›ndan 6 tane var.
Buna göre 4.158 trilyon bir bedel ödüyor. Evet, merkez flantiye binam›z›n bedeli ise 4.072
trilyon lira, flu resimde gördü¤ünüz imalatlar›n karfl›l›¤›. 

Buradan baz› sonuçlara varmak istiyorum. Bugün ülkemizde rayl› sistemlerle ilgili bir ulu-
sal standart maalesef yok. Ülkemizde rayl› sisteme geçen her kent kredi ald›¤› ülkenin iste-
¤i do¤rultusunda ya da flirketin iste¤i do¤rultusunda bir standart oluflturmaktad›r. Bu neden-
le ülkemizde konuyla ilgili üretim yapan kurulufllar at›l kalmaktad›r. Zaten yetersiz olan ül-
ke kaynaklar›n›n verimli bir flekilde kullan›lmas› için bize göre ülkemizde ivedi olarak bir
rayl› sistem standard› ve rayl› sistem birim fiyatlar› oluflturulmal›d›r. Rayl› sistemlerle ilgili
yerli kaynaklar›n kullan›m›na öncelik verilmelidir. Kentlerimiz için çok büyük yat›r›mlar
olan bu tür projelerin fizibilite aflamas›nda kentinin ve onun temsilcileri olan mesleki ve si-
vil toplum örgütlerinin çal›flmalara kat›lmalar› sa¤lanmal›d›r. 

Bu çal›flmay› çok uzun y›llardan bu yana baflta ‹nflaat Mühendisleri Odas›nda yönetimde gö-
rev alm›fl meslektafllar›m›z olmak üzere, d›flar›dan, üniversitelerimizden katk› sa¤layan, flu
anda salonda Say›n Mete Orer, Say›n ‹smail Hakk› Acar, Say›n Ayd›n Erel, Say›n Erhan Ön-
cü ve ismini flu anda sayamad›¤›m çok say›da bilim adam› ve hocalar›m›z› Türk Mühendis
Mimar Odalar› Birli¤i ‹l Koordinasyon Kurulu’na ve burada bunu sunma imkân› veren sa-
y›n kongre yetkililerine çok teflekkür ediyorum, iyi çal›flmalar diliyorum.

GÜNGÖR EVREN – 

Teflekkür ederim Say›n Olgun. fiimdi salona s›ra geliyor. Murat Gökdemir’in daha önceden
peflin istedi¤i bir fley vard›. Burada da onu teyit etti hemen, bir de Mustafa Il›cal› bir cena-
zesi dolay›s›yla ayr›lmak zorunda kald›. Geldi¤inde söz al›p alamayaca¤›n› sordu, yani onun
öyle bir söz talebi var. Ayr›ca ilginçte olabilir, Say›n Belediye Baflkan›yla görüflmüfl. Say›n
Il›cal›’n›n buradaki görüflmelerden uzunca notlar ç›km›fl, nas›l ç›km›fl onu bilemiyorum. Ba-
z› konular› aç›klama gere¤ini duymufl. San›yorum Say›n Il›cal› zaman›n›n el verdi¤i ölçüde
onlara da de¤inecek. Onun d›fl›nda salondan söz almak isteyenleri mümkünse derli toplu tes-
pit edip, zaman ayarlamas›n› ona göre yapmak istiyorum. 

Evet, ‹smail fiahin, Zerrin Bayraktar, Saadettin Özen, Mete Orer, anlafl›l›yor ki bir s›k›nt›
yok. O zaman bafllayabiliriz. Sizden bafllayacakt›k de¤il mi, özür diliyorum. Murat Gökde-
mir sizden bafllayal›m, mümkünse 5 dakikay› aflmayal›m. 
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MURAT GÖKDEM‹R- 

Herkese iyi akflamlar deyip, sayg›lar sunuyorum. Ben öncelikle bu Ulaflt›rma Kongresini ve
bize bu ortam› haz›rlayan düzenleme kurulu, baflta Say›n hocam olmak üzere onun nezdin-
de ve ‹stanbul fiube yönetimine teflekkürlerimi sunuyorum. Ben, kendime göre yaflad›¤›m da
olmak üzere bir k›s›m yat›r›mlar› hesaplad›m, bunlardan birkaç tanesini sizlere sunmak isti-
yorum. En az›ndan kendim için diyorum ki “Bu yat›r›mlar bu tarzda olmamal›yd› veya ya-
p›lmamal›yd›.” Birincisinde ben kendim, her o tarafa otobüsle geçiflimde o s›k›nt›y› ve ora-
daki o sak›ncay› hep görürüm. Bu E 5 karayolunun Büyükflehir Belediye Baflkanl›¤›na geçi-
flinden sonra ilk yap›lan müdahalelerden ikisidir. Birisi hemen Göztepe giriflinde -izde çok
yap›l›r bu- parsel nezdinde el de¤ifltirdikten sonra o parselde imar de¤ifliklikleri yarat›l›r ve
o imar de¤ifliklikleriyle birlikte parsel baz›ndaki emsal yükseltilir. Bu yetmedi, Göztepe gi-
riflinden itibaren -Birinci Bo¤az Köprüsü çevre yolunun sonundaki arsadan bahsediyorum,
bölgeden bahsediyorum- oraya özel olarak müdahale edilerek ayr› yol yap›lmak için Gözte-
pe giriflini daha kuzeye do¤ru ve kuzey do¤uya do¤ru yol çekimi yap›ld› ve oraya müdaha-
le edildi. 

Yine Birinci Bo¤az Köprüsü giriflinde Altunizade Kavfla¤›’nda gidifl istikametinin tersine bir
paralel girifl ve ondan sonra tekrar geriye dönüp çevre yoluna girifl kavfla¤› yap›ld›. Zaten bu
bir kere sistemi itibariyle de tart›flmaya aç›yorum, bu ne kadar uygun? Siz ters istikamete gi-
dip, ondan sonra tekrar geri dönerek yola giriyorsunuz. Orada böyle ters bir kavflak ve siya-
si karara yönelik olarak verilen kavflakt›, tamam›yla proje d›fl›yd›, ama orada bu müdahale-
ler yap›ld›. Yine di¤er bir olay, en az›ndan benim bu kongre içerisinde yap›lan tart›flmalar-
dan ç›kard›¤›m da, edindi¤im de bilgiler, daha önceki edindi¤im bilgilerden de yararlanarak
flunu söyleyebilirim: fiimdi Marmaray hatlar› çal›flmalar› yap›l›rken 3’ncü bir hat çal›flmas›
do¤rudan do¤ruya yük tafl›mac›l›¤› anlam›nda veya ana hat olarak Ankara-‹stanbul aras›nda
yolcu tafl›mac›l›¤› anlam›nda düflünülüyor. Fakat bu 3’ncü hatt›n bu taraftaki son noktas› he-
nüz belirsiz, bu günkü Gebze’de mi duracak, bu tarafta m› kalacak, bunlar belli de¤il. Benim
de en az›ndan oradaki düflüncem flu, en az›ndan mevcut Haydarpafla Gar› korunmal›, en az›n-
dan ana hatt›n depo alan› olarak, iflletim alan› olarak korunmal› diye düflünüyorum ve radi-
kal bir anlay›fl›m da 3’ncü hatta karfl› oldu¤umu buradan söylüyorum, çünkü bugüne kadar
edindi¤im bilgiler ve söylenenler 3’ncü hat yap›ld›¤› takdirde mevcut olan tarihi doku içeri-
sindeki o istasyonlar›n bir k›sm›n›n kalkaca¤›, y›k›laca¤›n› yetkililer söylüyorlar. Ben zaten
en az›ndan o tarihsel dokunun bozulmamas› anlam›nda 3’ncü hatta karfl›y›m, e¤er yap›lacak-
sa bir baflka güzergâh seçilmeli ve Haydarpafla gar olarak korunmal›. Hem Marmaray’›n ba-
k›m›, iflletimi, söz konusu trenlerin depolanmas› aç›s›ndan da ayn› yeri korunarak, idari ve
iflletim anlam›nda söz konusu bina korunabilir. Oray› da depo olarak koyabilirler diye düflü-
nüyorum. 

Çok konufluldu bu duble yollar, bölünmüfl yollar diye nitelendiriliyor. Ben en az›ndan kendi
gördü¤üm yerlerde, özellikle Orta Anadolu’da çok ilkin programlar›na al›nd›: Burada bölün-
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müfl ikinci sefer, üçüncü sefer ayn› yollar›n yap›ld›¤›n› biliyorum, birço¤umuz da biliyoruz.
Nevflehir çevresinde san›rsam bir k›s›m yerlerde bu bölünmüfl yollar üçüncü kez ele al›narak
yap›ld›, gerekli kaplamalar›n veya en az›ndan yolun niteli¤i itibariyle çok düflük oldu¤u an-
lafl›l›yor. Ben, söz konusu siyasi erk programa da al›nd›¤› zaman bu yollar›n kesinlikle ken-
di yandafllar›n›n ifl alan› olarak ve kendi yandafllar›na kamusal kaynaklar›n aktar›lmas› için
bir araç oldu¤u düflüncesindeyim. Son gözlemlerimde de bunun bir k›sm›n›n böyle oldu¤u,
kendi yetkililerince de bu yollar›n niteliksiz olarak iyi yap›lmad›¤›n› karayollar› genel mü-
dürü o dönemde kendisi de söyledi, bir k›s›m yerler içinde soruflturma aç›ld›¤›n› hep biliyo-
ruz. Son olarak flunu söyleyebilirim, çok da önemli, sadece flunu geçmek istiyorum: Yedite-
pe’ye yedi tünel ‹stanbul’da projelendirilirken, projelendirmek demiyorum, zaten projesi de
yok, planlanmad› da, mevcut çevre plan›na da uygun de¤il. Köprülere yönelik söylemiyo-
rum, o ayr›. Bunu, önce 72 km diye söylendi, bildi¤im kadar›yla 90 kilometrelere yaklafl›-
yor. Acil proje niteli¤inde söylendi. Acil proje niteli¤inde 90 kilometre tünel nas›l yap›l›r,
nas›l bir acil trafik sorunu çözülür, bunu da gündeme getiriyorum. Çözüm olarak flunu söy-
lüyorum hocam, ben ‹nflaat Mühendisleri Odas› Genel Kurulu’nda da söyledim: Bu tür yat›-
r›mlar için belki TMMOB düzeyinde bir komisyon kurulup, Türkiye’deki büyük yat›r›mla-
r›n izlenilmesi, rapor edilmesi, kamuoyuna yans›t›lmas› do¤rultusunda bir çal›flma yapma-
m›z laz›m. Bunu ayr›ca kendi flubeler kendi bölgeleri için bu tür çal›flmalar› -mesela Adana
için teflekkür ediyorum, böyle bir çal›flma yapm›fl- böyle bir izlenimle kamuoyuyla paylafla-
rak, bunlar›n yanl›fll›klar›n önüne geçebilme mücadelesini yapar›z diye düflünüyorum. Te-
flekkür ederim.

GÜNGÖR EVREN – 

Teflekkür ederim. ‹smail fiahin; isterseniz kürsüye gelin, Say›n Il›cal› sizi, Mete Orer’den
sonra s›raya yazd›m. Buyurun.

‹SMA‹L fiAH‹N (Y›ld›z Teknik Üniversitesi)- 

Teflekkür ederim Say›n Baflkan. Y›ld›z Teknik Üniversitesi ‹nflaat Mühendisli¤i Bölümü’n-
de ö¤retim üyesiyim. Son s›n›f seçimlik meslek derslerinden bir tanesi, benim verdi¤im ‹n-
flaat Mühendisli¤inde Sistem Analizi dersi. Bu ders içerisinde kulland›¤›m kaynaklardan bir
tanesinde karar vermeyle ilgili bir ifade var. Bizim Türkçe literatürde karar verme terimi ve-
ya deyimi çok s›kl›kla kullan›lmaz, ama yabanc› literatüre bakt›¤›m›zda bu konuda yaz›lm›fl
kitaplar var. Karar vermeyi flöyle tan›ml›yor, özellikle de yat›r›mlar aç›s›ndan “Karar verme,
kaynaklar›n geriye dönülemez biçimde kullan›lmas›d›r.” Burada asli unsur veya aktör karar
verici. Yönetimlerin de¤iflik kademelerinde de¤iflik karar vericiler söz konusu ve bu karar
vericilerin ald›klar› çeflitli kararlar söz konusu; iflte Büyükflehir belediye baflkan› gibi veya
Baflbakan gibi veya Bakan gibi. Kaynaklar›n geri dönülemez biçimde kullan›lmas›d›r, yani
bir karar verici karar›n› verip “fiuraya flu tünel aç›lacak, buraya bu viyadük infla edilecek, flu-



rada flu katl› kavflak infla edilecek” karar›n› verdi¤inde ve beton oraya döküldü¤ünde bir kay-
nak harcamas› söz konusu ve bu yat›r›mdan olumlu sonuç al›namad›¤› takdirde, yap›lan yan-
l›fl yat›r›mdan geriye dönüfl söz konusu de¤il, çünkü dökülen beton yerindedir, art›k bundan
geriye dönüfl söz konusu de¤ildir. Yani burada karar vericiler ve kaynaklar›n do¤ru veya
yanl›fl kullan›m› söz konusu ki burada da san›r›m bir ölçüde bunu tart›fl›yoruz. 

Yap›lan yanl›fl yat›r›mlar› ben kendimce Do¤urgan Yat›r›mlar olarak da isimlendiriyorum,
çünkü yap›lan yanl›fl yat›r›m, yani bir soruna getirilen yanl›fl çözüm ki o çözüm de¤il. Yan-
l›fl uygulama neticede sorunu çözmeyece¤i için ve yap›lan yat›r›mdan da geriye dönüfl kay-
naklar itibariyle söz konusu olamayaca¤› için yeni kaynak harcamalar›na yol açacakt›r, çün-
kü sorun ortad›r, hatta büyümüfltür. Bu yanl›fl kararlar varsa -ki var oldu¤u söyleniyor- bi-
linçli veya bilinçsiz al›nm›fl olsun -ki bunun alt›nda k›smen bilinç, k›smen de bilgisizli¤e da-
yal› bilinçsizlik var diye düflünüyorum- neticede yeni yat›r›mlara ister istemez yol açacakt›r
ki, günümüzde yaflanan ve gelecekte de yaflanan bu olacakt›r diye düflünüyorum. Bu yüzden
somut neler yap›labilir? Hocam›z›n da baflta söyledi¤i gibi evet, somut bir fleyler yapmam›z
gerekiyor, zaten bu kongrenin amaçlar›ndan bir tanesi. Her ne kadar bilimsel bir ortam ya-
rat›p, akademisyenler ve sektör çal›flanlar›n›n kendi içinde bilimsel bir ortamda çal›flma yap-
mas›n› sa¤lamakla birlikte ayn› zamanda güncel olan sorunlara da parmak basmak. Yeterli
mi; yeterli olmayaca¤› kan›s›na var›lm›fl ki “Somut olarak neler yapabiliriz?” fleklinde bir
aç›l›m isteniyor. 

Bu yapt›¤›m›z d›fl›nda baflka neler yapmal›y›z veya neler yapabiliriz? Hocam bunu söyledi-
¤inde akl›ma kendimce bir öneri geldi, sizlerin de san›r›m gelmifltir, bunlar› burada tart›fla-
ca¤›z. Burada niyet söz konusu, yani burada toplananlar›n kötü niyetli oldu¤unu kimse söy-
leyemez. E¤er bir tak›m yat›r›mlar›n yanl›fl yap›ld›¤› söyleniyorsa, bu sese cevap cevap da
verilmesi gerekiyor diye düflünüyorum. Baflbakan›m›z hocalar›m›za “‹flinizi yap›n” dedi, biz
de iflimizi yap›yoruz, bu da ifllerimizden bir tanesi. Bu sese kulak verilmesi gerekiyor, diye
düflünüyorum. Yani karar vericilerin, yat›r›mlar hakk›nda karar verenlerin bu sese kulak ve-
rip, beklentileri karfl›lamas› gerek diye düflünüyorum. Bizim öncelikli beklentilerimiz, yap›-
lan yat›r›mlar hakk›nda bilgi taleplerimizin karfl›lanmas›; bilgi gelecek ki somut bir flekilde
bir de¤erlendirme yapabilelim. Ön yarg›l› de¤iliz, baz› do¤rular var ki o do¤rular› tabii ki
söylemeliyiz. Hocam›n baflta söyledi¤i gibi “Planlarda yeri olmayan büyük yat›r›mlar›n ha-
yata geçirilmesi planlama anlay›fl›na ayk›r›” bu temel do¤runun dile getirilmesinde bir yan-
l›fll›k yok, ama e¤er bu yat›r›mlar yap›l›yorsa, yani karar vericiler bu yat›r›mlara karar ver-
dilerse, bunun gerekçelerini aç›klamalar› gerekiyor ve bizim de bunu test etme hakk›m›z var,
diye düflünüyorum ve bunu test edebilmemiz için de somut bir tak›m verilere, bilgilere ihti-
yac›m›z var. Bu taleplerimiz de karfl›land›¤› takdirde, kendi içimizde de¤erlendirmelerimizi
yap›p, somut katk›lar›m›z› da ortaya koyabiliriz diye düflünüyorum. Bu yüzden acaba yat›-
r›mlar›n gittikçe artmakta oldu¤u günümüzde, yat›r›mlar hakk›nda yanl›fl yat›r›mlar deneme-
yelim. Yap›lan yat›r›mlar hakk›nda günceli tart›flmaya dönük y›ll›k toplant›lar acaba yap›la-
bilir mi? Bu hem akademi kesiminin kat›l›m›yla hem de kamunun kat›l›m›yla, hatta özel sek-

174

7. Ulaflt›rma Kongresi Tart›flmalar Kitab›



törün kat›l›m›yla, çünkü a¤›rl› olarak iflleri yapanlar onlar, bunlar›n kat›l›m›yla fleffaf ve so-
mut tart›flma ortam› acaba yarat›labilir mi, diye düflünüyorum. Bir çözüm önerisi olarak bu
akl›ma geldi, bunu dile getirmek istedim. Sa¤ olun.

GÜNGÖR EVREN – 

Teflekkürler, sa¤olun. 

fiimdi somut öneriler geliyor, do¤rusu memnun oluyorum. Önce Murat Gökdemir’den sivil
toplumlar›n›n, odalar›m›z›n izleme görevi olabilece¤ini söyledi, bu konuda bir pilot çal›flma
yapabiliriz. ‹kinci somut fley, bana do¤rusu biraz da dokunakl› geliyor: Bir akademisyenin
“Ben çal›flma yapmak istiyorum, lütfen bana hiç de¤ilse bilgi verin” demesi bize art›k aka-
demisyenlere, çal›flanlara, uzmanlara, bu ülkenin insanlar›na bilgi verilsin, bilgilendirilsin;
neyin, nas›l yap›ld›¤› herkes taraf›ndan bilinsin. Yani dünkü Marmaray’la ilgili buradaki gö-
rüflmelerden ilgililerin, yetkililerin bile çok net bilgilere sahip olmad›klar› gibi bir izlenime
sahip olarak do¤rusu ben flafl›rd›m. 

Evet, Zerrin Han›m, sizden de böyle somut öneriler bekleyerek, konuflman›za bafllaman›z›
diliyorum. fiimdi bilgilendireyim de ben, 5 dakika dedi¤im, aç›kças› 5 dakikay› tutmuyorum,
ama hiç de¤ilse abart›lmadan herkes söyleyece¤ini söylesin. fiu ana kadar 10 dakikay› kim-
se bulmad›, onu söyleyeyim, ama 5 dakika afl›ld›. Ne kadar k›sa olursa sevinirim.

ZERR‹N BAYRAKDAR- 

Ben çok k›sa söyleyece¤im. fiimdi bu yap›lm›fl olanlar bir tarafa, yap›lmak istenenler var. Bu
Yeditepe’ye yedi tünel projesinde ‹smail arkadafl›m›z›n söyledi¤i gibi belediyeden ben bilgi
istedim. Bilgi geldi de, bilgi ne ifle yar›yor? Kilometresi 30 bin dolar, buyurun. Benim sor-
du¤um kilometreydi, bana öyle cevap vermifller, ben anlamam. Verilen, söylenen fleyler;
“Projesi var m›?” diye soruyorum, öyle bir fleye cevap yok ve yapmak istedikleri fley de söy-
lemifller iflte, bafllam›fllar. ‹ki güzergâhta inflaat› devam eden yollar var. 6 tanesinde bafll›yor-
lar, projesi devam edenler var ve biz bunlar›n kesinlikle yap›lmamas›n› istiyoruz, ne yapaca-
¤›z? Yani buna somut bir fley koymam›z laz›m burada. Tamam, bafllananlara bir fley yapa-
mad›k, ama yap›lmas› düflünülenlere karfl› koymam›z laz›m. Sonra, flu anda Befliktafl’ta mey-
danda yine bir kavflak çal›flmas› için bir hareketlilik var, mesela onu nas›l engelleyebiliriz.
Yap›ld›ktan sonra ah-vah etmek kolay, ama onun yap›lmamas›n› nas›l sa¤lamal›y›z. 

fiimdi biz onun için Mimarlar Odas›yla projeleri temin etmeye kalkt›k, Befliktafl Belediyesi-
nin haberi yok “Büyükflehir yap›yor, bana hiçbir fley vermiyor” diyor. Biz bunu nas›l çöze-
ce¤iz? Ben Befliktafl Belediyesi olsam Büyükflehir’e oraya çivi çakt›rmam, çünkü arkamda
halk var, ama Befliktafl Belediyesinin öyle gücü yok. 
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Üçüncü köprüden söz ediyoruz. Üçüncü köprünün yanl›fl bir yat›r›m olaca¤›n› herkes bili-
yor, ama bunu nas›l yapt›rmayaca¤›z? Yani bizim somut… Benim önerim flöyle olsun: Bu
projeleri yapanlar veyahut ta bu inflaatlar› yapanlar bizim meslektafllar›m›z de¤il mi? Yanl›fl
proje yapan meslektafllar›m›z› odam›zda cezaland›ral›m. 

Yani projeyi yapan meslektafllar oda kanal›yla cezaland›r›lmal›, yani bence inflaat mühendi-
si unvan› bile al›nmal›. fiimdi ben iki fley söyleyece¤im: Bu üçüncü hatt›n yap›lmamas›na
ben de karfl›y›m. Hatta onun için Ulaflt›rma Bakan› Binali Y›ld›r›m’a bak›n, 20 Haziran 2005
tarihinde bir mektup yazd›m ve anlatt›m dedim ki “Bunlar 100 y›ll›k projeler. Üçüncü hatt›
yapmay›n, bu iki hat kals›n, üçüncü hatt› kuzeyden geçirin. Madem bir Kartal hatt› yap›yor-
sunuz, onu ana hat olarak al›n” ve bana cevap gelmedi, yaln›z ben ona bir yerde rastlam›fl-
t›m, söyledi¤i flu: “Biz Kartal hatt›n› bir sene içinde bitirece¤iz. Marmaray’›n ne zaman bi-
tece¤i belli de¤il, onun için onu ona kar›flt›rmay›n” dedi sadece. 

Yine yap›lacak bir fley daha var. ‹halesi gerçi durduruldu, ama bo¤az alt›ndan geçen karayo-
lu tüneli. Onunla ilgili de Say›n Bakan’a mektup yazd›m, sak›ncalar›n› söyledim, hatta so-
nunu da flöyle bitirdim: “Ulaflt›rma ana plan stratejileri çal›flmalar› s›ras›nda planlamaya çok
önem verdi¤inizi belirtiyor ve bu nedenle yap›lan çal›flman›n size yol gösterece¤inden söz
ediyordunuz. Söylemleriniz gerçek miydi, yoksa (kusura bakmay›n) takiye miydi? Sözleri-
niz gerçekse, ana plan çal›flmalar›n›n yol göstericisi olan strateji raporunda yer almayan ve
o çal›flman›n mant›¤›na da ters olan bu yat›r›m için de¤il ihaleye ç›kmak, bu tür yat›r›m›n sö-
zünü bile ettirmezsiniz” dedim. Böyle bir mektup yazm›flt›m. 

GÜNGÖR EVREN – 

Teflekkür ederiz. ‹ki somut fley var, yani olanlar› tabiki söyleyelim, yanl›fll›klar› vurgulaya-
l›m, ama onlarla ilgili yapaca¤›m›z fazla bir fley yoksa as›l önümüzde duran, daha henüz ya-
p›lmam›fl, gerçekleflmemifl, ama gerçekleflme yolunda olanlara karfl› ne yapabilirizi düflün-
memiz daha anlaml› ve faydal› gözüküyor. Bir ikinciyi noktay› da benimsiyorum. Anlay›fl
olarak hep bizim d›fl›m›za bakmak da do¤ru de¤il. Burada biz siyasilere yönelik olarak elefl-
tirilerde bulunuyoruz, ama bu iflin içinde bizler de var›z.
Kendimize yönelik olarak da gerekli elefltirileri yapmam›z
laz›m. E¤er gerçekten meslektafllar›m›z›n bu olaylarda
olumsuz katk›lar› varsa, burada da tavr›m›z› koymam›z ge-
rekir, aksi halde inand›r›c› olamay›z diye düflünüyorum.
Saadettin Özen; buyurun.

SAADETT‹N ÖZEN- 

Say›n Baflkan, say›n konuklar; tabii yanl›fl yat›r›mlar denil-
di¤i zaman ve yanl›fl yat›r›mlar›n ortaya konulmas› çal›fl-
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mas› biçiminde bu oturumu düflündü¤ümüz zaman, buradaki yanl›fl yat›r›mlar›n belki hepsi-
ni s›ralayamayabiliriz, bu çok tabiidir. Bir di¤er hususta, bu yanl›fl yat›r›mlara göre bizim
yanl›fl dedi¤imiz karfl›t görüfller taraf›ndan da do¤ru yat›r›mlar olarak de¤erlendirilebilir ve
bu do¤ru-yanl›fl yat›r›mlar tart›flmas› da bizi verimsiz tart›flma ortam›na do¤ru sürükleyebi-
lir. 

Efendim, meslek hayat›m›zdaki çok kritik durumlarda, kritik ifllerin içinden ç›k›lmas›n›n tek
yolunun flu an için ve gelecekte fevkalade iyimser olman›n iyi bir yöntem oldu¤unu gözle-
mifl bir arkadafl›n›z olarak bu konuyu ele almaya çal›flaca¤›m. fiimdi ben biraz daha yumu-
flatarak isabetli olmayan yat›r›mlar, bu tabii isabetli olmayan yat›r›mlar›n temelinde isabetli
olmayan kararlar var. ‹sabetli olmayan düflünceler bizi isabetli olmayan kararlara yöneltmifl-
tir. Türkiye Cumhuriyeti uzun y›llar yaflayaca¤›na göre bu tür kararlarla biz her zaman kar-
fl›laflaca¤›z. E¤er böyle düflündü¤ümüz zaman geçmiflte yapm›fl oldu¤umuz yanl›fll›klardan,
hatalardan ziyade gelecekte daha az nas›l hatalar yapabiliriz, bir di¤er de¤iflle daha isabetli
kararlar nas›l verebiliriz biçiminde düflünmemiz daha isabetli olacakt›r, diye düflünüyorum.
fiimdi böyle düflündü¤ümüz zaman karfl›m›za flu ç›kmaktad›r: ‹sabetli karar verme yöntem-
leri üzerinde yo¤unlaflmam›z laz›m. Efendim, kimse bize do¤ru karar verme sürecinde ge-
rekli bilgiyi veremez. Biz do¤ru karar verme sürecinde bilgi sisteminin, do¤ru karar sistemi-
nin gerektirdi¤i bilgileri kendimiz bizzat buluruz, ama tabii ben son y›llarda bu do¤ru karar
verme konusunda üniversitelerde de flöyle bir geliflmeyi gözlüyorum. 

Ben de üniversitede çal›flm›fl bir kifli olarak, bunu biraz da elefltirerek, kendimize dönük ola-
rak söylemek istiyorum. Yeterince deterministlik ve istatistik yöntemler ve bunlar›n ekono-
mik boyutlar›, ekonomik yöntemler aç›klanmadan biz etkisi daha aç›k olmayan, uzun dö-
nemde faydas› ve ekonomik faydas› çok aç›k olamayan karar verme yöntemleri üzerinde ça-
l›fl›yoruz. fiimdi bu yönüyle isabetli karar verme yöntemleri ve sistem yaklafl›m üzerinde yo-
¤unlaflmam›z laz›m, bu hem teknik karar verme yan›yla olmal› hem de ekonomik karar ver-
me yanlar›yla olmal›. fiimdi bu karar vermeler ba¤lam›nda bak›ld›¤› zaman, hemen zihnimi
geçmifle dönük olarak yo¤unlaflt›racak olursam, bir deterministlik karar verme yöntemleri
vard›, bir probabilistik istatistiksel karar verme yöntemleri vard›, bir de belirsiz ortamlarda
karar verme durumlar› vard› ve bir de teorik ilke ortam›nda karar verme yöntemi…

GÜNGÖR EVREN- 

Say›n Özen, çok k›sa, felsefesini yapmadan somut fleylere…

SAADETT‹N ÖZEN- 

Efendim bunlar bence fevkalade somut…
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GÜNGÖR EVREN- 

Tabii, tabii, aksini söylemedim, ne haddime, ama daha somuta gelelim.

SAADETT‹N ÖZEN- 

fiimdi böyle düflünüldü¤ü zaman, ulaflt›rma kendi e¤itim sektörü gibi bir hizmet sektörüdür.
fiimdi bir ad›m daha ilerlemek istiyorum, ulaflt›rma hizmet sektörü olarak neye hizmet etmek
durumundad›r; reel üretim sektörüne hizmet etmek durumundad›r. Reel üretim sektörünün
ihtiyaçlar›n› çözme durumundad›r. Bu yönüyle düflündü¤ümüz zaman, bir defa bizim yine
biraz önce belirtti¤imiz biçimiyle reel sektörlere yönelik politikalar›m›z›n olmas› laz›md›r.
Reel sektörlere yönelikse öncelikle tar›m, sanayi, hayvanc›l›k, madencilik ve yeralt›, yerüs-
tü zenginliklerimizin üretimine yönelik planlar›m›z olmal›. Bu konularda kararlar›m›z olma-
l› ve bu kararlara ait projeleri ve yat›r›mlar› en iyi bir flekilde gerçeklefltirecek ulaflt›rma pro-
jelerimiz olmal›d›r. 

fiimdi Türkiye’de gelece¤e yönelik öncelikli sektörlerimizin reel üretim aç›s›ndan ne oldu-
¤unu söyleyebilir miyiz; söyleyemiyoruz. Söyleyemememize ba¤l› olarak ulaflt›rma yat›r›m-
lar›m›zda da karars›z›z ve hakikaten bu ‹stanbul’da da böyledir. Biz ‹stanbul’da birikmifl
olan sermayenin reel üretim sektörlerinde kullan›lmas›na yönelik çal›flmalar›m›z yeterince
var m›d›r? Bu konudaki çal›flmalar›m›z›n eksikli¤ine ba¤l› olarak biz ‹stanbul’da yollar›m›-
za ait projeleri yap›yoruz ve alt› ay sonra tekrar de¤ifltiriyoruz. Ben 30 senedir ‹stanbul’da
yafl›yorum ve kararlar›m›z›n ço¤unu Merter yolu üzerinde de de¤ifltirmiflizdir. Gayet tabii ki
kararlar de¤ifltirilecektir, ama bu kararla asgari düzeyde azalt›lmal›d›r. Bu yönüyle bir ad›m
daha ileri gidecek olursam, karar verme heyetlerimiz bilinçli olmal›d›r ve bu yönde de yi-
ne… Ergün bey bir fikriniz varsa, kalkar konuflursunuz. Zerrin han›m, ya bu ifller ciddi ifl.
Biz burada ciddi bir fley söylemek için buraday›z, lütfen. Varsa bir karfl› fikriniz buyurun
söyleyin. 

Efendim, do¤ru ve isabetli karar verme yönünde ben flu noktalar› yine belirtmek istiyorum:
Bak›n yeterince objektif olam›yoruz, yeterince aç›k olam›yoruz, yeterince do¤rulanabilirlik
ve bu yönde çeliflmezlik içerisinde kararlar›m›zla olam›yoruz. Bak›yorum, buradaki metin-
lerde bir yerdeki cümle alttaki cümleyi zay›flat›yor, böyle fleyler olmamal› veya minimum
düzeyde olmal›. Efendim, ekonomiklik bu ba¤lamda olmal›d›r. 

Bundan sonra yine yat›r›m kararlar› çok verece¤iz. Bundan sonraki kararlar›m›zda asgari
olarak hata yapal›m, azami fayda sa¤layal›m. Bir noktay› daha belirtmek istiyorum: E¤er bi-
zim ulusal kalk›nma politikalar›m›z yoksa, bu konuda her zaman hata yapar›z. Ne kadar da-
kikam›z… ‹sterseniz flu noktay› da belki belirtmifl olay›m: Efendim, mesela bak›n birinci
köprü, ikinci köprü ve Marmara ray projelerine bakal›m. Birinci köprü konusunda hat›rl›yo-
ruz, birinci köprü d›fl finansman güçleri bize istiyormufl gibi kamuoyu oluflturdu ve sonra biz
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kendimiz tabii olarak ister hale geldik. ‹kinci köprü de öyledir. Uluslararas› sermaye elinde
yeterince para vard›r, yat›r›m yapmak istiyordur. O kendine uygun olan yat›r›mlar› bize ge-
tiriyor, seçenekmifl gibi bir proje ortaya koyuyor ve sonra biz bunu kamuoyunda iflliyoruz.
Biz kendi öz ulusal iste¤imiz gibi ortaya koyuyoruz. Bunlar bizim kendi flartlar›m›za ba¤l›
olarak ve kendi üretim olanaklar›m›z artt›r›c› tam projeler olmayabilir ve bundan sonra da
benzeri hatalara düflebiliriz. Biz ekonomik büyüme yaratan sektörleri ve ekonomik büyüme
yaratan projelere öncelik vermeliyiz ve bu flekilde inflaat mühendisli¤i ile biz buna bafllarsak
iyi sonuçlar elde edebiliriz, diye düflünüyorum. 

Sabr›n›z için teflekkür ederim ve arkadafllar›m›z›n gülme hem bir onayd›r hem bir elefltiridir,
elefltirilerini beklerim.

GÜNGÖR EVREN- 

Teflekkürler Say›n Özen. 

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU- 

Cevap vermek zorunday›m, söylemek zorunday›m.

GÜNGÖR EVREN - 

Yani bunu yapmayal›m. fiimdi Sevgili Saadettin, benim de¤erli kardeflim en fazla zamanlar-
dan birini kulland›¤›n› söyleyeyim. Mesaj›n da al›nm›flt›r, onda da tereddüdün olmas›n. He-
pimizi daha bilinçli olmaya, daha bilgili olmaya, bütün bu olaylar karfl›s›nda ak›lc› davran-
mak için donan›ml› olmaya davet ediyorsunuz. Buna hiçbirimizin de itiraz› yok, hepimiz de
buna kat›l›yoruz. 

ERGUN GED‹ZL‹O⁄LU-

Ben 3 dakika için ›srar ediyorum.

GÜNGÖR EVREN- 

Say›n Orer, buyurun. 

METE ORER- 

Ben sadece hatas›z kul olmaz teorisiyle bafllayaca¤›m. Her-
kes hata yapabilir, sadece Allahu Teala hatadan uzakt›r.
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Onun için gayet fley olarak bafllayaca¤›m. Önce genel bir elefltiri yapay›m, mesela arkadafl-
lar›n›n ço¤unun bildirisinde t›r laf›n› gördüm. T›r diye bir nesne yoktur, t›r bir gümrük an-
laflmas›d›r. Onun bafl harfleriyle tafl›ma yap›l›yor, manas›na geliyor, siz de tafl›t diye kulla-
n›yorsunuz. ‹kincisiyse gene bu mühendislik grubuna yak›flt›ramad›¤›m yo¤unluk kelimesi-
nin yanl›fl kullan›lmas›d›r. Yo¤unluk trafik mühendisli¤inde L uzunlu¤undaki bir yolda, bir
T an›ndaki tafl›t say›s›d›r. Genellikle 1 km 1 sa, bir an olarak al›n›r. Bu hatalar› genelde bun-
dan sonraki bildirilerinizde yapmay›n, çünkü bu bildirilerin pek ço¤unda bu hatalar› gördüm. 

fiimdi gelelim hata fleyine. Devlette belirli yönetim kadrolar›nda da bulunmufl bir insan ola-
rak karar süreçlerinin nas›l oldu¤unu biliyorum. Bu arada onu ortaya getirip de siyasal bir
hava vermenin manas› yok, çünkü bunun A partisiyle B partisi aras›nda hiçbir fark olmad›-
¤›n› da gördüm ben. Dolay›s›yla belirli yere gelmifl olan insanlar baflka yaklafl›mlarla olay-
lara mana veriyorlar ve böyle yürüyorlar. Asl›nda biz oda olarak ne yapabiliriz diye baflla-
mam›z laz›m, çünkü buras› bir oda toplant›s›. Odan›n ilk kuruldu¤u tarihten itibaren maale-
sef pek çok kredisinde azalma oldu, çünkü oda belirli belirsiz, benim hiç tasvip etmedi¤im
baz› siyasal havalara girdi. O havalara girmeseydi, flu anda oda ciddi olurdu ve anayasa mad-
desi de¤ifltirilip, devletle çal›flanlar oda üyesi olmaktan istisna tutulmazlard›. Di¤er ülkeler-
de, mesela Amerika Birleflik Devletlerinden örnek vereyim: Odaya üye olamayan imza dahi
atamaz. Dolay›s›yla savunmas› al›n›p, odadan ihraç edilen bir kiflinin devlet memuriyeti bi-
ter. Yani bu, odac› kadrosuna geçmesi gerekiyor, mühendis olarak devlette bile çal›flamaz,
biz bunlar› sa¤lad›¤›m›z takdirde belki gücümüzde bir kuvvet olacak. fiu anda elimizde bir
kuvvet yok, ancak flu anda benim önerece¤im fley flu: Pek çok hata var, bu pek çok hatalar›n
içerisinde say›lamayacak kadar çok diyebilirim. Mesela üçüncü köprüye teflebbüs edilmesi,
15000 km bölünmüfl yol ki bunun hakk›nda epey makale yazd›m. 22 milyar dolar civar›nda
bir param›z bu ifllere harcanmaktad›r, çünkü bir y›¤›n teknik sorun, yani flu anda teknik ko-
nularla bafl›n›z› a¤r›tmak istemem. Mevcut yolun yoluna yeni yol yapmak, normale nazaran
en afla¤› 5, yaklafl›k 8 kat daha pahal›ya mal oluyor, çünkü Türkiye’nin topografyas›ndan
ötürü. 

Bütün bunlar› ortaya koyacak olursan›z, bunlar›n tart›flma ortam›na getirilmesi laz›md›. Ge-
tirilemedi, maalesef uygulamalar oluyor, devam ediyor, gidiyor. Bizim sadece odada ciddi
bir kurul oluflturarak, bu olaylar› ciddi bir flekilde incelemek ve hiçbir flekilde siyasal renk
katmadan bu olay› mühendisçe elefltirmek laz›m, çünkü karar vericinin bu iflten bir tak›m
baflka ç›karlar› da olabilir. Ne bileyim, oy kayg›s› olabilir veya daha baflka kayg›lar› olabi-
lir. Bu kayg›lar›n içerisinde ne yapaca¤›n›, ne edece¤ini biz bilemiyoruz, ama temelde flunu
akl›m›za getirmemiz laz›m ki, bu iflleri yapanlardan biz mühendis olarak gücümüzün yetti¤i
flekilde hesap sormam›z laz›m. 

Mesela Adana’dan denildi; zenginin en güçlü oldu¤u yerde Adana metrosu ayaklar üzerin-
deki yükseltilmifl bir tabliyenin üzerinden gitmekte ve burada balast kullan›ld›¤› için de ba-
k›m› için flehrin ortas›nda belirli bir yükseklikte balastl› yol bak›m› yapman›n ne ilginç oldu-

180

7. Ulaflt›rma Kongresi Tart›flmalar Kitab›



¤unu, Ömer bey burada gayet iyi bilir. Makineyi çal›flt›rman›z bile mümkün de¤ildir. Yani
bir buraj yapman›z mümkün de¤il, ama onun karfl›s›nda geliyorsunuz “Düzlü¤e geldik oh”
dedi¤iniz anda da -foto¤raflar› bende var- içinde 30 cm uzunlu¤unda bal›klar›n yüzdü¤ü bir
havuz haline gelmifl olan -Çukurova bu- Çukurova’n›n binbir sular›n›n içerisine girmifl bu-
lunuyoruz. Bu tür proje hatas›n› yapan insanlar›n bu iflten hesap vermesi gerekir. O hesab›
bizim sormam›z laz›m, bunun siyasetle alakas› yok. Proje yanl›flt›, güzergâh yanl›flt›, o tar-
t›flmalara girmeden. O da yanl›fl, yani onlara da girilebilir, ama temelde, ilk baflta inflaatla il-
gili basit hatalar› dahi bulmam›z mümkün olabilir. Bunun için ben böyle bir izleme kurulu
oluflturulmas›n›, bu izleme kurulunun projeler ortaya ç›kar ç›kmaz tamam›yla mühendislik
aç›s›ndan incelemesi ve bunu ilgili mühendis arkadafllara sunmas›, çünkü “El elden üstündür
ta arfla kadar” demifl ceddimiz. 

E¤er bu kurulun da yapt›¤› bir hata varsa onun da ortaya konmas› ve sonuçta hatas›z, müm-
kün oldu¤u kadar ülkemiz ç›karlar›na elveriflli ve sonuç olarak da ülkemize problem yarat-
mayan bir sistem oluflturmam›z laz›m. Sadece ulaflt›rma için söylüyorum: Y›ll›k ulaflt›rma-
dan dolay› Türkiye’nin kayb› 10 milyar dolardan fazlad›r beyler. “fiu kadar para fluraya gi-
diyor, bu kadar buraya gidiyor” diyorlar, ama esas›nda sistemin hatas› o kadar fazla ki, bu-
nu gidermek ne dereceye kadar mümkün olur, nas›l düzeltilebilir, hep beraber el birli¤iyle
yapmam›z laz›m, ama temelde bunun çok rahat bir flekilde ve siyasal renklerden uzak orta-
ya konmas› ve listelenmesi laz›m. 

Benim söyleyeceklerim bu kadar, teflekkür ederim.

GÜNGÖR EVREN – 

Teflekkür ederiz, sa¤ olun Say›n Orer. Yaln›z ben izninizle bir iki fley söylemek istiyorum.
Çok sayg› duydu¤um bir kifli oldu¤unu bafltan söyledim, onun için beni hoflgörüyle dinleye-
ce¤ini düflünüyorum. Odalarla ilgili olarak söyledikleriniz, herhalde flu anda bir etkinli¤in
içinde bulundu¤umuz Odam›zla ilgili de¤il ki biz buraday›z, diye düflünüyorum, birincisi bu.
‹kincisi de bu ulaflt›rma olaylar›n›n siyasetten ayr›, sadece mühendisçe de¤erlendirilmesi gö-
rüflüne de kat›lmak olana¤›n› bulam›yorum, çünkü böyle bir fley mümkün de¤il. Çünkü ulafl-
t›rman›n en önemli boyutu siyasettir. Bu ulaflt›rmayla ilgili herhangi bir fleye kar›flt›¤›m›z za-
man, bir görüfl söyledi¤imiz zaman bu toplum içinde birilerinin belli katmanlar›n faydas›na,
baz›lar›n›n da zarar›na bir fleyler söylemifl oluyoruz. “Bu konuda ben hiç siyaset yapm›yo-
rum, ben mühendisim” dersek inand›r›c› olamay›z. Ben bunun mümkün oldu¤unu düflünmü-
yorum. 

Tabii ki flunu kastederek belki söylüyorsunuz, onu öyle tavsiye gerekir: fiu partinin, bu par-
tinin, falanca partinin bir organ› anlam›nda onlarla iflbirli¤i yaparak çal›flma anlam›nda söy-
lüyorsan›z, ona diyecek bir fleyim yok, ama ulaflt›rman›n siyaset boyutu olmadan ulaflt›rma
olmas› mümkün de¤il. Konufltuklar›m›z›n hepsi siyaset, sizin konufltu¤unuz bile siyaset. 
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En son söyledi¤iniz, ülkenin bilmem ne kadar ulaflt›rmadan zarara girdi¤ini söyleminizin si-
yasi boyutu var. Say›n Orer kusura bakmay›n, ben bunu belirtmek durumunday›m. Beni hofl
görürsünüz umuyorum. Anlafl›lan o kavramlar içinde bir fleyler gizli, o net olmad›¤› için
bunlar› söyleme gere¤ini duydum. Buyurun Say›n Il›cal›. fiimdi Say›n Il›cal› siyasete bulafl-
m›fl bir kifli oldu¤u için onda laf boldur. Lütfen Say›n Il›cal›, onu da siz çok iyi becerirsiniz;
böyle derli toplu, fazla yaymadan, tabii flu anda da siyasetten azc›k da uzak oldu¤unuza gö-
re o tarafa da fazla girmeden, dinliyoruz sizi efendim.

MUSTAFA ILICALI- 

Say›n Baflkan, de¤erli kat›l›mc›lar, hepinizi sayg›lar›mla selaml›yorum. Biraz önce hocam›n
da belirtti¤i gibi flu anda bulundu¤umuz mekan 1979’dan 2002’ye kadar çal›flt›¤›m üniversi-
te. 2002-2007 aras›nda da Türkiye Büyük Millet Meclisi üyesi oldum ve bu toplant›lar›n he-
men hemen hepsine, o tarihlerdekilere kat›ld›m. fiu aradaki konumum, yani bir taraftan ben
Ankara’da görev yaparken yürütme organ›n›n, yasama organ›n›n burada tart›fl›lan konulara
nas›l karar verdi¤ini görme, orada beraber olma imkân› yaflad›m. 2002’den önceki toplant›-
larda da sadece olay›n tek boyutu üniversitedeki haz›rlad›¤›m›z bildiri aç›s›ndan konulara
bakt›k. Burada da bu 3 gün içerisinde çok de¤erli bildiriler verildi. Buradaki kat›l›mc›lar ve-
ya aram›zda bugün olmayanlar çok katk› da bulundu, ama sonuçta burada esas somut bir
öneri gelifltirebilmemiz için olay› çok iyi bir teflhis etmemiz laz›m. fiimdi biz bu konuflmala-
r› her sefer yap›yoruz, belki tutanaklar incelenirse 6’nc› Ulafl›m Kongresinde de var, 5’de de
var, 4’de de var, ama sonuç olarak demek ki sonuç alam›yoruz ki biz bunlar› hâlâ söyleme-
ye devam ediyoruz. 

Mesela hemen bir örnek vermek gerekirse, burada en fazla a¤›rl›kl› olarak konuflulan konu
bir Metrobüs oldu. Belediyenin yapm›fl oldu¤u yeni bir uygulama, hatta bilmiyorum siz de
izlemiflsinizdir, bizim bildirileri de¤erli bas›n mensuplar› da izlediler; ama gazetelere ve te-
levizyona yans›yan k›sm› sadece ulafl›m kongresinin ismini veriyor, hemen Metrobüsle ilgi-
li de¤erli hocalar›m›z›n verdi¤i elefltirilere yer verdi. fiimdi tabii olaya bak›fl›m›z› bir irdele-
memiz laz›m. Kavfla¤a hay›r diyoruz, iyi de¤il diyoruz, toplu ulafl›ma, Metrobüse bu yanl›fl
diyoruz. fiimdi bunlar böyle söyleyince yollar geniflledi. Yani ben sizleri elefltirmek için de-
¤il, yanl›fl anlafl›lmas›n. fiimdi elefltiri getirince biz do¤ru kararlar› nas›l vermemiz laz›m, bu-
radaki beklenen sonuç kim; karar vericiler, ülkeyi yönetenler, merkezi birimler ve yerel bi-
rimle, hocalardan yararlanacak, sivil toplumdan yararlanacak, onlar›n görüflünü alacak; ama
daha biz bafltan onlar› bir araya getiremiyoruz. Gelemiyor, çünkü hemen uzaktan seyreder-
ken, bak›yor ki yapt›¤› bütün projeler yerden yere vuruluyor. Somut bir örnek verece¤im, bu-
nu Say›n Baflkanla da, ‹ETT Genel Müdürüyle de paylaflt›m. ‹sim vermeye gerek yok, flim-
di araçlar elefltiriliyor, diyor ki “Bir arac› flu kadar liraya al›nd›, bunun daha 4’te 1’i fiyat›
olan var” yani sadece olaya bir yat›r›m maliyeti yönünden bakarsan›z do¤rudur. O onun 4
kat›d›r, ama e¤er di¤er flu maliyetler de göz önüne al›nm›fl olsayd›; bak›m maliyeti, günlük
yap›lan yol, 15000 yolcu/saat kapasite için gerekli araç say›s›, ekonomik iflletme ömrü, araç
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yenileme maliyeti, toplam iflletme bak›m maliyeti, toplam araç yat›r›m maliyeti, bak›ld›¤›
zaman tamamen farkl› bir sonuç ç›k›yor. Demek ki o zaman burada da, siz nas›l ki biz bura-
dan siyasi otoriteyi elefltiriyoruz, tek tarafl› bak›yor; ora da buray› elefltiriyor diyor ki “Bu-
ras› bir aile ortam›, bunlar› paylaflamazsak sonuca gidemez.” Oda diyor ki “Teknik bakm›-
yor, siyasi bak›yor.” O zaman flimdi olaya siyasi olarak ne bu taraf bakacak, bilimin ›fl›¤›n-
da bakmam›z laz›m, öbür taraf bakmas› laz›m. Yani bunu bir araya getirmenin yolunu bul-
mam›z laz›m. Niye gelmiyor; çünkü gitti¤im zaman elefltirecek. 

Buraya bir tane belediye baflkan›m›z geldi, -hocam yanl›fl anlamay›n- mesela flimdi çocuk
bugünkü fleye gelemedi. Yani neticede o gelmifl diye, biz onu “Bak ya öbürleri gelmemifl.”
Çekmemiz laz›m ki bu fikirlerden istifade etsin. Aç›k net olarak söyleyeyim: fiimdi biz bu-
rada bir siyasi otoriteyi elefltiriyoruz, yar›n biz karar verici olsak, hocalar olsa, kendi aram›z-
da hemfikir miyiz acaba? Bir kere hepimizin uzmanl›¤› ayr›, birimiz karayolcu, birimiz de-
miryolcu, birimiz ulaflt›rmac›, bunu sa¤lamak laz›m. fiimdi burada da olaya flöyle bakmak la-
z›m: Ülkenin ulafl›m sistemine bir bakt›¤›m›z zaman durum nas›l, karayolu sistemimiz nas›l,
demiryolu sistemimiz nas›l, deniz yolu sistemimiz nas›l; bunlar›n geliflmifl ülkelere göre ge-
ri oldu¤unu hepimiz söylüyoruz. Demek ki bu konularda mesafe al›nacak. Peki, bunlarda na-
s›l mesafe al›nacak; bunlar do¤ru projelerle ve bulunacak finansmanla beraber. fiimdi siz Ba-
kan oldunuz, buradan bir hocam Bakan oldu¤u zaman, o hemen bir yat›r›m projesini yapa-
cak, projeleri haz›rlayacak ve onlar›n önceliklerini belirleyecek, o ifllerin eksiklerini tamam-
layacak. Belediye baflkanlar›m›z ayn› flekilde hizmet verecek. “Ya ben biraz bir iki sene bek-
leyeyim, do¤ru strateji ana planlar›m› haz›rlayay›m, strateji plan›n pefline ana plan, uygula-
ma planlar…” dedi¤iniz zaman süre gelip geçiyor. Burada bu kadar eksik var. 

fiimdi 15000 km bölünmüfl yol yap›l›yor, bunu elefltiriyoruz, buna gerek yok diyoruz. Haki-
katen var m›, yok mu, bunlara iyi bakmak laz›m. Bir kardeflimiz burada bir bildiri sundu,
ama tamam›n› de¤erlendirmifl olsayd›, oradaki ölümlü kazalardaki azalmay› görmüfl olacak.
Yani benim burada de¤erlendirmeme, esas do¤rular›mla buradaki hocalar›m›n do¤rular›nda
bir fark›m yok. Bir fark›m var benim flimdi sizden, buradakilerin hepsinden bir fark›m var:
Ben bu Ankara’daki sistemi görmüflüm. ‹lk gün de size söyledim: Bir hükümetin ömrü yak-
lafl›k… 60’nc› hükümet görev bafl›nda, öldü¤ünüz zaman 1-1,5 y›l. fiimdi 1-1,5 y›l içerisin-
deki, buradaki o bildirilerde anlat›lan bütün teknikleri kullanaca¤›m, ihaleye gelecek, do¤ru
kararlar verecek. Yani o aç›dan ben fazla zaman almadan, size somut bir öneride de buluna-
ca¤›m. Biz de burada zaman zaman teknik bildirilerimizi siyasi hale getiriyoruz, bu bir ger-
çek. Bu elefltiriyi kendi ad›m›za yapmam›z laz›m.

Bu arada neden yap›yoruz ve getiremiyoruz, karar vericiler gelemiyor. Bak›n ben bu kadar
‹nflaat Mühendisleri Odas› Baflkan› Cemal beyin flahs›nda tüm eme¤i geçenleri, düzenleme
kurulu baflkan› de¤erli hocam›, Ergun Hocam›, bütün eme¤i geçen, Zerrin hocam, ‹smail ho-
cam, herkesi çok tebrik ediyorum, teflekkür ediyorum. 
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Gelmiyor, korkuyor, gelemiyor, çünkü geldi¤i zaman elefltirilecek. Bir kere bir getirmek la-
z›m, ondan sonra da süratle elefltiriyoruz, üçüncü köprü yap›lmas›n, o yap›lmas›n, aynen ne
diyor; o konuflmam›n tamam›n› anlatmay›m, ne yapsak hay›r diyecek. Bir de flöyle deseydik:
Mesela flöyle, bana dün ‹ETT Genel Müdürü Metrobüs’le ilgili bas›ndaki fleyleri ç›kard›; flu
kal›nl›kta sadece Metrobüs’le ilgili haberler. Bir de flöyle baksayd›k, deseydik, mesela ben
bir senaryo yap›yorum: Say›n Belediye Baflkan› tebrik ederiz, toplu ulafl›ma önem verdiniz,
belki yolun yerini yanl›fl seçtiniz, otobüsleri yanl›fl seçtiniz, ama” bu çok güzel bir ad›md›r.
Bir de bunlar› duysun o siyasiler de ki “Bak, biz de do¤ru yapt›¤›m›z zaman, do¤ru fleyler
söylüyor.” Ondan sonra siz havac›l›ktaki yolcu say›s›n›n art›fl›n› hepiniz çok iyi biliyorsu-
nuz, deniz yolundaki art›fl›… Niye bunlar artm›yor; bir tak›m yasal düzenlemelere ihtiyaç
var. ‹flte siz o düzenlemeleri yapmazsan›z, o vergileri indirmezseniz, bir rekabet ortam› olufl-
turamazs›n›z. Ben Erzurum Milletvekiliydim, flu anda benim her vatandafl›m orada art›k uça-
¤a binecek hale geldi. Yani 5 sene önceki fiyat›n yar›s›nda binebiliyor. Erzurum’a ‹stan-
bul’dan haftada 2 sefer vard›, bugün 5 sefer var. Demek ki bunlar› yapt›¤›n›z zaman hizmet
veriyorsunuz, iflletme kazan›yor, vatandafl kazan›yor. 

Sonuç olarak biz, de¤erli Baflkan›m gerçekten ‹stanbul fiubesini çok yak›n tan›d›¤›m için çok
tebrik ediyorum. Bir de sizi destekleyen çok de¤erli hocalar›m›z var. ‹nflallah Güngör hocam
8’ncisinde de geri çekilmez, devam eder. Di¤er genç kardefllerimiz var, hocalar›m›z, hep be-
raber… fiimdi bizim ne yapmam›z laz›m, size aç›k, net olarak söyleyeyim: Burada bu top-
lant›larda kendi aram›zda yap›p, sadece elefltiriler yap›p, onlar› iyice bizden uzaklaflt›rmay›n,
ne olursun ben bunun için size yalvar›yorum ya. Yani ben burada size her fleyi anlatmak…
Biz ne yapmaya çal›fl›yoruz, diyoruz ki “Baflkanlar, Bakanlar, Hükümetler ulaflt›rmada do¤-
ru ifller yaps›nlar.” Do¤ru ifl yapmak için önce temas laz›m, bu temas var m›; yok. Hocam
2005’te yazd›¤› mektuba cevap alamam›fl. Yine bir kat›l›mc› “Ben bilgileri alamad›m” dedi.
Ben o konuda da zaman›m az, ama bizim 22’nci dönem olarak ilk ç›kard›¤›m›z kanun Bilgi
Edinme Yasas›, bu sizin yasal hakk›n›z. Bilgi edinmeyi hoca olman›za gerek yok, o yasadan
faydalanarak o bilgiyi al›rs›n›z. Demek ki orada bir eksiklik var. O yasan›n uygulamas›n›
meclis ç›kar›r, yapacak olan, takip edecek olan de¤erli sizlersiniz. 

De¤erli Hocam; flimdi somut sonuca gidece¤iz. fiimdi demek ki biz burada bir araya gelme-
miz laz›m. Birbirimizin eksiklerini, yani oradaki siyasilerin eksikliklerini de hemen yüzüne
vurup, kaç›rmamam›z laz›m. Onlarla beraber olmam›z laz›m, karar vermede yan›nda olma-
m›z laz›m ki do¤ru karar versin. De¤erli hocam söyledi: Nas›l ki mesela ulafl›m ana plan stra-
teji çal›flmas›nda hocalarla bakan›n› bir araya getirdi, koordinasyon sa¤lad›, orada hemfikir
bir fley ç›kt›. Ondan sonra bir kopukluk varsa bu iliflkideki bir kopukluktan meydana gelmifl-
tir. Bunu nas›l sa¤layaca¤›z? ‹flte bu söyledi¤ime bir soru iflareti atal›m, bunu nas›l sa¤laya-
ca¤›z; bunun yolu çok kolay: Ulaflt›rmayla çok ilgili, bilgili bir mühendis odas› varsa bunu
çok rahat yapabiliriz. Bak›n ben size hemen flunu söyleyeyim: Ben son y›lda en fazla üzerin-
de durdu¤um fley, Ulaflt›rma Araflt›rma Enstitüsünün kurulmas›yd›. Burada baz› hocalar›m›z
biliyor. Bunun manas› da nedir; baflka yasalar var, ona girmeyece¤im, çünkü bu toplant›n›n
somut sonucudur bu. 
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De¤erli kat›l›mc›lar, Ulafl›m Araflt›rma Enstitüsü amac› flu: Bir, ulaflt›rman›n TÜB‹TAK’›n›
oluflturuyor. ‹çerisinde de¤erli hocalar›m›zdan faydalanacak, sivil toplumdan -yani size ana
fikri söylüyorum- faydalanacak, buna yetki verecek, kaynak verecek bir oluflum yap›yoruz.
‹flte bu oluflumu yaparken, iflte erken seçim olmas›yla ben onu ilgili komisyonlara getireme-
dim. Buradaki fley fluydu, acaba bir üniversite bünyesinde mi olsun, bakanl›k bünyesinde mi
olsun; bakan›m›z ”bakanl›k bünyesinde belki hocalar siyasi düflünürler” dedi. Üniversite
olursa, Y›ld›z’da yaparsak ‹stanbul Teknik küser, ‹stanbul Teknik olursa Y›ld›z… yani o bi-
ze zaman kaybettirdi. fiimdi buradan benim akl›ma bugünkü toplant›da bu de¤erli görüfller
bildirilirken flu ortaya ç›kt›. 

Somut sonuç fludur: Teflhiste hemfikiriz. Ne olur buradan ç›karken “Bu kadar güzel bildiri-
ler yapt›k, gelmediler, dinlemediler” demeyin. ‹nan›n buradakileri televizyonlardan takip
ediyorlar, ama televizyonlar da maalesef onlar› iyice uzaklaflt›racak bölümleri veriyor. ‹flte
bir tanesini örnek olarak verdim. Bir tanesi daha var “Hoca gitti h›zl› treni flimdiden yer ye-
re vuruyor.” Yahu kardeflim, bunun bir projesi varsa, bir müflavirli¤i varsa, burada bir eksik-
lik varsa, bunu somut olarak 7’nci Ulafl›m Kongresini niye bekliyorsunuz. Burada oda illa
insanlar -Allah göstermesin- öldü¤ü zaman “Ya, ben dememifl miydim” size Erzurum tabiri
diyeyim. O aç›dan bunu söylememek laz›m, bunun bir yolunu bulmak laz›m. Somut sonucu
da flu, ben ‹nflaat Mühendisleri Odam›zdan flu ricada bulunuyorum: Hocam burada herkes
söyledi de¤erli Baflkan›m. ‹zleme kurulu olufltural›m. Bu izleme kurulu flunu yaps›n, yani iz-
leme kurulu baz› sempozyumlarda falan da ç›k›yor ya, oradan da acaba tereddüt ediyorum,
bunun ismi de çok prestij kaybetti. Bu öyle olmas›n, ne olursun hocam bak›n siz de 7’ncinin
baflkan› olarak ülkeye çok önemli bir hizmet vermifl olursunuz. 

Bu izleme kurulunun üyelerini iyi seçelim. Yani o yerel yöneticileri, merkez yöneticileri ka-
ç›racak, keskin fleylerle bafllayacak flekilde olmas›n, onun bir yöntemini bulal›m. ‹zleme ku-
rulunu oluflturduktan sonra ilk birinci takip edece¤imiz fley flu: Bir kere bir eksiklik var, ya-
sal bir eksiklik var. Ben ne kadar onlar› kendime sempati kazand›rsam da “Gel senin bütün
projelerini elefltirmeyece¤im” desem de, aç›kça benden yararlan›r, yararlanmaz, bunu yasal
bir zorunluluk haline getirmemiz laz›m. Bunun için izleme kurulu olarak, hocam o teklifi ge-
tirelim. O zaman üniversitelerle çok tart›flt›k. ‹zleme kurulunda tart›flal›m. Ben size samimi
olarak flunu söyleyeyim: Ben bugün milletvekili de¤ilim, ama ülkeyi yönetenlerin hepsi yüz-
de 90’› yeni bakanlar, yüzde 90’› mesai arkadafllar›m, yani her türlü koordinasyonu sa¤lama-
m›z çok kolay. ‹stedi¤imiz an ulafl›r›z, götürürüz, fikrimizi belirtiriz, mesafe al›r›z. Özellik-
le bugün çok özel bir durumum vard›, geldim.

Ben kendi kendime de diyorum ki “Il›cal›, sen 5 y›l o Ankara’y› yaflam›fls›n, bu üniversite-
lerde bulunmuflsun. Bu konular konufluluyor, senin görev ve sorumlulu¤un var; bunu paylafl-
man laz›m, bu ifli düzenleyenlerle beraber katk›da bulunman laz›m.” Bu manada da diyorum
ki: Bu izleme kurulunu oluflturduktan sonra o çal›flmalar›m› getiririm, bunlar› ne yapmam›z
gerekti¤ini paylafl›r›z, o yasan›n bir an önce ç›kmas›n› sa¤lar›z. ‹lgili komisyonda daha önce
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çal›flt›¤›m›z komisyon baflkan› yine bizim dönemimizdeki ayn› baflkan, onlarla paylafl›r›z.

Ondan sonra bu yasal zorunlulukla beraber bu size ne getirecek? O TÜB‹TAK’› projeleri

seçme önceli¤inde yol gösterecek. 

Bak›n, ben size flunu aç›k, net söyleyeyim, Ergun Hocam bunu çok iyi anla: Ben Erzurum’-

da milletvekiliyim aç-kapa kavflakla “Erzurum olarak ben niye geri kalay›m” diyor, her ye-

re kavflak projesine bafllamaya çal›fl›yor. Elde bir fley olsa, hakl› olarak Ankara yap›yor, Ga-

ziantep yap›yor, ‹stanbul yap›yor, bilmiyor ki oradaki saatlik trafik 200, 300, buradaki 3000,

5000, 7000, neyse. Yani o arada bütün belediye baflkanlar› da, bakanlar da, hepsi ulafl›m uz-

man› de¤il ki, altyap›s› bürokrasi de -daha önce söyledim- çok iyi yetiflmifl, çok iyi konuyu

bilenler de¤il ki. O manada da bu enstitüyü kurdu¤umuz zaman, bunlar yönlendirecek; be-

lediyeler e¤itim verecek, merkezi birimlerde ifl birli¤i yapacak ve bu -tekrar alt›n› çiziyorum-

yasal bir düzenleme oldu¤u için bunun yapt›r›m› olacak. Sonuç olarak ben bununla ilgili si-

ze daha çok cümleler yapabilirim, ama ortak görüflümü, yani benim sizinle paylaflt›¤›m, siz-

den de hatta -Baflkan›m izin verse ki- bu görüfllere kat›l›yor musunuz, diye bir oylasak aca-

ba…

GÜNGÖR EVREN – 

Yok, öyle fley yapmayal›m Say›n Il›cal›, mesaj›n›z çok net al›nd›, toparlay›n lütfen.

MUSTAFA ILICALI- 

‹ki cümle de b›rak›yorum. De¤erli hocalar›m, biz nas›l ki biz buradan merkezi birimleri, ye-

rel birimleri elefltiriyorsak “Bunlar flunu yap›yor.” Onlar da bizi elefltiriyor, bunda hem fikir

olal›m. Bunda onlarda bizi elefltiriyor, onlar›n nedenlerini söyledim. Bunlar›n bir daha olma-

mas› yönünde en önemli fley -tekrar alt›n› çiziyorum- izleme kurulu muazzam bir fley, ama

tacizce lafla olmaz. Bir yasal düzenleme gerekir. En önemli fley ba¤lay›c›l›kt›r. Bak, hocam

diyor “Bilgi Edinme Yasas›n› ç›kard›¤›n›z halde alam›yorum.” Demek ki olmasa hiç o iki

sayfal›k bilgiyi de alamaz belki de. O aç›dan bu yasal düzenlemeyi yapmak için de bir ze-

min laz›m. 

Zemin için de en uygun fley ‹nflaat Mühendisleri Odas› ‹stanbul fiubesinin bu iflin çok iyi üs-

tesinden gelece¤ine eminim; baflkan›m›z›n ilgisi, di¤er üyelerin ilgisi, hocalar›m›z›n verece-

¤i destek. Ben de bu kurulda geçmifl 5 y›ll›k tecrübemle beraber Ankara’daki her türlü koor-

dinasyonda katk›m olaca¤›n› buradan sizlere duyurmak ve bunu paylaflmak istiyorum. Bu

flekilde mesafe al›nm›fl oluruz, aksi takdirde böyle bir somut ad›m atamazsam -buraya bir not

düflelim- 8’nci Ulafl›m Kongresi’nde de ayn› fleyleri tekrarlar›z, kaybeden ülke olur. Ülkenin

kaynaklar› s›n›rl›, her ne kadar yat›r›mlar yap›lsa da öncelikleri seçersek kalk›nma h›z› daha

farkl› olacakt›r. Teflekkür ederim. 
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ERGUN GED‹ZL‹⁄‹O⁄LU- 

fiimdi, yöneticilerle bir araya gelemedi¤imizi söyledi, gerçekten çok do¤ru bir saptama ben-
ce, buna ihtiyac›m›z var. Ancak senin girifliminde Büyükflehir Belediyesine yapmay› önerdi-
¤imiz bir örnek çal›flma vard›, hat›rl›yorsun; “Bir arter seçsinler, bir trafik yönetim çal›flma-
s› yapal›m, örnek olsun” dedik ve sen bunun için giriflimde bulundun bildi¤im kadar›yla. Bu-
günkü Baflkanla epeyce toplant›lar yapt›n›z, vesaire vesaire, sözde kurtar›lacakt› ve benim
yönetece¤im bir çal›flma olacakt›, bunu yapamad›k. fiimdi buraya bir araya gelememekteki
günah›m› merak ediyorum, bir defa bununla ilgili. 

Bir ikinci soru da flu: Gene senin büyük gayretlerinle Ulaflt›rma Bakanl›¤›na ülke çap›nda iki
üniversitenin çal›flmas› bir ulaflt›rma mast›r plan› yapt›k, ne ifle yarad› o plan? Bu konuda dü-
flüncelerini merak ediyorum.

GÜNGÖR EVREN- 

fiimdi bir yanl›fl› düzelteyim. Biz ulaflt›rma mast›r plan› yapmad›k. Stratejilerle ilgili kap-
saml› bir çal›flma yapt›k.

MUSTAFA ILICALI- 

Hocam aram›zda hemfikir oldu¤umuzdan aç›k vermeyelim bence. (Gülüflmeler)

GÜNGÖR EVREN- 

Yok, bu dil sürçmesi de o bak›mdan…

MUSTAFA ILICALI- 

Hocam, Ergun hocam gerçekten Türkiye trafik mühendisli¤i konusunda çok büyük katk›da

bulunacak. Burada yine de¤erli hocam, müsteflar›m›z, Erhan hocam var. Ben hocam onu

söyleyeyim, çok güzel söylediniz ve benim söylediklerimi de do¤ruluyor. Büyükflehir bele-

diye baflkan›… Burada ilgili arkadafllar da var. Talimat verildi, bu trafik yönetim projelerini

yapaca¤›z, Ergun hocayla çal›flaca¤›z, aynen oradaki o firmalara verilmifl talimat… Ergun

hocayla… Gelip sizinle temas kurmad›k. ‹flte flunu demek istiyorum: Ba¤lay›c›l›¤› olmuyor.

Benim hocam, o yasay› bir incelersek, odam›zda beraber de gelifltirirsek, o zorunluluk geti-

riyor. Mustafa Il›cal› elinden gelen gayreti yap›yor, söylüyor, Baflkan söylüyor, havale edi-

yor, bunun takibi, denetimi yok. O aç›dan bunda emin olun, siz onun için bu yasal düzenle-

me gelirse bu ifli ortadan kald›racak. Di¤er taraftan ana plan çal›flmas› da hakikaten çok bü-

yük gayret oldu. Hocam hepiniz burada katk›s› olanlara çok teflekkür ediyorum. ‹hale edile-
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cekti, eldeki bilgiler zaten vard›. Önce bir stratejik laz›md›. Bakan Binali Bey de çok sa¤ ol-

sun, uygun gördü. Buradaki hocalar›m›zla hemen bir araya geldi, çal›fl›ld›. ‹flte bundan son-

ra da o izleme kurulu olarak biz bu iflin peflinde oldu¤umuz anlafl›l›rsa, yasal düzenlemeye

de katk›m›z olursa bir sempati de oluflur, bir iliflki kurmufl oluruz. Merkezi birimlerle sivil

toplum ve üniversiteler farkl› çal›fl›yor, bunlar› bir koordine etmek laz›m. Ben de kendimi bu

manada iki taraf› da görmüfl bir kifli olarak bunu koordine edebilece¤imi düflünüyorum. Bu

manada en güzel bir katk› olur diye düflünüyorum, çünkü flu anda hem ulaflt›rma hocas› ol-

mufl hem milletvekili olmufl, tekrar aran›za gelmifl Türkiye’de baflka kifli yok flu anda. Ben

bu avantaj›mdan istifade ettirmek istiyorum ve bu vesileyle de çok uzun zamand›r görmedi-

¤im de¤erli hocalar›m›, meslektafllar›m› gördü¤üm için çok mutluyum. 

De¤erli Baflkan›m; sizin sabr›n›z› da çok zorlad›m. Çok teflekkür ediyorum. Herkese iyi ak-

flamlar diliyorum, sa¤ olun. 

GÜNGÖR EVREN – 

Esta¤furullah, çok teflekkürler Say›n Il›cal›. fiimdi tabii ki düflündü¤ümüz anlamda ulaflt›rma

enstitüsü hepimizi sevindirir. fiimdi flöyle bir fley var: Bizim burada görüfl belirten insanla-

r›n bir gerginlik olsun, bir tats›zl›k olsun, birileriyle üstelikte ülkeyi, kenti yönetenlerle ara-

m›z aç›ls›n gibi bir amac› olabilir mi; böyle bir fley söz konusu de¤il. Ancak temelde bir yan-

l›fll›k var; bu bilgilenmemek çok önemli bir fley. Bir insan›n, bir uzman›n, bir akademisye-

nin yaflad›¤› kentte, yaflad›¤› ülkedeki bir uygulamayla ilgili günler boyu, aylar boyu bilgi

alamamas› ne demektir? Sizin o söyledi¤iniz Metrobüs araçlar›yla ilgili -söyleyenlerden bi-

risi benim, belki de beni kastediyorsunuz- ben flöyle söyledim, dedim ki “Metrobüsü ilke

olarak destekliyorum, san›yorum herkes destekler.” 

Çünkü kentin zaten k›s›tl› olan olanaklar›n› kapasiteyi etkin kullanacak biçimde de¤erlendi-

rilmesi bizim ilke olarak kabul etti¤imiz bir fleydir, ama uygulaman›n flu anda gözüktü¤ü ka-

dar›yla kabul edilmesi mümkün de¤il. Gerçektende ben tafl›t› anlams›z flekilde pahal› bulu-

yorum, ama bana öyle bilgi verilebilirdi ki ben o bilgilerin ›fl›¤›nda belki de böyle bir fleyi

söylemek durumunda olamazd›m, ama bana bu bilgiyi vermediler ki. 

Benim dünya uygulamalar›na bakt›¤›mda gördü¤üm rakamlara göre çok pahal› gözüküyor,

bu bir. ‹kinciside Yeditepe’ye yedi tünel, gerçekten plana uygun de¤il, planda yeri yok, ad›

yok, san› yok, özür diliyorum, etüdü de yok. Bir arkadaflla birlikte bunu ifade etti¤imiz za-

man, Say›n Baflbakan “Bunlar da Ali K›ran, bafl kesen mi” dedi. Bu flartlar alt›nda yaklafl›m

nas›l olacak? Dolay›s›yla buradaki arkadafllar›n görüfllerini belirtmesinden dolay›, onlar›n bu

beraberli¤i engelledikleri, onu köstekledikleri gibi bir sonucu ç›karmak haks›zl›k olur diye

düflünüyorum. 
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MUSTAFA ILICALI- 

Çözümü üretmek manas›nda kulland›m. Size flunu çok net söyleyeyim: Buradaki konuflulan-
lar› siz bas›na aç›kl›yorsunuz, televizyona hepsini söylüyorsunuz, ama o olumsuz k›sm› ve-
riyor maalesef. 

GÜNGÖR EVREN – 

Bu izleme göreviyle ilgili bir öneri var, fakat nas›l somutlaflt›r›l›r, onu bilemiyorum. Bu ko-
nuflmalardan sonra, daha önce söz almay› düflünmeyenler belki bir fleyler söyleme gere¤ini
duyarlar, çünkü vaktimiz hâlâ var. Ergun bey buyurun. Efendim? Vazgeçtiniz. Buyurun. Bu-
raya gelirseniz daha iyi olur. 

ABDÜSSELAM SUVAKÇI- 

Bence yanl›fl yat›r›m yoktur. Türkiye’de flu vard›r:
Kaynaklar›n belli bir anlamda birilerine aktar›lmas›,
senelerdir yap›lan olay budur. Bu yanl›fl yat›r›m mese-
lesine bakt›¤›m›zda, o kentin halk› bunun yanl›fl oldu-
¤unu alg›lamad›¤› müddetçe bu kaynak aktar›m› yat›-
r›m anlam›nda her zaman olacakt›r. Ülkemizde yerel
yönetimler, Avrupa yerel yönetim sözleflmesi imzalan-
m›flt›r, ama çekinceli olarak imzalanm›flt›r. Mesela
Avrupa kentli haklar› sözleflmesi imzalanmam›flt›r. 

Bunlar imzaland›¤› takdirde o kentteki olgu, insanlar›n -tek örneklerden birisidir: Arnavut
halk›n›n meydana getirmifl oldu¤u giriflim, yerel inisiyatif, sivil inisiyatif- bu anlamda üçün-
cü köprüye karfl› yapm›fl oldu¤u görmüfltür. Dolay›s›yla böyle fleylerin ortaya ç›kabilmesi,
ancak o kent halk›n›n kente sahip ç›kmas› anlam›nda bir olay olacakt›r. Yoksa bunu ç›kara-
mad›¤›m›z takdirde, yani ülkenin demokratikleflmesi ve demokrasinin geliflimi olmad›¤› tak-
dirde halka bilgi ve bilincin ulaflt›r›lmas› anlam›nda zorluklar›m›z var. Dolay›s›yla bu nok-
tada hakikaten de meslek odalar› akademisyenlerle halk aras›nda bir köprüdür. 

Akademisyenlerin yat›¤› çal›flmay›, meslek odalar› bir politika olarak kentli halk›na götür-
mesi laz›m. Dolay›s›yla kentli halk›n› da inisiyatif anlam›nda -Mimarlar Odas› bu konuda
daha baflar›l›- yerel inisiyatifler vas›tas›yla bunu örgütlemesi laz›m. Esas mesele burada:
Kentli halk›n›n örgütlenmesi ve kentli haklar› anlam›nda kendi haklar›na sahip ç›kmas›, ül-
kemizdeki en önemli sorun bu. E¤er ülkemizde demokrasi kavram› belli bir noktaya gelmifl
olsayd›, -kentli haklar›nda belli bir noktaya gelece¤ine inan›yorum- dolay›s›yla bugün bura-
larda yerel yöneticilerin, politikac›lar›n›n yapm›fl oldu¤u bu kaynak aktar›m› meselesindeki
sorunlar›, kentli halk› onu cezaland›rarak, belli bir noktaya getirerek buna izin vermemifl olur
ve politikac›lar› terbiye edebilir duruma gelebilirdi. Teflekkürler.
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GÜNGÖR EVREN – 

Teflekkürler efendim. Elbette buna kat›lmamak mümkün de¤il. Bunun son noktadaki gerçek
çözümü, kentlinin bilinçlenmesi, kentine sahip ç›kmas›, haklar›na sahip ç›kmas›. Bu nokta-
ya vard›¤›m›z zaman böyle oturup, bunlar› tart›flmam›za gerek kalmayacak, ama oraya nas›l
varaca¤›z? Onun yolu, aflamalar› ve sonucu nas›l…

SALONDAN- 

…Derseniz siyasete girmifl olursunuz…

GÜNGÖR EVREN – 

Peki, teflekkür ediyorum. Evet, baflka söz isteyen yok galiba. Say›n Oda Baflkan›m›z, flimdi
bir izleme komitesinden falan söz edildi. Burada da galiba size yönelik, Odam›za yönelik bir
görev yönlendirmesi var. Sizin bu öneriyi somutlaflt›rmak üzere bu konuda söyleyecekleri-
niz var m›? 

MUSTAFA ILICALI- 

Söyleyeceklerim var, teflekkürüm var.

GÜNGÖR EVREN- 

Peki, buyurun. Teflekkür, kapama anlam›nda teflekkür mü? 

MUSTAFA ILICALI- 

Baflka söz alan yoksa…

GÜNGÖR EVREN- 

Yok…

MUSTAFA ILICALI- 

E¤er söz alan varsa…

GÜNGÖR EVREN- 

Buyurun, 
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AL‹ OLGUN (Adana fiube Baflkan›)- 

Adana’da yaflad›¤›m›z bir baflka örnek var. Adana’ya gelen hocalar›m›z bunu bilirler, Celal
Bayar Köprülü Kavfla¤›. Celal Bayar Köprülü Kavfla¤› bafltan itibaren çok ac›, çok komik bir
hikâyesi var. fiimdi bu köprünün do¤u bat› hatt›ndaki ayaklar› tekrar söküldü ve tekrar pro-
jelendirildi ve flu anda inflaat› yap›l›yor. Bafllang›çtaki de yanl›flt›, flu anda hocalar›m›za sor-
du¤umuzda da, vaziyet plan›n› inceledi¤imizde de bu yanl›fll›klara de¤indiler. fiimdi konu
flu: Biz buraya gelene kadar bu uygulamaya dava açamayaca¤›m›z› biliyorduk, fakat burada-
ki hocalar›m›za sordu¤umuzda “Hay›r, öyle de¤il. fiimdi bile dava açabilirsiniz” dediler. As-
l›nda buna benzer hatal› yat›r›mlar için, yani kasti yap›lan hatal› yat›r›md›r. 

Benim paramla, benim yetki verdi¤im bir siyasetçi bir hatal› yat›r›m› iddiayla, ›srarla yap-
m›flt›r ve bunun bedelini vatandafl olarak ben ödüyorum. Elbette hukuka ayk›r› bir durum
var, akla ayk›r› bir durum var. ‹flte bu noktada odalar›m›z›n burada önerilen çok ciddi çal›fl-
malar›n yan› s›ra gerçekten çok ciddi bir hukukçu deste¤ine ihtiyac› var. Bu hususlarda hu-
kuki yönden bir boflluk oldu¤unu düflünüyorum. E¤er biz bu konuya vâk›f olsak, böyle bir
destek alm›fl olsak -bizim oda eksiklerimizden bir tanesi san›yorum bu- bu konuda daha ce-
saretli, daha kararl› olabiliriz. Kald› ki burada da bir aflmaz›m›z var: Hukuka ayk›r›, mahke-
me kanal›yla karar verilmesine ra¤men çeflitli belediyelerde icraatlar devam etmifltir; gece
çal›flarak devam etmifltir, baflka flekilde yaparak devam etmifltir. Bu konuda ›srarl› ve karar-
l› olmam›z laz›m. Teflekkür ederim.

GÜNGÖR EVREN – 

Teflekkür ederim. Say›n Baflkan son konuflmay› yapaca¤›na göre ben de son bir iki cümlemi
söyleyeyim. Günün birinde böyle konular› görüflmeye gereksinim duymamam›z› yürekten
diliyorum. Kat›ld›¤›n›z için hepinize flükranlar›m› sunuyorum. Çok teflekkür ediyorum. Bu-
yurun Say›n Baflkan. 

CEMAL GÖKÇE- 

Kongrenin 3’ncü günü. ‹lk gün yaklafl›k olarak 280 meslektafl›m›z veyahut baflka meslek
gruplar›ndan olan yurttafllar›m›z kongremizi izlediler. Bu y›lki son derece yüksek kat›l›ml›
bir kongre oldu. Dün ve bugünde yaklafl›k olarak 150 mertebesinde meslektafl›m›z veyahut
kat›l›mc›, ilgi duyanlar kongremizi izlediler. Biz önemsiyoruz ve bütün kat›l›mc›lara, ilgi du-
yan herkese teflekkür ediyoruz, çünkü ulaflt›rma konusu son derece önemli bir konu. Hayat›-
m›z›n kalitesiyle ilgili bir konu, kent halk›n›n yaflam›yla ilgili bir konu, ülkemizin temel so-
runlar›ndan birisi olan son derece önemli bir konu. O noktada 7’nci Ulaflt›rma Kongresi’ni
yapt›k, biraz sonra kapataca¤›z. Eme¤i geçen ve katk› sa¤layan herkese çok teflekkür ediyo-
rum.
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‹nflaat Mühendisleri Odas› ve ‹nflaat Mühendisleri Odas› gibi baflka odalar›m›z art›k öyle bir
noktaya oturdular ki, 80 öncesi birbirlerini b›çaklayan, son derece masum fleyler söylenirken
onu kendisine hakaret olarak gören bir anlay›fl çerçevesinden ç›kt›; ‹nflaat Mühendisleri Oda-
s›’yla birlikte di¤er odalar›m›z, hatta ülkemizdeki birçok sivil kurulufl. Art›k ülkemizde cid-
di bir olgunluk var, art›k bizi hiç kimse kavga ettiremez. Bu nedenle demokrasi diyoruz, bu
nedenle aç›kl›k diyoruz, bu nedenle fleffafl›k diyoruz, ama bu nedenle de karar süreçlerine
kat›l›m diyoruz. Bu çerçevede bizim sadece kongrelerde yapm›fl oldu¤umuz, yani kongre ni-
telikli toplant›lar›m›z bu çerçevede kaliteli geçmiyor. Dost bir ortam yaratarak geçiyor, ama
bizim odam›zda her hafta Perflembe ve Cumartesi günü olarak yapmaya çal›flt›¤›m›z hayata
dair, insana dair, teknik ve teknik olmayan tüm konulara yönelik her meslektafl›m›z›n kendi-
sine göre bir fleyler bulaca¤› her toplant›da bu ortam var. Bu nedenle ben ilgi duyan ve oda-
m›z› bu çerçevede de¤erlendiren, gören, bütün toplant›lar›m›za kat›lan arkadafllar›ma teflek-
kür ediyorum. 

80 öncesi, bilirsiniz ülke politikas›na yönelik, diyelim ki ‹nflaat Mühendisleri Odas›’n›n ve-
yahut benzeri bir tak›m örgütlerin söyledikleri her do¤ru olan fley de e¤er karfl› kesimler ta-
raf›ndan -bu “karfl› kesimi” olumsuz anlamda kullanm›yorum- kabul edilirse, farkl› bir çer-
çeve olarak görülürse “Bunlar politika yap›yorlar, siyaset yap›yorlar” denirdi ve o zamanki
ortam› da bu anlay›fl belirlerdi. Gerçekten o zaman söylenenlerin son derece etkili oldu¤unu
-beni ba¤›fllas›n- Say›n Orer’in biraz önce burada ifade ettikleriyle de anlafl›ld›.

1980 öncesi bunun bafl mimarlar›ndan olan Say›n 9’ncu Cumhurbaflkan›m›z Süleyman De-
mirel, meslek odalar› için “Politika yap›yorsunuz, siyaset yap›yorsunuz” derdi. Çok söyler-
di, ama 80’de Türkiye’de b›rak›n meslek odalar›n›n politika yapmalar›n›, bütün siyasi parti-
ler kapat›ld›. Türkiye’de ne kadar demokratik olan ve olmayan kurum ve kurulufl varsa, tü-
mü kapat›ld›; politika yap›yorlard›, de¤il mi? Bu baflka bir fley, o konular› tart›flmak çok uzun
sürer. ‹flte o Cumhurbaflkan›m›z, o meslektafl›m›z, o büyü¤ümüz 80 sonras›, bilirsiniz
1987’lerde ben ‹stanbul fiubesi’nde yönetici de¤ildim, ama Say›n Demirel ‹stanbul fiubesi’
ni ziyaret edecekti. Arkadafllar›m benim de odaya gelmemi istediler, Say›n Demirel flunu
söyledi: “Çocuklar siyaset yap›n, siyaset.”

Yine bir baflka fley söyleyece¤im. Çok söylenir, çok konuflulur, halk aras›nda, bilim çevrele-
ri aras›nda denir ki “Ne kadar anlat›rsan anlat, karfl›dakiler anlayabildi¤i kadar›n› anlar” bi-
rincisi bu. Karfl›dakiler anlayabildi¤i kadar anlar; bu bir kapasite sorunudur. Bir iyi niyet var-
d›r, fakat kapasitesi, derinli¤i, bilgisi çerçevesinde o kadar›n› anlam›flt›r, son derece bir ma-
sumluk vard›r; sayg› duymak laz›m. Yine ayn› tümce bir baflka çerçevede ifade edilir. “Ne
kadar anlat›rsan anlat, karfl›dakiler anlamak istedi¤i kadar›n› anlar” bunlar›n ikisi de do¤ru-
dur. Art›, biz özellikle kentimizi yönetenleri, ülkemizi yönetenleri her zaman farkl› düflün-
sek bile, siyaseten farkl› noktalarda olsak bile sayg›da kusur etmememiz gerekti¤ini bilen,
gerçekten belli bir nezaket içerisinde davranmak gerekti¤ini bilen bir anlay›flla yaklafl›yoruz.
Kent yöneticilerimiz aç›s›ndan da böyle, ama ‹nflaat Mühendisleri Odas›’n›n Türk Mühendis
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ve Mimar Odalar› Birli¤i yasas›n›n Türk Mühendis Odalar› Birli¤i’ne ve ‹nflaat Mühendis-
leri Odas›’na yüklemifl oldu¤u görev çerçevesinde de yanl›fl yat›r›mlar› söyleriz, her zaman
söyleriz, do¤ru yap›lanlar›n da alt›n› çizeriz ve destek oluruz. Bugünkü kent yönetimimiz
aç›s›ndan da böyledir, ülke yönetimimiz, yani merkezi yönetimimiz aç›s›ndan da böyledir.
Do¤ru yat›r›mlar› her zaman destekleriz, ama yanl›fl yat›r›mlar›n da alt›n› çizeriz. Peki, ilgi-
li siyaset kurumunun kendisini gözden geçirmesinin, kendisini yeniden yaratmas›n›n baflka
nas›l olabilirli¤i var ki; bizler elefltirece¤iz, o yanl›fllar› söyleyece¤iz. Bilim çevrelerimiz
elefltirecek, o yanl›fllar› söyleyecek. Say›n Il›cal› çok sevdi¤imiz bir arkadafl›m›z. Gerçekten
baflta Ulaflt›rma Kongremiz olmak üzere, afla¤› yukar› bu son kongremiz. Kendi görevi aç›-
s›ndan hariç bütün Ulaflt›rma Kongrelerimizin bilim kurulunda bulunmufltur ve destek ver-
mifltir, ama bizim ulaflt›rma kongrelerinde al›nm›fl olan kararlar›n tart›fl›lmaz olmad›¤› iddi-
as›nda da de¤iliz. 

Tabii ki burada al›nan kararlar da tart›fl›labilinir. Fakat biz flunun do¤ru oldu¤unu biliyoruz:
Özellikle dünyadaki ça¤dafl ülkelerdeki, demokratik toplumlardaki temel öngörünüm ve an-
lay›fl›n siyaset kurumunun b›rak›n ilgili akademisyenlerin, bilim adamlar›n›n bu tür kongre-
lerde ç›kan sonuçlar› ilgililer taraf›ndan siyaset kurumlar›na götürülmesi, tam tersi siyaset
kurumlar› o ilgilileri “‹lgili, yanl›fl yat›r›mlar yap›yorsun” diye sesini yükseltenlerin sesleri-
ni daha çok dinlemeye çal›fl›rlar, böyle olmal›d›r. E¤er ben politika yapacak olsam ben siya-
set kurumunun içerisine olsam, gerçekten beni en çok elefltirenlerle daha çok olurum, çünkü
onlardan alacaklar›m vard›r. 

‹nflaat Mühendisleri Odas›’na bilirsiniz ki her düflünceye sahip olan, ama inflaat mühendisli-
¤i diplomas›na sahip olan her meslektafl›m›z üyedir. Aç›kt›r ki bizim bütün toplant›lar›m›z,
farkl› düflünsel dünyaya sahip olan arkadafllar›m›z›n kat›ld›klar› toplant›lard›r. Ben en çok,
bizi en fazla, beni baflta olmak üzere en fazla elefltiren arkadafllar›m› dikkate almaya çal›fl›-
r›m. Son derece önemlidir, elefltiriden kaç›l›r m›? fiimdi biz anakent belediyemizi yapm›fl ol-
duklar› yanl›fl yat›r›mlardan dolay›, zaten bunun yanl›fl olmad›¤›n› ilgililer de söylemiyorlar.
Elefltiriyoruz, elefltirece¤iz, elefltirmeye devam edece¤iz, baflka türlü görevimizi yapmam›fl
oluruz. Ayn› zamanda bu kentte yaflayan insanlar› bilgilendirmek zorunday›z, bu bizim gö-
revimizdir. Baflka türlü olursak, e¤er elefltirmezsek, do¤rular› söylemezsek o zaman bizi
elefltirmeniz laz›m. Tabii bunu hangi çerçevede; uygar bir dil kullanma çerçevesinde. Ara-
daki mesafeyi açmak çerçevesinde de¤il, aradaki mesafeyi kulland›¤›n dille daha yaklaflt›r-
mak çerçevesinde, tabii ki buna dikkat etmeye çal›fl›yoruz. Bu son derece önemlidir. ‹nflaat
Mühendisleri Odas› baflta olmak üzere temel politikas› bu yaklafl›m› sa¤lamakt›r. Bitirece-
¤im Say›n hocam.

Bak›n›z, dünyada yat›r›mlara yönelik olarak kabul edilmifl çok temel bir anlay›fl vard›r. 3
gündür burada tart›fl›yoruz. Fizibilite konusu, fizibilitenin herhangi bir yat›r›mla ilgili olarak
toplam maliyet içerisindeki pay› yüzde 5, ama sonuca etkisi yüzde 65. Planlaman›n toplam
maliyet içerisindeki pay› yüzde 10, sonuca etkisi yüzde 30. ‹nflaat›n fiziksel olarak yap›lma-
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s›n›n toplam maliyet içerisindeki pay› yüzde 85, sonuca etkisi yüzde 5. ‹flte bizim ülkemizin
insanlar›, bizim kentimiz insanlar› daha çok sonuca etkisi yüzde 5 olan, ama inflaat maliyeti
yüzde 85 olan fiziksel büyüklüklerle u¤rafl›rlar. Peki, böylesi bir anlay›fl›n karfl›s›nda olma-
m›z gerekmez mi, bunu söylememiz gerekmez mi? Tabii ki prestij projeleri önemlidir, tabii
ki mühendislik projeleri önemlidir. Bo¤az Köprüsü’nün mühendislik tekni¤i son derece
önemlidir, biz bundan övünç duyar›z. 

Öyle ki yat›r›m›n oldu¤u yerde meslek adam› vard›r. Yat›r›mlar›n oldu¤u yerlerde mühen-
disler ve mimarlar var. Bizler yap›lan yat›r›mlar› kösteklemek de¤il, tam tersine desteklemek
zorunday›z. Destekleriz, ama bir koflulla. Bak›n›z y›llar önce bize a¤abeylerimiz, büyükleri-
miz böyle ö¤retti. 

Y›llar önce bütün dünyada inflaat mühendisli¤i baflta olmak üzere meslek adamlar› kendi
mesleklerini yaparken öncelikli olarak iflin teknik boyutunu, yani güvenilirlik boyutunu bi-
rinci s›raya koyarlard›. Bize okula girdi¤imiz zaman bunu ö¤retmifllerdi. ‹kinci boyut olarak
ekonomiklik konusunu öne korlard›. Üçüncü konu olarak estetik konusunu öne korlard›.
Dördüncü konu olarak da çevre boyutunu öne korlard›. Yani bu dört anlay›fl›n birbirleriyle
uyum içerisinde olmas› gerekti¤ini söylerlerdi, dünyadaki hâkim anlay›fl da buydu. Fakat ar-
t›k bugün dünyadaki ve ülkemizdeki kaynaklar›n tükenmifl olmas› nedeniyle bütün yat›r›m-
lar›n sürdürülebilir bir geliflmeye de hizmet etmesi gerekir. 

Yat›r›mlar bu çerçevede de¤erlendirilir ve mühendislik hizmetleri iflte böyle oldu¤u içindir
ki ilgililer, bizim büyüklerimiz, meslek adamlar›, Avrupa mühendisler toplulu¤u, dünya mü-
hendisler federasyonu beflinci bir ilaveyi daha yapm›flt›r. O beflinci ilave de fludur: Yap›lan
üretim sosyal ve toplumsal olacak. Bak›n yeni fleyler ö¤reniyoruz. Biz 3-5 sene önce çal›fl-
malar›m›za bu beflinci boyutu ilave etmiyordu, çünkü o yat›r›m sosyal de¤ilse, toplumsal de-
¤ilse, sürdürülebilir bir geliflmeyi dikkate alm›yorsa, kaynak kullan›m›na rasyonel anlamda
de¤il de kaynak tüketimine hizmet ediyorsa o yat›r›m sürdürülebilir bir yat›r›m de¤ildir. 

‹flte biz ‹nflaat Mühendisleri Odas› olarak sadece 2007 y›l›nda 1’nci kongremiz ulaflt›rma
kongresi olmak üzere bundan sonra 4 kongre daha yapaca¤›z. Bütün anlay›fl›m›zda bu sür-
dürülebilir geliflme anlay›fl› vard›r. Kaynaklar›m›z›n do¤ru ve rasyonel kullan›m› anlay›fl›
vard›r ve en temeli de insan› araçlaflt›ran bir anlay›fl de¤il, insan› amaçlaflt›ran bir anlay›fl
vard›r. Dolay›s›yla ulaflt›rma konusuna da böyle bak›yoruz, yap› iflletmesi konusuna da böy-
le bak›yoruz, deprem konusuna, güvenli yap›lar›n üretilmesi konusuna da böyle bak›yoruz,
temel mühendisli¤i ve zemin mekani¤i konular›na da böyle bak›yoruz. Yani bizim mesle¤i-
mizi ilgilendiren ve bizi ilgilendiren hayata dair ne varsa, onun tümüne sosyal ve toplumsal
çerçevede bak›yoruz.

Son olarak de¤erli meslektafllar›m, zaman›n›z› ald›m. Baflta düzenleme kurulumuz olmak
üzere, Say›n Güngör Evren hocam›z olmak üzere tabii ki de¤erlendirece¤iz. Kendisi bir son-
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raki kongrede olmamak çerçevesinde kürsüden bir ifade de bulundular, ama bunu birlikte de-
¤erlendirece¤iz. E¤er Güngör hocam›z gerçekten yine o düzenleme kurulu içerisinde bulun-
mas› gerekiyorsa, Güngör hocam›z bulunacakt›r, zaten oradan da kaçma flans› yoktur. 

Kendisinin de hakk› yoktur, kendisi de zaten böyle bir fley istemez, biz bunu biliyoruz. Bu
çerçevede Güngör Evren hocam›z baflta olmak üzere, Ergun Gedizlio¤lu hocam›za, ‹smail
fiahin hocam›za, düzenleme kurulunda bulunan Rezan Bulut arkadafl›m›za, Sevil Kar›ncal›
arkadafllar›ma çok teflekkür ediyorum. Baflard›lar, sa¤olsunlar. 

Bitmedi, dikkatinizi çekmifltir; odam›z çal›flanlar› ilk günden beri buradalar. Yine bu çal›fl-
malar›n ortaya ç›kmas› birden bire olmuyor tabii, çok zaman al›yor. Bu iflin mutfa¤›nda bu-
lunan flube çal›flan› arkadafllar›ma da çok teflekkür ediyorum. 

Bitmedi yine; bilim kurulumuzda yer alan, gönderilen bildirileri en titiz bir flekilde incele-
yen, de¤erlendiren bilim kurulu üyelerimize de teflekkür ediyorum. Son derece genç, gelece-
¤in akademisyenleri olan meslektafllar›ma, kongremize bildirileriyle kat›lan, bildirisiz kat›-
lan bütün meslektafllar›ma, bütün gelece¤in akademisyenlerine de teflekkür ediyorum.

Yine kongremizi kat›l›mlar›yla ve sponsorluklar›yla destekleyenlere teflekkür ediyorum. 

Meslektafllar›ma teflekkür ediyorum ve son olarak da bu saate kadar burada bekleyen, kimi
bildirilerin son derece teknik konular olmas›na ra¤men dikkatle izleyen siz de¤erli arkadafl-
lar›ma teflekkür ediyorum ve ‹stanbul’dan baflka yerlere, kentlerine gidecek arkadafllara da
sa¤l›kl›, kazas›z bir yolculuk diliyorum ve sayg›lar sunuyorum.
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7.ULAfiTIRMA KONGRES‹’nin

düzenlenmesinde görev alan Düzenleme Kurulu üyelerine, bildirilerin

de¤erlendirilmesinde görev alan Bilim Kurulu üyelerine ve Kongremize 

bildirili veya bildirisiz olarak kat›lan ve arzulanan düzeyli bilimsel 

tart›flma ortam›n›n sa¤lanmas›na eme¤i geçen de¤erli bilim 

insanlar›m›za ve kongrenin bafllang›c›ndan bitimine kadar görev alarak 

emek harcayan tüm çal›flanlara katk›lar›ndan dolay›, 

‹nflaat Mühendisleri Odas› ‹stanbul fiubesi olarak teflekkür eder, sayg›lar sunar›z.

TMMOB ‹nflaat Mühendisleri Odas› ‹stanbul fiubesi

41.Dönem Yönetim Kurulu

Baflkan: Cemal GÖKÇE

Sekretey Üye: Temel P‹RL‹

Sayman Üye: Nusret SUNA

Üye: Cemal ‹NAN

Üye: ‹smail UZUNO⁄LU

Üye: Müfit BEfiER

Üye: Özkan fiENGÜL


